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Lóránt Gyulánét 100. szü-
letésnapja alkalmából csa-
ládja körében köszöntötte
az  önkormányzat nevében
Röst János alpolgármester
és Sajni József képviselõ.  A
kedves figyelmességként át-
nyújtott ajándékcsomag és
virág mellé jó egészséget is
kívántak Bözsi néninek,
akinek hamarosan déduno-
kája is születik. 
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SAJÁTOS PROBLÉMÁK
Sajni József önkormányzati képviselõ lakos-

sági fórumot tartott november 22-én Miklósfán
és 23-án este Ligetvárosban. A Vízmû ebédlõ-
jében megtartott fórumon megjelent Litter
Nándor polgármester, dr. Gyergyák Krisztina
aljegyzõ, dr. Dömötör László, a szociális osz-
tály osztályvezetõ helyettese, Kámán László,
az IKI igazgatója és Takács Csaba fõhadnagy.
A fórum közel 20 résztvevõje tájékoztatást ka-
pott a város és közvetlen környezete eredmé-
nyeirõl, feladatairól. Litter Nándor polgármes-
ter a Kanizsa Fejlesztési Tervvel kapcsolatban
hangsúlyozta, igyekeztek a város minden terü-
letét átölelõ fejlesztési programot megvalósíta-
ni. Címzett támogatásokból 6,5 milliárd forin-
tot kapott a város. A fejlesztéseknek köszönhe-
tõen európai infrastruktúrájú várossá fejlõdhet
Kanizsa. Sajni József képviselõ a megoldást
nyert feladatok között felsorolta, megtörténtek
a fakivágások, a pótlásukra folyamatosan kerül
sor. A kerékpárút építése  technikai okok miatt
csúszással kezdõdött el. Az óvodában mindig
történik valami építés, szépítés. A kábeltévé-
hálózat kiépítésében nem lehet elõrelépni,
egyénileg kell megoldani mindenkinek. A sze-
meteléssel kapcsolatos problémák egyetlen jár-
ható útja, ha egyedi szemétgyûjtésre tér át a la-
kosság. A játszótér megvédésére kellene egy
személyt biztosítani. Az útszélen parkoló ka-
mionok balesetet okozhatnak, nem lehet kilátni
tõlük az útra. A problémát jelentették a Közte-
rületfelügyeletnek, megállni tilos táblát kellene
elhelyezni az útszakaszon. Kámán László sike-
rekrõl és problémákról beszélt. A 13-as tömb
melletti, illetve a hátsó utakat felújították. A
folyamatos csõtörések miatt 40 lakás vízveze-
tékcseréjét végezték el. A bérleti díj közel 60
százalékát nem tudják beszedni. A megjelen-
tektõl kritikaként elhangzott, a lakáskiutalások-
nál jobban meg kell nézni, ki kapjon bérlakást.
Gyakori látvány a kukás edények mellé lera-
kott szemét. A két ütemben épült 26+46 lakás-
nál garanciális, szavatossági hibák jelentkez-
tek, a kivitelezõ ellen bírósági eljárást kezde-
ményezett a hivatal. Takács Csaba fõhadnagy a
közbiztonságról és a bûncselekmények alaku-
lásáról szólva kiemelte: nem rosszabb a köz-
biztonság Ligetvárosban, mint a város más ré-
szében, de megvannak a sajátos problémák.
Segíteni akkor tudnak, ha idõben érkezik hoz-
zájuk a jelzés. A felvetõdött parkolási gondo-

kat továbbítja a közlekedési osztálynak. A la-
kossági fórum résztvevõi felvetették: a házi-
rendet kiadták, de nincs foganatja, még a ku-
tyákra vonatkozóan sem. Ha fél évig nem fizeti
valaki a bérleti díjat, azt ki kell lakoltatni! A
kábeltõl kezdve mindenfajta szemetet fölvisz-
nek a bányába, az égetéssel akkora füst kelet-
kezik, hogy a polgármesteri hivatalból is lehet
látni. Az állattartó telepen 15-20 ember él bó-
dékban, el lehet képzelni, milyen körülmények
között. Volt, aki ahhoz kért segítséget, hogy a
vízórája 27-29 köbméteres fogyasztást muta-
tott, reklamációt azonban nem fogadtak el tõle
a Vízmûnél. Autóbeálló építésével kapcsolat-
ban az a válasz született, hogy a lakóházak elé
nem lehet építeni, de megígérték utánanéznek,
van-e olyan terület, ahol garázssort lehet kiala-
kítani. Mikor folytatódnak az útfelújítások,
lesz-e tetõfelújítás a régi házakon, lebontják-e
a tárolóhelyül szolgáló faházakat – jöttek sor-
ban a kérdések. A régi lakások állapota életve-
szélyes, a felújításukat el kellene kezdeni, míg
nem történik tragédia. A térvilágítás hiányzik,
a buszközlekedés pocsék. Miért találták ki az
összvonalas buszbérletet, amikor a hétvégén
nincs buszjárat? Kérték, a buszmegállót he-
lyezzék a bolttól távolabbra. Amióta az új laká-
sok felépültek, sok a balhé a környékükön. Fel-
épült a szép és jó út, ezzel együtt megnõtt a ro-
deózás, ami rendõri jelenléttel megakadályoz-
ható lenne. A gázfûtésû lakásokban sokan fá-
val fûtenek, nem lesz-e ebbõl baj, kérdezték
Kámán Lászlótól, aki elmondta, a lakások tel-
jesen alkalmatlanok a szilárd tüzelés alkalma-
zására. Föl lehet ezért mondani a bérleti jogvi-
szonyt, de az említett esetben már rég fel-
mondták.  A szociális bizottság nem magatar-
tás kutató, a bérlõket rászorultság alapján jelö-
lik ki, nincs jogalapja, hogy  ily módon szelek-
táljon. 

KÖZÖSEN A FOGLALKOZTATÁSÉRT
November elején indult útjára az az osztrák-

magyar közös projekt, melynek célja a romák el-
sõdleges munkaerõpiacra való bekerülésének il-
letve visszajutásának az elõsegítése. Az
INTERREG III pályázaton 10,2 millió forintos
támogatást nyert program egy esztendeje alatt
olyan, az unióban is piacképes szakmák kerül-
nek elõtérbe, amelyek elsajátítása nagymérték-
ben megnöveli a romák munkaerõpiacon való el-
helyezkedésének esélyeit. Minderrõl Teleki
László romaügyi államtitkár beszélt a Bogdán

János Cigány Kisebbségi Közösségi Házban
megtartott projektindító megbeszélésen. A „Kö-
zösen a foglalkoztatásért” pályázatot az Európai
Unió Roma Ifjúságáért Egyesület nyújtotta be. A
programban harminc fõ részére komplex
munkaerõpiaci szolgáltatás nyújtását vállalták,
valamint azt, hogy további 300 roma fiatal elhe-
lyezkedését segítik információkkal, tanácsokkal
és egyéb szolgáltatásokkal. A múlt heti összejö-
vetelen a projekt kidolgozásában és lebonyolítá-
sában résztvevõ osztrák és magyar munkaügyi
szakemberek találkoztak, hogy az indulás ta-
pasztalatait összegezzék, és a következõ hetek-
hónapok teendõit megbeszéljék.

KI A CIVIL?
Ki a civil címmel tartott sajtótájékoztatót múlt

szerdán dr. Horváth György önkormányzati kép-
viselõ. Véleménye szerint a „civil” szó fogalma
más értelmet kapott az utóbbi években, hiszen a
klasszikus értelemben vett civil szervezetek nem
kötõdnek politikai szervezetekhez, ami azonban
ma nem mondható el bizonyos szervezetekrõl.
Példaként a múlt hétvégi II. Civil Szabadegyete-
met említette. Itt ugyanis valamennyi elõadó
jobboldali nézeteirõl tett tanúbizonyságot és a fõ-
védnök is jobboldali politikus volt, Pokorni Zol-
tán személyében. A város most készülõ civil kon-
cepciójáról szólva a képviselõ elmondta, a fõ cél
a városban mûködõ 346 civil szervezet mûködé-
sének hatékonyabbá tétele, az önkormányzat és a
civil szervezetek közti együttmûködés erõsítése.
A koncepció a civil szervezetek támogatásával
kapcsolatban egyértelmûen megfogalmazza: csak
a valóban mûködõ, esetleg közfeladatok ellátásá-
ban is szerepet vállaló szervezeteket támogatja a
jövõben, s az önkormányzat igyekszik a mostani-
nál átgondoltabb pénzelosztási rendszert kidol-
gozni a civil szervezetek segítése érdekében.

KANIZSARU
14.04 órakor kért rendõri intézkedést egy

nagykanizsai férfi, mivel ismeretlen tettes a
Kórház elõtt álló nyitott gépkocsijából eltulaj-
donította tárcáját, benne irataival illetve több
mint félmillió forint készpénzével, miközben
õ jármûvének defektes kerekét szerelte. Az el-
tulajdonított pénzösszeg még nem, az iratok
késõbb a város egy másik részén elõkerültek. 

A JÓTÉKONYSÁGI GÁLÁRÓL
December  hónap a családok többségénél a

karácsony, a szeretet és az ajándékozás jegyé-
ben telik. Vannak azonban családok, ahol a
legrászorultabbak, a gyerekek, nélkülözni
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kénytelenek az ajándékokat. December 10-én,
a HSMK-ban megrendezésre kerülõ Jótékony-
sági Gála bevételébõl a rászoruló középiskolás
korú fiataloknak kívánnak ruhavásárlási utal-
ványt ajándékozni a gála szervezõi. E jóté-
kony cél érdekében várják a jóérzésû emberek
jelentkezését, ha tehetik, segítsenek. Errõl tar-
tott közös sajtótájékoztatót Litter Nándor pol-
gármester és Röst János alpolgármester több
párt képviselõivel együtt a polgármesteri hiva-
talban. A gálán adják át az önkormányzat által
alapított vállalkozói díjakat is két kategóriá-
ban. A sajtótájékoztatón megjelent Cseresnyés
Péter, Kisgyura János, Tóth László és Halász
Gyula egyöntetûen kijelentették, a fiatalok tá-
mogatása mindenképpen olyan cél, amiért
össze kell fogni. 

VÁSÁRLÁSMENTES NAP
A Zöld Európáért Környezetvédelmi Cso-

port „Ne vásárolj semmit” napot rendezett a
Halis István Városi Könyvtárban. A vásárlás-
mentes napot – mint azt a csoport vezetõje,
Kauten Andrea elmondta – Ted Dave kanadai
reklámszakember kezdeményezte elõször
1992-ben, a reklámok állandó túlvásárlásra
buzdító káros hatása ellen. A napot egyre több
országban megrendezik, felhívva a lakosság
figyelmét: ügyeljenek fogyasztói szokásaikra,
a szükségleteik és ne szeszélyeik alapján vásá-
roljanak. A reklámok elhitetik velünk, hogy
akkor leszünk „boldogok”, ha minél több tár-
gyat birtokolunk, pedig ez éppen az emberek
elégedetlenségét, mohóságát erõsíti. A kör-
nyezettudatos vásárlást népszerûsítõ nap során
a nemrégiben megalakult környezetvédelmi
csoport tagjai elgondolkodtató kérdésekbõl ál-
ló környezetvédelmi teszt kitöltésére kérték az
érdeklõdõket, majd az adott válaszok alapján
meghatározták az illetõ ökológiai lábnyomát.
A közelgõ ünnepekre gondolva ajándékkészí-
tési ötletekkel látták el a jelenlévõket, s arról
is széleskörû információval szolgáltak. 

BARÁTI BESZÉLGETÉS 

A Cigány Kisebbségi Önkormányzat baráti
beszélgetésre várta az idõs embereket a Bog-
dán János Cigány Közösségi Házba. Litter
Nándor polgármester köszöntõjében  kiemel-
te, azt szeretnék, ha a város lakosságának és
természetesen az egész országnak jobban
menne a sora, jobbak lennének az életkörül-
mények, és boldogabban élnénk. Éppen ezért
nagyon sok feladata van a politikusoknak és

a különbözõ posztokon dolgozó embereknek,
hogy a célok megvalósuljanak. Ennek a mun-
kának legfontosabb eleme, hogy szót tudjunk
érteni egymással, megértsük egymás problé-
máit. Az elõzõ napi ligetvárosi lakossági fó-
rumon tapasztaltak alapján kérte az idõsek
segítségét. A városrészben megépült közel 80
lakással nagyon sok embernek megoldódott a
lakásgondja, de nagyon sok probléma van a
társadalmi együttéléssel. Kérte a tapasztalt,
idõsebb emberek közremûködését, hogy béke
és barátság költözhessen be azokba az ottho-
nokba. Teleki László az Ifjúsági, Családügyi,
Szociális és Esélyegyenlõségi Minisztérium
roma ügyekért felelõs politikai államtitkára, a
CKÖ helyi elnöke megnyitó beszédében
hangsúlyozta: kötelességük így tél elején
odafigyelni a körülöttünk élõ nyugdíjasokra,
hiszen sokszor megfeledkeznek róluk, és
nem kérdezik meg tõlük, tudnak-e fûteni és
van-e mit enniük. A CKÖ erre odafigyel, leg-
közelebb egy hónapon belül ismét együtt
lesznek a fenyõünnepen. Dr. Baranyi Enikõ
fõorvos Egészségben megöregedni címû elõ-
adásában felhívta a jelenlévõk figyelmét, mit
tehetnek annak érdekében, hogy egészségü-
ket idõs korukra is megõrizzék. A ligetvárosi
óvodások, és a Csapi iskola tanulói karácso-
nyi hangulatot varázsoltak mûsorukkal, és
apró ajándékot adtak át a megjelenteknek,
amit Váradi Kata, a CKÖ elnök-helyettese
kiegészített  bögrébe helyezett vitaminnal.
GONDOLATOK JÓZSEF ATTILÁRÓL 

József Attilára emlékeztek a Halis István
Városi Könyvtárban. „A mindenséggel mérd
magad” mûvelõdéstörténeti elõadássorozat
keretében ezúttal Jelenczki István filmrendezõ
volt a vendég. Õt Rajnai Miklós, a program-
sorozat fõszervezõje mutatta be a közönség-
nek, majd a rendezõ osztotta meg a gondola-
tait József Attiláról a hallgatósággal. A ki-
adott programtól eltérõen a Hagyaték címû
film vetítésére került sor. A film segítségével
kísérhették végig a nézõk József Attila életét,
a költõ verseinek, gondolatainak, töredékei-
nek bemutatásával. 

ALKOTÁSOKKAL EMLÉKEZTEK
Alkotásokkal emlékezünk címmel nyílt meg a

Hevesi Sándor Általános Iskola 15 éves iskolagalé-
riájának születésnapi kiállítása. Az est mûsorveze-
tõi, Dékány Beatrix és Wilheim Erzsébet mûvelõ-
désszervezõ pedagógusok megköszönték a támo-
gatók, a kiállítás szervezésében részt vevõk, a
konyhai dolgozók és a mûvészek munkáját. Kö-
szöntötték Farkas Zoltán igazgatót, akinek vezeté-
se alatt álmodták meg a galériát. A tárlatot Dezsõ
Ferenc költõ nyitotta meg. Beszédében emlékezett
az alkotókra, egyben a galéria történetére. Az ünne-
pi mûsorban közremûködtek a Farkas Ferenc Ze-
ne- és Aranymetszés Mûvészeti Iskola tanárai, di-
ákjai: Balázs Júlia, Koros Eszter és Németh Ferenc
hegedûmûvész, a GE és a Hevesi iskola versmon-
dó körének tagjai, Horváth István Radnóti-díjas
versmondó, Megyes Melinda, a vajdasági vers-

mondó fesztivál gyõztese valamint Horváth Réka
és Horváth Zsófia versmondók. A kiállítást Árváné
Szabó Judit és Lengyák István rendezték. Sósné
Kutasi Margit igazgató pohárköszöntõjében ki-
emelte: oktatási intézmény lévén, a galéria csak
egyik szelete életüknek, hisz mindennapjaikat át-
hatja a gyerekek nevelése. Meggyõzõdésük, csak
úgy lehetnek teljes értékû emberek, ha a szépet és a
jót meglátják maguk körül, amihez kiváló adalék a
galéria a háromhetente megújuló tárlataival, az ud-
varon lévõ természetvédelmi terület.  Az iskolaga-
lériában az elmúlt 15 évben 96 mûvész mutatko-
zott be, 31 tárlat gyermekalkotásokból nyílt, 11 kö-
zösségnek szerveztek csoportos kiállítást, öt bemu-
tatót pedig tárgyi, például bélyeg, baba és kõzet
gyûjteménybõl állítottak össze. Az iskola aulájában
1990. óta mûködik megszakítás nélkül a galéria,
ahol nemcsak magyar, de külhoni alkotók is bemu-
tatkoztak. Megcsodálhattuk már erdélyi, osztrák,
vajdasági, német, amerikai, szlovén és belorusz
mûvészek munkáit is. A legfiatalabb egyéni kiállító
a 12 esztendõs Dormán Alexandra, a népi fazekas-
ság „kis mestere”, a legidõsebb a 82 esztendõs Do-
bos Lajos festõmûvész, a kiváló akvarellista volt. 

TÁRSULÁSI ÜLÉS
A Nagykanizsai Kistérség Többcélú Tár-

sulása ülésén Litter Nándor polgármester, a
társulás elnöke köszöntötte a résztvevõket,
majd a társulás településeinek vezetõi a tár-
sulás és munkaszervezete Szervezeti és
Mûködési Szabályzatáról tárgyaltak. A
módosító javaslatok elhangzását követõen
elfogadásra került az SZMSZ. Ezután a tár-
sulás egyéb, feladatellátással kapcsolatos
bõvítési terveit vitatták meg a polgármesterek,
végül a kistérségi közoktatási intézkedési terv
megtárgyalására került sor. Az intézkedési ter-
vet három évre kötelezõ elkészíteni úgy,  hogy
legalább hat évre elõrevetíti a várható tenden-
ciákat is. A terv különbözõ szintû társulási
formákat ajánl, amelyekben a fõ cél, hogy a
települések részben vagy egészben megõriz-
hessék intézményeik sajátosságait, fõbb peda-
gógiai célkitûzéseiket. Az intézkedési terv
esetenként választási lehetõséget is kínál az
önkormányzatoknak a társulási variációk kö-
zött, hogy megkereshessék azt a formát, amely
számukra a legkedvezõbb. A közoktatási in-
tézkedési terv a társulási tanács elfogadó hatá-
rozatával 2005. november 29-én lép érvénybe.
A terv többek között tartalmazza a többcélú
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kistérségi társulási szinten jelenleg ellátott
közoktatási feladatokat – külön kiemelve kö-
zülük a felvállalt pedagógiai szakszolgálati te-
vékenységeket, s megfogalmazza a társulás
célkitûzéseit is. 

HORVÁT VENDÉGEK A BLG-BEN

A Mura-Dráva Eurorégióból egy együttmû-
ködési projekt keretében Horvátországból
vendégek érkeztek a Batthyány gimnáziumba.
A Csáktornyáról és Varasdról érkezett diákok
három kísérõtanárral november 24-26-ig vol-
tak vendégei az iskolának. Az elsõ napra, csü-
törtökre üzemlátogatást terveztek a tanulók-
nak a GE-be, ám mivel a vendégek mûszaki
okokból késõbb érkeztek meg, ezért csak a
Városi Diákönkormányzat fogadta õket az-
nap. Pénteken reggel Litter Nándor polgár-
mester köszöntötte õket a BLG rendezvény-
termében, majd délután sportolásra nyílt lehe-
tõség. A horvát vendégek a batthyányi-s diá-
kokkal sétálva nézték meg városunk neveze-
tességeit, érdekességeit. A pénteki program a
Virág Benedek Kórus hangversenyével zárult
a Kiskastélyban. Szombaton az iskola szerve-
zésében a vendégeket egy keszthelyi kirándu-
lással lepték meg. 

MOZART A KISKASTÉLYBAN

A Zenés Esték a Kiskastélyban sorozatá-
ban ezúttal a Virág Benedek Ifjúsági
Vegyeskar adott hangversenyt. Az adventet is
köszöntõ mûsorban Mozart, Rahmanyinov és
más ismert szerzõk mûveit hallgathatta meg a
termet zsúfolásig megtöltõ tömeg. 

A RÉGI MOZI FELÚJÍTÁSÁRÓL
A munkálatok állásáról, a címzett támoga-

tás részeként megvalósuló régi mozi rekonst-
rukciójáról tartott sajtótájékoztatót Litter
Nándor polgármester és Göndör István or-
szággyûlési képviselõ a helyszínen. Litter
Nándor elmondta, apróbb módosításokat ter-

vez az önkormányzat a költségek csökkentése
érdekében. A mûemléki rekonstrukció ered-
ményeként egy új épület jön létre, amely Ci-
vil ház és Konferencia Központként mûködik.
A jelenlegi készültség foka 20-25 százalékos.
A korabeli díszítéseket az épületrõl lebontot-
ták és elszállította a felújítását végzõ cég. El-
készült az épület keleti oldalán lévõ bõvít-
mény földszintje, ahol éttermet alakítanak ki.
A mozi elõtti téren állítják fel az 56-os emlék-
mûvet, melyhez szintén pályázati úton szeret-
ne támogatást szerezni a város.

A VAGYONGAZDÁLKODÁSRÓL
A vagyongazdálkodásról, az önkormányzat

vagyoni helyzetérõl tartott sajtótájékoztatót
Budai István önkormányzati képviselõ, a
Pénzügyi Bizottság elnöke. A tényleges va-
gyoni helyzetrõl elöljáróban elmondta, hogy
az önkormányzati lakások eladásával megin-
dult egyfajta vagyoncsökkenés, melynek
visszaforgatása véleménye szerint nem min-
dig volt szerencsés. Ha egy fejlesztési célú
bevételt mûködésre, bérköltségre, vagy dologi
kiadásokra fordítanak, az vagyonfelélést je-
lent. Ha azonban megfejelik idegen források-
kal, hitel felvételével vagy támogatásokkal, és
ezt fejlesztésre fordítják, akkor a vagyon gya-
rapodik. Az utóbbi három és fél év fejlesztési
célú támogatása 6,5 milliárd forint. A követ-
kezõ évi költségvetésben is jelentõs szerepet
kap az idegen források között a hitelfedezet.
Az a véleménye, ha egy élhetõbb város céljait
szolgálja a fejlesztés, akkor az jó cél. A pénz-
ügyi bizottság azt az álláspontot fogadta el,
hogyha nem valósulnak meg a költségvetés-
ben szereplõ tárgyi eszköz értékesítések, ak-
kor a meglévõ hitelkeret 600 millió forintra
való emelésére lesz szükség év végén.  

OLAJBÁNYÁSZ FÚVOSOK
Pénteken este az Olajbányász fúvósai szóra-

koztatták a mûfaj kedvelõit a HSMK színház-

termében. A maroknyi közönség ízelítõt ka-
pott a zenekar régebbi és újabb darabjaiból. A
fúvósokat Ámon István karnagy dirigálta.

KANIZSARU
07.15 órakor egy a Csengery úton található

gépjármû javítómûhelybõl érkezett bejelentés,
mely szerint a  reggeli órákban a nyitott telep-
rõl ismeretlen személyek mintegy 70.000 Ft
értékben kíséreltek meg építési vasanyagot és
kéziszerszámokat eltulajdonítani. Az elköve-
tõt megzavarták, így az eltulajdonítani szánt
dolgokat hátrahagyva elmenekült a helyszín-
rõl. A bûncselekmény elkövetésével megala-
pozottan gyanúsítható 48 éves nagykanizsai
férfit a rendõrök rövid idõn belül elfogták és
lopás vétség kísérlet elkövetése miatt, gyanú-
sítottként hallgatták ki.

AZ ÁREMELÉSEK MÉRTÉKÉRÕL
– Nagy örömünkre szolgált, hogy e hét csü-

törtökén sikerült felülemelkedni a pártpolitikai
csatározásokon, egy nemes cél, a rászoruló fi-
atalok segítése céljából. Bízok abban, hogy
nem egyszeri kivételrõl volt szó, amikor képe-
sek voltunk fontos ügyekben az összefogásra, a
nagykanizsaiak érdekében – mondta Cseres-
nyés Péter, a Fidesz nagykanizsai elnöke saj-
tótájékoztatóján. A képviselõ elmondta: annak
érdekében, hogy legalább az Önkormányzat
ne járuljon hozzá ahhoz, hogy évrõl évre egy-
re több rászoruló legyen, akik csak támogatá-
sokból, adományokból képesek eltartani csa-
ládjukat, azt javasolja, hogy a közgyûlés ha-
táskörébe tartozó közszolgáltatások árát jövõ-
re maximum az infláció mértékével engedjék
növelni. Véleménye szerint indokolatlan az
inflációt kétszer, háromszor meghaladó mérté-
kû áremelés. Képviselõcsoportunk szerint –
mondta Cseresnyés Péter – helytelen az a gon-
dolkodásmód, hogy újabb és újabb terhek ke-
rüljenek településünk lakóinak a vállára a
drasztikus áremelések formájában. 

JAZZ KLUB A MÓRICZBAN

A Juhász Gábor trió volt a vendége novem-
ber 26-án a kiskanizsai Móricz Zsigmond Mû-
velõdési Ház Jazz Klub sorozatának. Juhász
Gábor talán a legsokoldalúbb gitáros a ma-
gyar jazzvilágban. Többször zenélt már világ-
sztárokkal, és egymástól meglehetõsen külön-
bözõ magyar együttesekben játszott, illetve
játszik kulcsszerepet. A kanizsai közönség a
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gitáros legújabb szerzeményeit hallhatta, bõ-
gõn a hazai kísérleti muzsika és az etnojazz
atyamestere, a régi Dresch Quartetbõl ismert
Benkõ Róbert játszott, míg dobon a saját pá-
lyáján hasonlóan jellemezhetõ Geröly Tamás.

ADVENTI JÁTSZÓHÁZ

A Humán Európa Szövetség játszóházat szer-
vezett szombaton délelõttre a Halis István Városi
Könyvtárba, ahol a gyerekek adventi  koszorút,
karácsonyi díszeket, dekorációkat készíthettek. 

NOX KONCERT

Koncert, varázslat, ragyogás fogadta a NOX
együttes koncertjére érkezõk hosszú sorát no-
vember 26-án a MÁV NTE Sportcsarnokban.
A látványos hangversenyen ötvözõdött a
NOX-ra jellemzõ hagyományos népzene a III.
évezred elektromos zenéjével, és természete-
sen a kanizsai közönség lelkesedésével.

KANIZSARU
27-én 22.00 órakor egy állampolgár jelezte a

járõrnek, hogy a Teleki és Hevesi utcák keresz-
tezõdésében található körforgalomban egy Su-
zuki személygépkocsi nekihajtott a közlekedési
jelzõtáblának, melyet kidöntött. A jármû veze-
tõje a helyszínrõl megállás nélkül továbbhajtott.
A beszerzett adatok alapján a balesethelyszíne-
lõnek sikerült felkutatnia jármûvet vezetõ nagy-
kanizsai férfit, akit ezt követõen vérvételre állí-
tottak elõ, mert gyanú merült fel arra, hogy jár-
mûvét ittasan vezetve okozta a balesetet. 

KÖRTEMUZSIKA
Hat bérleti elõadás keretén belül mutatta be

a gyõri Forrás Színházi Mûhely a Körte-
muzsika címû mesejátékot a Hevesi Sándor
Mûvelõdési Központban november 28-30-ig.
Németh Ervin írása után Pataki András ren-

dezésével többek között olyan színészek
szerepeltek az elõadáson, mint Horváth
András, Fekete István, Revoczky Róbert,
illetve Tari Teréz. Hétfõn a sorokat az óvodá-
sok dugig töltötték és hol nevetve, hol sikon-
gatva – fõként ha lekapcsolták a fényeket és
sötétség telepedett a teremre – kísérték
figyelemmel a színpadon történteket. 

KARÁCSONYVÁSÁR 
Kálovicsné Molnár Zsuzsanna alkotásaiból

nyílt kiállítás a Honvéd Kaszinóban Karácsony-
vásár címmel. A tárlatot Halmos Ildikó az intéz-
mény igazgatónõje nyitotta meg, ahol karácso-
nyi díszeket tekinthetünk meg egészen decem-
ber 9-ig. A nekünk tetszõ darabokat  megvásá-
rolhatjuk. Különbözõ asztali díszek, ajtó- és ab-
lakdíszek, kopogtatók közül válogathatunk,
egész lakásunkat feldíszíthetjük a karácsony je-
gyében. A tavalyi kiállításhoz képest színeiben
nem, csak alapanyagaiban változtak a kiállított
darabok, idén kevesebb fémmel dolgozott a mû-
vész, inkább a vesszõ, sás és cirok dominált. 

VÁLTOZÁS 2006.
A Fidesz Változás 2006. toborzó program-

sorozata keretében érkezett Nagykanizsára
Pelczné Gáll Ildikó, a Szövetség alelnöke, aki
a rendezvény elõtt Cseresnyés Péterrel, a he-
lyi választókerületi elnökkel közösen sajtótá-
jékoztatót tartott. Pelczné Gáll Ildikó kiemelte,
hogy a Fidesz az elmúlt három évben megvál-
toztatta a politikai gondolkodásmódját: ma
már nem az emberek helyett, hanem velük
együttgondolkodva, véleményüket kikérve és
tanácsaikat megfogadva dolgozik. E célt szol-
gálta a politikai értelemben is újdonságnak
számító nemzeti petíció, a nemzeti- és a gaz-
dasági konzultáció is. Éppen e tapasztalatokra
építve fogalmazta meg a legnagyobb ellenzéki
párt: a változás, a változtatás elengedhetetlen
feltétele annak, hogy az emberek a mai bi-
zonytalan, kiszolgáltatott helyzetbõl megtalál-

ják a kiutat. A jól elõkészített, tudatosan meg-
tervezett és mélyreható változás az, ami újból
megteremti a biztonságot és a jövõrõl szól. 

TÖBB MINT KONCERT
A Sztárok a pódiumon rendezvénysorozat

keretében Hernádi Judit önálló zenés estjét él-
vezhette a HSMK-ban megjelent nagyszámú
közönség. A Több, mint koncert címû mûsor-
ban közremûködött a Goodafternoon zenekar
és Görög László színmûvész.

RISZÁLOM ÍGY IS, ÚGY IS
December 4-én a HSMK-ban, délután három-

kor és este hatkor látványos fitnesz-gálára várja az
érdeklõdõket a Szan-Dia Fitness Center. Az évek
óta megrendezésre kerülõ vasárnapi programban
új mûsorszámaival fellép a Szan-Dia összes ver-
senyzõje. A helyi fellépõk mellett a rendezvény
vendége lesz még Posseison Crow, a Moszkvai
Cirkuszfesztivál különdíjasa, Anita Liliput-
országból, a Testnevelési Egyetem trambulincsa-
pata és a helyiek kötélugró, fitnesz és tornászbaj-
nokai. Az eseményt beharangozó sajtótájékozta-
tón a szervezõk frenetikus meglepetést is ígértek,
ám részleteket nem árultak el, csak annyit, a kü-
lönlegesség olyannyira titkos, hogy még Center-
berkekben is csak a legbeavatottabbak tudnak
róla. Aki a hét végén elmegy, megtudhatja mire is
volt a nagy-nagy titkolózás, aki nem, az minden
bizonnyal szegényebb lesz egy élménnyel. 

KARÁCSONYI VÁSÁR
A Rozgonyi Polgári Kör 2005. december 8-

9-én 8-17 óra között a Honvéd Kaszinóban
várja immáron hagyományosnak számító Ka-
rácsonyi Vásárára az érdeklõdõket. A nagy
választékból idén is száz forintos egységáron
választhatnak a vásárlók.

A LÁNGLOVAGOK JELENTIK
A korán érkezõ tél okozta  útviszonyok mi-

att rövid idõn belül több esetben riasztották a
kanizsai tûzoltókat a megcsúszott, balesetet
szenvedett autók mentéséhez. 21-én Gelsén
személygépkocsi balesetnél segédkeztek,
majd a 74-es úton ugyancsak egy
személyautót emeltek ki  Faun mentõdarujuk-
kal az útszéli mély árokból. 24-én Palinban
avatkoztak be egy útról lecsúszott, felborult
autó mentésénél. Szerencsére az esetek során
nem történt súlyos személyi sérülés. 
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A 11-es választókerület gondjai-
ról, az elmúlt idõszak eseményeirõl
kérdeztük Csordásné Láng Éva
képviselõt:

– A 11-es választókörzet
Kiskanizsának a nagyobb hánya-
dát teszi ki, ám nem csak errõl a
részrõl, hanem egész Kiskanizsá-
ról szeretnék szólni. Annál is in-
kább, mert ez egy összefüggõ tele-
pülésrésze a városnak, melyet
nem nagyon lehet utcákra bonta-
ni. A településszerkezet és a vá-
lasztókörzet felosztása sem felel
meg azoknak az elvárásoknak,
ami miatt azt lehetne mondani,
hogy a Varasdi utcától északra,
vagy délre vagyok képviselõ. Ami
az idei évi tervben szerepel, az
gyakorlatilag megvalósul a
körzetben. Ami az elmúlt húsz év-
ben nem történt meg, az is elin-
dult valamilyen irányba. Elsõsor-
ban a járdaépítésre, járdafelújí-
tásra gondolok, hiszen sok évtize-
des hiány pótlódott azáltal, hogy
elkészült a Dobó utcában a járda.
Végre beindultak az ilyen fajta

felújítások, ami az én választókör-
zetemben a Pápai és Alsó-temetõ
utcát érinti. Felújították a Zsigár-
di köz és a Varasdi utca járdáját
is. Elkészült néhány autóbuszjá-
rat-öböl és Kiskanizsa területén
jó pár buszmegálló átépítésre, il-
letve megépítésre került. Most az
átépítéssel kapcsolatban vannak
aggodalmaim. Nem kis beruhá-
zással a város impozáns buszvá-
rókat épített, ám nem telt el fél év,
bizony egy-két helyen ezeknek a
váróknak hiányzik az oldal-, illet-
ve hátfala. Úgy tûnik, a vandaliz-
mus nem ismer határokat. A má-
sik terület, amirõl szeretnék szól-
ni, az a buszközlekedés. Tudom,
nem lehet mindenkinek a kívánsá-
gára tenni. Eddig a körzetben 17
járatpár volt, most ennek a duplá-
ja van. Most nem az a gond, hogy
miért csak óránként, hanem az,
hogy miért csak fél óránként jár-
nak a buszok. Ebben az évben is a
város a költségvetésébõl elég
nagy összeget fordított arra, hogy
a Volánt támogassa. Lehet ennél
sokkal-sokkal több buszjáratot in-
dítani, csak akkor ez a város költ-
ségvetésében úgy jelenik meg,
hogy máshonnan ezeket az össze-
geket el kell venni. Ami nem való-
sult meg, és nem is az én választó-
körzetemhez tartozik, az egy kör-
járat indítása, ami megoldaná a
Templom téri iskola problémáját
sok vonatkozásban. 

ÖRVENDETES
MEGÚJULÁS

Az önkormányzati ciklus harmadik eszten-
dejének a végéhez érkeztünk. Az elmúlt egy
év tapasztalatairól, a közgyûlésben illetve a
Szociális és Egészségügyi Bizottságban folyó
munkáról kérdeztük dr. Csákai Iván önkor-
mányzati képviselõt:

– Hogyan értékeli a közgyûlési munkáját?
– Az elmúlt esztendõben ellenzéki szerep-

ben sok sikerélményben nem volt részünk. Eb-
ben közrejátszott az, hogy a városvezetés a
felvetéseinket nagy százalékban elutasította,
sõt, sok esetben még a feltett kérdéseinkre
sem kaptunk választ. Öntörvényûen, sokszor a
racionális érveket is figyelmen kívül hagyva,
a tizenöt kéz biztos tudatában mindent, még a
város érdekeit sértõ döntéseket is átvitte a
szocialista-szabaddemokrata városvezetés a
közgyûléseken. A közgyûlési munkát tovább
nehezíti, hogy az elõterjesztésekben elénk tárt

információk gyakran pontatlanok, hiányosak.
Az elmúlt egy év alatt nõtt a lakosság körében
a bizonytalanság, úgy érezzük, hogy a jelenle-
gi közgyûlés a jövõt is feléli. Reménykedve
abban, hogy változás lesz és a jelenlegi kon-
cepciótlanság megszûnik, dolgozunk tovább.

– Milyennek látja a Szociális és Egészség-
ügyi Bizottság tevékenységét?

– Szociális területen komoly problémát je-
lent, hogy leállt a szociális bérlakások építése.
Pedig százával jelentkeznek a meghirdetett la-
kásokra, és sajnos azt tapasztaljuk, alig akad
közöttük olyan pályázó, akinek a bérlakás ké-
relme ne lenne teljesen indokolt. Évente leg-
alább 40-50 új bérlakásra lenne szükség ah-
hoz, hogy a felmerülõ jogos igényeket ki tudjuk
elégíteni. Azt, hogy a munkanélküliség egyre
nagyobb méreteket ölt, hûen tükrözi az is, hogy
folyamatosan nõ a szociális támogatásokból

élõk köre. Hiszen akik elveszítik munkájukat és
nem tudnak elhelyezkedni, felélve minden tar-
talékukat elõbb-utóbb kénytelenek segélyt kér-
ni. Ez a helyzet már tarthatatlan: nem tûr ha-
lasztást a szociális bérlakás-építési program
újraindítása. A munkahelyteremtésben is itt az
ideje, hogy a városvezetés – ígéretének megfe-
lelõen – megtegye a szükséges lépéseket. 

VÁLTOZÁSBAN REMÉNYKEDVE

A közgyûlésben folyó munka
elmúlt egy évének tapasztalatai-
ról Cseresnyés Pétert, a Fidesz
frakció vezetõjét kérdeztük.

– Mi a véleménye a képviselõ-
testület utolsó egy éves tevékeny-
ségérõl?

– Eseménydús év volt az elmúlt
esztendõ. A városvezetés dicsõsé-
gére azonban nem szolgál, mert jó
pár olyan döntés született, amely a
város fejlõdését gátolja. Hogy mi-
re gondolok? Például a szabályta-
lanságokra, egyes intézmények
nem megfelelõ vezetésére. Megem-
líthetem a fûtéskorszerûsítés ügyét
is, ahol a szerzõdéskötés folyamata
jogilag nem volt korrekt, sõt sok
szakember szerint tartalmilag sem
a legjobb megoldást nyújtotta a
városnak. Ugyancsak a város fej-
lõdésének útjában áll, hogy a fej-
lesztéseket nem megfelelõ finanszí-
rozási formákkal valósítja meg a
városvezetés. Mint ahogy az sem
válik a városvezetés dicsõségére,
ami a kórház mûködtetésének pri-
vatizációjával kapcsolatban tör-
tént: a városban és a környéken
élõ lakosságot megijesztették, a
közgyûlést pedig úgy akarták fele-
lõsségteljes döntés meghozatalára
kényszeríteni, hogy még egy elfo-
gadható elõterjesztés sem került a
képviselõk elé. A nem kellõ gon-
dossággal és alapossággal elkészí-
tett elõterjesztések sokszor nehezí-
tik meg a képviselõk munkáját.

Nem megfelelõ és koncepciótlan a
gazdálkodás, a fiskális szemlélet
miatt néhány esetben nem megfele-
lõ módon történt ingatlanértékesí-
tés. A munkahelyteremtéssel kap-
csolatos ígérgetések be nem tartá-
sa oda vezetett, hogy folyamatosan
nõ a munkanélküliség. Persze
azért nem mondhatjuk, hogy sem-
mi örömteli nem történt az elmúlt
hónapokban.

– Mire gondol konkrétan?
– Másfél év után elmondhatjuk,

s ebben jelentõs szerepe van a Fi-
desz képviselõinek is, hiszen több-
ször felemelték a szavukat, hogy
mintegy két tucat vállalkozó terü-
letet kapott a volt laktanyák terü-
letén, amit mi kanizsaiak nem kis
elfogultsággal Ipari Parknak ne-
vezünk. Mindent egybevetve azon-
ban úgy gondolom, hogy az elmúlt
három év egyértelmûen bebizonyí-
totta: változásra van szükség. Jó
koncepciók mentén el kell indulni
a fejlõdés útján, mégpedig úgy,
hogy azt ne csak a városvezetés,
hanem a lakosság is élvezze.

ÁRNYAK 
ÉS FÉNYEK
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A Hevesi, a Rózsa, a Kazanlak körút és
Munkás utcák által határolt 7-es számú vá-
lasztókörzet önkormányzati képviselõje Budai
István. Milyen kérdések foglalkoztatták a la-
kosságot a választókörzetében? – tettük fel a
kérdést a képviselõnek.

– Talán a buszközlekedés volt a legizgalma-
sabb kérdés a lakosság körében, ezen belül a ke-
leti városrészbõl a vasútállomásra eljutás prob-
lémája. Egy ideig még hiányolni fogják a 33-as
járat kimaradását. Nem látom be magam sem,
hogy miért volt igazából erre szüksége a Volán-
nak. A Volán megígérte, hogy az IC, és a vasár-
nap délutáni 17 órás budapesti gyorsvonathoz
céljáratot indít, mert különösen a diákok nehe-
zen tudtak kimenni csomagjaikkal az állomásra.
A tárgyalások másik eredménye, hogy nem kell
a 18-as járathoz az átszállást duplán fizetni. A
körforgalom, a 20-21-es járat beindítását vi-
szont dicsérik, ez elõnye az átszervezésnek.  

– Mi valósult meg idén választókörzetében?
– Ebben az évben sok minden megoldódott,

olyasmik is, amiket a hét éves képviselõségem
alatt nem tudtam elérni annak ellenére, hogy
vehemensen harcoltam, például a Rózsa utcai
buszmegálló áthelyezéséért. Ez elsõsorban a
Rózsa utca 22-es számú ház lakóinak a problé-

mája, mert a ház elõtt volt egy nagy forgalmú
hármas buszmegálló, és szinte a fél keleti vá-
rosrész ott szállt fel a buszra. Már hajnalban,
fél öt körül gyülekeztek a buszmegállóban, és a
hangoskodás miatt állandó panaszáradat jött
felém. Ma a buszok a Rózsa 18-20. számú há-
zak között állnak meg, kiépült a buszöböl és a
napokban állították fel a buszvárókat. Ide tar-
tozik még a Rózsa út 14-es szám elõtti busz-
megálló és a szolgáltató ház mögötti buszöböl.
Az út aszfaltozása megtörtént, mindezek a kör-
zet jelentõs beruházásai voltak. 

– Milyen munkák vannak folyamatban?
– A Kazanlak körút, Munkás és Rózsa utca kö-

zötti szakaszon az utca keleti felét elfoglalják a
parkoló autók. Volt már több baleset is a fagyizó
környékén. A keleti oldalra egy ferde beállásos
parkolót építenek gyeprácsos megoldással és
egyirányúsítanák a körutat a Rózsa utcától a
Munkás utcáig, déli irányban. Régóta forszíro-
zom, mivel ez az útszakasz a város egyik legve-
szélyesebb pontja. A befejezés a tervezett határ-
idõig,  november végéig nem készül el, de a vál-
lalkozásba adás megtörtént. Idõközben a Munkás
utcában elkészült a járdák akadálymentesítése is.

– Milyen problémák vannak?
– Nagy eredmény volt néhány éve a laktanya

és a Munkás utcai garázssor közötti szemét-
domb megszüntetése. Sajnos, most a kerítés elé
dobálják a szemetet. Szedni kellene a garázstu-
lajdonosoktól pénzt és egy konténert ki lehetne
helyezni. Voltak próbálkozásaink, de mindössze
heten fizették be az éves 200 (!) forintos díjat.
Régi vágyam a Rózsa óvoda és a Hevesi iskola
közötti járdaszakasz közvilágításának a megol-
dása. Jövõ évben fontos feladat lenne járdát ki-
alakíttatni a Balatoni úti körforgalomhoz vezetõ
Hevesi utca nyugati oldalán! 

– Mire költötte a képviselõi keretét?
– Már második éve a teljes összeget odaad-

tam a sokat vitatott elnevezésû európai szín-
vonalú park kialakításához. Tavaly a játszótér
játékait vásárolták meg belõle. A városrész
fénypontja lehetne a park, bár úgy látom,
mintha megállt volna a kezdeti lelkesedés. 

UTAK, JÁRDÁK, BUSZJÁRATOK

Az elmúlt hónapokban számos dolog tör-
tént az I. számú választókörzetben, mint arról
Bicsák Miklós a körzet önkormányzati képvi-
selõje beszámolt. 

– A képviselõi keretem jelentõs hányadát a
buszvárók felújítására fordítottam. Nagy
igény van a körzetemben a tömegközlekedés-
re, ezért is tartom fontosnak, hogy az embe-
rek rendezett körülmények között várakoz-
hassanak. 

– A következõ keret elköltésére is van már
terve?

– A jövõ év tavaszán adják át az új palini
játszóteret, amely modern, az uniós elõírá-
soknak is megfelelõ játékokkal lesz felszerel-
ve. A munkák már elkezdõdtek, a keretbõl
egy milliót szánok erre. 

– Milyen megoldásra váró problémák van-
nak a körzetében? 

– Folyamatos gond a tömegközlekedés,

valamint a menetrend-módosítások miatt
bekövetkezõ szolgáltatásbeli változások.
Sok esetben jogosak a lakossági panaszok.
Remélem ezek legtöbbjének figyelembevéte-
lével sikerül majd decemberben átalakítani
az új menetrendet. 

– Szociális problémák sújtják a körzetét?
– Tagadhatatlanul vannak ilyen gondok, ám

a Szociális Osztály korrekt együttmûködésével
a legtöbb esetben sikerül orvosolni õket. Azt
ki szeretném emelni, hogy az idõsek napján
polgármester úrral együtt köszönthettük a 95
éves Leveli Pált, aki a körzetem egyik legidõ-
sebb lakója. 

– Milyen beruházások zajlanak Palinban? 
– December elején választják ki azt a vál-

lalkozót, aki az orvosi rendelõt felújítja. Er-
re a beruházásra nagy szükség van. A la-
kosság részérõl többen felajánlották, hogy
társadalmi munkában kiveszik részüket a
felújításból annak érdekében, hogy a mun-
kálatok minél gyorsabban befejezõdhesse-
nek. Szeretném megköszönni a körzetemben
lakók segítségét, azt, hogy mindenben támo-
gatnak, hogy gondjaikkal hozzám fordulnak.
Úgy érzem, képesnek tartanak arra, hogy
érdekeiket képviseljem, gondjaik megoldá-
sát segítem.  Remélem, ez így lesz majd az
elkövetkezõkben is.

A LAKOSSÁG SEGÍTI
MUNKÁMAT

Bicsák Miklós az I. számú választókerület önkor-
mányzati képviselõje 2005. december 7-én, szerdán
16 órától 17.30 óráig fogadóórát tart a Kinizsi utca
97. szám alatti bélyegzõgyártó irodában. Aznap 18
órától 20 óráig Palin és Korpavár lakossága számá-
ra tart fogadóórát a palini új Általános Iskolában.

Csordásné Láng Éva a 14. sz. választókerület
önkormányzati képviselõje fogadóórát tart min-
den hónap elsõ hétfõjén 18.00-19.00 óra között a
Nagyrác utcai Általános Iskolában és minden
hónap második hétfõjén 18.00-19.00 óra között
a Móricz Zsigmond Mûvelõdési Házban.

Dr. Horváth György a 2. számú választókerü-
let önkormányzati képviselõje az éves végzett
munkájáról beszámolót tart 2005. december 7-én
szerdán 17,30 órától a Pálma étteremben (Ma-
gyar u. 31.)

Stróber Gábor a 12. számú választókerület önkor-
mányzati képviselõje minden hónap elsõ hétfõjén 16.30
órától a Vécsey Zsigmond Általános Iskolában, 18 órá-
tól 19 óráig a Zárda utcai kollégiumban fogadóórát tart. 

Szányiné Kovács Mária, a 11. választókerület ön-
kormányzati képviselõje fogadóórát tart minden hó-
nap elsõ szerdáján 17-18 óra között az IKI földszinti
helyiségében, minden hónap elsõ csütörtökén 17-18
óra között a Bolyai János Általános Iskola földszinti
helyiségében. E-mail cím:11vk@nagykanizsa.hu

Tóth László a 4. sz. választókerület képviselõje
2005. december 7-én, szerdán 17 órakor fogadóórát
tart a Dr. Mezõ Ferenc Gimnáziumban.  Telefon:
30/304-3161, e-mail: toth_laszlo@nagykanizsa.hu

KÉPVISELÕI FOGADÓÓRÁK
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A soros közgyûlést Litter Nándor polgár-
mester a ki nem hirdetett határozatok kihirdeté-
sével kezdte, majd a napirendeket fogadta el a
képviselõtestület. Még az érdemi munka meg-
kezdése elõtt kérte a képviselõket és a lakossá-
got, hogy minél nagyobb számban vegyen
részt a december 10-i jótékonysági gálán. 

A napirend elõtti felszólalásokat Halász
Gyula kezdte, aki a kórházprivatizációs ügy-
gyel összefüggésben fejtette ki, hogy a FI-
DESZ és a Rozgonyi Polgári Kör aláírást
gyûjt, félrevezetve és nem egyszer zaklatva a
város lakóit, holott a kórház nem adható el, és
a mûködés megváltoztatása sem szerepel a
képviselõtestület napirendjén. Egyúttal kérte,
hogy a politikai ellenfelek õrizzék meg méltó-
ságukat és olyan felszólalásokat tegyenek, ami
nem sérti a másikat. Dr. Polai József kérte,
hogy a volt 32-es vásárcsarnoki járatot állítsa
vissza a Volán.  Dr. Kolonics Bálint az út- és
járdafelújításokkal kapcsolatban arról szólt,
hogy nehézkesen és vontatottan halad a mun-
ka, nem egyszer balesetveszélyes helyzetet te-
remtve. Egyúttal felhívta a figyelmet, hogy a
FIDESZ nem azonos a Rozgonyi Polgári Kör-
rel. Stróber Gábor a VIA Kanizsa és a Park
Kft. tevékenységérõl szólva elégedettségét fe-
jezte ki az általuk végzett munkáért. Dr. Kele-
men Marcell az SZMSZ-t érintõ ügyben kért
szót: az MSZP hivatalos levelet juttatott el
hozzá, megnevezve, mely három képviselõ al-
kotja képviselõcsoportját. Ám a dr. Horváth
György vezette kilenc fõs MSZP frakció is
mûködik, ezért az egyiket  más néven meg
kell különböztetni. Dr. Fodor Csaba a Thury
laktanya értékesítésével kapcsolatban azt kérte
a polgármestertõl, éljen vétójogával, és forgal-
mi értékbecslést követõen írjon ki új pályáza-
tot. Ha az ingatlan becsült értékén eredmény-
telen az üzlet, akkor fogadják el az alacso-
nyabb árat. Értesülései alapján egy még be
nem jegyzett gazdálkodó szervezet kíván az
ingatlan vevõje lenni. Litter Nándor elvetette a

felvetést, mert úgy vélte, ilyen magas áron
nem került még értékesítésre ingatlan. 

A polgármesteri tájékoztató vitája során kü-
lön tárgyalta a testület az 56-os emlékmû
ügyét. A jövõre, a Károlyi kertben felállításra
kerülõ alkotások körül azért bontakozott ki
vita, mert eltért az 56-os szövetség és az ipar-
mûvészeti lektorátus ajánlása egymástól. A
képviselõk végül úgy döntöttek, nem kérik ki
a lakosság véleményét és 17 igennel a lekto-
rátus által elsõ helyen javasolt 1956-2006. cí-
mû, Taubert László által készítendõ emlékmû
mellett tették le a voksukat.

Halász Gyula a temetõ bõvítéssel kapcsolatban
kérdezte meg, mikor születik megoldás erre a ré-
gi problémára. Interpellált azügyben, hogy a 7-es
fõút városba bevezetõ szakaszán nincs közvilágí-
tás. Dr. Csákai Iván a Kalmár utca vásárcsarnok,
buszállomás környékén megváltozott forgalmi
rendjére hívta fel a  figyelmet, kérve, hogy kerül-
jön kihelyezésre nagyobb méretû tábla a figyelem
felhívására. Zakó László arra  várt választ, hogy
miért télvíz idején zajlanak az útépítések, és miért
nem várták meg velük a tavaszt, illetve valóban
tartható-e a november 30-i határidõ? A válaszból
kiderült: az Arany utca közmûkiváltása késlelteti
a Magyar utcai körforgalom elkészültét. Cserti
Tibor kérdése az volt, mit tesz a polgármesteri hi-
vatal azért, hogy a helyi védelem alá esõ épüle-
tekre, értékekre vigyázzon? A Városvédõ Egye-
sület nevében a segítséget is felajánlotta egyúttal.
Stróber Gábor ugyanezen gondolatokat folytatta,
amikor arról beszélt, hogy követni kell az életsze-
rûséget, mert új lakók, új igényekkel jelentek
meg a városban, s felül kellene vizsgálni a helyi
védettségrõl szóló rendeletet. Javasolta, hogy ke-
rüljön újra közgyûlés elé ez a kérdés. Dr. Kele-
men Marcell ígéretet tett arra, hogy áttekintik a

fõépítésszel, polgármesterrel a helyi szabályozást.
Szamosi Gábor felhívta a figyelmet arra, hogy a
MAORT-telepet védettsége okán évente ellen-
õrizniük kell, jelenleg is több ügy van folyamat-
ban, mert fellépnek a szabálytalan építésekkel
szemben. A képviselõk ezt követõen az elõzõ
közgyûlésen elhangzott kérdésekre írásban adott
válaszokat vették napirendre. Bicsák Miklós a
környezetvédelmi iroda felállításának idõpontjára
kért választ. 

A Nagykanizsai Régió Ipari Park és Logisz-
tikai Központ Kft. üzleti tervének módosítását
a december 13-iki ülésre tették át a képvise-
lõk. Átdolgozás után elfogadták a 2005. évi
költségvetésrõl szóló rendelet újabb módosítá-
sát, valamint az I-III. negyedév végrehajtását. 

KEMÉNY VAGY REMÉNY(KÖLTSÉGVETÉS)?

A képviselõk egy csoportja a megvalósításra elfogadott 56-os emlékmû makettje elõtt

PÁLYÁZAT, TÁBLÁK
A szeptemberi közgyûlés óta egy újabb

pályázat érkezett az iparosított technológiá-
val épült lakások korszerûsítésre, errõl a pá-
lyázatról is tárgyalt csütörtöki ülésén a
VKIB. Az Erdész utca 23. számú ház lakó-
közössége döntött úgy, kihasználják a ren-
delkezésre álló lehetõséget és valamivel több
mint tízmillió forintot kívánnak a homlokzat
felújítására fordítani, részben saját erõbõl,
részben önkormányzati keretbõl és állami tá-
mogatásból. A bizottság támogatta a pályá-
zatot. Emellett szó esett még többek között
az útbaigazító, információs táblarendszerrõl
is, amelyet végül az eredeti tervezettõl elté-
rõen fogadott el a bizottság. 

IGEN A GYÓGYSZERUTALVÁNYRA
Múlt héten ülésezett a Szociális és Egész-

ségügyi Bizottság, mely elsõként az önkor-
mányzat 2005. évi költségvetésének I-III. ne-
gyedévi végrehajtásáról tárgyalt, majd a köz-
gyûlés 2005. évi költségvetésérõl szóló ren-
deleté módosításáról szóló javaslattal foglal-
kozott. Ezt követõen került sor a jövõ évi
költségvetési koncepció javaslatának megvi-
tatására. A bizottság – mindhárom esetben
néhány tartózkodás mellett – az elõterjeszté-
sek közgyûlésen való tárgyalását javasolta. A
Családsegítõ és Gyermekjóléti Központ
szakmai programját egyhangúlag jóváhagy-
ták. A nyílt ülés utolsó pontjaként arról ho-
zott döntést a bizottság, hogy a Magyar Vö-
röskereszt Átmeneti Szállója kérésének ele-
get téve harmincezer forint értékû, ezer fo-
rintos címletû gyógyszerutalvány utólagos
elszámolással történõ átadásához hozzájárul.
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A 2006-os költségvetési koncepció vitájában
dr. Fodor Csaba a hitelek miatt fejezte ki aggo-
dalmát, mondván, túl nagy terhet ró az önkor-
mányzatra ezek visszafizetése. A bizottságok
tárgyalásra és elfogadásra alkalmasnak tartotta
az elõterjesztést. Cserti Tibor az intézmények
költségvetésének megállapítását tartotta a jövõ
évben kulcsfontosságúnak. Sajni József öröm-
mel fogadta, hogy a kulturális és oktatási intéz-
mények felújítása tovább folytatódhat. Kereskai
Péter a panel-program jövõ évi kiteljesedését
fogadta elismerõen. Halász Gyula az SZDSZ
frakció nevében azt emelte ki, hogy a megkez-
dett beruházásokat be kell fejezni, illetve meg
kell teremteni a lehetõségeket arra, hogy további
vállalkozások telepedjenek meg a városban. Za-
kó László „utánam a vízözön” jelzõvel illette a
költségvetési koncepciót, mondván, helytelen,
hogy a hiányt csak hitelfelvétellel kívánják
megoldani, ezért nem támogatta az elõter-
jesztést. Bicsák Miklós úgy vélte, nem kell félni
a hiteltõl, fel kell vállalni okos dolgokra. Szita
László könyvvizsgáló is kifejtette a véleményét:
a koncepció megfelel a törvényességnek. A hi-
tel-kérdéshez annyit tett hozzá, hogy bár a 320
millió forint éven túli folyószámlahitel megléte
nem jó, de szükségszerû, ám a beruházások kö-
zött szereplõ 1,1 milliárd forint beruházási hitel
kifejezetten elõnyös, mert a segítségével megva-
lósuló fejlesztések gyarapítják a város vagyonát
és a visszafizetés is kezelhetõ. A beterjesztett
2006-os koncepció alkalmas a tervezésre – ezt
végül a testület voksával meg is erõsítette. 

Az ifjúsági és sportcsarnok projektterveze-
tét 16 igennel fogadták el a képviselõk. Meg-
szavazták a Móricz Zsigmond Mûvelõdési
Ház felújítására benyújtandó belügyminiszté-
riumi pályázat beadását is. Tájékozódtak a
nulladik, nyelvi elõkészítõ osztályok mûködé-
sérõl és 2005-2006. évi indításáról. 

A helyi tömegközlekedés 2006. évi díjai-
nak megállapítása során Zalatnay László ve-
zérigazgató elmondta, hogy a három pólusú
finanszírozásból (állami, önkormányzati és la-
kossági) egyre nagyobb szelet hárul az önkor-
mányzatra. Nagykanizsán a 130 forintos elõre
megváltott jeggyel szemben a buszon váltott

jegy ára 200 forintra emelkedik. A város 41
millió forintot nyújt a Volánnak jövõre a
mûködési hiány kompenzálására, illetve át-
lagosan 6,5 százalékos jegyáremelkedéshez
járultak hozzá.  

A kéményseprõipari közszolgáltatásban
2006. évben 4,2 százalékos nettó díjemelést
állapítottak meg a képviselõk. Horváth Ba-
lázs, a Saubermacher-Pannónia Hulladék-
gyûjtõ Kft. ügyvezetõje annyit fûzött hozzá a
települési szilárd hulladék közszolgáltatói te-
vékenység jövõ évi díjainak megállapításá-
hoz: óriási gond, hogy a lakosság csökkenõ
gyakoriságot és kisebb edényméretet választ.
Több, mint 2 millió forinttal csökkent emiatt
az árbevételük. Ez hatással van a díjak megál-
lapítására is. A képviselõk az egységes 6,9
százalékos áremelést fogadták el. A települé-
si folyékony hulladékkal kapcsolatos köz-
szolgáltatásban jövõre 2,4 százalékos eme-
lés mellett döntöttek. 

Módosították a településrendezési célok
megvalósításához szükséges ingatlanokat érin-
tõ elõvásárlási jogról szóló rendeletet, majd át-
meneti változtatási tilalmat rendeltek el a vá-
rosrendezési terv jóváhagyásáig, a város köz-
igazgatási belterületeire. A Rozgonyi úti általá-
nos iskola bõvítéses rekonstrukcióját elsõ kör-
ben elfogadta már a kormány, a testület úgy
döntött, hogy a végleges címzett támogatási
igényt is benyújtja. Tájékoztató hangzott el ar-

ról, hogy az iparosított technológiával épült la-
kóépületek energiatakarékos korszerûsítésére
határidõre várhatóan 20-23 pályázat érkezik,
ami 900 millió forintos összberuházást jelent,

300 millió forint önrésszel. Röst János alpol-
gármester a vis maior elszámolást ismertette a
képviselõkkel, akik a felosztási javaslatot elfo-
gadták. Tájékoztató hangzott el az önkormány-

zat és a rendõrség együttmûködésén alapuló
bûnmegelõzési programok megvalósításáról. 

Halász Gyula önálló képviselõ indítványt
nyújtott be, javasolva, hogy a kormány módosít-
sa az Országos Területfejlesztési Koncepciót, s
tegye lehetõvé a fejlesztési programok és forrá-
sok decentralizációját, illetve a regionális szintû
intézmények és funkciók a megyei jogú városok
között kerüljenek elosztásra. 

Dr. Fodor Csaba önálló képviselõ önálló
indítványt nyújtott be a Nagykanizsai Régió
Ipari Park és Logisztikai Központ Kft. meg-
szüntetésére, felszámolónak Szányi Gábort
megjelölve, a feladatot pedig a VIA Kanizsa
Kht-hoz átadva. A képviselõk 12 nemmel el-
utasították az indítványt. 

A testület zárt ajtók mögött folytatta a mun-
káját, melyen meghatározták a Nagykanizsa
Ipari Park területén lévõ ingatlanok alapárát, tá-
jékoztatót hallgattak meg a Közterületfelü-
gyeletnél végzett belsõ ellenõrzésrõl,a fegyelmi
eljárás elrendelésérõl, javaslatot tettek Az Év
Vállalkozása emlékplakett adományázására. 

(luif)

A ZÖLD TÁBOR NYÛGEI
Az Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és Sport-

bizottság november 22-i ülését Sajni József
a bizottság elnöke nyitotta meg. A 13 napi-
rendi pont között többek között szó esett a
Zöldtábor mûködésérõl, melyet Bagarus
Ágnes a Péterfy Sándor Általános Iskola
igazgatója foglalt össze. A területet, ahová a
zöldtáborosok kimehettek volna,  nyáron
sajnos nem használták. Jelezték azonban az
erdészetnek, hogy a tavaly nyári aszály mi-
att a fák kiszáradtak, az idei nyár viharai pe-
dig többet kidöntöttek közülük. Az erdészet-
tel megbeszélték, rendbe teszik a területet,
hogy biztonságos legyen a tábor területe. Az
igazgatónõ szeretné jövõre szervezettebbé
tenni a tábor mûködését, azt javasolva, hogy
egy iskola vállalja fel az egész lebonyolítá-
sát, más iskolai dolgozók közremûködésével
idõszakosan beosztva. A balatonmáriai tá-
bor mûködésérõl Sósné Kutasi Margit a He-
vesi Iskola igazgatója elmondta, nem eléggé
kihasznált a lehetõség, ezért az is megfor-
dult a fejükben, ha nincs rá igény, nem tábo-
roztatnak többet Balatonmárián. 

ÜJKB: 8 NYÍLT, 4 ZÁRT
November 23-i ülésén az Ügyrendi, Jogi

és Közrendi Bizottság nyolc napirendi pon-
tot nyílt, további négyet zárt ülésen tárgyalt
és fogadott el. A kéményseprõipari közszol-
gáltatás 2006. évi díjaként 4,2 százalékos
nettó áremelését a bizottság egyhangú igen-
nel elfogadta. Az áfa-kérdés aktualizálásával
a települési szilárd hulladék közszolgáltatói
tevékenység 2006. évi díjait is tárgyalni
javasolják a közgyûlésnek. Zárt ajtók mö-
gött tárgyalták többek között az önkormány-
zati megállapodásokat, szerzõdéseket, vala-
mint a Közterületfelügyelet belsõ ellenõrzé-
sének eredményét.

I-III. NEGYEDÉV: RENDBEN
Az önkormányzati gazdasági társaságok

elsõ háromnegyed éves mérlegének alakulá-
sával is foglalkozott ülésén a Pénzügyi Bi-
zottság. Az I-IX. hónapok van akinél pluszt,
van akinél mínuszt jeleznek, ez azonban még
év végéig változik. Lapunk kiadója, a Kani-
zsa Újság Kft. idõarányosan teljesítette ter-
vét, alapjában költséghatékony gazdálkodást
követve. A bizottsági tagok közül Marton Ist-
ván a lap korábbi fõszerkesztõje munkaügyi
perének állásáról érdeklõdött, kérve, hogy
amint kézbesítik a jogerõs bírósági végzést,
azt ismerjék meg a bizottságok. Megállapítot-
ták emellett, hogy a kft-k, kht-k üzleti terveit
még a város költségvetésének elfogadása
elõtt kell megtárgyalni, mert így sokkal ki-
számíthatóbbá válik mûködésük. 

FAJSÚLYOS KÉRDÉSEK A GVB ELÕTT
A Gazdasági és Városüzemelési Bizottságra 16 napirend megtárgyalása várt soros ülésü-

kön. Halász Gyula és dr. Fodor Csaba önálló képviselõi indítványa megvitatása után többek
között foglalkoztak a 2005. illetve 2006. évi költségvetésekkel. Vitát generált a jövõ évi díjak
megállapítása, így a kéményseprõipari szolgáltatásokban, a települési szilárd és folyékony
hulladékkal kapcsolatos közszolgáltatásban, a helyi tömegközlekedésben. Az Ipari Park
ügyeivel (üzleti terv, ingatlan árak) zárt ülésein foglakoztak.
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Az októberi közgyûlésen szüle-
tett döntés a Fogyatékkal Élõk In-
tegrált Intézményének új vezetõ-
jérõl. A képviselõtestület az intéz-
ményt jelenleg megbízott vezetõ-
ként igazgató Ignáczné Király Ró-
zsának szavazott bizalmat. Vele
beszélgettünk eddigi pályájáról,
az intézmény helyzetérõl és veze-
tõi elképzeléseirõl.

– Milyen út vezetett idáig?
– Kaposvárról kerültem Kani-

zsára. Az érettségi után 1979-tõl
egészen 1992-ig szülésznõként
dolgoztam. Az egészségügyi pálya
iránti vonzalom, a másokon, má-
soknak való segíteni akarás  már
ekkor határozott célom volt. A há-
rom mûszakos munkarend és a
családi életem összeegyeztetése
ugyanakkor egyre nagyobb gon-
dot jelentett, s bár nagyon szeret-
tem a munkámat, végül úgy dön-
töttem, amint lehetõségem adódik,
változtatok. Tulajdonképpen a vé-
letlennek köszönhetõ, hogy tudo-
mást szereztem arról, hogy az in-
tézmény napközijébe – akkor még
Értelmi Fogyatékosok Napközi
Otthona volt a nevünk – szakkép-
zett gondozót keresnek. Ezzel egy
egészen új, más világba kerültem.

– Mit ért ez alatt?
– Amíg az egészségügyben az-

zal a céllal dolgozik az ember,
hogy a beteget meggyógyítsa, ad-
dig itt tudomásul kell venni, a cé-
lok egészen mások, hiszen meg-
gyógyítani nem tudjuk az itt élõ-
ket. Széppé, tartalmassá tenni az
életüket, könnyebbé tenni a min-
dennapjaikat, azt igen. Hamar
szembesülnöm kellett azzal, hogy
amíg egy szülésznõre felnéznek
az emberek – addig még napja-
inkban is, de tíz évvel ezelõtt meg
fõleg –, egy ilyen intézményben
dolgozni, fogyatékosokkal foglal-
kozni nem „érdem”..

– Hogyan folytatódott a pálya-
futása?

– 1994-ben az akkori vezetõ,
Karasuné Lõczi Judit bíztatására
jelentkeztem diplomás ápoló kép-
zõbe, amit a Pécsi Tudomány-
egyetem Egészségügyi Fõiskolai
Karán el is végeztem. 1997. óta
fõnõvérként dolgoztam. Úgy érez-
tem, ahhoz, hogy igazán jó vezetõ
legyek, tovább kell tanulni. Ezért

1999-ben szociális menedzser
képzésre jelentkeztem az ELTE-re,
2003-ban szereztem meg a diplo-
mámat. Közben fogyatékosügybõl
is leszakvizsgáztam. Az elõzõ ve-
zetõnõ nyugdíjba ment a nyáron,
azóta dolgozom megbízott vezetõ-
ként az intézményben. A közgyûlé-
si döntés értelmében 2006. január
1-tõl leszek kinevezett vezetõ.

– Milyenek a munkakörülmé-
nyek az intézményben?

– Ami a helyünket illeti: gyö-
nyörû, tágas ez az új épület, ahol
minden megtalálható egy helyen.
Amióta ideköltöztünk, az ellátot-
tak közötti konfliktus is sokkal ke-
vesebb, hiszen van elegendõ he-
lye, tere mindenkinek. Itt már ott-
honosan érzik magukat, és ez na-
gyon fontos, mert nekik valóban
ez az otthonuk. Nagyon vigyáz-
nak mindenre, hiszen õk, a sérült
emberek is tudják becsülni a szé-
pet, az õ közérzetük is jobb, ha
rend van körülöttük. Bent va-
gyunk a városban, nem elszige-
telve, valahol a város szélén. Ez
több szempontból is nagyon jó:
nem érezzük magunkat a világtól
elzárva, kirekesztve, s az itt élõk-
nek is lehetõséget tudunk biztosí-
tani hosszú sétákra, programok
megtekintésére, hiszen egyre több
helyre kapunk meghívót. Ami pe-
dig a kollégákat illeti: akik itt
dolgoznak, mindannyian tudják,
hogy itt csak teljes átéléssel, hi-
vatástudattal lehet dolgozni, itt
minden apró kis eredmény hatal-
mas eredménynek számít. Tudják,
hogy minden lakót felnõttként kell
kezelni, még akkor is, ha az itt
élõ értelmi fogyatékosok nem ké-
pesek saját érdekeiket képviselni.
Helyettük ezt is nekünk kell meg-
tenni. Jól összeszokott kis csapat
a miénk, ami talán a sok megpró-
báltatásnak, a sok-sok évig tartó,
szinte vég nélküli költözködési
procedúrának is köszönhetõ.
Amiben tudunk, segítünk egymás-
nak, közös kirándulásokat szerve-
zünk. Az pedig, hogy nekem fõnõ-
vérként nem csak emberileg volt
lehetõségem megismerni a kollé-
gákat, hanem a családi körülmé-
nyeikrõl, gondjaikról is sokat tu-
dok, a napi plusz feladatok elosz-
tásánál nagy elõny, sok súrlódás,

konfliktus megelõzhetõ ezen is-
meretek birtokában.

– Megemlítene néhányat a ve-
zetõi elképzelései közül?

– Fontosnak tartom, hogy a
munkatársak közül minél többen
vegyenek részt terápiás képzése-
ken. Ez egyrészt azért fontos, hogy
a tudásukat gyarapítsák, s ezt fel-
használva még színvonalasabb el-
látást tudjunk biztosítani intézmé-
nyünkben, másrészt lehetõséget
tudnánk adni arra, hogy bizonyos
szolgáltatásokat a városban élõ
sérülteknek felkínáljunk. Igény
biztosan lenne rá, nekünk pedig
bevételi forrást jelentene. Azt is
megvalósítható elképzelésnek tar-
tom, hogy a támogató szolgála-
tunk tevékenységét a városon túl-
ra, a környék településeire is ki-
terjesszük. A szolgálat hamarosan
megkapja az új autóját, így a tár-
gyi feltétel hamarosan adottá vá-
lik, a munkatársak pedig el tudnák
látni a feladatot. Úgy gondolom,
nagy segítség lenne ez a környé-
ken fogyatékkal élõknek és család-
tagjaiknak is, s a kanizsai önkor-
mányzat és az ezt a fajta szolgál-
tatást igénylõ önkormányzatok kö-
zötti szerzõdéskötéssel elindíthat-
nánk a munkát. Tervezem egy
olyan kiadvány megjelentetését is,
ami részletesen bemutatja az in-
tézményünket, milyen szolgáltatá-
sokat, milyen áron tudunk nyújta-
ni. A legfontosabb szempont szá-
momra az, hogy minél több fogya-
tékkal élõnek tudjunk, minél ma-
gasabb színvonalon segítséget
nyújtani. Senki sem kérte, hogy
betegen szülessen, vagy ilyen álla-
potba kerüljön. Nekik is joguk van
a lehetõ legélhetõbb élethez. Eb-
ben pedig minden egészséges em-
bernek kötelessége segíteni õket.

Sz. M.

SZEBBÉ SZEBBÉ TENNI TENNI AZ ÉLETÜKETAZ ÉLETÜKET
Balogh Tibor, a nagykani-

zsai református gyülekezet
megválasztott és beiktatott lel-
kipásztora immár 20 éve mun-
kálkodik Nagykanizsán. Ez al-
kalomból november 13-án ad-
tak hálát és mondtak köszöne-
tet az esperes-lelkipásztor szol-
gálatáért, melyet a nagykani-
zsai és a galamboki gyüleke-
zetben és a szórványban vég-
zett. A hagyományoknak meg-
felelõen zajló eseményen részt
vett és köszöntött: dr. Márkus
Mihály püspök úr és felesége;
Balogh Tibor esperes-lelki-
pásztor és felesége; az evangé-
likus gyülekezet képviseleté-
ben Szakál Árpád evangélikus
lelkész és felesége; a római ka-
tolikus egyház képviseletében
Fliszár Károly esperes-plébá-
nos és Vereb Zsolt, a nagykani-
zsai Piarista Általános Iskola
Gimnázium és Diákotthon
igazgatója,  valamint Szabó
Sándor, a Csurgói Református
Gimnázium igazgatója. A vá-
ros nevében köszöntötte az
egybegyûlteket: dr. Szabó Csa-
ba, a Városi Kórház fõigazga-
tója. Cseresnyés Péter ország-
gyûlési képviselõ is üdvözletét
küldte. A nagykanizsai gyüle-
kezet nevében Kalydy Jenõ, a
presbitérium fõgondnoka be-
szélt, a galamboki testvéregy-
házközség jókívánságait  pedig
Bata Imre gondnok adta át.

A kanizsai missziós reformá-
tus egyházközösség 1887-ben
alakult a Tapolcától Fiuméig és
a stájer határig terjedõ terület
központjaként. Az akkor még
csupán 155 fõs gyülekezet mára
több, mint ezer fõt számlál. Az
elmúlt században három lelki-
pásztor végezte a lelkészi szol-
gálatot: Kádár Lajos (1903-
1940), Pomothy Dezsõ (1940-
1985), illetve  Balogh Tibor
(1985-tõl). Zala adja egyúttal a
Somogyi Egyházmegye espere-
sét. Városunkból származott Ka-
nizsai Pálfi János dunántúli re-
formátus püspök, aki megszer-
vezte hazánkban az elsõ magyar
református presbitériumot. 

20 ÉVE 
A KÖZÖSSÉGÉRT
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Az új menetrend december 11-tõl lép élet-
be, s e szerint már lesznek járatok a vasútállo-
másra – igaz, csak a reggeli Intercity-hez és
délután a város felé, valamint vasárnap, a for-
galmas vonatokhoz. A Zala Volán tervei sze-
rint 6,5 százalékkal  emelkednek majd a busz-
jegyek árai – összehasonlításként: Zalaeger-
szeg közgyûlése éppen a napokban fogadta el
a 7,5 százalékos emelést – de aki több jegyet
vesz egyszerre, annak „tavalyi áron” adnák a
jegyet. Az önkormányzat bizottságai ezen a
héten tárgyalnak a témáról, de a végsõ szót a
közgyûlés mondja ki. 

Mint arról lapunkban korábban beszámol-
tunk, a nagykanizsai helyi tömegközlekedés
nyári gyökeres átalakulása után számos negatív
észrevétel érkezett a Polgármesteri Hivatalba és
a közlekedési társasághoz. A legtöbb kifogás a
korábban sûrûbben járó, vasút felé közlekedõ
autóbuszok megszûnése miatt érkezett. Több
esetben a megnövekedett menetidõ váltott ki
észrevételeket, a Petõfi utcán lakók pedig az
egykori 23-as útvonalát hiányolták, hiszen a
körjárat megállóihoz dombon kell felmenni. 

Az észrevételek összesítése után elkészült a
december 11-én életbe lépõ új menetrend,
amely szinte minden vonalat érint kisebb-na-
gyobb mértékben. Néhány új járat jelenik majd
meg, és elõfordulnak – kihasználatlan buszok
esetében – megszüntetések is. Törölték például
az új menetrendbõl a 14-es Ligetvárosból indu-

ló 7 óra 35-ös és 17.15-ös járatot. 22 óra 15
perckor azonban új járat indul majd szabad-és
munkaszüneti napokon Ligetvárosból. A regge-
li és a délutáni Intercity vonatokhoz a vasút fe-
lé, illetve a város felé is közlekednek majd bu-
szok, sõt a forgalmas vasárnapi vonatokhoz is.
Aki azonban átszállással tudja igénybe venni a
vasút felé közlekedõ buszt, annak továbbra is
elegendõ egy jegyet lyukasztani. A 20-as és 21-
es körjárat között felbukkannak majd „Y” és
„E” jelzésû járatok – ezek a Kanizsa Trend dol-
gozóinak, illetve a belvárosba járó iskolások-
nak, valamint a Petõfi utcán lakóknak a közle-
kedését teszik komfortosabbá. 

A változásokkal a városban nem lesz több
busz – Nagykanizsán továbbra is 32 – köztük
21 csuklós és 11 nem csuklós – járat közleke-
dik. A Zala Volán vezérigazgatója, Zalatnay
László kérdésünkre azt mondta: a közlekedési
társaság jövõre 6,5 százalékos tarifa emelést
szeretne elérni. Terveik között ugyanakkor az is
szerepel, hogy aki legalább két jegyet vásárol
egyszerre, az idei áron vehetné meg a buszje-
gyet. Nagykanizsán ugyanis a menetjegyek 40
százalékát a buszokon vették meg az utazók an-
nak ellenére, hogy így jóval drágább a jegy. Rá-
adásul jelentõsen lassítja a helyi közlekedést,
hogy a buszvezetõknek kell jegyet kiadniuk. 

Gelencsér Kornélia  
(A Zala Volán menetrend módosítását la-

punk következõ számában közöljük)

MÓDOSUL A HELYI TÖMEGKÖZLEKEDÉS

Az ÉVOSZ tizenöt-éves fennállása óta,
ugyan változó intenzitással, de változatlan
koncepcióval foglalkozik a feketemunka kér-
désével. Az elsõ, még fellelhetõ ÉVOSZ do-
kumentum egy évtizedes, 1995. októberébõl
származik, amikor az akkori mértékadó szak-
szervezetekkel együtt állásfoglalásban rögzí-
tették a feketemunka elleni közös fellépés
szükségességét, és az akkori kormányzat ré-
szére konkrét – többek között jogszabálymó-
dosító-javaslatokat tettek. Akkor még nagy
reményeket fûztek a hatékony ellenõrzések
visszariasztó hatásához, ma azonban be kell
látni, hogy ez az eszköz elengedhetetlen, de
önmagában nem üdvözítõ hatású. 

Abból a felismerésbõl kiindulva, hogy az
erõsödõ és nem mindig etikus eszközökkel
folyó versenyben az egyenlõ esélyt csak
egyenlõ feltételek biztosíthatják, 1996-ban a
szakszervezetek és az ÉVOSZ ágazati kollek-
tív szerzõdés létrehozását célzó megbeszélés-
sorozatot  folytattak. Az igen kemény vitákat
hozó szakértõi tárgyalások után létrejött do-
kumentum azonban „hamvába holt”, mert az
egész  ágazatra történõ minisztériumi kiter-
jesztés nem látszott az elérhetõ idõinterval-
lumban reálisnak. Az ÉVOSZ pedig nem kí-

vánta annak ódiumát magára vállalni, hogy a
közel kilencvenezres építõipari vállalkozói
körben a feketén vagy szürkén vállalkozó ver-
senytársakkal szemben a tagvállalatok ver-
senyhátrányba kerüljenek. 

A most, 2005. novemberében aláírt Ágazati
Kollektív Szerzõdés mindazokat a feltételeket
megfogalmazza – és megoldja –, amelyek az
ágazatban tevékenykedõ cégek, vállalkozások
részére gondot jelent: például az idénymunka
fogalomkörének rendezetlenségét, az idény-
munkarend ismeretének hiányát, a változó
munkahely, a munkaidõ éves keretben történõ
meghatározását, a túlóra, a rendkívüli munka-
végzés mértékének lehetséges jogszerû növelé-
sét, a szabadság rugalmasabb kiadását, a kiren-
delés lehetõségének szélesítését. Az építõipar
érdekképviseletei a minmálbér 63 ezer forintra
történõ emelésérõl írtak alá kollektív szerzõ-
dést. Az építõiparban a szakképesítést, beosz-
tást elismerõ 20 fokozatú tarifarendszerben
egyeztek meg a felek. A 63 ezer forint például a
segédmunkások legkisebb keresete, a betanított
munkásoknak legkevesebb 70 ezer, a szakmun-
kásoknak 80 ezer, a mester szakmunkásoknak
100 ezer forint jár. Korábbi információink sze-
rint egy építõipari cégvezetõ alapbére legalább

havi 220 ezer forint lesz januártól. Az aláíró
szakszervezetek 145 ezer dolgozót képviselnek,
a friss kollektív szerzõdés kiterjesztve az ágazat
309 ezer dolgozójára határoz majd meg munka-
jogi, bérezési feltételeket. Jelenleg mintegy 100
ezren dolgoznak feketén az ágazatban. Csizmár
Gábor foglalkoztatáspolitikai és munkaügyi
miniszter közölte: egyetért a mielõbbi kiterjesz-
téssel. Kiterjesztés esetén fél éves átmenetet
biztosítanának a reprezentatív munkaadói ér-
dekképviseletekhez nem tartozó munkáltatók-
nak, azaz június 1-jétõl kellene alkalmazniuk
kötelezõ jelleggel a kollektív szerzõdésben fog-
laltakat az egész ágazatban. Az aláíró felek ki-
nyilvánították, hogy fellépnek az illegális, illet-
ve a szerzõdés nélküli munkavégzéssel és fog-
lalkoztatással szemben országos és helyi szin-
ten. Szakértõi becslések szerint amennyiben az
építõipari „kifehérítés” érdemben megvalósul,
az elsõsorban vidéken, a házilagos építkezése-
ket drágíthatja, akár 20-25 százalékkal is. A
GKI Rt. idén szeptemberi felmérése szerint az
építõipar egyéb területein a foglalkoztatás teljes
legalizálása – amennyiben az maradéktalanul
megjelenik az értékesítési árakban – 2-5 száza-
lékos költségnövekedést okozhat.

(forrás:Internet)

SZÜRKÜL A FEKETEMUNKA AZ ÉPÍTÕIPARBAN

ÖRÖMTELI HÍR
– A Társulás elnökeként Budapesten vehet-

tem át a Foglalkoztatáspolitikai és Munkaügyi
Minisztérium határozatát, amely a közmunka-
program folytatását jelenti. A hír örömteli,
Nagykanizsa és másik 25 település összességé-
ben 36 millió forint támogatást kapott a két
nyertes pályázat folytán. Ez azt jelenti, hogy
december elsejétõl 2006. május 31-ig átlago-
san 91 fõ foglakoztatása történik meg a város-
ban, illetve az érintett településeken a közmun-
ka-programban. Ebbõl Nagykanizsán 26-27 fõ
dolgozik majd átlagosan, hiszen a téli idõszak-
ban kevesebben, tavasszal és nyáron nyilván
többen – mondta Litter Nándor polgármester
sajtótájékoztatóján. 

Sikerrel járt a bérlakás-támogatási program
pályázat is, így a város 35 fõ támogatására ka-
pott lehetõséget, 18 millió forint értékben. Ez
azt jelenti, hogy maximum három éven át ez a
35 fõ havi tizennégyezer forint támogatásban
részesülhet, ebbõl hétezer az önkormányzati
önrész, a másik felére a most elnyert összeg
nyújt fedezetet. A lakhatási támogatás összege
egyéb jogcímeken, és jogosultság esetén akár
17 ezer forint is lehet. A támogatás a lakás
bérleti díjának harminc százalékáig vehetõ
igénybe akkor, ha a család jövedelemviszo-
nyai nem haladják meg a törvényben elõírt
szintet. Litter Nándor reményét fejezte ki,
hogy nõni fog a rendszerben megjelenõ bérbe-
adók száma, így a rendelkezésre álló keret tel-
jes egészében kihasználhatóvá válik. 
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HEVESI SÁNDORHEVESI SÁNDOR
MÛVELÕDÉSI KÖZPONTMÛVELÕDÉSI KÖZPONT
Széchenyi tér 5 – 9. Tel.:  311– 468, e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Jegyárusítás: 14 – 18 óráig

DECEMBER 1. 18 ÓRA
BAKAJA ZOLTÁN ZENESZERZÕI ESTJE

A Farkas Ferenc Zene- és Aranymetszés Mûvészeti 
Iskola rendezésében. Belépõdíj: 300 Ft

Helyszín: Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)

DECEMBER 6. 16.30 ÓRA
SÜSSÜNK, FÕZZÜNK KARÁCSONYRA!

Elõadó: Pálfi Zsuzsanna cukrászmester

DECEMBER 7. 15 ÓRA
IDÕSKORI EMÉSZTÕSZERVI PROBLÉMÁK

Elõadó: dr. Buzás Judit belgyógyász fõorvos
Belépõdíj nincs, minden érdeklõdõt szeretettel várunk.

DECEMBER 8. 17 ÓRA
ÕSZE ANDRÁS SZOBRÁSZMÛVÉSZ 

EMLÉKKIÁLLÍTÁSA, 
A THURY GYÖRGY MÚZEUM ANYAGÁBÓL

Megnyitja: Tüskés Gábor irodalomtörténész. 
Köszöntõt mond: Litter Nándor polgármester. 

Közremûködnek: a Hevesi Sándor Versmondókör tagjai.
Megtekinthetõ: 2006. január 10-éig

DECEMBER 12. 18 ÓRA
SZTÁROK A PÓDIUMON

KOLTAI RÓBERT KABARÉ ESTJE
Belépõdíj: 1200 Ft

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala nyilvá-
nos versenytárgyaláson értékesíti az alábbi ingatlanait (hrsz./he-
lye/kikiáltási ár/versenytárgyalás idõpontja):

4372/1. – Lazsnaki kastély megosztva/60.000.000 Ft + áfa/2005.
nov. 30. 10:00 óra. 2035/B/2.– Király u. 8./2.200.000 Ft + áfa/2005.
dec. 5.  8:30 óra. 2190/A/3. – Csányi u. 8./10.700.000 Ft + áfa/2005.
dec. 5. 09:00 óra. 11. – Magyar u. 6./6.500.000.- Ft + áfa/2005. dec.
5. 09:30 óra. 163/1. – Magyar u. 54./11.280.000 Ft +áfa/2005. dec.
5. 10:30 óra. 186/1. – Magyar u. 76./7.938.600 Ft/2005. dec. 5.
11:00 óra. 1286. –  Királyi P. 1-3./16.000.000 Ft + áfa/2005. nov.
15. és dec. 5. 11:30 óra. 1188/A/5. – 1188/A/6. – Fõ út
7./47.000.000 Ft + áfa/2005. dec. 5. 13:00 óra. 1163. – Rozgonyi u.
8./40.000.000 Ft + áfa/2005. dec. 5. 13:30 óra. 3110/19. – Thury
laktanya, volt Csapatmûvelõdési Otthon/38.000.000 + áfa/2005.
dec. 5. 14:00 óra. 918/1. – Arany u. 5./36.100.000 + áfa/2005. dec.
8. 08:30 óra. 964. – Arany u. 7./35.600.000 + áfa/2005. dec. 8.
09:00 óra. 961. – Kinizsi u. 20./20.300.000 Ft/ 2005. dec. 8. 09:30
óra. 2243/1. – Ady u. 25./16.000.000 Ft/2005. dec. 8. 10:00 óra.
6705. – Kisrác u. 25./14.000.000 + áfa/2005. dec. 8. 10:30 óra. 507.
– Dankó u./680.000 + áfa/2005. dec. 8. 11:00 óra. 82/3. – Pláza mel-
letti terület/34.800.000 + áfa/2005. dec. 8. 11:30 óra.

A versenytárgyalás helye: Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgár-
mesteri Hivatal 2.emelet 6. iroda (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.)

Érdeklõdni a Polgármesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Irodáján
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. II. em. 6.) lehet. Tel: 93/500-724

ELADÓ INGATLANOK

MÉG EGYSZER A KÓRHÁZRÓL!
A nagykanizsaiak postaládájába elhelyezett

levélben, a Kanizsa Újság hasábjain, és sajtó-
tájékoztatón is a polgári egylet helyi képvise-
lõje véleményt nyilvánított a kórház korábban
tervezett tevékenység-magánosításáról, hivat-
kozva a városban végzett aláírásgyûjtésre.
Mivel az aláírásokat nem adták át, az aláírók-
nak és minden nagykanizsaina, e nyilatkozat-
ban adok tájékoztatót álláspontomról. 

Az egészségügy fejlesztésének egyetlen le-
hetséges módja a magántõke bevonása. Ez
nem a kórházak eladását jelenti, hanem a
mûködtetés magánosítását. Ezáltal növelhe-
tõ az ellátási színvonala, mint már Nagyka-
nizsán is megvalósult a mûvese állomáson,
ahol a betegek és a dolgozók is sokkal elé-
gedettebbek, mint korábban. Nem a város-
nak kellene a szükséges fejlesztéseket finan-
szíroznia vagy veszteséges mûködés esetén a
hiányt pótolnia, ahogy teszik azt Gyõrben,
kompenzálva a napi 1 milliós veszteséget.

Ezzel a programmal a korábbi kormány is
egyetértett, de a kialakult politikai helyzet-
ben már nem lehet értelmes vitát folytatni
errõl, vagy más ügyrõl, mert a privatizációt,
mint „szitokszót” használva a Fidesz csak a
szavazatszerzésre gondo, és ennek rendel
alá mindent. Elõterjesztésemben a kórház
jövõjérõl történõ közös gondolkodást tervez-
tem elindítani, de az elõbbiekben leírtak mi-
att, már ez sem kapta meg a szükséges sza-
vazattöbbséget. 

Ez a mai magyar valóság. 
Az ügy lekerült a napirendrõl, ebben a cik-

lusban nem kívánok foglalkozni az üggyel.
Tanulságos, hogy a helyi polgári egylet úgy
kezdett aláírásgyûjtésbe, hogy meg sem kér-
dezte, mit tervezünk, mert ez nem fontos, csak
a politikai haszonszerzés. Teszi mindezt a Fi-
desz támogatásával egy olyan városban, ame-
lyet az Orbán-kormány 4 éven keresztül bün-
tetett, pályázatok elbírálásánál, címzett támo-

gatások odaítélésénél. Az MSZP-SZDSZ kor-
mány ígéretéhez híven támogatja Kanizsa
Fejlesztési Tervünk végrehajtását. Kórház, fo-
gyatékosok otthona, mozi, HSMK, Rozgonyi
Iskola felújítása, Bagola-Fakos csatorna épí-
tés, M-7-es autópálya, hulladéklerakó, lakta-
nyák átadása – mind-mind már elindított fej-
lesztés vagy pozitív döntés a források biztosí-
tásáról. Nagykanizsa történetében talán csak
a XIX. Század végén volt ilyen ütemû infra-
strukturális fejlesztés a városban. 

A nagykanizsaiak még többet érdemelnek
kemény munkájuk eredményeként. Azon le-
szek, hogy ez megvalósuljon. Én azt várnám a
Fidesztõl és a polgári egylettõl, hogy örül-
jenek és ne keseredjenek a fejlesztések láttán,
mert ezek, ha nem is önzõ választási érdekei-
ket, de Nagykanizsa érdekeit szolgálják.

A nyilatkozatommal a vitát lezártnak tekintem.
Nagykanizsa, 2005.november 27.                   

Litter Nándor, polgármester

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala fórumot szerve-
zett az önkormányzat tervezett Civil Koncepciójáról. A rendezvényre hétfõn
került sor a Halis István Városi Könyvtár földszinti elõadótermében. A jól
szervezett programot Büki Pálné vezette. A nagyszámú érdeklõdõ számos
hasznos gondolattal járult  hozzá a koncepció teljesebbé tételéhez. A jelenlé-
võk a fórum után elkezdték megszervezni a leendõ Civil Kerekasztalt.

A koncepció tervezete megtalálható a város honlapján
(www.nagykanizsa.hu) A város mûködése/Civil szervezetek/Felhívások
rovatban és a Polgármesteri Hivatal Erzsébet téri épületének portáján.

FÓRUM A CIVIL KONCEPCIÓRÓL



December 8. csütörtök

December 7. szerda

December 6. kedd

December 5. hétfõ

December 4. vasárnap

December 3. szombat

December 2. péntek

06:30 Krónika 06:53 K'arc - Az el-
veszett paradicsom nyomában, 15
éves a Hevesi Galéria, 30 éves veg-
yeskar 07:19 Jelkép - református
07:30 Krónika 07:42 Jövõ 7 - Utak
07:55 Rend-ben - rendõrök, tûzol-
tók, határõrök 08:08 Adjuk magun-
kat 08:19 Krónika 17:00 Irányjelzõ
17:30 Nyugati régió 18:00 Krónika
18:14 Mese 18:18 Jelkép - katolikus
19:00 Krónika 19:14 Dombország
19:40 Adjuk magunkat 19:50 Kró-
nika 20:01 K'arc - Az elveszett pa-
radicsom nyomában, 15 éves a He-
vesi Galéria, 30 éves vegyeskar
20:30 HÍRHÁLÓ 21:00 Terminátor
33 1/3 -  hongkongi akció-vígjáték
23:00 Maksavízió 23:30 Különjárat 

06:30 Krónika 06:53 Dombország
07:19 Jelkép - katolikus 07:30 Kró-
nika 07:42 K'arc 08:08 Adjuk ma-
gunkat 08:19 Krónika 08:30 Gyer-
mekmûsor 09:00 Teleshop 09:30
Irányjelzõ 10:00 Infómánia 10:30
Épi-Tech 11:00 Pénzhalász 17:00
Business-Mix 18:00 Tükör - termé-
szetfilm 18.30 Adjuk magunkat
18.40 Egy pikoló világos 20.10 Séta
az égen - természetfilm 20:30 HÍR-
HÁLÓ 21:00 Bencze show 21:30
Sztár a lelke mindennek - amerikai
filmvígjáték 23:30 Különjárat   

06:30 Egy pikoló világos 08.00 Séta
az égen - természetfilm 08:20 Jelkép
- Krisztus Szeretete Egyház 08.30
Gyermekmûsor 09:00 Teleshop
09:30 Egészségmagazin 10:00 In-
gatlan tárlat 10:30 Business-Mix
11:00 Pénzhalász 17:00 Épi-Tech
18:00 A delfinek hétköznapjai - ter-
mészetfilm 18:30 Adjuk magunkat
18:40 Beszterce ostroma 20:15 Sajt
- válogatás 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Maksavízió 21:30 Aranyláncok -
amerikai krimi 23:30 Bencze show 

06:30 Beszterce ostroma 08.00 Ad-
juk magunkat 08.10 Sajt - váloga-
tás 17:00 Ingatlan tárlat 18:00 Kró-
nika 18:10 Mese: Nyuszifarkú mó-
kus 18:15 Jelkép - adventista 19:00
Krónika 19.10 Jövõ 7 - Jótékony-
sági bál, Karate 19.40 Adjuk ma-
gunkat 19.50 Krónika 20.00 Dom-
bország 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Halálos felfedezés - kanadai
akcióthriller 23:00 Dokumentum-
film 23:30 Különjárat 

06:30 Krónika  06:53 Jövõ 7 - Jóté-

konysági bál, Karate 07:19 Jelkép -
adventista 07:30 Krónika 07:42
Dombország 08:08 Adjuk magun-
kat 08:19 Krónika 17:00 Nyitott
Egyetem 18.00 Krónika 18.10 Me-
se 18.15 Jelkép - Katolikus 19:00
Krónika 19:13 Házban ház körül:
Olajos nyugdíjasok, ásványvízek,
gyógyszer veszélyek, adventi ko-
szorú készítés 19:40 Adjuk magun-
kat 19:50 Krónika 20:00 Jövõ 7
ism. 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00 Pan-
csolj, pancser! -  amerikai vígjáték
23:00 Akarj élni! 23:30 Bence-
show

06:30 Krónika 06:53 Házban ház
körül: ism. 07:19 Jelkép - katolikus
07:30 Krónika 07:40 Jövõ 7 ism.
08:10 Adjuk magunkat 08:19 Kró-
nika 17:00 Gyógyulj velünk! 18:00
Krónika 18:14 Mese 18.21 Jelkép -
evangélikus 19:00 Krónika 19:14
Jövõ 7 - Téli sportok, Vívás 19:40
Adjuk magunkat 19:50 Krónika
20:01 Házban ház körül ism. 20:30
HÍRHÁLÓ 21:00 Provokátor -
amerikai akciófilm 23:00 Ingatlan
tárlat. Magazin 23:30 Irányjelzõ.
Autós magazin 

06:30 Krónika 06:53 Jövõ 7 - Utak,
Vívás 07:19 Jelkép - adventista
07:30 Krónika 07:42 Házban ház
körül 08:08 Adjuk magunkat 08:19
Krónika 17:00 Biztonsági zóna
18:00 Krónika 8:14 Mese: Kõleves
18:19 Jelkép - református 19:00
Krónika 19:14 K'arc - Mikulás
koncert, Hírös Pannónia, József
Attila élete képekben 19:40 Adjuk
magunkat 19:50 Krónika 20:01 Jö-
võ 7 ism. 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Loch Ness mélyén -  amerikai ak-
ciófilm 23:00 Infómánia - multi-
média magazin 23:30 Business-
Mix magazin. Vállalkozásról min-
denkinek 
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MÛMÛ SS OROR AA
December 2. – December 8.

KÉSZPÉNZHITEL 
AZONNAL:

ÉKSZERBANK
ZÁLOGHÁZ

A MEGSZOKOTT
HELYEN, AZ ISMERÕS
KOLLÉGÁK SEGÍTIK;
EGYRE KEDVEZÕBB

FELTÉTELEKET 
KÍNÁLVA.

NAGYKANIZSA
VASEMBERHÁZ

ÁRKÁDOK
TEL.: 93/313-332

Hétfõtõl csütörtökig került sor a HSMK földszintjén az immár ha-
gyományos Mézes napokra, amely a szervezõk tapasztalatai szerint,
évrõl évre sajnos egyre kevesebb érdeklõdõt vonz. 

– A méz a legõsibb édesítõszer, a cukoripar kialakulásáig az embe-
riség nem is ismert mást, a méz körül forgott a világ. A méz és a méhé-
szeti termékek számos, a kémiai ipar felfutásáig nélkülözhetetlen ház-
tartási kellékek alapanyagát is adták, gondoljunk csak a gyertyára. Bi-
zonyos liturgiák ma is elõírják, hogy az oltáron két eredeti méhviasz-
gyertyának is kell lennie – mondja dr. Kustán László, a Mézes Napok
egyik szervezõje. 

– Saját termékeket árusítanak? 
– Természetesen a saját termékeinket áruljuk, hiszen az ember csak

azért tud felelõsséget vállalni, amit maga készített. Nagyon magasak a
hatósági elvárások, például állatorvosi engedély nélkül nem árusítha-
tunk semmilyen terméket.

– Mi az egészségügyi felelõs dolga?
– Egy évben egyszer van kötelezõ egészségügyi vizsgálat a méhésze-

tekben, ilyenkor az úgynevezett nyúlós-költés rothadás nevû betegséget
vizsgáljuk. Ez olyan, mint a pestis, az elterjedését minden lehetséges
eszközzel meg kell akadályozni. Ha az állományt megfertõzi, akkor azt,
kénezést követõen el kell tüzelni, nehogy továbbterjedjen. A betegséget
a méhésznek kell észrevenni, de az egészségügyi felelõsnek is figyelni
kell, és nyilván az összes többi lehetséges problémát is.

– A brüsszeli tárgyalások milyen eredményeket hoztak?
– Sajnos a bürokrácia malmai lassan õrölnek. Ígéretek vannak, ám

az adminisztráció, a bizottsági tárgyalások nehézkesek, de talán sikert
hoznak a próbálkozásaink. 

– Egyre nagyobb mennyiségben jelennek meg a mesterséges édesí-
tõszerek. Ez milyen hatással van a méz piacára?

– Csak nagyon nyomott áron tudjuk értékesíteni a termékeinket. Év-
rõl évre csökken a felvásárlási ár, bár ennek az oka nem feltétlenül a
mesterséges édesítõszerekben keresendõ.

– Milyen új termékeket árusítanak?
– Viszonylag új az úgynevezett krémméz, amelyet mindenkinek bát-

ran ajánlanék. Nem folyik annyira, mint a hagyományos méz, így étke-
zéshez mindenképpen elõnyösebb. A másik különlegesség az arany-
vesszõ méze. Õsszel a vadkenderhez hasonló sárga virágaival tele van
a táj, amelyeket felénk ugyan nem aranyvesszõnek neveznek, de a mé-
hek kellemes mézet készítenek belõle.  

– Sokszor panaszkodnak az emberek, hogy a méz hamar ikrássá vá-
lik, veszít esztétikai értékébõl. Minden mézre igaz ez?

– Az igazi akácméz, ha megfelelõ helyen tartják, sokáig megõrzi esz-
tétikai minõségét is, vagyis szép tiszta marad. Sem a nagy meleg, sem
a nagy hideg nem használ a méznek. A jó minõségû, megbízható he-
lyen vásárolt valódi méz sokáig megõrzi minõségét. 

D. É.

MÉZES NAPOK
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Nk-án a belvárosban közel 700
m2-es telek, rajta bontható családi
házzal eladó. Társasház építésére
kiválóan alkalmas! Érd.: 30/227-
3294, 30/448-6072 (5717K)

Nk-án a belvárosban 110 m2-es
lakás jó állapotban eladó vagy ki-
adó. Érd.: 30/391-5609 (5663K)

Befektetõk figyelem! Nk belvá-
rosi 96 m2-es, 3 szoba + hallos la-
kás , irodának is alkamas, eladó!
Irányár: 13,5 millió Ft. Érd.:
20/439-7780 (5709K)

Elcserélném kétszobás, jó álla-
potú, egyedi gázas, önkormányzati
családi házamat egyszobás, akár
rossz állapotú lakásra is megegye-
zéssel. Érd.: 30/319-0003 (5732K)

Cserháti Szakközépiskolával
szemben kétszobás, földszinti lakás
eladó. Irányár: 5 millió Ft. Érd.:
30/527-2002 (5733K)

Nk-án az Eötvös téren 3 szobás,
85 m2-es, földszinti lakás (12,5
MFt) és Múzeum téren egyszobás,
36 m2-es, I. emeleti lakás (5,5 MFt)
eladó, vagy családi házra cserélhetõ
értékegyeztetéssel. Érd.: 365-1654,
hétköznap 16 óra után: 93/320-627
(5746K)

Belvárosi családi házban utcafron-
ti, kétszobás, összkomfortos lakás
külön bejárattal irodának, lakásnak
kiadó. Érd.: 30/635-1230 (5695K)

Kórház utcában reális áron, két
helyiségbõl álló üzlet (összterület
57 m2) egyben és külön is kiadó.
Érd.: 30/346-8191 (5727K)

Nagyváthy utcában fagymentes
garázs hosszú távra kiadó. Érd.:
30/507-8535 (5739K)

Jókai utcában garázs hosszú távra
kiadó. Érd.: 30/480-2391 (5740K)

Belvárosban garázs kiadó az
Arany János utcában. Érd.: 20/384-
5530 (5747K)

Nk-án kétszobás, részben bútoro-
zott lakás kiadó! Érd.: 82/735-459
(5748K)

Audi 80-as 1,6-os TD, 89-es év-
járatú, friss mûszakival, korához
képest jó állapotban, sürgõsen el-
adó. Érd.: 20/4296-903 (hétvégén)
(5721K)

Babaholmik, divatos overál-
lok, pamut, plüss rugdalózók,
bodyk, rendkívül olcsón eladók.
Nagykanizsa, Olaj út 8. Tel.:
30/948-4276 (5688K)

120 literes prés eladó! Két éves,
újszerû állapotban. Érd.: 30/448-
6072 (5741K)

Nk és körzetébõl Herendi, Zsol-
nay porcelánokat, ezüsttárgyakat,
képcsarnoki új és régebbi képeket
vásárolok. Érd.: 30/332-8422
(5730K)

Holland hatszemélyes étkezõ
garnitúrák, tálaló-, író-, cipõs- és
faliszekrények, székek, sarok-
ülõk, kiegészítõk eladók. Érd.:
20/555-3014 (5731K)

Akác, tölgy, bükk, kályhakész
tüzifa eladó. 14.000 Ft/köbméter,
házhoz szállítás díjtalan! Érd.:
70/609-0881 (5737K)

Babakocsik: újszerû, márkás,
kétfunkciósak, sokfunkciósak,
babahordozó autósüléssel,
négyévszakos kiegészítõkkel,
együtt 12.000–19.000 Ft-ért el-
adók. Tel.: 30/948-4276 (5738K)

Mindenféle könyvet, hagy-
atékot vásárolok! Tel.: 20/555-
3014 (5742K)

Hat személyes étkezõ, komód
cseresznyefából és tölgy tálaló el-
adó. Tel.: 20/555-3014 (5743K)

2 db 3,5 méteres ezüstfenyõ el-
adó! Érd.: 93/315-559 (este)
(5744K)

Kérjük, segítsen, aki tud egy
kis élelmiszercsomaggal és egy
konyhaszekrénnyel egy beteg
családnak. Köszönjük! Tel.:
30/652-4560 (5745K)

Eladó normann fenyõ 3,5 m-
es, Trabant motor 42 ezer km-rel,
hegesztõ trafó 220 V-os, gyorsvá-
gógép. Érd.: 90/325-119 (5749K)

Fenyõgallyat vásárolok, tisztí-
tást is vállalok! Érd.: 30/542-
8757 (5750K)

Az Ön számára értéktelen vas-
hulladékot, forgalomból kivont
gépjármûvét készpénzért átve-
szem! Lakókocsik is érdekelnek.
Ugyanitt használt autóalkatrészek
eladók. Tel.: 30/641-7375, 30/592-
8463 (5485K)

Építési vállalkozó új lakások építé-

sét, régi házak felújítását, tetõszigete-
lést, ácsmunkákat, tetõfedést vállal al-
vállalkozóként is! Érd.: 70/503-9407,
93-322-109, 30/6398-825 (5604K)

Vállaljuk: sírok tisztítását, felújí-
tását, készítését számlára is. Érd.:
Horváth Zoltán, vállalkozó. Nagy-
kanizsa, Ady Endre u. 65. Tel.: 06-
93-333-449,  06-70-511-7863
(5641K)

APRÓHIRDETÉS

Kõnig menü 400 Ft / menü kiszállítva

Vállalati étkeztetést vállalunk
Étkezési jegyet elfogadunk

Havi étlap: www.konigmenu.hu
Érd.: 93/700-137

AKCIÓ december 31-ig!
Személyi kölcsön kezes és fedezet nélkül 

1-3 napos elbírálással, 3%-kal alacsonyabb kamattal!
Havi törlesztõrészlet Kölcsön összege Futamidõ (hó)

5 812 200 000 Ft 60
13 247 500 000 Ft 60
24 853 1 000 000 Ft 60

THM: 18,00 % - 21,55 %

Igényeljen hitelkártyát díjmentesen! 
T-Mobile arany-, platinakártyával jövedelemigazolás nélkül 

max. 510 000 Ft-os hitelkerettel!

Tel.: 30/9949–003, 30/8589–760

A NAGYKANIZSAI HORVÁT KISEBBSÉGI 
ÖNKORMÁNYZAT NEVÉBEN 

tisztelettel meghívom 

A HORVÁT-MAGYAR VIRÁGKÖTÕK
TALÁLKOZÓJÁRA, 

amelyen adventi koszorúk, érdekes virágkompozíciók 
kerülnek bemutatásra illetve eladásra.

Rendezvényünk helyszíne: Vasemberház Tükörterme
idõpontja: 2005. december 2. (péntek) 15 óra

Minden érdeklõdõt szeretettel várunk!
Vargovics Józsefné, HKÖ elnök
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A Szan-Dia Fitnes
Center tagjai rango-
sabbnál rangosabb or-
szágos eseményeken lép-
nek fel és viszik hírét a
kanizsai mozgáskultúra
magas színvonalának. 

Legutóbbi  fellépéseikrõl, sike-
reikrõl Vágó László edzõvel be-
szélgettünk.

– Az õsz a versenyekre való fel-
készüléssel telt el, új gyakorlato-
kat, koreográfiát dolgoztunk ki. Új
fellépõ szereléseket terveztettünk a
versenyzõknek, hiszen ebben a
mûfajban nem elég a látványos
produkció, ruha is kell. Budapes-
ten találtunk egy hölgyet, aki nem-
csak a tervezést, hanem a ruhák
elkészítését is magára vállalta, ne-
künk annyi dolgunk volt csak,
hogy az iránymutatása alapján
megvásároltuk a szükséges anya-
got. Új ruháink között van banán-
ruha, kiscica jelmez, Szandra
pedig egy egészen különleges, kö-
vekkel díszített táncruhát kapott.  

– Legutóbb a fitt-parádé kapcsán
hallottunk Önökrõl. Hogyan szere-
peltek a Szan-Dia versenyzõi?

– Új, eddig sehol be nem muta-
tott gyakorlatainkkal indultunk a
debreceni versenyen, azért hogy a
nagy, országos megmérettetés elõtt
némi õszi verseny-tapasztalatot
szerezzünk. Szerintem nagyon jó
parádé volt a debreceni, sok sztár
fellépõvel.  Aránylag elégedett le-
hettem a gyerekekkel. Hetési Vio-
letta második helyen végzett, Ma-
gyar Dóra a saját korcsoportjában
szintén második lett, Horváth Bar-
bara és Várszegi Zsófia is (õ most
versenyzett elõször) negyedik lett.
Vágó Alexandra a saját korosztá-
lyában negyedik helyezést ért el. A
gyakorlatokon láttuk, hogy van
még csiszolni való, vannak még ki-
javítandó hibák, de erre végül is
volt még egy hetünk.

– Hogyan kerültek be a Testne-
velési Egyetem születésnapi mû-
sorába?

– Még szeptemberben megke-
reste a lányomat, Szandrát az
egyetem egyik kulturális szervezõ-
je azzal az ajánlattal, hogy lépjünk
fel az évfordulóra tervezett gálán.
Nem mondtunk nemet, így került
erre a gálára Vágó Alexandra és a
Szan-Dia Fitnes Center kötélugró

csoportja (Szakács Zsófia, Hetési
Violetta, Hárs Gergõ). Egy nyolc-
perces kötélugró számmal léptek
fel az egyetem hallgatói, tanárai,
vendégei elõtt. Komoly sikert arat-
tunk, a közönség állva tapsolt a
lányainknak, fiainknak. A fellépés
máris újabb meghívást hozott, hi-
szen a mûsort követõen keresett
meg bennünket egy mûsorszerve-
zõ. A tárgyalás eredményeként ez-
zel a produkcióval fellépnek a gye-
rekeink december közepén a Hil-
ton Szállóban, a jogász-bálon. 

– Milyen sikereket értek el a
Magyar Bajnokságon?

– Az eredményeinkkel elégedett
vagyok, szépen szerepeltünk.
Hetési Violetta második helyezést
ért el, Magyar Dóra szintén máso-
dik, Várszegi Zsófia nyolcadik lett.
Horváth Barbara ötödik helyen
végzett. Barbara már nyert az idén
két bajnokságot, most ez egy kicsit
gyengébbre sikeredett. A fiúk me-
zõnyében Hárs Gergõ második lett,
Szakáll Péter elsõ lett. 

-dé-

DECEMBERBEN A HILTONBAN

A Kanizsa Diákkosárlabda Klub
legutóbbi mérkõzésein hasonló
„súlycsoportú” ellenfelekkel nézett
farkasszemet. A „Vadmacskák”
ereje, taktikája és lelkesedése
azonban nem volt elég a gyõze-
lemhez. A sors is ellenük játszott,
hiszen a csapat erõssége, Varga
Zsófia csak hosszú kényszerpihenõ
után térhetett vissza. Újdonság
azonban, hogy a szerb Mirkov és
kanizsai származású, Sopronból
kölcsönzött Zsovár Orsolya mel-
lett immár a harmadik új játékos
érkezett az idényben: a 23 éves
Diamond Cosby, aki az Egyesült
Államok egyik egyetemi csapatá-
ból érkezett. A bedobó poszton ját-
szó színes bõrû hölgy a Szekszárd
és a Szolnok elleni mérkõzéseken
be is váltotta a hozzá fûzött remé-
nyeket bravúros kosaraival. A leg-
utóbbi hazai küzdelem végeredmé-
nye nem tükrözi hûen a két csapat
közti különbséget, hiszen a Szol-
nok ellen egy kiélezett, izgalmas,
csak a végjátékban eldõlõ játékot
láthatott a közönség, mely a meccs

minden pillanatában együtt „küz-
dött” a lányokkal. A mutatott játék
színvonala az azóta vezetõedzõvé
elõlépett Gábor Erzsébetben is re-
ményt keltett, aki bizakodva tekint
az alapszakasz második fele elé.

BEAC Újbuda – Kanizsa DKK
73-41 (17-2, 23-16, 22-10, 11-13) 

Kanizsa DKK: Fekete (7/3),
Völgyi (17/3), Németh, Vágvölgyi
(4), Mirkov (3). Csere: Tálosi (1),
Góber (8/6), Zsovár, Mozsolics
(1), Bencze, Horváth. 

Szekszárd – Kanizsa DKK
94-51 (28-17, 15-9, 21-12, 30-13)

Kanizsa DKK: Vágvölgyi (4),
Varga (7), Mirkov (6), Fekete,
Völgyi (9/3). Csere: Góber
(18/6), Tálosi, Cosby (7), Bencze,
Zsovár, Németh, Horváth. 

Kanizsa DKK – Szolnoki NKK
55-75 (20-26, 20-16, 12-20, 3-13)

Kanizsa DKK: Németh, Var-
ga (4), Cosby (22/12), Mirkov
(8/6), Zsovár. Csere: Bencze,
Horváth, Góber (17/9), Fekete
(2), Völgyi (2), 

(lt)

BIZAKODÓAN AJÁNLÓ
December 3. szombat
10.00 óra VIII. Nemzetközi
Mikulás Kupa judoverseny
– MÁV csarnok
December 4. vasárnap
11.00 óra K.Sörgyár II. –
Szombathely NB I/B-s nõi
asztalitenisz – Péterfy S.
Ált. Isk.
14.45 és 17.00 óra Kanizsa
KK DKG East – SMAFC
NB I/B férfi kosárlabda –
Cserháti SZKI 
17.00 óra Kanizsa KK
DKG East – SMAFC NB
I/B-s férfi kosárlabda –
Cserháti SZKI
17.00 óra IZZÓ SE –
PLER-AIRPORT II. NB
I/B-s férfi kézilabda –
Zs igmondy-Szécheny i
csarnok
December 6-9. 
10.00 óra Városi Iskolai
Sportfesztivál – Zsig-
mondy-Széchenyi csarnok

Az utóbbi idõben egyre töb-
ben vettek részt Nagykanizsá-
ról a hazai futóversenyeken.
Felmerült az igény egy futó-
klub létrehozására, amely no-
vember 26-án 19 fõvel meg is
alakult a  Batthyány Gimnázi-
umban Kanizsa Futó és Sza-
badidõsport Klub néven. 

Céljuk a szabadidõ kultúrált
eltöltése. A sportegyesület és a
hozzátartozó klubélet nyitott
bármely korosztály számára. 

A klub elnöke Polai József,
titkára Gerlinger Sándor lett.
Elnökségi tag Willmanné Ko-
vács Edit, Bálint Zoltánné, Né-
meth Attila, Horváth István és
Balogh László. 

Az egyesület várja az újabb
tagok és érdeklõdõk jelentke-
zését a 30/2975479-es telefon-
számon. A következõ megmé-
rettetés a zalaegerszegi szil-
veszteri futóverseny lesz. 

FUTÓKLUB
ALAKULT
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8800 Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 
Tel.: 93/326–413, Mobil: 30/400–5253

E–mail: info@dialognk.hu, Honlap: www.dialognk.hu

FIGYELEM!
AA DIALÓG NYELDIALÓG NYELVSTÚDIÓVSTÚDIÓ

AA FEBRUÁRIFEBRUÁRI

ANGOL és NÉMET,
NYELVVIZSGÁRA FELKÉSZÍTÕ, 

40 ÓRÁS INTENZÍV
TANFOLYAMOT SZERVEZ

vizsgáztató tanárok vezetésével,
INGYENES PRÓBAVIZSGÁVAL

30%30% TTANDÍJ- ÉS VIZSGADÍJANDÍJ- ÉS VIZSGADÍJ
VISSZAVISSZATÉRÍTÉS CSAK NÁLUNK!TÉRÍTÉS CSAK NÁLUNK!

Beiratkozás:Beiratkozás: december 30-igdecember 30-ig
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ÚJSÁGUNK MIKULÁS AJÁNDÉKAKÉNT, NAGYKANIZSAI ÓVODÁSOK RAJZAIVAL ILLUSZTRÁLT MESENAPTÁRRAL 
KÖSZÖNTJÜK KEDVES OLVASÓINKAT!

Deecember 2-án került sor a leendõ Pla-
kátmúzeum kivitelezõi szerzõdésének alá-
írására. Litter Nándor polgármester
kiemelte: a jövõ évben elkészülõ új múze-
um mûködtetésére többféle elképzelés is
van, hogy végül hogyan, miként is mûködik
majd a város országosan egyedülálló turisz-
tikai látványossága. A felújítás, a közel két-
száz éves épület rendbetétele a héten meg-
kezdõdött. A jövõ év június 30-ig tartó
munkálatokat a ZÁÉV Rt. végzi majd, errõl
szól a pénteken aláírt szerzõdés, amelyet
Baksa Attila, a ZÁÉV Rt. ügyvezetõje is el-
látott kézjegyével. 

A város korábban – Pócs Péter és Halász
Gyula ötlete nyomán – pályázatot adott be a
leendõ Plakát- és Gabonamúzeum megvaló-
sítására. A Stílus Kft. tervezte meg az Erzsé-
bet tér 14-15. szám alatti, a XVIII. század
elején épült volt magtár felújítását. A múzeu-
mi tárgyak egy része állandó díszítõelemként
funkcionál majd. A fõbejárat az épület nyu-
gati homlokzatán lesz. A kiállítóterem kiala-
kításánál a tervezõ gondoskodott az építészeti
értékek és sajátosságok megtartása mellett az
alkotások hatásos bemutatásáról is.

A helyiségek megfelelõ klímájúak, a
plakátokat mesterséges fénnyel világítják
meg majd úgy, hogy azok a látogató számára
maximális élményt nyújtsanak. A termek és
a közlekedõk úgy kerülnek kialakításra,
hogy a kialakított tárgyak körbesétálhatók
legyenek. A termek konferenciáknak,
elõadásoknak is helyet adnak majd. 

LESZ PLAKÁT-
MÚZEUMUNK! DALMESTEREK

A fennállásának 30. évfordulóját 
ünneplõ Városi Vegyeskart 

lapunk 8. oldalán köszöntjük.



„SZELEKTÍV” OKTATÁS
A 2005/2006-os tanévben is folytatódik az

ÖKO-Pannon Kht. pedagógiai oktatóprogram
sorozata, amelynek keretében a szelektív hulla-
dékgyûjtés valamint a környezettudatos gondol-
kodás oktatásához kaptak tájékoztatást a város
iskola- és óvodapedagógusai. Az oktatóprogram
városunk önkormányzata és az Saubermacher
Pannónia Kft. közös szervezésében valósul
meg. A kezdeményezés célja, hogy valamennyi
óvodás és általános iskolás megismerkedhessen
a szelektív hulladékgyûjtés gondolatával, a fel-
növekvõ generáció számára értékké és minden-
napi gyakorlattá váljon a környezettudatos ma-
gatartás. A fiatalok tanítása kiemelten fontos,
mert hosszú távon az õ együttmûködésükkel
mûködhet hatékonyan a szelektív hulladékgyûj-
tés, a környezet terhelését minimalizáló hulla-
dékgazdálkodás – mondta az idei programindító
elõadáson Horváth Balázs, az SP ügyvezetõje. 

A oktatóprogram a 2002/2003-as tanévben
három városban indult el, azóta folyamatosan
bõvül. A 2003/2004-es tanévben hat város több
mint 120 iskolája kapcsolódott be, a tavalyi tan-
évben pedig már 24 város pedagógusai vettek
részt az oktatónapokon, és általuk közel 144.000
gyermek ismerhette meg a szelektív hulladék-
gyûjtés és a környezettudatos magatartás fontos-
ságát az ÖKO-Pannon oktatóanyagaiból. Az
oktatónapon résztvevõ tanárok, óvodapedagó-
gusok megismerhették a helyi szelektív hulla-
dékgyûjtési rendszert, valamint az ÖKO-Pannon
Kht. ehhez kapcsolódó programját. Ennek segít-
ségével a pedagógusok beépíthetik a tananyagba
a szelektív hulladékgyûjtés alapismereteit. In-
gyenesen megkapták azt az oktatócsomagot is,
amely játékos formában mutatja be a hulladék-
gazdálkodás alapjait és a szelektív hulladék-
gyûjtés legfontosabb gyakorlati szabályait. A
legkisebbek kifestõ füzetbõl, mesekönyvbõl, és
óvodai feladatlapból, a nagyobbak pedig a nekik
szóló feladatgyûjteménybõl, képregénybõl, is-
meretterjesztõ szórólapból és oktatófilmbõl kap-
hatnak hasznos információkat. A pedagógusokat
tanári segédkönyv, tanári prezentáció, falra füg-
geszthetõ oktatói tabló segíti a szelektív hulla-
dékgyûjtés oktatásában. A segédanyagok a Kör-
nyezetvédelmi és Vízügyi Minisztérium és az
Országos Közoktatási Intézet szakmai támoga-
tását élvezik. A program keretében városonként
egy iskolai osztálynak lehetõsége nyílik arra,
hogy szakmai kiránduláson vegyen részt.  

„VÉGKIÁRUSÍTÁS” 
Sajtótájékoztatóban dr. Kolonics Bálint a Fi-

desz frakcióvezetõ-helyettese arra hívta fel a
figyelmet, hogy az elmúlt három évben a város-
vezetés döntései és a kormány megszorításai
miatt több milliárd forintra növekedett Nagyka-
nizsa adóssága. Úgy vélte, helytelen, amit a
város tesz: mindent elad, amit megvesznek, az
ár nem számít, csak bevétel keletkezzen, mert az
ürességtõl kong a város kasszája. Elmondása
szerint számtalan javaslattal fordultak a város-
vezetéshez azért, hogy elkerüljék a mostani
helyzetet, de mindhiába. „A szocialisták egyet-
len egyszer sem hallgattak a jó szóra. Hiába
kértük õket például arra is, ha már mindenáron
hiteleket akarnak felvenni, akkor legalább olyan
beruházás érdekében tegyék azt, amely a jövõ-
ben pénzt hoz, én nem pénzt visz.”– mondta.

NÖVENDÉKHANGVERSENY

Zala megye tíz zeneiskolájának növendékei
adtak hangversenyt a Farkas Ferenc Zene- és
Aranymetszés Mûvészeti Iskolában. Elsõként
Somogyi Nikolett zongorázott, majd Lukács
Péter klarinétjátékát hallgathatták a zeneked-
velõk. Bartók és Mozart dallamait követõen
Farkasinszki Enikõ furulyázott, aztán Hege-
dûs Alexandra elõadásában fuvolán csendült
fel Cowles egyik mûve. Németh Adrienn
Schubert: Boldogság címû darabját énekelte.
Õt Vass Ákos követte zongorajátékával, majd
Kántor Viktória klarinétozott. Molnár Mar-
cell zongorán, Bajgár Ramóna fuvolán, Kiss
Gergely zongorán, Lukács István trombitán
játszott. Tóth Dorottya furulyaszólója után
Lendvai Bianka hangját csodálhatták meg a
jelenlévõk, majd Fekete Melinda furulyázott.
Németh Kristóf Verdi: Rabszolgák kórusát
szólaltatta meg szaxofonon. A szünetet köve-
tõen elsõként Felföldi Olivér játszott gordon-
kán, majd Farkasinszki Enikõ és Fekete Me-

linda furulyázott. A duó után Németh Márton
énekelt a közönségnek, õt Varga Dávid kö-
vette furulyajátékával. A zongorát Vida Kon-
rád szólaltatta meg. Haag Sabine fuvoláján
keltette életre Vivaldi: C-moll gigue-jét,
Liszjuk Valentin játszott klarinéton. A növen-
dékhangversenyen fellépett a fuvolás Horváth
Dorottya, tubán Vinkó Ádám. Fuvolaszólójá-
val Nikolics Viktória örvendeztette meg a kö-
zönséget. Vörös Ádám trombitahangjaival zá-
rult a koncert. Az ifjú zenészek a lenti Ádám
Jenõ, a zalaszentgróti Erkel Ferenc, a keszthe-
lyi Festetics György Zeneiskola, a megye-
székhelyi Pálóczi Horváth Ádám és a keszt-
helyi Család Általános Iskola és Alapfokú
Mûvészetoktatási Intézmény, a keszthelyi
Életfa Általános és Alapfokú Mûvészetoktatá-
si Iskola, a hévízi Illyés Gyula Általános Is-
kola, Zeneiskola, a zalakarosi Móra Ferenc
Általános Iskola, Zeneiskola, a nagykanizsai
Szent Cecília Zene- és Mûvészeti Iskola vala-
mint a Farkas Ferenc Zene- és Aranymetszés
Mûvészeti Iskola növendékei voltak.

KANIZSARU
12.08 órakor tett bejelentést egy hölgy, mi-

vel az éjszaka folyamán ismeretlen tettes,
jobb hátsó ablak betörésének módszerével fel-
törte a lakóháza elõtt parkoló személygépko-
csiját, majd az abban tárolt táskáját a benne
lévõ értékekkel együtt eltulajdonította. 

ÜGYESEDÕ ÓVODÁSAINK
A város óvodásai számára a Hétszínvirág

óvodában rendezték meg a városi szintû József
Attila szavalóversenyt. A versmondás három
fõs zsûri jelenlétében, három csoportban zajlott.
A versenyben részt vett 41 kisgyermek, a he-
lyezéstõl függetlenül plüss játékot és csokit ka-
pott ajándékba. Helyezések: 1. Balázs Enikõ
(Rózsa óvoda). 2. Szamosi Richárd (Hétszín-
virág óvoda). 3. Peterman Máté (Hétszínvirág
óvoda). Különdíjas: Zombori Zsolt (Hétszín-
virág óvoda). Ugyancsak a Hétszínvirág óvodá-
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ban zsûrizték és állították ki a József Attila rajz-
pályázat anyagát. Helyezések: 1. Szabó Kíra
(Rozgonyi óvoda). 2. Losonczy Rózsa (Hétszín-
virág óvoda). 3. Molnár Sára (Attila óvoda).
Külön díjas: Dávid Rebeka (Hevesi óvoda). A
díjakat december 3-án, a Móric Zsigmond Mû-
velõdési Házban megrendezett József Attila év
zárásán adták át a gyerekeknek.

AZ AIDS VILÁGNAPJÁN
Az AIDS világnapja alkalmából hirdetett

városi vetélkedõt a helyi ÁNTSZ. A játékos
tudáspróbára az összes középiskola meghívást
kapott, és négyfõs csapatokkal képviseltethet-
te magát a HSMK-ban. A program célja az
volt, hogy felhívja a fiatalok figyelmét az
AIDS terjedésére, a ma még gyógyíthatatlan
betegség fertõzõ mivoltára, s arra, hogy ma a
védekezés egyetlen módja a megelõzés. A
szervezõk a középiskolás korosztályt célozták
meg a rendezvénnyel, hiszen az AIDS elleni
védekezés mellett nagyon fontos, hogy a fia-
talok szexuális életük kezdetén a lehetõ leg-
többet tudjanak a biztonságos szexrõl, a véde-
kezés módszereirõl, mondta el Virovecz Ildikó
védõnõ, a program fõ szervezõje.

PÁLYÁZATI INFORMÁCIÓS NAP
A Zala Megyei Kereskedelmi és Iparkamara

Nagykanizsai Térségi Szervezete nyílt pályá-
zati információs napot szervezett a Nagykani-
zsai Szolgáltató Irodában. Kováts Tibor pályá-
zati tanácsadó elõadásából három nagyon fon-
tos a témát érintõ kérdésre kaptunk választ.
Megtudhattuk, miért érdemes már most ké-
szülni a 2006. évi pályázatokra, lesz-e elegen-
dõ pályázati forrás, mire érdemes pályázni,
melyek a sikeres pályázat feltételei. A
felkészüléshez elengedhetetlen a vállalkozás
eredményének ismerete, a gazdálkodás adatai.
A gazdasági versenyképesség operatív prog-
ram (GVOP) keretén belül október végéig 107
milliárd forintot osztottak ki a pályázatokra.
Ebbõl a pénzbõl Zala megye mindössze kettõ
milliárd forintot kapott. Jövõre 35 milliárd fo-
rintot tartalmaz a GVOP. A technológiai kor-
szerûsítés mellett jut gépbeszerzésre, ingatlan-
fejlesztés. Ez utóbbit kifejezetten a kis- és kö-
zépvállalkozásoknak ajánlják. Tanácsadás
igénybevételére, együttmûködõ vállalkozások
közös beruházásainak támogatására is lehet
majd pályázni. 

ROSSZ HELYZETBEN A FIATALOK?
Az elmúlt három év alapján megállapíthat-

juk, hogy Litter Nándor és a várost vezetõ
szocialisták és szabaddemokraták nem tartot-
ták be a fiatal nemzedék tagjainak tett ígérete-
iket – jelentette ki Bizzer András, a Fidelitas
nagykanizsai alelnöke a szervezet sajtótájé-
koztatóján. Sajnos Nagykanizsán még a me-
gyei átlagnál is rosszabb a fiatalok helyzete,
mivel városunkban csak az utolsó egy évben
68,86 százalékkal nõtt a munkanélküliség –
167 fõrõl 282 fõre –, szemben a megyei 48

százalékkal. A munkalehetõségek hiányának
ellenére is itthon „maradnak” nemzedékünk
tagjai, mivel egyre embert próbálóbb a közle-
kedés a MÁV járatain. Kevés az IC szerel-
vény – pénteken és vasárnap délután csak
egy-egy vonat közlekedik Nagykanizsa és
Budapest között. Ha biztosra szeretnének
menni a fiatalok, már péntek délután meg kell
venniük jegyüket a vasárnap délután Buda-
pestre induló InterCityre. Pénteken hazafelé
sem sokkal jobb a helyzet, mivel sokszor már
csütörtökön nehéz jegyet kapni. 

LEVENTESORS

A levente intézmény történetét dolgozta fel
legújabb, Leventesors címet viselõ könyvében
Rózsás János író. Az ünnepélyes könyvbemu-
tatón a Halis István Városi Könyvtárban az író
témaválasztását azzal indokolta, hogy mint
minden más intézményre, szervezetre, ame-
lyik a két világháború között mûködött, annyi
sarat, szennyet szórtak rá az elmúlt évtizedek-
ben, hogy a ma élõ nemzedékekben, ha él egy-
általán valamilyen kép ezekrõl, az bizonyos
mértékig – a legjobb esetben is – torzított.
1921-ben született meg a véderõtörvény,
melynek keretében hozták létre a levente in-
tézményt, amely minden 24. életévét be nem
töltött ifjúra nézve kötelezõvé tette a levente-
mozgalomban való részvételt. A törvényalko-
tók felismerték, hogy egyedül a sport tudja
megadni az ifjúságnak azt az emberi tartást,
amelyre egy katonai rendszer felépíthetõ. Az
erkölcsi nevelésre is nagy hangsúlyt fektettek,
csakúgy, mint az erõs nemzeti érzület kialakí-
tására, tudatosítva a jövõ generációjában, hogy
az egyéni jogok mellett állampolgári és haza-
fiúi kötelességek is vannak. A levente intéz-
mény arra is alkalmas volt, hogy a hadsereg
újoncainál lényegesen nagyobb számú fiatalt
vonjanak be a katonai elõképzésbe. Az 1921-
es véderõtörvény a titkos magyar hadsereg
megteremtésére volt hivatott, azzal együtt,
hogy összekapcsolták egészségügyi, sportolási
célokkal és mûvelõdési törekvésekkel. 

– Jómagam és még sok tízezer magyar fia-
tal került a leventeintézmény miatt szovjet ha-
difogságba, ugyanis a szovjetek úgy fogták fel
a leventeintézményt, hogy az a német Hitler-
Jugend tükörmása, és fasiszta ideológiára
épülõ, szovjetellenes partizánmozgalom. Ez az
ideológia mellékvágányra vitte a leventék tör-
ténelmét, pedig a mozgalom létrehozása létér-

deke volt Magyarországnak, hisz Trianon után
annyira leszabályozták a hadsereg létszámát,
hogy még ezt a csonka országot sem tudtuk
volna megvédeni a kisantant államokkal szem-
ben. Másrészt valamiképpen a lelket is kellett
tartani a szétszakított magyarságban. Azt
akarták, hogy ebben a megalázott, megcsonkí-
tott országban egy öntudatos, hazafias, vallá-
sos, maga elõtt célt látó ifjúság nõjjön fel, nem
véletlenül üdvözöltük úgy egymást, hogy:
„Szebb jövõt!” Jövõképet akartak nekik mu-
tatni, nem „enervált”, fásult fiatalság nevelése
volt a cél Önbecsülést, egyfajta egészséges na-
cionalizmust plántáltak a fiatalokba – mondta
könyvérõl a könyvtárban az alkotó.

ÚJ TÖRVÉNYJAVASLAT
Országos kérdésekrõl, a parlament által tár-

gyalt ügyekrõl beszélt Göndör István ország-
gyûlési képviselõ sajtótájékoztatóján. Szó esett a
szakképzéssel kapcsolatos törvényi változások-
ról, a foglalkoztatást támogató lehetõségekrõl,
arról, hogy a kormány a jövõben méginkább
ösztönözni szeretné a szakképzést. Göndör Ist-
ván beszélt a bírósági végrehajtással kapcsolatos
törvényi javaslatról. A módosítási javaslat elõz-
ményét egy fogadóóráján felmerülõ probléma
jelentette, amikor a képviselõ szembesült azzal,
miként lehetséges, hogy hosszú évtizedek mun-
kájával megszerzett javait valaki a lakásmaffia,
vagy más törvényt megkerülõ módszerek alkal-
mazása miatt elveszíti. A törvénymódosításról
hétfõn tárgyalt a Parlament. Ennek lényege,
hogy a végrehajtáskor, a kalapács leütését köve-
tõen az önkormányzatnak harminc napra meg-
nyílik az elõvásárlás joga az adott ingatlanra,
vagyis az önkormányzat eldöntheti, hogy azon
az áron megvásárolja az adott ingatlant, és helyi
rendeletben szabályozhatja, hogy a lakást bérla-
kássá alakítja-e, vagy másutt biztosít lakást a
korábbi tulajdonosnak, és az adott ingatlant
másként hasznosítja. A javaslat érdekessége,
hogy a jövõben a hitelezõk érdeke is jobban ér-
vényesülhet, hiszen nem ár alatt kelnek el az ér-
tékes ingatlanok, s a befolyt pénzbõl az õ kárta-
lanításuk is nagyobb eséllyel oldódik meg. Szi-
gorodnak az árverés körülményei, a résztvevõk-
nek azonosítani kell magukat, az árverésrõl vi-
deofelvétel készül, a kifogás esélyei is javultak.

PLAZA SZÜLINAP
A Kanizsa Plaza 5 éves jubileuma alkalmá-

ból tartottak születésnapi partyt a bevásárló-
centrumban. A nagyszabású rendezvényt Teg-
zes Zsolt, a Plaza igazgatója nyitotta meg, majd
Litter Nándor polgármester mondott köszöntõt.
A Járási Ildikó iparmûvész tûzzománcaiból
összeállított tárlatot Lengyák István pedagógus
nyitotta meg. A megnyitó ünnepi hangulatáról
a Hevesi Sándor Általános Iskola versmondói
és a Farkas Ferenc Zene- és Aranymetszés
Mûvészeti Iskola tanulói is gondoskodtak. A
tárlatot egy hónapig tekinthetik meg az érdek-
lõdõk. A jubileumi program Judit és a Zene-

3KRÓNIKAKRÓNIKA

DECEMBER 1.

DECEMBER 2.



4 KRÓNIKAKRÓNIKA

manók mûsorával folytatódott, a felcsendült vi-
dám dalokat a közönség együtt énekelte a sze-
replõkkel. Nagy közönségsikert aratott Holcz
Gábor bûvész mûsora. A programok kavalkád-
ja közben a kisgyerekeket a Mikulás várta apró
ajándékokkal, s a nagyobbak a Kézmûves Ját-
szóházban készíthettek játékokat karácsonyra.
A szervezõk arról is gondoskodtak, hogy a leg-
újabb módit megismertessék a jelenlévõkkel: a
Cast Models közremûködésével divatshow
gazdagította a programot. Kiegészítésként
sminktanácsadás bõvítette a szolgáltatások lis-
táját. A meglepetéseknek azonban még nem
volt vége: Caramel és Bartók Eszter
MEGAsztárvendégek kápráztatták el hangjuk-
kal a közönséget. A rendezvény zárásaként
karaoke-partyra került sor a Mega Cityben.

HORVÁT VIRÁGKÖTÕK

Harmadik alkalommal került sor a Horvát
Kisebbségi Önkormányzat szervezésében a
csáktornyai virágkötõ szakiskolások karácso-
nyi bemutatójára a városban. A Vasemberház-
ba középiskolások hozták el legszebb munkái-
kat, amelyeket méltán csodálhatott meg a ka-
nizsai közönség. Az új színeket, formákat, a
miénktõl kissé eltérõ stílust felvonultató dí-
szek hamar gazdára leltek, s számos kanizsai
otthon méltó díszeivé válnak a közelgõ ünne-
pen. A találkozó célja, hogy a két város között
minél szélesebb körû, összetettebb kapcsolat
alakulhasson ki, mondta Vargovics Józsefné, a
HKÖ elnöke. 

ÚJRA: KÓRHÁZ
A kórház-privatizációval kapcsolatban tartott

sajtótájékoztatót Cseresnyés Péter, a Fidesz he-
lyi elnöke. Mint mondta, egyre nagyobb nyo-
más nehezedik a Rozgonyi Polgári Egylet elnö-
kére, Miha Tamásnéra. „Felszólítjuk a város-
vezetést – mondta Cseresnyés Péter –, hogy ne
fenyegesse az Egylet elnökét, és ne akarja ki-
zsarolni tõle annak a több mint 10 ezer aláíró-

nak az adatait, akik tiltakoztak a kórház privati-
zációja ellen. Sokan arra fognak gondolni, azért
van szüksége a tiltakozók nevére és címére az
önkormányzatnak, hogy ezeket az embereket
retorziók érjék véleménynyilvánításuk miatt!”
A Fidesz elhatárolódik az önkormányzat törek-
véseitõl és kiáll azok mellett, akik véleményü-
ket vállalva hangot adtak akaratuknak, misze-
rint nem támogatják a kórház privatizációját.

SZDSZ-ES ÉVÉRTÉKELÕ 
Megint eltelt egy év, és ebben a ciklusban a

harmadik évet zártuk – kezdte sajtótájékoztató-
ján Röst János. 2002-ben csõdközeli állapotban
vettük át a várost, 2003. a szigorú, takarékos
költségvetés éve volt, stabilizáltuk a gazdálko-
dást. 2004. a sebességváltás éve volt, az idei év
pedig a gyorsítás éve, a fejlesztések elõkészítése
volt. Számos beruházás zajlott a városban. Röst
János a teljesség igénye nélkül felsorolt közülük
jó néhányat: ide sorolható a Kórház felújítása, a
Fogyatékkal élõk új intézménye, a bagolai lera-
kó, a régi mozi felújítása. A laktanyákban is el-
indult az élet. A városban összefogásra volna
szükség. Sajnálom, a testület nem így mûködik
– mondta Röst János. A FIDESZ három éve a
heti sajtótájékoztatókon elhangzó, a várost és a
politikai ellenfeleit lejárató kampányán kívül
semmit nem csinál. A szakmai vitában nem
vesznek részt. Az MSZP-frakció kettészakadt, a
polgármester támogató mega-, és a polgármes-
tert ellenzõ mini MSZP-frakcióra. 

DÉLVIDÉK RÉGEN ÉS MA
A Magyar Kanizsai Udvari Kamaraszínház

a Halottak Napjától Virágvasárnapig címû da-
rabot mutatta be a Hevesi Sándor Mûvelõdési
Házban, melyet Siposhegyi Péter megtörtént
eseményekre és egy szabadkai magyar polgár,
Kende Ferenc naplójának feljegyzéseire tá-
maszkodva írt. A történet 1918 õszén, Halot-
tak napján kezdõdik – ekkor vonultak be a
szerb megszállók Kosztolányi városába –, s
tart egészen 1941 tavaszáig, Virágvasárnapig,
amikor a Délvidék ideiglenesen újra Magyar-
ország része lett. A nézõk nyomon követhették
a magyar könyvek, a kultúra szolgálatába állí-
tó Kende Ferenc hányatott sorsát, s ezzel
együtt Trianon tragédiája, a kisebbségbe szo-
rult délvidéki magyarság megpróbáltatásai is
bemutatásra kerülnek. Mégpedig szokatlan
nyíltsággal rávilágítva arra a szomorú tényre,
hogy  délvidékiek helyzete a második világhá-
ború óta sem sokat változott. A városunkban
is nagy sikert aratott elõadást Andrási Attila
rendezte, a zenét Barabás Zoltán komponálta.
A színpadon Erdélyi G. Herminát, Fazekas
Andreát, Csernik Árpádot, Kálló Bélát és Pé-
ter Ferencet láthatták a nézõk.

KUTYAVIZSGA
Engedelmességi és kísérõ kutyavizsgát tar-

tottak szombaton a Camping úti Kutyaiskolá-
ban. A Dogo Canario és Egyéb Kutyák Klub-
ja által szervezett vizsgán nyolc kutya adott

számot tudásáról. A klub által hatodik éve
megrendezésre kerülõ vizsga több szakaszból
állt. Elõször a fegyelmezõ részre került sor,
majd a forgalomban bizonyíthatták a négylá-
búak s gazdáik, hogy kellõ alapossággal fel-
készültek a megmérettetésre. A vizsga utolsó
szakaszában õrzõ-védõ feladatokat kellett be-
mutatniuk az érintetteknek Biczó Péter nem-
zetközi munkabíró elõtt. A vizsga letétele
után további munkavizsga-lehetõségek állnak
a kutyák és gazdáik elõtt.

MAGYAR SIKER 
A Tungsram nagykanizsai „Hevesi Sándor”

versmondókörének tagjai december 3-4-én a
romániai Szatmárnémetiben megrendezett
„Gellért Sándor” kárpátmedencei vers és próza-
mondó versenyen szép sikereket értek el. Zalán
Barbara 1., Kocsis Edit 2., Csabai Anna 6.,
Miksó Nóra 13., Horváth Zsófia 18., Horváth
Réka 22. lett.

ZELJKO HUDEK A TREND-BEN
A Trend Art Stúdió Galériában Zeljko

Hudek képzõmûvész alkotásaiból nyílt kiállítás
szombaton délután. Az ünnepélyes megnyitón
Wilhelm Gábor, a Kanizsa Trend Kft. ügyve-
zetõ igazgatója köszöntötte az alkotómûvészt
és a megjelent vendégeket, majd Lehota János
tanár szólt a képzõmûvész eddigi pályájáról,
kiállított munkáiról. Kiemelte a színek harmó-
niáját, azt a naivitást, tisztalelkûséget és vi-
dámságot, melyet a képek sugároznak.

RISZÁLTÁK EGÉSZ ESTE
Vasárnap a HSMK-ban, délután háromtól

és este hattól látványos fitness-gálát láthattak
az érdeklõdõk a Szan-Dia Fitness Center szer-
vezõi és versenyzõi jóvoltából. Az egy évti-
zednél is többet megért, szemet gyönyörköd-
tetõ, számos meglepetést ígérõ gála vasárnapi
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programjában új mûsorszámaikkal léptek fel a
Szan-Dia növendékei. A kanizsaiak mellett a
rendezvény vendége volt Posseison Crow, a
Moszkvai Cirkuszfesztivál különdíjasa, Anita
Liliputországból, a Testnevelési Egyetem
trambulincsapata is. A termet zsúfolásig meg-
töltõ közönség a valamivel több mint három
órás mûsorban láthatta a legkisebbek és a leg-
nagyobbak mûsorszámait is, és gyönyörköd-
hetek a fellépõk új ruháiban. 

KANIZSARU
Nagykanizsán a 7-es számú fõútvonal elke-

rülõ szakaszán a Petõfi utcai keresztezõdésben
történt halálos baleset vasárnap reggel. A fõút-
vonalon Budapest felé haladt egy litván felség-
jelû kamion, amikor a Petõfi utcai keresztezõ-
désben oldalról nekihajtott egy kerékpáros. A
79 éves nagykanizsai férfi a baleset során
olyan súlyos sérülést szenvedett, hogy a hely-
színen életét vesztette. A baleset körülményeit
a kanizsai rendõrkapitányság közlekedési osz-
tálya mûszaki szakértõ bevonásával vizsgálja. 

ÚJ HÍD A CSÓNAKÁZÓ-TAVON
Átépítették a Tóparti sétány gyalogos híd-

ját. Az átadáson Litter Nándor polgármester
köszöntötte az egybegyûlteket. Elmondta, is-
mét egy sikeres beruházást tudhatunk a há-
tunk mögött, mely annak a hétszáz millió fo-
rintos beruházásnak a része, melynek keretén
belül utakat, járdákat, hidakat kívánnak létre-
hozni, felújítani. Egy nagykanizsai vállalko-
zóval valósították meg az átépítést, mely azt
bizonyítja, egy „hazai” vállalkozó is képes
jól, magas színvonalon és kedvezõ áron dol-
gozni. Miután átvágták a szalagot, egy hordó
átgörgetésével szentelték fel az új hidat. 

ÚJ ALBUM
A Halis István Városi Könyvtárban mutat-

ták be a Nagykanizsa a régiók kapuja címet
viselõ, új, reprezentatív nagykanizsai fotóal-
bumot. A rendezvényen részt vettek az alko-
tók, a Canissa Kiadó tulajdonosai, Magyar Ti-
bor és Magyar Tiborné, valamint Litter Nán-
dor polgármester is. Az est házigazdája Czupi
Gyula, a könyvtár igazgatója volt. A feltett
kérdések nyomán kiderült: azért vált szüksé-
gessé új album kiadása, mert az elõzõ kiad-
vány mindegyike gazdára talált, s mostanra
már nem volt egyetlen, a várost méltón repre-
zentáló kiadvány sem. A kiadvány képeit Kot-

nyek István készítette. A könyv szövegeinek
többsége Kunics Zsuzsa gondos munkája, aki
elmondta: nemcsak a látogatóknak, az idege-
neknek készült e könyv, hanem azoknak is,
akik nap mint nap elmennek egy-egy szép
kanizsai épület elõtt, megcsodálják azt, és
szeretnének többet tudni róla. 

FILMKLUB
Az Idõsek Filmklubja újra vetít a Halis Ist-

ván Városi Könyvtárban december 12-én hét-
fõn 15 órakor. Ezalkalommal a Csínom Palkó
magyar filmet nézhetik az érdeklõdõk, Nagy
Gábor és Benkõ Péter fõszereplésével. 

ÉGBÕL POTTYANT TÉLAPÓ

Hárs Gergõ, a Szan-Dia Fitness Center
alkalmi mikulása a HSMK színháztermében,
kötélrõl aláreszkedve osztott cukrot kisebb-
nek és nagyobbaknak a vasárnapi ren-
dezvényen.

PIROSRUHÁS VENDÉG A CKÖ-NÉL
Szombaton délután a helyi Cigány Ki-

sebbségi Önkormányzat és az Európai Unió
Roma Ifjúságáért Egyesület „meghívására”

megérkezett a Mikulás a Bogdán János Ci-
gány Kisebbségi Közösségi Házba. Az ün-
nepségen a CKÖ elnökhelyettese, Váradi
Istvánné köszöntötte a gyermekeket és szü-
leiket, miközben betoppant az õsz szakállú,
pirosruhás vendég. A gyerekek dalokkal és
versekkel fogadták a Mikulást, aki a kedves
„gyermekajándékokért” cserébe 120 apró-
ságnak osztott a zsákjából csomagot.

HÁZRÓL HÁZRA JÁRTAK....
Magát megnevezni nem kívánó vállalko-

zó több, mint nyolcvan ajándékcsomagot

ajánlott fel a városban élõ idõs emberek szá-
mára. Az összekészített, élelmiszereket,
pipereholmikat tartalmazó csomagokat a
Családsegítõ Központ és Gyermekjóléti
Szolgálat Mikulása és munkatársai hordták
ki az érintetteknek hétfõn délelõtt. A Miku-
lást és segítõit stábunk is elkísérte. Ezúton
szeretnénk a megajándékozottak köszönetét
tolmácsolni a teljes anonimitást kérõ vállal-

kozónak, aki már sokadik alkalommal szerez
meglepetést a város lakóinak. 

MIKULÁS SZÍNHÁZ 

A Magyar Vöröskereszt által mûködtetett
Családok Átmeneti Otthona a lakókkal kö-
zösen Mikulás Színházat és partit rendezett
december 6-án. A mûsor után megérkezett
az igazi Mikulás is, aki  a gondozónõk segít-
ségével átadta azokat az ajándékokat is,
amelyeket a Vöröskereszt egy németországi
patronálója, névre szólóan állítttatott össze
az ottani gyerekekkel. A partin feltálalt
szendvicset, süteményt a lakókkal közösen
készítették az otthon dolgozói. E program-
mal nyílt meg az intézmény Adventi Játszó-
ház rendezvénysorozata. A szociális alappá-
lyázaton nyert pénzbõl, a Vöröskereszt ki-
egészítésével olyan nyitott kézmûves foglal-
kozásokat, bemutatókat indítanak december
12-16-ig, amelyen nemcsak az otthonban élõ
gyerekek és felnõttek vehetnek részt, hanem
meghívják óvodás és iskolás pajtásaikat is. 

MIKULÁ„SOKK”
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Mit tart fontosnak az önkormányzati képvi-
selõi munkájában? – tettük fel a kérdést Cser-
ti Tibor képviselõnek.

– Fontosnak tartom, hogy minden egyes bi-
zottsági ülésre felkészülve menjek, és azokat a
kérdéseket, amelyek esetleg az elolvasás idõ-
szakában nem teljesen tiszták, világosak, az
elõkészítõkkel megbeszéljem annak érdeké-
ben, hogy szakmailag megalapozott javasla-
tom legyen a bizottsági szintû tárgyalásokon
és a közgyûlési munka során. Meggyõzõdé-
sem, hogy  az elõterjesztések a legjobb elõké-
szítés mellett is javíthatók még. Az önkor-
mányzati munka jóval sodróbb lendületet vett
ebben a ciklusban, mint a korábbiban volt.
Valószínû, az élet ritmusa hozta magával. Az
EU-ba lépésünkkel a magyar gazdaság egé-
szének, így az önkormányzatnak is jóval na-
gyobb lendületet kellett vennie. Meg kellett ta-
nulni pályázni. Úgy gondolom, ez az önkor-
mányzati ciklus büszke lehet arra, hogy soha
nem látott fejlesztési, felújítási programot va-
lósít meg, rendkívül nagy mértékû fejlesztési
felújítási forrást vont ide a városba, döntõ
részt pályázatok alapján. Megtanult pályáza-
tokat készíteni, lobbizni, és megtanult nyerni!

– Ön szerint milyen volt a 2005-ös év?
– Az átlagosnál nehezebb volt, mert az ön-

kormányzati ciklus azon éve közé tartozik, ahol
az elõkészítõ szakaszok befejezõdtek a nagy

stratégiai döntések megvalósításához, és igazán
a végrehajtásra kellett koncentrálni. Ez tükrö-
zõdik a költségvetés általános helyzetén is. Ah-
hoz, hogy az önkormányzat az általa felvállalt
programot meg tudja valósítani – esetenként vi-
tát is kiváltva –, a korábbiakhoz képest na-
gyobb mértékû hitel felvételére is kényszerült. 

– Sokan aggódnak is a hitelfelvétel miatt a
költségvetésért! 

– A soros gazdasági bizottsági ülésen is felve-
tõdött, vajon rendben van-e a költségvetés! Úgy
vélem, a mûködési szerkezeti költségvetést illetõ-
en rendben van, az alapvetõ szerkezeti egyen-
súly megvan. Hosszabb távon az egyensúlyt biz-
tosítani kell, és a fõ csapás irányát a fejlõdésre,
a fejlesztésre, az önkormányzati stratégiára kell
fordítani. Olyan akkut kérdéseket tett rendbe
2005-ben az önkormányzat, amely a hosszabb
távú érdekeket fogja szolgálni. Még a decemberi
hónap során is hozhat olyan stratégiai döntést
az önkormányzat, ami hatványozottan elõsegít-
heti a város foglalkoztatási helyzetét. Alapvetõ-
en nem oldja meg, de kis lépések sorozatával
nagyot léphetünk elõre. Ezt mondhatom a banki
fõállásomból adódó tapasztalatom alapján is,
hiszen a zöldmezõs beruházások területén is
gomba módra szaporodnak a kis- és közép üze-
mek. Ezek adják majd Nagykanizsa jövõbeni
megélhetésének egy jelentõs hányadát. Ezek az
intézkedések azok, amelyek megalapozhatják a

következõ önkormányzati ciklus stratégiáját.
Szerintem el kell felejteni a négy éves ciklusban
való gondolkodást, és úgy, ahogy az uniós köve-
telmények támasztják, a településeknek a saját
terveiket a régióban elhelyezve kell kimunkálni-
uk. A mostani önkormányzat idõben fölismerte
ezt, és idõben reagált a kihívásokra. Vélemé-
nyem szerint a következõ önkormányzati ciklus
lényegesen kedvezõbb helyzetben fogja kezdeni
a munkáját ebbõl a szempontból. Rossz szemlé-
letet tükröz az a vélemény, mely szerint az ön-
kormányzat elkótyavetyélte a város vagyonát.
Meggyõzõdésem, hogy ez nem igaz. Pár év eltel-
tével, maga a város gazdasági szerkezetének
változása fogja megcáfolni a hitetleneket. Nem a
közvélemény állandó izgatására van szükség,
hanem összefogásra! Én hiszek abban, hogy  a
jövõben Nagykanizsa egy jó hangulatú, élhetõ,
az értékekre figyelõ és azt megbecsülõ  polgár-
várossá  fejlõdik. 

MEGTANULT PÁLYÁZNI, 
MEGTANULT NYERNI AZ ÖNKORMÁNYZAT

A képviselõtestületben dolgozó város-
atyák egy része listáról jutott a testületbe,
így a választópolgárok érdekeinek képvisele-
te rájuk másként megfogalmazódó feladato-
kat ró. Õk nem egy konkrét lakókörzet gond-
jainak, az ott élõk problémáinak megoldását
tekinthetik elsõdleges feladatuknak, annak
ellenére, hogy napi munkájukban, mint az
alábbi beszélgetésbõl kiderül, ez is jelen van.
Feladatuk nem kevesebb, csak más, õk is a
város fejlõdéséért dolgoznak. György Pállal
beszélgettünk.

– Listás képviselõként saját egyedi kerettel
nem rendelkezem, ezért olyan konkrét, egyedi
dolgot, amely ebbõl a keretbõl valósult volna

meg, felmutatni nem tudok. A képviselõtestü-
let munkájában részt véve, azt mondhatom, a
2005-ös évet egy mozgalmas, munkával eltelt
évként tudom értékelni. Sokakkal egyetértés-
ben azt mondom, a város szempontjából egy
nagyon sikeres év volt ez, elsõsorban azért,
mert a város mûködtetési feltételeinek megte-
remtése mellett nagy beruházások finanszíro-
zására is sor került. Az utak, járdák ilyen
mértékû, az egész várost átfogó felújítására
az elmúlt másfél évtizedben nem volt példa.
Az átfogó beruházások elindítása azért is na-
gyon fontos, mert azt szimbolizálja, hogy a
városvezetés koncepcióban gondolkozik, és
az is jól látszik, hogy nemcsak mûködésre
használja a rendelkezésre álló pénzt. A fej-
lesztésekhez a helyi források mellett nagyon
sok állami pénzt sikerült nyerni, ez is az ön-
kormányzat munkáját dicséri, hiszen az önér-
dek-érvényesítés mellett ehhez jól elõkészített
pályázatok is rendelkezésre álltak. A kórház,
a szociális ellátó-rendszer egy-egy részének
felújítása mellett megkezdõdhetett a mozi
rendbetétele, tavasszal indulhat a HSMK re-
konstrukciója, és lehetõség van a csatornázás
problémáinak megoldására is. A fejlõdést
mutatja, hogy az Ipari Park bõvítése szüksé-

gessé vált, és a térségi hulladékkezelõ rend-
szer nagykanizsai létesítményei is megvalósí-
tás alatt állnak.  A költségvetés elõkészítése
során jól látszik, hogy az önkormányzat a jö-
võben is tervez beruházásokat, amelyhez
nyilván állami forrásokra is számít a helyi
erõ mellett.

– Milyen személyes, a város lakóit érintõ
tapasztalatokról számolhat be? 

– Ami a személyes érintettségemet jelenti
az önkormányzati munkában az a szûkebb
lakókörzetemre, a Dózsa György utcára vo-
natkozik, ahol bár elég kései idõpontra
esett, de egy útfelújítás elkezdõdött, a befe-
jezésre várhatóan majd csak tavasszal ke-
rülhet sor. Ezen a területen ismerem jobban
a gondokat erre koncentrálva tettem szóvá,
hogy a Kalmár utcát nemcsak a Dózsa
György utcáig kellene meghosszabbítani,
hanem a 7-es elkerülõ útig.  Ez a törekvésem
sikerrel járt, a mostani tervekben ez a verzió
szerepel, és remélem, hogy jövõre megvaló-
sul. Ezzel párhuzamosan küzdök azért is,
hogy a tehergépjármûvek és a nem helyi-
járatos autóbuszok forgalmát tereljék ki az
elkerülõ útra, és így élhetõbbé váljon a Dó-
zsa György utca. 

BERUHÁZÁSOK, TERVEK 
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A képviselõk évértékelõ sorozatában dr.
Fodor Csabától is arról érdeklõdtünk, milyen
gondokat sikerült megoldania, és melyek
azok, amelyekre csak a jövõben kerül pont.

– A képviselt területtel összefüggésben fel-
merülõ kérdéseket mindig a választóktól ka-
pott észrevételek, panaszok, javaslatok alapján
próbáltam meg képviselni – kezdi a képviselõ.
– Ezek többnyire fogadóórákon, sok esetben
egyedi megkeresések során merültek fel. Elég
sok nyílt probléma van a választókerületem-
ben. Az egyik ilyen, amit részben sikerült meg-
oldani, a Honvéd utcai szennyvíz-kérdés. Ez
még ma sem rendezõdött megnyugtatóan, egy-
részt a vízvezeték cseréje, másrészt az út- és
járda helyreállítás miatt. Amint ez megvalósul,
azon kell elgondolkozni, miként lehet a forgal-
mat csillapítani, hogy ne átközlekedõ-útnak
használják az utcát a nagy tehergépjármûvek. 

– Csak itt van gond az utakkal?
– A választókörzetem egészében probléma

az utak és járdák siralmas állapota. Ebben az
önkormányzatnak nagy felelõssége van, hibá-
ja mindenképpen az, hogy nem folyamatosan
és évrõl évre meghatározott, elkülönített ösz-
szegeket fordított az utakra, hanem valami ok-
nál fogva csak most kezdõdtek el a felújítások.
Nyilván az idõ majd eldönti, hogy valóban jók
lesznek-e a most rendbetett utak, járdák, vagy
ismét hozzájuk kell nyúlni. Többször hallat-
tam a hangomat az akadálymentesítés megol-
datlansága miatt, igaz, ez egy-két helyen meg-
valósult a körzetemben. Sokszor szó esett az
új bevásárlóközpont körüli járdákról, a kiala-
kítás szükségességérõl. Mostanra ezek egy ré-
sze szintén megvalósulni látszik.

– A nyár folyamán képviselõi indítványban
tett javaslatot a Péterfi iskola problémáinak
orvosolására. Holt tart ez az ügy?

– A Péterfi iskola az egyetlen olyan iskola a
városban, amelynek nincs bekerített udvara,
szabadtéri létesítményeit sok esetben, az isko-
lán kívüli idõben nem rendeltetésszerûen hasz-
nálják, így ezek az eszközök hamar megrongá-
lódnak, tönkremennek.  A képviselõi keretem
jelentõs részét az iskola körül elhelyezkedõ,
külsõs sportpályák rendbetételére fordítottam,
a másik részt a Vívócsarnok felújítására. 

A keleti városrészben, a 8. sz. választókör-
zetben lakókat Gelencsér Gábor képviseli a
közgyûlésben. 

– Az elmúlt hónapok során elég sok fejlesz-
tésbe belekezdtünk. Hogy csak néhányat említ-
sek: soha nem tapasztalt méretekben, a város
számos pontján került sor útfelújításokra. Saj-
nos ezeknek a munkálatoknak egy részét a pá-
lyázati pénzek késõi érkezése miatt még nem si-
került befejezni. Közlekedésbiztonsági szem-
pontból is fontos, hogy elkészült a szabadhegyi
csomópont. Néhány hónappal ezelõtt elkezdõ-
dött a volt mozi épületének rekonstrukciója is.
Összesen több mint öt milliárd forintot nyert az
önkormányzat a beadott pályázatokon, és ez or-
szágosan is kiemelkedõ eredménynek számít. Jó
úton halad az Ipari Park ügye is, hiszen lassan
normalizálódik a vállalkozók helyzete, az új be-
fektetõk is megjelentek a területen. Nemrégiben
döntött a közgyûlés a volt Thúry laktanyát érin-
tõ terület értékesítésérõl, melyre elõnyös feltéte-
lekkel sikerült befektetõt találni, s ezzel egy új
beruházás elindulásának lehetõséget teremteni.
A terület egyharmadáért közel akkora összeg-
hez jut az önkormányzat, mint amennyire ere-
detileg az egész területet felértékelték. Össze-
gezve azt mondhatjuk tehát, hogy a város fejlõ-
désnek indult, és ezt a folyamatot szeretnénk a
következõ évben is a munkánkkal elõsegíteni.

– Október eleje óta tölti be a Szociális és
Egészségügyi Bizottság elnöki tisztét. Mi a
véleménye a bizottságban folyó munkáról?

– A Szociális és Egészségügyi Bizottságban
a kezdetektõl fogva politikai csatározásoktól
mentes, magas színvonalú szakmai munka fo-
lyik. Feladataink ellátásában mindenkor szá-
míthatunk a Szociális Osztály segítségére. Az
általuk készített elõterjesztésekbõl könnyû
dolgozni, hiszen azok mindig egyértelmûek,
minden, a döntéshozatalhoz szükséges infor-
mációt tartalmaznak. S hogy a szociális terü-
leten mi minden történt az elmúlt hónapok-
ban? Csak két dolgot emelnék ki: ötven lakás
megvásárlásával tovább nõtt a szociális bér-
lakások száma Nagykanizsán – ezek kiutalása
még folyamatban van –,  valamint az önkor-
mányzat sikeres pályázatának köszönhetõen
õsszel átadták a Csellengõk Házát.

Halász Gyula választókörzete a 9-es, dol-
gozik a Városfejlesztési Idegenforgalmi és
Környezetvédelmi Bizottság tagjaként és az
SZDSZ frakció vezetõjeként is tevékenyke-
dik. Így kezdi beszélgetésünket: én még nyá-
ron is tartott fogadóórákat... 

– A 9-es választókörzet a Városkapu körút,
a Péterfai utca, a Munkás út egy részét és a
Zemplén páros oldalát jelenti. Fogadóóráimat
szombatonként tartom rendszeresen. Azért
ilyenkor, hogy aki hét közben munka után nem
tud felkeresni, az megtaláljon ezen a napon
délelõtt a Városkapu körúti Stílus bútorház-
ban. Mindig van, aki felkeres jogos magán-
vagy közérdekû üggyel. 

– Mi valósult meg a körzetben az idén? 
– A sort a Péterfai utcában található szenny-

víz-átemelõ rekonstrukciójával kezdeném.
Felújítottuk a villamos hálózatot és egy olyan
szagtalanító berendezést helyeztünk el, ami
javította a közelben élõk komfortérzetét. Jelen-
tõs mértékû járda-felújításokra volt példa a
Székelykertben és a Városkapu körúton. Kiala-
kítottunk egy tíz férõhelyes parkolót a Péterfai
utca 1. szám alatt. A körzetben egy körforgalom
is épült, melynek munkálatai nemrég fejezõdtek
be. Teljes körûen elvégezték a csapadékvíz el-
nyelõk tisztítását is. A Péterfai utcában találha-
tó egy hobbikert, melyet éves szinten száz forin-
tért lehet bérelni. A jelentõsége abban van,
hogy ez a föld kihasználatlan volt, ugyanis itt
fut át egy gázvezeték és egy hírközlési kábel,
ezért beépíteni nem lehet. Tettem egy indít-
ványt, hogy adjuk oda olyan embereknek ezt a
területet, akik gondját viselik, megmûvelik. Az
indítvány meghallgatásra talált, s a kisnyugdí-
jasoknak, illetve azoknak, akik egy kis kereset
kiegészítést akartak, így tudtunk kertet adni. 

– Mi szerepel még a terveiben? 
– Az út- és járdarekonstrukció folytatása

fõként a Városkapu körúton még elvégzendõ
feladat. Új járdaszakaszokat és parkolóhelye-
ket kívánok kiépíteni a Városkapu 11-es szám-
nál, illetve a Munkás utcában. Itt jelentkezik
egy olyan probléma, hogy a házak építésekor
nem alakítottak ki megfelelõ parkolót, ezért a
szemétszállító autó nem tud bemenni az utcá-
ba az ott parkoló jármûvek miatt. 

NYÍLT PROBLÉMÁK JOGOS ÜGYEINK FEJLÕDÉSBEN



8 KULKULTÚRATÚRA

A HSMK Kamaratermében került sor Nagykani-
zsa Város Vegyeskarának születésnapi koncertjére.
Az idén harminc éves kórus létrejöttének történeté-
rõl, a jelen történéseirõl Kálovics Ferenccel, a kó-
rust mûködtetõ Cantare ‘97 alapítvány kuratóriumá-
nak elnökével beszélgettünk.

– Hogyan jött létre a vegyeskar?
– Arany Ida volt a kórus megalapítója, õ álmodta

meg ezt az egészet, s õ vitte fel arra a magas szintre,
amelyet még ma is tart a kórus. Ida 1975-ben gon-
dolt egy nagyot az akkori mûvelõdési ház vezetéssel,
és a kanizsai énekes hagyományokra alapozva – hi-
szen tudvalévõ, hogy a gépgyárnak volt egy nagyon
híres kórusa, és a MÁV Kodály Zoltán Mûvelõdési
Háznak is volt egy  – elkezdte szervezni a veg-
yeskart. Meghirdették a kórusindítást, s több százan
jelentkeztek. A jelentkezõkbõl kiválasztott közel hat-
vanfõs magból jött létre a kórus harminc éve. 

– Milyen minõsítési utakat jártak be?
– A kötelezõ lépcsõfokokat megtette az énekkar, a

megyei dalos-találkozókról általában aranyminõsíté-
seket hozott el, 1979-ben pedig a hivatalos minõsítésen
is átesett, ekkor Fesztiválkórus minõsítést kapott . Ezt a
minõsítést még két alkalommal megismételte Arany
Idával a vegyeskar. 

– Ön mikor került az együttesbe?
– 1983. február elsején még Arany Ida csábított el.

Nem bántam meg, mert hihetetlen sok élményt, har-
móniát és szépséget kaptam az énekléstõl. Nem titok,
annak idején egyetlen egy módja volt annak, hogy az
ember szolgálati útlevéllel Nyugat-Európát látogassa,
s mi ezt szorgalmasan meg is tettük. Jártunk Németor-
szágban, Ausztriában, Hollandiában, Finnországban,
Norvégiában, és Olaszországban is. Mindenütt öreg-
bítettük az ország és Nagykanizsa hírnevét. Természe-
tesen, ahová mentünk, onnan az énekkarok partner-
ként visszajöttek hozzánk, és vendégül láttuk õket
ugyanúgy, sõt sokkal jobban, hiszen mindig megpró-
báltunk többet adni, mint amennyit kaptunk.

– Az évtizedek során többen is dirigálták a kart. 
– Arany Idát a karnagyok sorában egy rövid idõre

Baráth Yvette követte, aztán Katona Noémi, majd
Serfõzõné Horsetzky Márta dirigálta kart, õt ismét
Katona Noémi követte, akivel a kar eljutott a hang-
versenykórus minõsítésig. Ez a magyar amatõrkórus
minõsítési rendszerben a legmagasabb fokozatot je-
lenti. Noémit Kollonay Zoltán követte, majd Németh
Renáta vezette ez év januárjáig a kórust, majd febru-
ártól Hajdú Sándorral dolgozunk együtt, aki Kodály
és Bárdos tanítványa volt, és mindent tud a zenérõl.
Mostanra a város megoldotta a lakhatását és a jutta-
tását is, így azt mondhatjuk, sínen van az énekkar.

– Még a fülünkben ott cseng a jubileumi koncert,
de a kérdés adódik. Mikor hallhatjuk  a kórust leg-
közelebb?

– Már készülünk a hagyományos karácsonyi koncert-
re, amely december 15-én lesz a Felsõtemplomban. Haj-
dú Sándor írt a karnak egy karácsonyi kantátát, amely-
nek az õsbemutatójára is e koncert keretében kerül sor.

– Mennyire állandó a tagság?
– Mindig vannak változások, hiszen a középisko-

lások egyetemre mennek, a lányok férjhez mennek,
gyereket vállalnak, aztán sokan visszatérnek, mások
elmennek a városból, szóval van mozgás. A fiúknál
nem ilyen nagy a fluktuáció. A kórusban ma is énekel
még két alapító tag.

– Mi tart három évtizeden át össze egy kórust?
– A zene szeretete, az, hogy az éneklés egy pihentetõ,

kikapcsoló tevékenység. A másik összetartó erõ a ba-
rátság, az egymáshoz fûzõ kapcsolatok, ami abban
nyilvánul meg, hogy próbák után a kemény mag még
beül egy vendéglõbe, és nemcsak a kórussal kapcsola-
tos gondjainkat beszéljük meg, hanem az élet dolgait is. 

– Milyen formában mûködik a kórus?
– 1997-ben hoztuk létre a Cantare ‘97 elnevezésû

alapítványt, azért, hogy a szponzoroktól érkezõ pén-
zek kezelhetõvé váljanak. Annak idején még jelentõs
támogatást kapott a kar: a CWG-t, a Kanizsa Trendet
említeném a legjelentõsebbek között, de emellett más,
kisebb vállalkozások is segítették a kórus mûködését. 

– Ma nem számít divatosnak a komolyzene, a kó-
rusmuzsika. Mekkora erõt kíván önöktõl ennek a
komoly magyar hagyományokkal rendelkezõ mûvé-
szeti ágnak az életben tartása?

– Nehéz fennmaradni, hiszen a koncerteken egyre
kevesebben vannak. Az emberek nagy része ma nem
ér rá szórakozni, nem járnak sehová, a munka után
mindenki hazaigyekszik. Húsz éve még zsúfolt volt a
Felsõtemplom a koncertjeinken, tíz éve, amikor a
Nemzetközi Kórusfesztivált rendeztük a kar husza-
dik születésnapja kapcsán, még tele volt az ötszáz
fõs színházterem, ma ez nem megy. Tudomásul kell
venni, hogy rétegmûfajjá változott a kóruséneklés. 

– Hogyan finanszírozhatók a külföldi fellépések?
– Ahhoz, hogy külföldön is ismerjenek bennünket,

hogy ott is felléphessünk, a kórus tagjainak jó mélyen
a saját zsebükbe kell nyúlniuk. A várostól kulturális
pályázaton ötszázezer forint volt eddig a legtöbb,
amit nyertünk, ehhez mi még hozzátettünk kétmillió
forintot, hogy a kórus éves mûködését biztosítani tud-
juk. Minden énekes havi tagdíjat fizet, és az adott fel-
adatok megvalósításához ezen felül még újabb és
újabb anyagi áldozatokat is vállalnak a kórustagok. 

D. É.

ÉLMÉNY, SZÉPSÉG, HARMÓNIA
A József Attila emlékévet záró

városi rendezvényére került sor a
Móricz Zsigmond Mûvelõdési
Házban. Elsõként Farkas Tibor,
az intézmény igazgatója köszön-
tötte a résztvevõket, majd Litter
Nándor polgármester nyitotta
meg az emlékestet. 

– Mindannyiunknak mást és
mást jelent József Attila, versei je-
lentõs része azonban mindenki
számára elgondolkodtató üzenete-
ket hordoznak. „Valami nagy tüzet
kellene rakni, hogy annál mele-
gedhessenek az emberek.” – idéz-
te a költõ sorait a polgármester. 

A köszöntõ szavakat követõen
Czupi Gyula, a Halis István Városi
Könyvtár igazgatója nyitotta meg
a József Attila minden formában
címû fotókiállítást, amely azt mu-
tatta be, hogy a költõvel kapcso-
latban milyen formában, milyen
adathordozókon juthatnak infor-
mációhoz a könyvtárba betérõk.
Az önkormányzat az emlékév ke-
retében rajz-, illetve versmondó
pályázatot is hirdetett, melynek
eredményhirdetésére a záró ren-
dezvényen került sor. A rajzpályá-
zat elsõ helyezettjei: Szabó Kira
(Rozgonyi Óvoda), Bogdán Csilla
(Bolyai Ál. Isk.), Bednyák Noémi
(Hevesi Ált. Isk.) és Buzsáki And-
rea (BLG). A versmondóknál Ba-
lázs Enikõ (Rózsa Óvoda), Varga
Katalin (Kõrösi Csoma Sándor
Ált. Isk.) és Meggyes Melinda
(Hevesi Isk.) állhatott a képzelet-
beli dobogó legfelsõ fokára.

A díjak átadását követõen
Sajni József az Oktatási-, Kulturá-
lis-, Ifjúsági és Sportbizottság el-
nöke gratulált a helyezetteknek,
majd összegezte az emlékév ta-
pasztalatait. Mint mondta, színes,
változatos, gazdag programok vé-
géhez értünk, méltóképpen hajtot-
tunk fejet a 20. század egyik leg-
nagyobb magyar költõje elõtt. 

A program Jelenczki István
Hagyaték címû filmjének vetíté-
sével folytatódott, majd dr.
Garamvölgyi László Hogyan halt
meg József Attila címû könyvét
mutatták be. A könyvbemutatót s
a szerzõvel történt beszélgetést
követõen a költõ verseibõl tartot-
tak felolvasóestet. A programot a
Kaláka együttes koncertje zárta.

EMLÉKÉVET
ZÁRTAK
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A Piarista Rend alapítója a Pireneusok déli
lejtõjén 523 méter magasan fekvõ, sóter-
melésérõl nevezetes kis faluban: Peralta de la
Sal-ban született, valószínûleg 1557. szep-
tember elején. 1592. februárjában érkezik Ró-
mába, négy évvel késõbb, 1596-ban belépett a
palota szomszédságában szervezõdõ Szent
Apostolok testvéri társulásba, amely a szegé-
nyek és betegek látogatását, támogatását tûzte
ki célul. Látogatásai során megismerkedett a
nyers és fájdalmas római valósággal. Figyel-
mét különösen magukra vonták a képzetlen és
neveletlen fiúgyerekek. 

A gyerekkortól függ az egész élet, a sze-
gény gyereknek is joga van az oktatásra-neve-
lésre. Ezt az alapvetõ emberi jogot õ látja meg
elõször. Praktikus ember lévén rájön, hogy a
fölemelkedéshez nem elég a jámbor társulatok
vasárnapi hitoktatása: iskola kell és nevelés.
Ez teszi lehetõvé, hogy a proletárgyerek is
szabad emberként illeszkedjék be a társadalom
életébe.  1597. áprilisában a Trastevere egyik
plébániáján, a Santa Dorotea templom sekres-
tyéjében rábukkant egy kis iskolára, amelyben
a Keresztény Tanítás testvérület tagjai elég ol-
csón tanítottak. József atya beiratkozik a társu-
lásba és a plébános beleegyezésével õszre
meghirdeti az ingyenes oktatást a szegény fiúk
számára. Bõven vásárol tollat, tintát, papírt,

még könyveket is az új tanulóknak. A fiúk pe-
dig jönnek, hamarosan ki kell bérelni a szom-
széd házat is. A szegények iskolája, Európa el-
sõ ingyenes népiskolája a scholae piae, kegyes
iskola nevet viseli majd, mert alapítvány híján
könyörületre, segítségre szorul, alamizsnából
tartható fönn. Az iskola atyja és mozgatója vi-
tathatatlanul Padre Gioseppe.  

Az elsõ ingyenes népiskola megalapítója
nem mondott le arról a szabadságról, hogy a
rendi intézetekben 9 év alatt a humán tudomá-
nyok teljes ciklusát is tanítsák, lehetõvé téve az
egyetemre jutást. Fontos szerepet szánt a mate-
matikának és a népnyelvnek. Az oktatásban há-
rom antibarokk tulajdonságot szorgalmaz: rö-
vidség, egyszerûség és világosság. Az új iskolá-
ba olyan tanítók kellettek, akik egész életüket
rátették a fiatalok szolgálatára. Kalazancius leg-
közelebbi munkatársaiból szerzetesközösséget
szervezett, annak tagjai az egyház õsi hagyo-
mányai szerint lemondtak a családalapításról,
és életre szóló fogadalommal kötelezték magu-
kat arra, hogy a fiatalok közt munkálkodnak.
Az új szerzetesrend az elsõ tanító rend, vagyis
olyan szerzetesközösség, amely fõ feladatának
az iskolában végzett oktató-nevelõmunkát te-
kinti. Tagjait magyarul piaristáknak nevezik.
Az új iskola az elemi ismeretektõl az egyetem
küszöbéig vezette el a tehetséges diákokat. Aki

hamarabb abbahagyta a tanulást, mesterséget
tanult, és mûvelt iparosember lett belõle.
Kalazancius vállalkozásának hamarosan olyan
jó híre támadt, hogy a piaristákat más városok-
ba is hívták, sõt más országokba is. 

Napjainkban szerte a világon – Olaszor-
szágtól Kamerunig, Japántól Mexikóig – 143
iskolában, 97 plébánián, 131 lelkészségen
8000 munkatárssal együttmûködve közel
másfélezer piarista él, dolgozik Kalazanci
Szent József nyomdokaiban.  A mai Magyar-
ország akkor még török hadak felvonulási te-
rülete volt, de fönn a Tátra tövében, Podolin-
ban 1642-ben otthonra talált a piarista rend,
azóta megszakítás nélkül mûködik Magyaror-
szágon. Volt idõ, amikor a történelmi Ma-
gyarország területén több mint húsz piarista
iskola mûködött, közöttük a nagykanizsai is. 

Szombaton a Jézus Szíve templomban a
rendalapítóra emlékeztek a kései utódok. Ün-
nepi szentmisét Dr. Paskai László nyugalma-
zott esztergomi prímásérsek mondott, majd a
pécsi Hírös Pannónia Régi Zenei Együttes
hangversenyére került sor. Este a Szent Pom-
píliusz (piarista) templomban dr. Székely Já-
nos a PPKE biblikus teológia professzorának
elõadását hallgathatták meg, majd adventi
gyertyagyújtással zárult a programok sora.

-dé-

KALAZANCI SZENT JÓZSEF EMLÉKEZETE

Az MSZP zalai területi szövetségének
küldöttgyûlésén elfogadták az országgyû-
lési választásokra létrehozott, 15 jelöltbõl
álló területi listát, amelyet Göndör István,
a párt jelenlegi frakcióvezetõ-helyettese
vezet. Ezzel befejezõdött az MSZP területi
listaállítása – közölte Góra Balázs megyei
ügyvezetõ alelnök.

A 35:20-as szavazataránnyal elfogadott te-
rületi listára Göndör István a 2. számú nagy-
kanizsai választókerület jelöltjeként került.
Zala megye öt egyéni országgyûlési válasz-
tókerületének pártjelöltjei közül négyen elõ-
ször szerepelnek. Így Kiss Ferenc, a Zala
Volán fõosztályvezetõje és városi MSZP-el-
nök, Mohácsi József, Keszthely polgármes-
tere, valamint Pásztohy András, a Földmû-
velésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium
politikai államtitkára s végül Baracskai Jó-
zsef mérnök, az MSZP Zala megyei elnöke a
jelölt. A lista 11. helyét kapta a nagykanizsai
Váradi Istvánné megyei közgyûlési tag, a
Roma Nõk Országos Egyesületének az elnö-
ke, a 12. helyen pedig Egervári Klára, a za-
laegerszegi Hevesi Sándor Színház színésze
van – mindketten pártonkívüliek. A zalai
közgyûléssel mind a 174 választókerületben
befejezõdött az MSZP területi listaállítása. 

GÖNDÖR ISTVÁN 
A LISTAVEZETÕDecemberi esedékes ülését tartotta 6-án a

Honvéd Kaszinóban Nagykanizsa Megyei Jo-
gú Város Idõsügyi Tanácsa. Elsõként Büki
Pálné, a Hölgyklub elnöke értékelte az „Idõ-
sekért Nagykanizsán” ünnepi hetet. Elmondá-
sa szerint jól sikerült az esemény, mely fõként
a szervezettségnek köszönhetõ. A hét kiemel-
kedõ napjainak bizonyult a  szépészeti és a
sportnap. Az idei évi tapasztalatokat fel-
használva még gazdagabbra szervezik a jövõ
esztendei programokat. 

Szó esett a 2005. évi munkaterv feladatai-
ról, azok sikereirõl. Farkas Zoltán értékelte
röviden a leköszönõ esztendõ eseményeit,
majd a 2006. évi munkaterv feladatainak ter-
vezetérõl mondhattak véleményt a tanács tag-
jai. Ezt Litter Nándor is kiegészített pár do-
loggal. Többek között javaslatot tett egy ön-
kéntes valamint egy egészségügyi programra.
A tanács tagjai foglalkoztak az idõsek fogadó-
órájának ügyével, melynek az a célja, hogy
bármely idõs embernek problémája adódna,
akkor segítenének megoldani azt. Nem az il-
letõ helyett oldanák meg a problémáját, ha-
nem segítséget nyújtanának neki a probléma
megoldásában. A tervek szerint a fogadó óra
minden hónap második keddjén lenne a Hon-
véd Kaszinóban 9.00-12.00 óra között. A
pontos idõpontot a média útján közölnék. 

IDÕSEINK ÜGYEI
Az Országos Cigány Önkormányzat rendezé-

sében a Kodály Zoltán Mûvelõdési Házban Kö-
zös összefogással a Zala megyei cigányság ér-
dekképviseletéért címmel tartottak szakmai ta-
nácskozást. A konzultáció a 2006-os parlamenti
választásokra való felkészülés jegyében zajlott. 

Elsõként az OCÖ elnökhelyettese, egyben az
MCF Roma Összefogás elnöke, Balogh József
szólt a résztvevõkhöz. Mint mondta, szervezetük
nem kisebb célt tûzött maga elé, mint hogy elin-
dul és sikeresen szerepel a jövõ tavaszi választá-
sokon. Ehhez azonban a cigányság összefogásá-
ra van szükség. Úgy vélte: mivel az évek során
nyilvánvalóvá vált, hogy egyik politikai erõre
sem számíthatnak, ezért saját kezükbe kell ven-
niük sorsuk irányítását. Szegénységben élnek a
romák, amin változtatni kell: meg kell szervezni-
ük érdekképviseletüket. Erre van reális esély, hi-
szen a roma voksok száma 300-350 ezer. Kiss
Jánosné, az MFC Baranya megyei elnöke is arra
biztatta a jelenlévõket, tavasszal ne a pártokra,
hanem az MFC Roma Összefogás jelöltjeire
szavazzanak. 

Ezt követõen bemutatkoztak a zalai jelöltek.
A 2. sz. választókerületben – azaz Nagykani-
zsán és környékén – Sütõ János neve mellé vár-
ják az x-et tavasszal a romák. A rendezvény má-
sodik felében a résztvevõk megalakították a
szervezet megyei ifjúsági-, valamint nõi tagoza-
tát, megválasztották azok vezetõit.

ROMA ÖSSZEFOGÁS



December 15. csütörtök

December 14. szerda

December 13. kedd

December 12. hétfõ

December 11. vasárnap

December 10. szombat

December 9. péntek

06:30 Krónika 06:53 K'arc - Miku-
lás koncert, Hírös Pannónia, József
Attila élete képekben 07:19 Jelkép -
református 07:30 Krónika 07:42 Jö-
võ 7 - Utak, Vívás 08:08 Adjuk ma-
gunkat 08:19 Krónika 17:00 Bizton-
ságos államhatár. 2. rész 17:30
Dombország 18:00 Krónika 18:14
Mese 18:18 Jelkép - katolikus 19:00
Krónika 19:14 Nyugati régió 19:40
Adjuk magunkat 19:50 Krónika
20:01 ism. 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Holtvágányon -  amerikai filmdráma
23:00 Maksavízió 23:30 Különjárat 

06:30 Krónika 06:53 Nyugati régió
07:19 Jelkép - katolikus 07:30 Kró-
nika 07:42 K'arc 08:08 Adjuk ma-
gunkat 08:19 Krónika 08:30 Gyer-
mekmûsor 09:00 Teleshop 09:30
Biztonságos államhatár. 2. rész.
10:00 Infómánia 10:30 Magazin
11:00 Pénzhalász 17:00 Trendi
18:00 Tölcsérhálós pókok 18.30 Ad-
juk magunkat 18.40 Én és a nagy-
apám 20.14 Ópusztaszeri Emlékpark
20:30 HÍRHÁLÓ 21:00 Bencze
show 21:30 Az igazság nyomában -
amerikai filmdráma 23:30 Különjá-
rat 

06:30 Én és a nagyapám 08.00
Ópusztaszeri Emlékpark 08:20 Jel-
kép - Krisztus Szeretete Egyház
08.30 Gyermekmûsor 09:00
Teleshop 09:30 Gyógyulj velünk!
10:00 Trendline 10:30 Trendi 11:00
Pénzhalász 17:00 Magazin 18:00
Szárnyas farkasok 18:30 Adjuk ma-
gunkat 18:40 Dollárpapa 20:25 Fõ-
zõcske - élesztõpástétom 20:30 HÍR-
HÁLÓ 21:00 Maksavízió 21:30
Féktelen folyó - amerikai film 23:30
Bencze show 

06:30 Dollárpapa 08.00 Adjuk ma-
gunkat 08.10 Fõzõcske - élesztõpás-
tétom 17:00 Trendline 18:00 Króni-
ka 18:10 Házsártos nyúlmama 18:15
Jelkép - adventista 19:00 Krónika
19.10 Kanizsa DKK - Zala Volán
NB I-es nõi kosárlabda mérkõzés
20:30 HÍRHÁLÓ 21:00 Gonosz bi-
rodalom -  hongkongi akciófilm
23:00 Dokumentumfilm 23:30 Kü-
lönjárat 

06:30 Krónika 06:30 Krónika 06:53
Szárnyas farkasok 07:19 Jelkép - ad-
ventista 07:30 Krónika 07:42 Nyu-
gati régió 08:08 Adjuk magunkat
08:19 Krónika 17:00 Önkormányza-
ti ülés közvetítése 19:00 Krónika
19:13 Önkormányzati ülés közvetí-

tése vagy 19:13 Házban ház körül:
Mézeskalács, gyümölcsfaragás, ka-
rácsonyi készülõdés, házi jelzõrend-
szer 19:40 Adjuk magunkat 19:50
Krónika 20:00 Nyugati régió 20:30
HÍRHÁLÓ 21:00 Gyagyás család -
amerikai vígjáték 23:00 Gyógyulj
velünk! 23:30 Bence-show

06:30 Krónika 06:42 Önkormányza-
ti ülés közvetítése vagy 06:53 Ház-
ban ház körül 07:19 Jelkép - katoli-
kus 07:30 Krónika 07:40 Nyugati
régió 08:10 Adjuk magunkat 08:19
Krónika 17:00 Egészségmagazin
18:00 Krónika 18:14 Mese: Advent
megünneplése 18.21 Jelkép - evan-
gélikus 19:00 Krónika 19:14 Jövõ 7
- A bolognai folyamat, Úszás 19:40
Adjuk magunkat 19:50 Krónika
20:01 Házban ház körül 20:30 HÍR-
HÁLÓ 21:00 Börtönbosszú ameri-
kai akció-krimi 23:00 Trendline - a
divatmagazin 23:30 Biztonságos ál-
lamhatár. 2. rész 

06:30 Krónika 06:53 Jövõ 7 - A bo-
lognai folyamat, Jövõ 7 - Úszás
07:30 Krónika 07:42 Házban ház
körül 08:08 Adjuk magunkat 08:19
Krónika 07:00 Dokumentumfilm
18:00 Krónika 18:14 Mese 18:19
Jelkép - református 19:00 Krónika
19:14 K'arc - Juhász Gábor Trió
koncertje, Zeljko Hudek kiállítása,
Halottak Napjától Virágvasárnapig
19:40 Adjuk magunkat 19:50 Króni-
ka 20:01 Jövõ 7 - A bolognai folya-
mat, Úszás 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Célpont a múltban amerikai sci-fi
23:00 Infómánia - multimédia maga-
zin 23:30 Trendi életmódmagazin 
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MÛMÛ SS OROR AA
December 9 – December 15

Javában zajlanak az útfelújítások Nagykanizsán. Mivel az idõjá-
rás nem igazán kedvez az útépítéshez, a közmûkiváltások is okoz-
nak gondot, ezért néhány helyen csúszással is számolni kell.

Volán Oktatási Kft.
Nagykanizsa,

Széchenyi tér 5-9.
93/516-634

OKÉV nyt. szám: 01003202
Akkreditált Felnõttképzési

Intézmény, Akkreditált pro-
gramokkal! (Igénybe vehetõ a

törvényben elõírt adókedvezmény)

TANFOLYAMOT
INDÍT

december 8-án 16 órától
„C” és „C+E”

december 15-én 16 órától
nehézpót „D”

december 12-én 16 órától
hétköznapi

december 21-én 16 órától
gyorsított  személyautó-, mo-
tor és segédmotor kategóriák-
ban ingyenes elmélettel

Részletfizetés! 
Ingyenes elmélet! 

A Farkas Ferenc 
Zene- és Aranymetszés

Mûvészeti Iskola 
rendezésében

TTARKAARKA
KONCERKONCERTT

Baráth Yvette énekes
növendékeinek koncertje 

A koncerten közismert operett
és musical részletek, örökzöld
dallamok hangzanak el zenész

barátaink részvételével.

Mindenkit 
szeretettel várunk!

2005. december 10-én,
szombaton 15.00 órakor

a Honvéd Kaszinó
Tükörtermében



11EGÉSZSÉGEGÉSZSÉG

A betegség okairól, a diagnosztizálás lehe-
tõségérõl a Nagykanizsán is gyógyító dr. Ko-
vács László tüdõgyógyász szakorvossal, a Ta-
polcai Barlangkórház Rehabilitációs osztályá-
nak osztályvezetõ fõorvosával beszélgettünk. 

– Valóban olyan súlyos problémát képvisel
a COPD?

– Az Egészségügyi Világszervezet elõrejelzése
szerint 2010-re Európában is a COPD –
krónikus obstruktív légúti betegség – lesz a ne-
gyedik vezetõ halálok, amelyet csak a szívinfark-
tus, az agyvérzés és a tüdõrák elõz meg. Ugyan-
akkor a betegségrõl, annak mibenlétérõl, valódi
veszélyeirõl – sõt, egyáltalán a létezésérõl – szin-
te semmit nem tud a lakosság. A probléma nagy-
ságát érzékelteti, hogy miközben a becslések sze-
rint Magyarországon több mint félmillió embert
érint a COPD, a tüdõgyógyászati hálózatban
nyilvántartott, és kezelésben részesülõ páciensek
száma mindössze hatvanezer körül van. 

– Mit kell tudni errõl a betegségrõl?
– A betegség lényege, hogy a dohányfüst ká-

ros összetevõi az évek folyamán a tüdõ krónikus
gyulladását okozzák. Ennek következtében króni-

kus köhögés, fokozott váladékképzõdés, majd
egyre súlyosbodó nehézlégzés, fokozódó lég-
szomj, „levegõtlenség” alakul ki, ami a betegség
elõrehaladott stádiumában korlátozza a betegek
mozgását, fizikai terhelhetõségét. Végül a tüdõ
nem képes a szervezet oxigénellátását biztosíta-
ni, a betegségnek ebben a stádiumában folyama-
tos otthoni oxigénterápia válik szükségessé. 

– Kik a legveszélyeztetettebbek?
– A COPD-ben szenvedõ betegek többsége –

mintegy 90 százaléka – dohányos. A dohányo-
sok több mint ötödénél elõbb-utóbb fellép ez a
betegség. Ma a COPD-t tekintjük a leggyako-
ribb és talán a legkönnyebben megelõzhetõ ha-
láloknak, hiszen a dohányzás elkerülésével, va-
lamint idõben történõ abbahagyásával a meg-
betegedések és a halálesetek túlnyomó többsége
megelõzhetõ lenne. Az elsõ tüneteket rendsze-
rint a – fõleg a reggeli, ébredés utáni órákban
jelentkezõ – krónikus köhögés és fokozott vála-
dékképzõdés jelenti. A legtöbb beteg ezekkel a
kezdeti, kisebb közérzeti problémát okozó tüne-
tekkel még nem, csak a késõbb kialakuló nehéz-
légzéssel fordul orvoshoz. Az eleinte kizárólag

fizikai terhelésre fellépõ légszomj az évek folya-
mán, a tüdõ mûködésének folyamatos romlásá-
val arányosan, fokozatosan súlyosbodik, ami az
érintett betegek életminõségének és életkilátá-
sainak nagymértékû romlásához vezet.

– Gyógyítható a baj?
– A korai stádiumban felismert COPD – ha

vissza nem is fordítható – még megállítható. A
gyógyszeres terápia a betegség súlyosságától
függ, és hörgõtágító hatású gyógyszerek, vala-
mint gyulladáscsökkentõk rendszeres beléleg-
zésébõl áll. Szerencsére ma már a legkorsze-
rûbb készítmények is 90 %-os társadalombiz-
tosítási támogatással kaphatók. Fontos azon-
ban tudni, hogy ezek a szerek ugyan enyhítik a
légszomjat és növelik a fizikai terhelhetõséget,
de a betegség természetes lefolyását – a tüdõ
mûködésének folyamatos romlását – nem ké-
pesek megakadályozni. A betegség elõrehala-
dását kizárólag a dohányzás elhagyása fékezi!
A korai stádiumban felismert COPD a do-
hányzás elhagyása után nem súlyosbodik.

– Miként ismerhetõ fel a betegség?
– A betegség pedig egy egyszerû légzésfunk-

ciós méréssel diagnosztizálható. Egyetlen fújás-
ból a betegség fennállása megállapítható. An-
nak tehát, aki észleli magán a fenti tüneteket,
mindenképpen érdemes valamelyik tüdõgondo-
zóban COPD-szûrõvizsgálatra jelentkezni. 

-dé-

November 16-át a WHO a súlyos krónikus légúti betegség, a COPD világnapjának,
2005-öt pedig a Magyar Tüdõgyógyász Társaság a COPD évének nyilvánította. A COPD
óriási népegészségügyi probléma világszerte, hiszen már ma ez a kór minõsül a 4-6.
vezetõ haláloknak a világon. Európában hazánkban halnak meg a legtöbben COPD-ben. 

A csontritkulás minden tizedik embert, ezen belül is a 40 év feletti
magyar nõk többségét érinti. A néma járványnak is nevezett betegség
világszerte százmilliók problémáját okozza, pedig a megelõzés
lehetõsége adott.  A betegségrõl, a szûrésrõl, és a megelõzés
lehetõségeirõl dr. Horváth Ágnes háziorvossal beszélgettünk. 

– Nemrégiben szervezett csontsûrûség vizsgálatot tartottak az ön
rendelõjében. Hogyan került erre sor, és kik vettek részt a szûrésen?

– A megyei osteoporosis szakrendelés vezetõ fõorvosa ajánlotta ezt
a lehetõséget. Õk a feltételeket biztosították, mi csak a helyet adtuk, és
az érintetteket, a veszélyeztetett korcsoportba tartozókat értesítettük
errõl a lehetõségrõl. Nagyon nagy volt az érdeklõdés, sokan eljöttek a
szûrésre. Az eredményeket hamarosan megkapjuk, s azok tükrében
irányítjuk tovább a betegeket a különbözõ ellátó centrumokba. 

– Mit a csontritkulás, és melyek a veszélyei?
– A csontritkulás olyan betegség, melyben a csont vékonyabbá,

szerkezete szivacsossá válik, és megnõ a csonttörések valószínûsége. A
csonttörések leggyakrabban csípõtájon, a gerincben, és a csuklón fordul-
nak elõ. A nõket az ösztrogénhiányhoz kötõdõ csontritkulás is sújtja, ami
a menopauza idején felgyorsítja a csontvesztést. Ilyenkor a csont belsõ
része gyengül, melynek jellegzetes következménye a csigolyák összecsú-
szása vagy az alkartörés. Természetesen a betegség nemcsak a nõket
veszélyezteti, az öregedéssel összefüggõ csontritkulás mindkét nemnél
bekövetkezik. A folyamat azonban, mely a csont teljes állományára kiter-
jed, nagyon lassú és fokozatos, és rendszerint hetven éves kor fölött okoz
combnyak-, csigolya-, karcsont- vagy medencetörést.

– Miként védekezhetünk?
– Mivel sem az öregedéssel járó folyamatos csontvesztést, sem a

csontritkulást nem lehet visszafordítani, mindenkinek tudnia kell, hogy

a csontritkulás kezelésének kulcsa a megelõzés. A csont szilárdságát
adó ásványi összetevõk közül a kálcium a legfontosabb. A napi
étkezésekkel és táplálékkiegészítõkkel 18 év felett 1500 mg kálciumot
kell bevinnünk szervezetünkbe. A napi kálciumfelvétel fõ forrása a tej
és a különbözõ tejtermékek. A D-vitamin nélkülözhetetlen a kálcium-
nak a táplálékból való felszívódásához. Napsugárzás hatására testünk
képes a bõrben D-vitamint elõállítani, illetve D-vitaminnal dúsított
tejtermékkel, tojássárgájával, tengeri hallal és májjal vihetünk be D-
vitamint a szervezetbe. Az erõs csontok építése – 30 éves kor elõtt – a
legjobb védekezés a csontritkulás ellen. Az erõs csontozat fenntartását
egészséges életformával érhetjük el. Ha valaki rendszeres testmozgást
végez gyermekkorától kezdve, nagyobb valószínûséggel éri el az opti-
mális csonttömegét, mint azok, akik nem sportolnak rendszeresen.

– Ön melyik mozgásformákat javasolja?
– Olyan mozgásokat, amelyek terhelik a csontjainkat, mint a futás,

lépcsõzés, tenisz, labdajátékok, aerobic, ezek csökkentik a
csontvesztést és megelõzik a csontritkulást. A hatékony edzésnek
legalább hetente háromszor 30-45 percig kell tartania. Az erõedzések
a csontokra közvetlenül is hatnak, így lassítják le az ásványianyag
vesztést. A hát és has izmainak erõsítése elõsegíti a helyes tartást, ami
csökkenti a gerinc hosszában az egyes csigolyákra jutó nyomást. 

– A betegség gyógyítható?
– Annak ellenére, hogy meggyógyulni nem lehet a csontritkulásból,

vannak a csontritkulás kezelésében elfogadott, hatékony gyógyszerek. A
gyógyszerek mindegyike lassítja vagy megállítja a csontvesztést, növeli
a csontsûrûséget és csökkenti a törés kockázatát, de ezek igazán csak
akkor hatásosak, ha melléjük mozgásban gazdag életmód párosul.

-dukát-

A NÉMA JÁRVÁNY SOKAKAT FENYEGET

COPD – AZ ISMERETLEN GYILKOS KÓR
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December hónap a családok
többségénél a karácsony, a sze-
retet és az ajándékozás jegyé-
ben telik. Vannak azonban csa-
ládok, ahol a legrászorultab-
bak, a gyerekek nélkülözni
kénytelenek az ajándékokat.
Nagykanizsán már hagyo-
mány, hogy decemberben jóté-
konysági célból mûsoros estet
és bált rendezünk, a rendez-
vény bevételével pedig támo-
gatjuk arra rászorult embertár-
sainkat. A rendezvény bevéte-
lébõl idén városunk rászoruló
középiskolás korú fiataljait tá-
mogatjuk.  Ez évben december
10-én, szombaton 18 órakor
szervezzük meg a Jótékonysá-
gi Bált a HSMK-ban, mûsor-
ral és vacsorával egybekötve.

A színháztermi gálamûsor-
ban fellépnek a Sziget Színház
mûvészei, valamint a komáro-
mi Jókai Színház Jászai díjas
színmûvésze, Dráfi Mátyás. A
mûsort a mellékelt szórólapon
olvashatja. Vacsoráról a Cen-
trál Hotel gondoskodik, a haj-
nalig tartó tánczenét a FOCUS
nosztalgia zenekar szolgáltatja
Ámon István vezetésével.

Belépõjegyek és támogató
jegyek a HSMK-ban kapha-
tók naponta 14 és a 18 óra
között. Belépõjegy a gálamû-
sorra vacsorával: 6000 Ft,
belépõjegy a gálamûsorra:
2000 Ft. Az önzetlen adomá-
nyozás kifejezésére: 2000 Ft.

A befizetett összegek után
igényelhetõ adókedvezmény-
hez a Vöröskereszt, mint ki-
emelten közhasznú szervezet
igazolást állít ki. Asztaltársa-
ságok alakítását a jegyvásárlás-
kor kell bejelenteni. Bízom
benne, hogy sokan lesznek,
akik támogatják a rendezvényt!

Litter Nándor,
polgármester

MEGHÍVÓ 

NAGYKANIZSA 
LAKOSSÁGA 2005. 12.05-ÉN 

51527 FÕ
Házasságkötések száma: 19 fõ
Születések száma: 41 fõ, ebbõl
Nagykanizsán: 29 fõ.
Halálozások száma: 69, ebbõl
Nagykanizsán: 39 fõ.

9480/4, 4Y AUTÓBUSZÁLL. - BORNEMISSZA UTCA  
4 jelzéssel az Autóbuszállomástól indul munkanapokon:

f 12.55 nem közlekedik. Bornemissza utcától indul szabad
és munkaszüneti napokon: +f 8.15 és f 19.40 nem közleke-
dik. 4Y jelzéssel Autóbuszállomástól indul munkanap-
okon: f12.50 új járat. Bornemissza utcától indul szabad és
munkaszüneti napokon: +f 8.15 és f 19.40 új járat.

94806, 6Y VÁROSKAPU KÖRÚT - HEVESI S. ÚT
- TELEKI ÚT - KISKANIZSA ROZMARING UTCA 

6 jelzéssel a Városkaputól indul iskolai elõadási napo-
kon: 12.10 új járat, 12.50 helyett 12.45, 14.30 helyett
Y14.30, 16.30 helyett Y 16.30. 6 jelzéssel a Városkaputól
indul tanszünetben munkanapokon: 14.30 helyett Y14.30,
16.30 helyett Y 16.30. 6 jelzéssel a Városkaputól indul sza-
bad és munkaszüneti napokon: o 7.00 helyett 7.00. 6 jelzés-
sel a Rozmaring utcától indul iskolai elõadási napokon: 5.15
helyett 5.10, 5.35 helyett Y 5.35, 6.35 helyett Y 6.35, 7.35
helyett Y 7.35, 12.35 új járat, 13.15 helyett 13.10, 13.35 he-
lyett Y 13.35. 6 jelzéssel a Rozmaring utcától indul tanszü-
netben munkanapokon: 5.25 helyett 5.10, 5.55 helyett Y
5.30, 6.25 helyett 6.10, 6.30 új járat, 13.00 helyett Y 13.00,
22.05 helyett 22.10. 6 jelzéssel a Rozmaring utcától indul
szabad és munkaszüneti napokon: o 7.30 helyett 7.30

9480/6A VÁROSKAPU KÖRÚT - RÓZSA ÚT - TE-
LEKI ÚT - EÖTVÖS TÉR -KISKANIZSA TEMETÕ 

6A jelzéssel a Városkaputól indul tanszünetben munka-
napokon : 12.15 helyett 12.10. 6A jelzéssel a Városkaputól
indul szabad és munkaszüneti napokon: o8.00 helyett 8.00, o
12.00 helyett 12.00, +16.00 új járat. 6A jelzéssel a
Kiskanizsa temetõtõl indul szabad és munkaszüneti napo-
kon: o8.30 helyett 8.30, o12.30 helyett 12.30, +16.30 új járat

9480/6C VÁROSKAPU KÖRÚT - BALATONI ÚT -
AUTÓBUSZÁLLOMÁS 

6C jelzéssel a Városkaputól indul munkanapokon : 4.50
helyett 4.45, 17.05 helyett 17.10. 6C jelzéssel az
Autóbuszállomástól indul munkanapokon : 16.50 helyett
16.55, 17.30 helyett 17.35

9480/8, 8Y NAPRAFORGÓ TÉR - LIGETVÁROS -
MIKLÓSFA - SZENTENDREY EDGÁR UTCA 

8 jelzéssel a Napraforgó térrõl indul munkanapokon: K
4.30 helyett K 4.35. 8 jelzéssel Szentendrey Edgár utcától
indul munkanapokon: 4.50 helyett 4.55

9480/10, 10Y AUTÓBUSZÁLLOMÁS - BAGOLA,
VEGYESBOLT - NAGYFAKOS 

10 jelzéssel az autóbuszállomásról indul Bagola vegyes-
boltig munkanapokon: 4.35 nem közlekedik. 10Y jelzéssel az
autóbuszállomásról indul Nagyfakosig munkanapokon: 4.25
új járat. 10Y jelzéssel Nagyfakosról indul munkanapokon: B
4.50 új járat.

Jelmagyarázat : B =  Bagola érintésével
9480/"14","14Y" VÁROSKAPU KÖRÚT - RÓZSA

ÚT - LIGETVÁROS 
14 jelzéssel Városkaputól indul munkanapokon:
12.10 helyett 12.10; 16.50 helyett 16.50; 17.35 he-

lyett 17.40. 14 jelzéssel Városkaputól indul szabad- és
munkaszüneti napokon: 21.20 új járat.  14 jelzéssel Liget-
városból indul munkanapokon: 7.35 nem közlekedik,

13.00 helyett 13.00, 17.15 nem közlekedik. 14 jelzés-
sel Ligetvárosból indul szabad- és munkaszüneti napokon:
22.15 új járat. 14Y jelzéssel Ligetvárosból indul munka-
napokon: 7.40 új járat; 14.15 helyett 14.20; 17.20 új járat.

9480/18 KALMÁR UTCA - VASÚTÁLLOMÁS 
18 jelzéssel Kalmár utcából indul naponta : 21.05 új járat.

18 jelzéssel Vasútállomásról indul naponta: 21.15 új járat.
9480/"20" KALMÁR UTCA - NAPRAFORGÓ TÉR -

KALMÁR UTCA 
20 jelzéssel Kalmár utcából indul munkanapokon: 9.15 he-

lyett Y9.15; 10.15 helyett Y10.15; 14.15 helyett E14.15;
16.15 helyett E16.15; 16.45 helyett Y16.45; 17.15 helyett
E17.15. 20 jelzéssel Kalmár utcából indul szabad- és munka-
szüneti napokon: 10.15 helyett Y10.15; 16.15 helyett Y16.15.

9480/21 AUTÓBUSZÁLLOMÁS - NAPRAFORGÓ
TÉR - AUTÓBUSZÁLLOMÁS 

21 jelzéssel az autóbuszállomásról indul munkanap-
okon: 5.00 helyett E5.00; 6.30 helyett E6.30; 7.30 helyett
E7.30; 8.00 helyett Y8.00; 9.00 helyett Y9.00; 15.00 he-
lyett Y15.00. 21 jelzéssel az autóbuszállomásról indul sza-
bad- és munkaszüneti napokon: 8.30 helyett Y8.30; 15.30
helyett Y15.30.

Megjegyzés:  E a körjárat eredeti útvonalától való elté-
rés: Kisfaludy út - Csengery út - Szemere út - Ady út. Y a
körjárat eredeti útvonalától való eltérés: Dózsa György út -
Petõfi út - Balatoni út; 

9480/C1 AUTÓBUSZÁLLOMÁS - GÁZGÉP 
C1 jelzéssel az autóbuszállomásról indul munkanap-

okon: 13.35 nem közlekedik; 15.10 nem közlekedik. C1
jelzéssel GÁZGÉP-tõl indul munkanapokon: [76]14.25
nem közlekedik; [74]14.35 nem közlekedik; 15.35 nem
közlekedik; 16.18 helyett 16.11

9480/C5 AUTÓBUSZÁLLOMÁS - NAPRAFORGÓ
TÉR 

C5 jelzéssel az autóbuszállomásról indul naponta: 5.30
helyett 5.35; 13.30 helyett 13.35; 21.30 helyett 21.35.

9480/C7 NAPRAFORGÓ TÉR - ERZSÉBET TÉR -
BORNEMISSZA UTCA 

C7 jelzéssel Bornemissza utcából indul naponta: 5.15
helyett 5.10; 13.15 helyett 13.10.

9480/C9 VÁROSKAPU KÖRÚT - NAPRAFORGÓ
TÉR 

C9 jelzéssel Városkapu körúttól indul munkanap-
okon: 5.25 helyett 5.20; 13.25 helyett 13.20; 7.05 nem
közlekedik.  C9 jelzéssel Városkapu körúttól indul sza-
bad- és munkaszüneti napokon: 5.25 helyett 5.20;
13.25 helyett 13.20. C9 jelzéssel Napraforgó térrõl in-
dul munkanapokon: 15.40 nem közlekedik. C91 jelzés-
sel Városkaputól indul munkanapokon: 7.00 új járat.
C91 jelzéssel Napraforgó térrõl indul munkanapokon:
15.40 új járat.

9480/40E VÁROSKAPU KÖRÚT - DEÁK TÉR -
CSERHÁTI SZKI 

40E jelzéssel Városkaputól indul iskolai elõadási napo-
kon: 7.25 helyett 7.20. 

9480/42E NAPRAFORGÓ TÉR - PETÕFI ÚT - BA-
LATONI ÚT - VÁROSKAPU KÖRÚT - RÓZSA ÚT -
HEVESI ÚT - TELEKI ÚT - EÖTVÖS TÉR - DEÁK

TÉR - VASÚTÁLLOMÁS  
ÚJ AUTÓBUSZVONALON

42E jelzéssel Napraforgó térrõl indul: 5.05 új járat; [15]
16.10 új járat.

Jelmagyarázat: [15] =  a hetek elsõ tanítási napját meg-
elõzõ munkaszüneti napon.

42E jelzéssel Vasútállomásról indul: 19.50 új járat.

MENETRENDI ÉRTESÍTÉS HELYI AUTÓBUSZ MENETRENDHEZ 
ÉRVÉNYES:  2005. DECEMBER 11.-TÕL

MÓDOSÍTANDÓ:
autóbuszállomásra

vonal járat nap üzem indulás érkezés viszonylat vonalszám vonal km
6420 340 M Nk 05.15 Bagolafakos – Nk. 9480 17 10
6428 470 Nk 06.20 Bajcsa – Nk. 9480 16 10,6
6420 432 CA Nk. 18.50 Bagolafakos – Nk. 6480 17 10

TÖRLENDÕ:
6430 861 I Nk. 05.20 Nk. – Miklósfa 9480 24/A 6,9
6420 447 M Nk. 17.20 Nk. – Bagolafakos 9480 17 10
6420 585 O Nk. 14.45 Nk. – Bagolafakos 9480 17 10
6420 360 M Nk. 05.20 Bagolafakos – Nk. 9480 17 10
6420 560 M Nk. 05.25 Bagolafakos – Nk. 9480 17 10
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KÉPVISELÕI FOGADÓÓRA
A 6. sz. választókerület (Csokonai u., Hevesi u., Teleki u., Bartók u.,

Rózsa u. stb.) lakosai részére 2005. december 14-én, szerdán 17 órakor
Bicsák Miklós önkormányzati képviselõ fogadóórát tart a Körõsi Cs. S.
Általános Iskolában.

Halász Gyula önkormányzati képviselõ a 9.sz választókörzet lakói-
nak ( Péterfai u., Városkapu krt., Zemplén u. páros oldal, Munkás u.
páros oldal a 14 számtól, Kazanlak krt 14. ) december 10-én (szombat)
10 órától fogadóórát tart a Városkapu krt-i buszvégállomásnál talál-
ható Stílus Bútorházban. 

Sajni József a 13. számú választókerület önkormányzati képviselõje
minden hónap elsõ péntekén 16.00-17.00 óráig a miklósfai Általános
Iskolában, 17.00-18.00 óráig a ligetvárosi óvodában fogadóórát tart.

VERSENYTÁRGYALÁS
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala nyilvános

versenytárgyaláson értékesíti a Nagykanizsa, Alkotmány u. 160. sz
alatti 4372/1. hrsz-ú 1 ha 3885 m2 nagyságú ingatlanát. A versenytár-
gyalás helye: Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal
Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. II. emelet 6. A versenytárgyalás ideje:
2005. december 22-én 10.00 óra. Kikiáltási ár: 60 millió Ft + áfa. Ér-
deklõdni a Polgármesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Irodáján (Nagy-
kanizsa, Erzsébet tér 7. II. em. 6.) lehet.   Tel: 93/500-724. Az ingatlan-
ról bõvebb információ a www.nagykanizs.hu honlapon található.

Nagykanizsa MJV Polgármesteri Hivatala összeállítja a közigazga-
tási hatósági eljárás és szolgáltatás általános szabályairól szóló 2004.
évi CXL. törvény felhatalmazása alapján az eljárások során alkalom-
szerûen tolmácsolást vállalók névjegyzékét. Várják olyan személyek
jelentkezését, akik az alább felsorolt nyelvek valamelyikét beszélik:
belga, dán, észt, holland, ír, lengyel, lett, litván, portugál, svéd, szlo-
vén, bolgár, cigány (romani, beás), örmény, ruszin, ukrán. A névjegy-
zékbe való bekerüléshez sem államilag elismert nyelvvizsga, sem tol-
mács igazolvány nem szükséges. 

A pályázatnak tartalmaznia kell: a pályázó adatait, a pályázó elérhe-
tõségét (telefonszám, mobiltelefonszám), nyelvismeret szintjét, jellegét
(szóbeli/írásbeli), nyelvvizsga-bizonyítvány másolatát (ha van), esetle-
ges referenciákat, esetleges szaknyelvi ismeretek megjelölését. 

A pályázat benyújtásának határideje: 2005. december 15. 
A pályázatot dr. Kelemen Marcell jegyzõhöz kell benyújtani. Érdek-

lõdni lehet a 93/500-918 (I. em. 11. iroda) és a 93/500-708-as telefon-
számokon.

TOLMÁCSOLÁS ALKALMANKÉNT

„LEGYEN ÜNNEP...!”
KEDVES KANIZSAIAK!

A Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és Sportosztálya, a város
oktatási intézményei, a Városi Diákönkormányzat, és a szabadidõ-

szervezõk munkaközössége szeretettel hív mindenkit 
karácsonyváró rendezvényeire!

*
**
***

DECEMBER 6.
KEDD 14.00 ÓRA ERZSÉBET TÉR

MikulÁsz találkozó
Játékos, vidám vetélkedõ az

Általános és középiskolák kis és
Nagyobbacska Mikulászai, Mikulászcsapatai számára.

A VDÖK meleg teával, pogácsával várja a fázó Mikulászokat.
A legügyesebbek jutalomban részesülnek!

DECEMBER 13.
KEDD 15.00 -18.00 ERZSÉBET TÉR

Luca napi verses, zenés ünnepváró 
rendezvényünkön sor kerül az óriásfenyõ feldíszítésére, 

az iskolák Luca napi szokásokat elevenítenek fel. A szervezõk
meleg teával, pogácsával várják az oda látogatókat.
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HEVESI SÁNDORHEVESI SÁNDOR
MÛVELÕDÉSI KÖZPONTMÛVELÕDÉSI KÖZPONT
Széchenyi tér 5 – 9. Tel.:  311– 468, e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Jegyárusítás: 14 – 18 óráig

DECEMBER 12. 18 ÓRA
SZTÁROK A KPÓDIUMON

KOLTAI RÓBERT KABARÉ ESTJE
Belépõdíj: 1200 Ft, nyugdíjasoknak, diákoknak: 1000 Ft 

DECEMBER 13. 18 ÓRA
ZENÉS ESTÉK A KISKASTÉLYBAN

KISKARÁCSONY - NAGYKARÁCSONY
A Farkas Ferenc Zene- és Aranymetszés Mûvészeti

Iskola tanárainak és növendékeinek mûsora
Belépõdíj: 300 Ft

Helyszín: Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)

DECEMBER 16. 18 ÓRA
CZUPI VERONIKA ÉS KOVÁCS SZILVIA

KARÁCSONYVÁRÓ DALESTJE
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)

Belépõdíj: nincs

DECEMBER 17. 17 ÓRA
ROCK KLUB

AZ OLD MIX EGYÜTTES KONCERTJE
a rendezvénysorozatot a Nemzeti Kulturális Örökség 
Minisztériuma – a PANKKK program keretén belül – 

támogatja. Belépõdíj: nincs

TISZTELT NAGYKANIZSAIAK!

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 2005-ben is jó
hangulatú, zenés rendezvénnyel búcsúztatja az óévet, melyre

tisztelettel meghívom a város és térsége lakosságát.
Jöjjön el Ön is december 31-én az Erzsébet térre! 
23,30 órától térzenével várjuk, éjfélkor a tûzijáték 

megtekintése után koccintsunk együtt 
1 pohár forralt borral az új év tiszteletére!

Ha programjai engedik, látogasson el ismerõseivel, barátaival a
térre és ünnepeljen velünk! Köszöntsük együtt a 2006. évet!

Litter Nándor
polgármester

ZENÉS SZILVESZTER
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SZOLGÁLTATÁS/ÁLLÁS

TÁRS

INGATLAN

Nk-án a belvárosban közel 700
m2-es telek, rajta bontható családi
házzal eladó. Társasház építésére
kiválóan alkalmas! Érd.: 30/227-
3294, 30/448-6072 (5717K)

Nk-án a belvárosban 110 m2-es
lakás jó állapotban eladó vagy ki-
adó. Érd.: 30/391-5609 (5663K)

Befektetõk figyelem! Nk bel-
városi 96 m2-es, 3 szoba + hallos
lakás , irodának is alkamas, eladó!
Irányár: 13,5 millió Ft. Érd.:
20/439-7780 (5709K)

Nk-án az Eötvös téren 3 szo-
bás, 85 m2-es, földszinti lakás
(12,5 MFt) és Múzeum téren egy-
szobás, 36 m2-es, I. emeleti lakás
(5,5 MFt) eladó, vagy családi ház-
ra cserélhetõ értékegyeztetéssel.
Érd.: 30/365-1654, hétköznap 16
óra után: 93/320-627 (5746K)

Nk-án a Csengery út 66. szám
alatt 33 m2-es, egyszobás udvari
lakás eladó. Irányár: 2,6 millió Ft.
Érd.: 30/494-7992 (5751K)

Belvárosi családi házban utcafron-
ti, kétszobás, összkomfortos lakás kü-
lön bejárattal irodának, lakásnak ki-
adó. Érd.: 30/635-1230 (5695K)

Kórház utcában reális áron, két
helyiségbõl álló üzlet (összterület
57 m2) egyben és külön is kiadó.
Érd.: 30/346-8191 (5727K)

Jókai utcában garázs hosszú
távra kiadó. Érd.: 30/480-2391
(5740K)

Audi 80-as 1,6-os TD, 89-es
évjáratú, friss mûszakival, korá-
hoz képest jó állapotban, sürgõsen
eladó. Érd.: 20/4296-903 (hétvé-
gén) (5721K)

Telstar 128 MB-os: MP3-
lejátszó + USB drive + digitális
diktafon + FM rádió funkció egy-
ben eladó 8500 Ft-ért. Érd.:
30/9932-534 

Holland hatszemélyes étkezõ
garnitúrák, tálaló-, író-, cipõs- és
faliszekrények, székek, sarok-
ülõk, kiegészítõk eladók. Érd.:
20/555-3014 (5731K)

Babakocsik: újszerû, márkás,
kétfunkciósak, sokfunkciósak,
babahordozó autósüléssel,
négyévszakos kiegészítõkkel,
együtt 12.000–19.000 Ft-ért el-
adók. Tel.: 30/948-4276 (5738K)

Mindenféle könyvet, hagyatékot
vásárolok! Tel.: 20/555-3014 (5742K)

Hat személyes étkezõ, komód
cseresznyefából és tölgy tálaló el-
adó. Tel.: 20/555-3014 (5743K)

2 db 3,5 méteres ezüstfenyõ el-

adó! Érd.: 93/315-559 (este)
(5744K)

Kérjük, segítsen, aki tud egy
kis élelmiszercsomaggal és egy
konyhaszekrénnyel egy beteg
családnak. Köszönjük! Tel.:
30/652-4560 (5745K)

Eladó normann fenyõ 3,5 m-
es, Trabant motor 42 ezer km-rel,
hegesztõ trafó 220 V-os, gyorsvá-
gógép. Érd.: 90/325-119 (5749K)

Fenyõgallyat vásárolok, tisztí-
tást is vállalok! Érd.: 30/542-
8757 (5750K)

Rendelésbõl visszamaradt,
bontatlan csomagolású Szauna
Belt szaunaöv eladó. Érd.: 18 óra
után a 93/321-734 (5753K)

Az Ön számára értéktelen vashul-
ladékot, forgalomból kivont gépjár-
mûvét készpénzért átveszem! Lakó-
kocsik is érdekelnek. Ugyanitt hasz-
nált autóalkatrészek eladók. Tel.:
30/641-7375, 30/592-8463 (5485K)

Építési vállalkozó új lakások
építését, régi házak felújítását, te-
tõszigetelést, ácsmunkákat, tetõ-
fedést vállal alvállalkozóként is!
Érd.: 70/503-9407, 93-322-109,
30/6398-825 (5604K)

Vállaljuk: sírok tisztítását, fel-
újítását, készítését számlára is.
Érd.: Horváth Zoltán, vállalkozó.
Nagykanizsa, Ady Endre u. 65.
Tel.: 06-93-333-449,  06-70-511-
7863 (5641K)

Két kanizsai srác megismer-
kedne hölgyekkel! Hívásotokat
várjuk a 30/517-6801-es számra!
(5754K)

APRÓHIRDETÉS

Egy ifjú, álmodozó
galamb Londonba repül,
hogy belépjen a Királyi
Légierõbe. Barátai között van egy szélhá-
mos szárnyas, egy nagyképû oxfordi
gerle, és sokan mások. Együtt próbálják
átvészelni  a nehéz idõket. A háború sorsa
múlhat rajtuk. A küldetés teljesítéséhez
sok ravaszság, bátorság és vagányság kell.

(Rendõrség utcája)
Tel.: 30/653-7964

Nyitva:
minden nap 9-21-ig

AKCIÓK, KEDVEZMÉNYEK!AKCIÓK, KEDVEZMÉNYEK!
DIÁKAKCIÓ!DIÁKAKCIÓ! Egyet fizet, kettõt vihet!Egyet fizet, kettõt vihet!

(Az ajándék film a premier és erotikus filmek kivételével!)

VAD GALAMB

Nagykanizsa, Teleki u. 34.  (az udvarban)  Tel.: (30) 9363-923

Nyitva:  Hétf� – Csütörtök: 9.00 – 17.00  szombat:  9.00 – 12.00

Ajánlatunk a készlet erejéig érvényes!
Szakszervezeteknek, közületeknek, viszonteladóknak kedvezmény!

SZALONCUKROK AZ ALÁBBI ÍZEKBEN KAPHATÓK:
zselés, konzum, kakaós-rum ízû, eper, marcipán, gesztenye,
tejkaramella, gumicukor, vajkaramella, vadász, alkoholos
alma-, császárkörte, mák, mogyoró, konyakmeggy, almás-fahé-
jas, családi vegyes, diós, cherrybon, vajkrémlikõr, fehércsokis
konyakmeggy függelék, konyakos függelék.
Toffefe 299 Ft, Nescafé 3 in1 10 db-os 299 Ft, Raffaello T15 499 Ft
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Kosárlabda NB II-es nõi mér-
kõzésen a következõ eredmény
született: Peugeot Kampf NTE
– PEAC   94 – 61 (19-17, 25-
15, 22-9, 28-20). A mérkõzést
Ebergényi és vezette Benedek.
Csapat: Tahi 12/6, Toma 11/3,
Szélessy 12/6, Pais 11, Muk 9.
Csere: Arany 6, Horváth A. 10,
Bõdör 8, Tóth 15/9. Edzõ: Ko-

vács Nándor. Hatékony támadó-
játékkal aratott magabiztos gyõ-
zelmet a kanizsai csapat.

Peugeot Kampf NTE – ASE
Paks 88 – 47 (23-5, 26-9, 15-
16, 24-17). Csapat:  Tahi 16/6,
Toma 24/6, Szélessy 7, Pais 10,
Horváth 6. Csere: Arany 10,
Muk 7, Tóth 10. Edzõ: Kovács
Nándor.

November 19-20-án Újszászon adtak
egymásnak randevút a lábtollasok legjobbjai.
Nyolc egyesület 95 versenyzõje nevezett az
egyik legfontosabb hazai tornára, a felnõtt
egyéni és csapatbajnokságra. A bajnoki címek

megszerzésén felül ez volt az utolsó meg-
mérettetés a decemberi világbajnokság elõtt. 

Budavölgyi Veronika, Gozdán Ágota, Végh
Dóra, Barócsi Andor és Hartai Attila
játékosok edzõjükkel Budavölgyi Kálmán
szövetségi kapitánnyal 8-án kelnek útra a
kínai Guangzhouba a VB helyszínére. A
Zemplén DSE csapata kiválóan felkészült a
világversenyre, mutatja ezt a három megsz-
erzett bajnoki címe. Budavölgyi Veronika és
Hartai Attila most sem talált legyõzõre,

ugyanígy a Budavölgyi Veronika, Gozdán
Ágota, Göncz Annamária, és Végh Dóra
alkotta nõi csapat is az élen végzett. A
jubileumi 10. torna kezdetén megjutalmazták
azon játékosokat és sportvezetõket, akik
kezdetektõl részt vettek a bajnokságon.
Gozdán Ágit is jutalmazták, mert õ volt a fel-
nõtt bajnokságok legeredményesebb játékosa.
A friss nõi csapat aranyérmével 20. bajnoki
címét szerezte meg.  A kanizsai lányok között
felnõtt versenyen most debütált Göncz
Annamária, aki remekül beilleszkedett a csap-
atba. A döntõben az újszászi lányok
legyõzésével sorban a 6. csapatbajnoki
aranyukat gyûjtötték be. Az egyéni ranglista
elsõ két helyezettje Budavölgyi Veronika és
Gozdán Ágota lett. Veronika nyert. A férfi-
aknál a ZDSE csapatát Újszász 1 számú hár-
masa kényszeríttette a bronzmérkõzésre, amit
megnyertek és a harmadik helyen végeztek.
Kiemelkedõ eredmény a ZDSE serdülõ csap-
atának 14. helye a 20 csapatból álló felnõtt
mezõnyben. A férfi egyéni versenyen elõzete-
sen nagy csatára volt kilátás. Hartai Attila és
Tóth Gábor a legutóbbi négy találkozásukkor
felváltva nyertek egymás ellen, és az újszászi-
ak legjobbja most próbált elégtételt venni, az
elszalasztott világbajnoki szerepléséért. A

döntõben Attila megszerezte harmadik felnõtt
egyéni aranyát. 

A versenynaptár legutolsó, egyben leg-
fontosabb versenye december 9-én kezdõdik a
IV. Lábtoll-labda Világbajnokság. A ZDSE
fennállásának legsikeresebb, hazai és
nemzetközi tornákkal zsúfolt versenyévadját
zárja. A teljesítményükre a koronát a világba-
jnokságon való szereplésükkel tehetik fel.

Eredmények: Nõi egyéni (25): 1. Budavölgyi
Veronika, 2. Gozdán Ágota. Nõi csapat (9): 1.
Budavölgyi Veronika, Gozdán Ágota, Göncz
Annamária, Végh Dóra. Férfi egyéni (52): 1.
Hartai Attila, 8. Takács Endre. Férfi csapat (20):
3. Balikó Attila, Csizmadia Tamás, Hartai Atti-
la, Takács Tamás.  14. Arany Bálint, Budavölgyi
Bálint, Huszár Emil, Lukács Benedek.

-budavölgyi-

ÚJABB LÁBTOLL-BRAVÚR

MAGABIZTOS GYÕZELEM

November 26-án, szombaton délelõtt sportnapot tartott a Miklós-
fai Iskola a szülõknek és tanulóknak a „Nyitott tornaterem” prog-
ram keretében. A rendezvényen közel 120 gyerek és szüleik mérte
össze ügyességét, leleményességét, önfeledt kikapcsolódással töltve az
idõt. A felnõttek kérésére tavasszal visszavágót rendeznek.

SIKERES „NYITOTT TORNATEREM”
NB II-es labdarúgó utánpótlás

bajnokságon a 15 éves NTE 1866
MÁV Rt-sek a Kaposvölgye ellen
3-1-re nyertek Németh két és Ko-
vács 1 góljával.  Ugyanezt a csa-
patot a 13 évesek is megverték 8-
0 arányban Erdõs 4, Pál, Fuisz,
Kotnyek és Méhes 1-1 góljaival.

UTÁNPÓTLÁS
A Dunántúli Gyermek Vízilab-

da Bajnokság 3. fordulóján a
CWG Kanizsa csapata 31:8
arányban nyert a dunaújvárosiak-
kal szemben, Budafok csapatával
azonban nem volt szerencséje,
tõlük 14:4 arányban vereséget
szenvedett.

NYERT-VESZÍTETT

A négynapos, december 6-9-ig
tartó Városi Iskolai Sportfesztivál
Röst János alpolgármeser nyitotta
meg a Zsigmondy-Széchenyi
SZKI tornacsarnokában. Az ese-
mények két helyszínen, a Zsig-
mondyban és a Péterfy Sándor is-
kola tornatermében zajlanak
majd. A sportfesztivál célja, hogy
a város, az általános és középis-
kolák számára, több sportágban
versenyzési lehetõséget biztosít-
son a  „Legsportosabb Iskola”
cím elnyeréséért. A sportfeszti-
válra 12 iskolából 909 sportroló
és 70 testnevelõ nevezett be, és
méri össze ügyességét terematlé-
tika, ügyességi váltóverseny, te-
remlabdarúgás, asztalitenisz és
sakk versenyszámokban. A ver-

senysorozatban induló valameny-
nyi sportoló, testnevelõ-edzõ fel-
iratozott, városi címerrel ellátott
pólót kapott ajándékba. Az ünne-
pélyes díjátadást, egyben a „Leg-
sportosabb Iskola” cím átadását
december 15-én csütörtökön tart-
ják a Centrál étteremben.

FESZTIVÁL NAPOK
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ANGOL és NÉMET,
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HÁROM KÉRDÉS
A Thúry laktanya terület értékesítésével kap-

csolatos kérdésekrõl tartott sajtótájékoztatót a
Fidesz nagykanizsai önkormányzati frakciója
nevében dr. Csákai Iván frakcióvezetõ-helyet-
tes. Három hete, három kérdést tett fel a pol-
gármesternek a Thúry laktanya öt hektáros te-
rületének értékesítésével kapcsolatban, de nem
kapott azóta sem választ, ezért sajtótájékozta-
tón ismételte meg. Elsõ kérdése az volt, miért
akarnak a szocialisták közel 150 millió forintot
kivenni a város lakóinak a zsebébõl az
értékesítéssel. A második kérdése: miképpen
lehetséges, hogy a Fidesz tiltakozása után né-
hány nap alatt közel 100 millió forinttal meg-
nõtt az ingatlan ára? Az tényként hozzátehetõ,
hogy a vevõ ezt a magasabb árat el is fogadta.
Harmadik kérdésként azt fogalmazta meg,
hogy a korrupció látszatát is felvetõ ügyben
hajlandók-e nyilvánosságra hozni az ügyben
keletkezett dokumentumokat? Sajnos tény,
hogy a szocialisták közel 150 millió forintot
vesznek ki a nagykanizsaiak zsebébõl, hiszen a
szakértõk szerint közel 600 milliót érõ területet
466 millióért adják el. Arra kérik a város
MSZP-SZDSZ-es vezetését, ha nincs takargat-
nivalójuk, akkor válaszoljanak a három feltett
kérdésükre.

MEGSZÉPÜLT A ZRÍNYI UTCAI
NYUGDÍJAS KLUB

Ünnepélyesen adta át Szányiné Kovács Má-
ria önkormányzati képviselõ a képviselõi kere-
tébõl felújított Zrínyi utcai Nyugdíjas Klub
épületét az intézmény vezetõjének  és a klub
tagjainak. A képviselõ az Idõsek Hete rendez-
vényén határozta el, hogy egymillió forintos
képviselõi keretét az épület külsõ felújítására
ajánlja fel. A csatorna, az omladozó vakolat ja-
vítását, a festést, a nyílászárók mázolását – a sa-
ját felajánlását is hozzátéve – Kozma László
vállalkozó végezte el. Az Idõsek Klubja az
Egyesített Szociális Intézmény egyik folyama-
tosan nyitva tartó egysége, ahol jelenleg 38
klubtag nappali ellátását biztosítják 8-tól 16
óráig. Az épületben a szolgáltatás 1966-ban in-
dult el – mondta Koller Jutka igazgatónõ. Az
épület leromlott állapotban volt, ráfért a felújí-
tás. Önkormányzati intézményként tudják, a
költségvetés szûkös, erre nem igazán jutott for-
rás. Hosszú évek óta rendezi az Idõsek Világ-
napja alkalmából az Idõsek Hetét októberben, s
minden intézmény megnyitójára egy-egy helyi

képviselõt is meghív azzal a szándékkal, hogy a
képviselõ ismerje meg az intézmény életét, az
ott folyó munkát, s ha segíteni tud valamiben,
azt tegye meg. Most örül a szíve, hogy ebben
az évben találkozott az elképzelése a képviselõ-
asszony szándékával. Megköszönte az idõsek
nevében Kozma László munkáját is, aki már
korábban is segített, kifestette a volt Szent Imre

utcai otthonukat ingyen. Az örömbe üröm is
vegyült, hiszen a város szívében lévõ épületen
alig száradt meg a friss festék, felelõtlen embe-
rek sajnos már megrongálták.

SPORTOLÓI ELISMERÉSEK
Jutalmat kaptak az olimpiai sportágakban

kiemelkedõ egyéni eredményt elért, valamint
a Világ és Európai Bajnokságon részt vett
sportolók. Litter Nándor polgármester köszön-
tötte a résztvevõket: igazi öröm, hogy ilyen
gazdag a város sportélete, és megígérte, jövõre
nem fognak spórolni, sokkal nagyobb hang-
súlyt fektetnek a sport támogatására. A díjakat
Litter Nándor valamint Röst János álpolgár-
mester adta át a sportolóknak, edzõiknek, to-
vábbá felkészítõ testnevelõiknek. 

KULTURÁLIS PROGRAMOKRA
Az önkormányzattól 500 ezer forint támoga-

tást kapott a HSMK a bagolai és a kisfakosi mû-
velõdési házak kulturális programjainak szerve-

zéséhez. A sánci mûvelõdési ház a felújítás mi-
att most a támogatásból kimaradt. Mindezt saj-
tótájékoztatón jelentette be a HSMK-ban Sza-
kács Gábor mûvelõdés szervezõ és Papp Péter,
a terület önkormányzati képviselõje. November
23-án József Attila esttel indult a program
Bagolán, december 6-án pedig telt házas közön-
ség elõtt aratott sikert a Mikulás-Váró címû me-
sejáték, mely a Családi Iroda segítségével ké-
szült, fõ szervezõje Ritecz Rita pedagógus volt.
December 10-én Kisfakoson a „Két Kratelli”
címmel, két zenebohóc mûsorát és a Mikulás-
Váró mesejátékot láthatták. Másnap, 11-én szin-
tén Kisfakoson, Dráfi Mátyás, a komáromi Jó-
kai Színház Jászai-díjas Érdemes mûvésze adott
válogatást „Te rongyos élet” címmel operettek-
bõl, musicalokból. December 12-én 20 órakor
Bagolán „Sztárok a Pódiumon” címmel Koltai
Róbert kabaréestjének tapsolhatott a közönség.
A támogatásnak köszönhetõen az elõadásokra
nem kellett belépõdíjat fizetni. Hagyományte-
remtõ szándékkal, jövõre is folytatni szeretnék a
programsorozatot – hangsúlyozta Szakács Gá-
bor. A helyi igényeket és a technikai lehetõsége-
ket figyelembe véve igyekeztek olyan nívós
mûsorokat összeállítani, hogy minden korosz-
tály megtalálja a kedvére valót. Papp Péter ön-
kormányzati képviselõ köszönetet mondott a
HSMK-nak a rendezvények megszervezéséért,
de kifejezte köszönetét a helyi embereknek, a
két település Városrész Szépítõ Egyesületének,
hiszen sokat munkálkodtak azért, hogy a falusi
emberek így megõrizték bagolai vagy kisfakosi
identitásukat, és nívós, tartalmas élet indult be
az ottani mûvelõdési házakban.

KOLLÉGIUMI NAPOK 
Idén is megrendezte a Cserháti Sándor

Szakközépiskola Kollégiuma a Kollégiumi na-
pokat december 5-8-ig. Hétfõn, az elsõ napon
délután „Mi hoztuk” címmel nyílt kiállítás az
intézmény társalgójában a kollégium lakóinak
munkáiból, melyet az épület falai közt zajló
fakultatív foglalkozás keretén belül készítet-
tek. Hargitai Tibor igazgató nyitotta meg a ki-
állítást: jó lett volna, ha többen elhozzák mun-
káikat, ám így is szép számmal összegyûltek a
kiállítási darabok. A nap folytatásaként Hargi-
tai Tibor elõadását hallgathatták meg a diákok
„Sokat, röviden a grafológiáról” címmel. Ked-
den a kollégium falai közé is megérkezett a
Mikulás. Az ebédlõben ajándékok, meglepeté-
sek és színes, vidám programok várták a diá-
kokat. Szerdán a kollégista lányok táncbemu-
tatóját tekinthették meg az intézmény lakói,
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majd Bükiné Papp Zsuzsanna rendõrhadnagy
tartott elõadást „Amirõl jó tudni... A drog és
társai” címmel az ebédlõben. December 8-án,
csütörtökön „Hogyan oltsunk tüzet?” címmel
tûzoltóbemutatót tartottak a B-épület mögötti
parkolóban, majd a téli haj- és bõrápolásról
tudhattak meg néhány fontos dolgot a kollé-
gisták. A rendezvénysorozat bállal zárult az
ebédlõben, melynek érdekessége az volt, hogy
csak mikulássapkában lehetett belépni. 

GAZDASÁGPOLITIKA ÉS VERSENY
A liberális gazdaságpolitika és a szabad

verseny volt a témája annak a fórumnak, ame-
lyet Dióssy Gábor, a Gazdasági és Közleke-
dési Minisztérium államtitkára tartott a
HEMO Tükörtermében. „A magyar gazdaság
kicsi, a magyar fogyasztói réteg szûk, s ha
még öt-hatszorosára tudnánk is növelni a je-
lenlegi fogyasztást, a gazdaság erõteljes fejlõ-
dését ez sem segítené elõ” – mondta elõadása
elején az államtitkár. A gazdaságfejlesztés
szempontjából az export-orientáltság volna a
járhatóbb út, ezt választották azok az orszá-
gok is, amelyek jelenleg meghatározzák a vi-
lág gazdaságát. Az elõadó példaként a kedve-
zõ lakásépítési hitelek bevezetését említette,
amellyel az eredeti szándék a magyar építõ-
ipar felfuttatása volt. Ezek fejlõdtek is addig,
amíg az a vékony réteg, amelyik valóban
igénybe tudta venni a hiteleket, el nem fo-
gyott. Most ismét gondban van a magyar épí-
tõipar, hiszen az átmeneti fogyasztásnöveke-
dés elmúlt. Helytelen volt a belföldi fogyasz-
tásra alapozni a növekedést. Számos építõipa-
ri vállalat keresi a helyét, megélhetését a mos-
tanra kialakult helyzetben, s megoldást csak a
külhoni piacok megszerzése hozhat. Az ener-
giaárakról beszélve az elõadó úgy vélekedett,
sem a fogyasztót, sem a vállalkozókat nem le-
het elszeparálni a világtól. Ha a világban drá-
ga az energia, akkor a 80 százalékban gázbe-

hozatalra, vásárolt energiára épülõ magyar
gazdaság sem zárkózhat el ettõl. A magyar
vállalkozók is csak ideig-óráig védhetõk meg
a versenytõl. Lehet adminisztratív eszközök-
kel korlátozni a külföldi vállalatok betelepülé-
sét, de ez azt eredményezheti, hogy nem lesz
technológiai fejlõdés és a magyar vállalkozá-
sok versenyképessége is megsínyli ezt, mond-
ta Dióssy Gábor. Nem a versenytõl kell meg-
védeni a fogyasztókat, hanem például ener-
giatakarékos megoldásokra kell õket ösztö-

nözni, a vállalkozókat pedig arra biztatni,
hogy képezzék magukat tovább, hogy tisztá-
ban legyenek a világ gazdasági folyamataival. 

ÕSZE ANDRÁS EMLÉKKIÁLLÍTÁSA 
A HSMK és a Thúry György Múzeum szer-

vezésében nyílt meg Õsze András szobrász-
mûvész emlékkiállítása a HSMK galériájában.
A tárlatot Tüskés Gábor irodalomtörténész
nyitotta meg. A szobrászmûvész verseit a He-
vesi Sándor Versmondókör tagjai, Megyes
Melinda, Horváth Réka, és Miksó Nóra mond-
ták el. Õsze András 1909-ben született Nagy-
kanizsán. Gimnáziumi tanulmányait a nagyka-
nizsai piarista gimnáziumban és Csurgón vé-
gezte. 1930-ban Budapesten, az Iparmûvészeti
Fõiskolán Lux Elek növendéke, majd anyagiak
híján önmaga útján fejleszti tovább képessége-
it. 1937-tõl állít ki több kollektív kiállításon
Budapesten, 1943-ban Szobotka Imrével kö-
zösen. 1946-ban római ösztöndíjat kapott, kül-
földi vándorlásainak fõbb állomásai: 1947-49
között Olaszország, 1948-ban a Brazília nem-

zeti emlékmûvére meghirdetett pályázaton
mûve sikert arat, 1949-ben Brazíliában telepe-
dett le. 1959-ig Sao Paolóban élt. 1959-tõl az
Egyesült Államokban talált otthonra. 1962-64
között Peruban élt, 1964-ben visszatért az
USA-ba és New Yorkban, a Szent Ferenc ká-
polnához készített terveket, amelyek méltó si-
kert arattak. 1974-tõl kezdve folyamatosan,
összesen mintegy 60 kisplasztikáját és 50 gra-
fikáját a nagykanizsai Thúry György Múze-
umnak ajándékozta. Többször Magyarország-
ra látogatott, 1981-ben New Yorkból a floridai
Vero Beachbe költözött. 1995. június 17-én
halt meg az USA-ban. A kiállítás január 10-éig
tekinthetõ meg, hétköznap 10-17 óráig.

EMLÉKTÁBLA AVATÁS
Emléktáblát állítottak a 125 éves Micimackó

óvodának. Az ELMIB elsõ Magyar Infrastruk-

túra Befektetési Rt. az óvoda jubileumára ké-
szíttette a táblát az intézmény falára. Ezen ün-
nepélyes alkalomból az óvodások 125 színes
léggömböt engedtek szabadjára.

KÍNAI VENDÉGEK KANIZSÁN
Két kínai kereskedelmi cég ügyvezetõje,

Yina Yan és Huang Jinghong egyeztetési tár-
gyalásokat folytatott Litter Nándor polgármes-
terrel a Pekingtõl 200 kilométerre található 6
millió lakosú Chang Zhou város, valamint
Nagykanizsa közötti együttmûködés kialakítá-
sának lehetõségeirõl. A megbeszélést követõen
a kamarák képviselõinek, valamint Szányi Gá-
bor, az Ipari Park ügyvezetõjének jelenlétében
sajtótájékoztatón elmondták: tájékoztatást kap-
tak a térségben lévõ lehetõségekrõl és érdeklõd-
tek az Ipari Parki befektetések iránt. A város
egy évvel ezelõtt már fogadott kínai vendégeket
– hangsúlyozta Litter Nándor. A mostani tár-
gyalások során abban egyeztek meg, a kama-
rákkal és a helyi vállalkozókkal együtt összeál-
lítanak egy „csomagot” az itteni befektetési le-
hetõségekrõl, és meghívják Chang Zhou város
polgármesterét Nagykanizsára.  Bíznak abban,
hogy ezzel a látogatással felgyorsul a két város
közötti kapcsolat. Konkrét projekteket akarnak
ajánlani, és konkrét megállapodásokat akarnak
kötni. A Magyar-Kínai Kereskedelmi Egyesü-
letet képviselõ vendégek elmondták, sok infor-
mációt kaptak Nagykanizsáról és az Ipari Park-
ról. Az egyesület feladatai közé tartozik a két
ország közötti gazdasági üzleti kapcsolatok lé-
tesítése. Az együttmûködést, az üzleti vállalko-
zást, a befektetést Nagykanizsa városában sze-
retnék megkezdeni, és azt remélik, profitálhat
belõle Nagykanizsa, illetve Kína és Magyaror-

szág számára is hasznot hajthat az
együttmunkálkodás. Azt remélik, lehetõség
nyílik a két város közötti testvérvárosi kapcso-
latok kialakítására is. Chang Zhou város pol-
gármestere ideérkezése után a következõ ese-
ményként Litter Nándor polgármestert szeretet-
tel meghívják Kínába. Továbbá fontosnak tart-
ják Pekingben egy olyan ügynökség,   informá-
ció központ létrehozását, ahol a két fél megkap-
hatná a szükséges információkat.

A LÉLEK KERTJEI
Varga Klára, a Thúry György SZKI mû-

vésztanárának kiállítása nyílt meg december
9-én az intézmény galériájában. Festményeit
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nézve azt érezhetjük, a fontos dolgok – szüle-
tés, elmúlás újjászületés –, a természetben
történnek, s eközben a színek izgalmas, zúdu-
ló sokfélesége hat ránk. Varga Klára a tájai-
ban, a tájak színeiben mesél szenvedélyrõl,
érzékiségrõl, izgalomról. Nyáron új szerelmet
talált, a selyemfestést. Kiállításának egy része
errõl szól. Selyemre festette olaszországi,
franciaországi és soproni kirándulásainak él-
ményét. A tárlatot kolléganõje, Bali Judit
ajánlotta a megjelentek figyelmébe.

ÉPÍTÉSI TILALOM
„A szocialisták és a szabaddemokraták

frakciónkat is becsapták az építési tilalom el-
rendelésével kapcsolatban” – kezdte decem-
ber 9-i sajtótájékoztatóját Cseresnyés Péter a
Fidesz helyi elnöke. A november 29-i köz-
gyûlésen a városvezetés azzal indokolta a tila-
lom elrendelését, hogy mindez az emberek ér-
dekét szolgálja, illetve elõsegíti a helyzet tisz-
tázását. „Az igazi cél a tilalom elrendelésekor
azonban az, hogy a városvezetés három esz-
tendõ alatt képtelen volt a rendezési terv elké-
szítésére. Ezért felszólítjuk az MSZP-t és az
SZDSZ-t, hogy mulasztásukat a jövõ évi legel-
sõ közgyûlésig pótolják” – zárta Cseresnyés
Péter sajtótájékoztatóját.

BÛNMEGELÕZÉSI KONFERENCIA
A bûnmegelõzési feladatok áttekintésére,

megtárgyalására, a 2005. évben végrehajtásra
került bûnmegelõzési projekt értékelésére ke-
rült sor december 9-én a Vasemberház Díszter-
mében. Litter Nándor Nagykanizsa Megyei Jo-
gú Város polgármestere megnyitójában kö-
szöntötte a résztvevõket, valamint elmondta:
nagyon fontos, egy város biztonsága, mert a tõ-
ke is csak azokra a részekre áramlik, ahol meg-
van a megfelelõ biztonság. Kisebb vita bonta-
kozott ki dr. Német Zsolt rendõr ezredes Rend-
õrtiszti Fõiskola Fõigazgatójának tudományos-
helyettese kijelentésére, miszerint lehet, hogy
nem a rendõrségnek kellene foglalkoznia az is-
kolai elõadásokkal és tréningekkel a bûnmeg-
elõzés keretén belül, ám hamar lecsitultak a ke-
délyek és megegyezte, a rendõrség szerepe ige-
nis fontos az iskolai életben. A projektet érté-
kelõ elõadása után Németh József határõr alez-
redes elmondta, jövõre újabb két pályázatra
számíthatunk a témához kapcsolódóan. 

BÉKÉS DEMONSTRÁCIÓ
A Szülõi Közösség felhívásához csatlakoz-

va a Nagykanizsai Polgári Egyesület is részt

vesz a december 16-i békés demonstráción
Budapesten a Felvonulási téren, az úgyneve-
zett Regnum keresztnél – tudtuk meg a nagy-
kanizsai Piarista Iskolában tartott sajtótájékoz-
tatón Dezsõ Ferenctõl, a Nagykanizsai Polgári
Egyesület elnökétõl. Az ok, amiért demonst-
rálnak: a 2006 évi költségvetési törvény terve-
zete alapján kevesebb hozzájárulást biztosít az
állam az egyházi iskolák számára. Azt, hogy
miért jogosultak az egyházi intézmények álla-
mi normatív ellátásra, Vereb Zsolttól, a Piaris-
ta Iskola igazgatójától tudtuk meg: A vallásos
emberek éppúgy részei a társadalomnak,
ugyanúgy befizetik az adókat, vállalják a köz-
terheket. Amikor az állam bármely oktatási,
egészségügyi vagy szociális intézményét köz-
ponti normatív ellátásban részesíti, akkor ezt
az adófizetõk pénzébõl teszi. Igazságtalan len-
ne elvárni, hogy a vallásos emberek tartsák el
az egyházi intézményeket és közben adóikkal
kizárólag az általuk nem igénybevett állami
intézmények mûködését támogassák. Dezsõ
Ferenc hozzátette: a demokrácia kerülhet ve-
szélybe, ha társadalmunk bármely csoportját
hátrányosan megkülönböztetik. 

DIÁKOK VÁSÁRA

Tizenöt csapat részvételével rendezték meg
az immár hagyományos Thúry Vásárt a keres-
kedelmi és vendéglátóipari szakközépiskolá-
ban a múlt hét végén. A program célja – állít-
ják a szervezõ diákok – hogy a szakmájukat
gyakorolják, elõször „védett” körülmények kö-
zött próbálhassák ki, mi az, amit tanultak, s az
hogyan mûködik a hétköznapokban. Az árut
õk maguk szerezték be, õk is árusították. A
program végén derült ki, milyen hatékonyság-
gal dolgoztak. Minden – osztályközösségekbõl
szervezõdött – csapat maga találta ki, mivel is
megy a vásárra, milyen portékát próbál majd
értékesíteni. Nemcsak jövendõbeli kereskedõk,
szervezõk, hanem menedzserek, leendõ marke-
ting-szakemberek is részt vettek a vásár szer-
vezésében, õk az egységes arculatért, a prog-
ram hírveréséért, és a vendégek útbaigazításá-
ért, informálásáért is felelõsséget vállaltak. 

INKUBÁTOR
A városi kórház rendelõintézetének elõteré-

ben babamentõ inkubátor ünnepélyes átadásá-
ra került sor. Dr. Dúll Gábor orvos-igazgató
köszöntõjét követõen Göndör István ország-
gyûlési képviselõ szólt az 1996-ban útjára in-
dított babamentõ program céljáról, s az eddigi

tapasztalatokról. Mint mondta, számos oka le-
het annak, hogy valaki úgy dönt, nem tud gon-
doskodni újszülöttjérõl. A kórházban világra-
jött gyermeket az anya ma már szankciók nél-
kül az egészségügyi intézményben hagyhatja.
Az otthon született babák megmentésére pedig
kilenc esztendõvel ezelõtt elindult a babamen-
tõ inkubátor program. Eddig közel negyven al-
kalommal vették igénybe az országban az in-
kubátor-adta lehetõséget. Mostantól Nagyka-
nizsán is mód lesz arra, hogy a kilátástalan
helyzetben lévõ anyuka ilyen módon helyezze
biztonságba a babáját. A rendelõintézet elõte-
rében elhelyezett inkubátor bármely napszak-
ban megközelíthetõ, a bejárati ajtó mindig
nyitva áll. A szolgáltatást igénybe vevõ egy
csengõ segítségével tudja jelezni a csecsemõ-
osztálynak, hogy az inkubátorba újszülöttet
helyezett, így a baba szakellátása néhány per-
cen belül megkezdõdhet. S hogy a picik örök-
beadásához szükséges eljárás lerövidüljön, a
közelmúltban törvénymódosításra került sor,
melynek értelmében ezekben az esetekben az
örökbefogadáshoz nem szükséges a szülõi
hozzájárulás. Így az inkubátorból az egészség-
ügyi intézménybe került csecsemõk akár már
hathetes koruk elõtt otthonra találhatnak. Az
egymillió forintos készülék beszerzését az
Egészségügyi Minisztériumhoz benyújtott si-
keres pályázat tette lehetõvé. 

SIKERES PÁLYÁZATOK
A Vasemberházban tartott sajtótájékoztatót

Litter Nándor polgármester és Göndör István
országgyûlési képviselõ. A Belügyminisztéri-
um által kiírt rövid határidõs pályázattal a vá-
ros tíz millió forinthoz jutott, mellyel a Móricz
Zsigmond Mûvelõdési Ház rekonstrukciós
munkálatait kívánják befejezni, melyet tavaly
kezdtek el önerõbõl, ám befejezésére már nem
volt elegendõ pénz. Litter Nándor polgármes-
ter elmondta: a jövõben is dinamikus fejleszté-
seket kívánnak véghez vinni, fõként a perem-
területi városrészekre fektetnének több hang-
súlyt. Göndör István képviselõ hozzátette: a
saját forrásokat úgy kell felhasználni, hogy
egy része mindenképpen önerõbõl történjen.

TARKA KONCERT
A Honvéd Kaszinó Tükörtermében adtak

koncertet Baráth Yvette énekes növendékei.
Közismert operett és musical részletek, vala-
mint örökzöld dallamok csendültek fel zenés
kísérettel olyan elõadóktól, akik nem profi éne-
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kesek, mégis színvonalas elõadásukkal boldog
karácsonyi hangulatot varázsoltak a szívekbe.

JÓTÉKONYSÁGI GÁLAEST
Immár harmadik alkalommal szervezte meg

a Hevesi Sándor Mûvelõdési Központ, a helyi
Vöröskereszt és Nagykanizsa Megyei Jogú
Város Önkormányzata a Szeretet Fényei Jóté-
konysági gálaestet a HSMK-ban. Litter Nán-
dor polgármester köszöntõbeszédében külön
köszöntötte Letenye város polgármesterét,
Rostonics Lásztót és Göndör István országgyû-
lési képviselõt, majd elmondta, az idei gála be-
vételeit az arra rászoruló fiatalok ruházkodásá-
ra fordítják majd utalványokon keresztül. Az
est során adták át az idei kanizsai vállalkozói
díjakat is. Az önkormányzat, a megyei és a he-
lyi kamara ajánlása alapján kis- és középvállal-
kozói kategóriában a C Mobil Labor Kft., a
nagyvállalkozások között pedig a Honeywell
Kft. érdemelte ki az elismerést. Az est folya-

mán a Sziget Színház mûvészei szórakoztatták
a közönséget színvonalas mûsorukkal. Fellép-
tek többek között Borbás Barbara, Vincze Klá-
ra, Bencze Sándor, Ács Bálint és Dráfi Mátyás
a komáromi Jókai Színház Jászai-díjas Érde-
mes Mûvésze. 

A KANIZSAI ANTOLÓGIA NO. 2.
December 15-én, 16 órakor mutatják be a

Kanizsai Antológia No.2. kötetét a HSMK

kamaratermében – jelentette be sajtótájékoz-
tatóján dr. Horváth György önkormányzati
képviselõ, a kiadvány szerkesztõbizottsági
tagjainak jelenlétében. Deisinger Ivett a szer-
kesztõbizottság elnöke az antológia megjelen-
tetésének céljáról elmondta: a nagykanizsai
alkotók publikálási lehetõségét kívánták biz-
tosítani. A beérkezett pályamunkákat a szer-
kesztõbizottság minden tagja elolvasta és vé-
leményezte. A paletta színes volt, költemé-
nyek, novellák, fotók, képzõmûvészeti alkotá-
sok és tudományos dolgozatok egyaránt he-
lyet kaptak a második kötetben. A kötet szer-
kesztõje Szabadi Tibor, számok alapján ha-
sonlította össze az eddig megjelent két kiad-
ványt. Az elsõ kötetben 19, a másodikban 28
szerzõ szerepel. Az elsõ kötetben 4 alkotó 10
fotóval, a másodikban 6 alkotó 16 képpel je-
lent meg. A fejezetek száma az elsõben öt, a
másodikban hét. Az oldalszám is bõvült, míg
az elsõ kötet 171, a második 202 oldalas. A
két kötetben összesen 35-en publikáltak a hét
fotóssal együtt. Ennyi kanizsai és városkör-
nyéki „írogató” személy az elmúlt 10 évben
egyetlen egy hasonló kiadványban sem jelent
meg, mint ebben a két antológiában. Köszö-
net illeti a város önkormányzatát, hogy lehe-
tõvé tette a kiadványok megjelenését. Halmos
Csaba hozzáfûzte, az önkormányzat a 2005-
ös költségvetési évben hatszázezer forintot
biztosított a két kötetre. Az összeget nem lép-
ték túl, sõt 12 ezer forint maradványuk kelet-
kezett. Az antológia további számait a szer-
kesztõbizottság már tervezi. A borítót és a fo-
tókat színesben nyomtatnák ki, ha a költség-
vetés engedi. Az 500 példányban kiadott kötet
megvásárolható a polgármesteri hivatal pénz-
tárában illetve a Deák téri könyvesboltban. A
szerzõk nem honoráriumot, hanem három
tiszteletpéldányt kapnak.

LUCÁZÁSTÓL GYERTYAGYÚJTÁSIG
A Halis István Városi Könyvtárban került sor

a Nagykanizsai Nagycsaládosok Egyesületének
hagyományos Karácsony-váró rendezvényére.
A „Lucázástól gyertyagyújtásig” címet viselõ
zenés-verses program a felnõttek Luca-napi jó-
kívánságaival indult, majd Magyar József, a
NaNe elnöke köszöntötte a megjelent családo-
kat, gyerekeket. Szavai után a dalé, a versé volt
a fõszerep, a közönség lelkesen tapsolt a kis
verselõknek, és együtt énekelték a gitár- és
szintetizátorkísérettel elhangzó szebbnél szebb
karácsonyi dalokat. A program végén a Kará-
csony Angyala is eljött, hogy ajándékot osszon
a résztvevõknek.

AZ ERAKLIN GÁLÁVAL ÜNNEPEL
Számtalanszor csodálhattuk már meg rendez-

vényeken, önálló és csoportos táncaik alkalmá-
val az Eraklin Táncklubot, amely az idén ün-
nepli fennállásának tizenötödik évfordulóját, s a
hét végén a Cserháti csarnokában rendezett gá-
lával emlékeznek meg a jeles évfordulóról. 

– A szombaton, a Cserháti csarnokban este
hatkor kezdõdõ Születésnapi Gálán felidézzük a
régi táncokat és természetesen az újabb, sikeres
produkciókat is. A felnõtt csoport mellett fellép-
nek az ifjúságiak és a legkisebbek, az ovisok is.
Vannak 8-9 és 12-13 éves táncosaink, és az
óvodás korban nálunk kezdettek, akiknek több-
sége már iskolás. Bemutatkoznak azok is, akik
éppen most lesznek túl elsõ latin táncversenyü-
kön. A gálán bemutatjuk az angol és bécsi ke-
ringõ mellett a Chicago zenéjére koreografált
táncukat is, amellyel a 2004. évi országos baj-
nokságon 7. helyet értek el. A mûsort megtiszte-
li jelenlétével Zsámboki Marcell, a Magyar
Táncsport Szövetség alelnöke, s õ nyitja meg a
rendezvényt – mondta Lekszikov Csaba, az
Eraklin vezetõje.

KARÁCSONYI FÉNYEK
A Kanizsa Mûhely december 20-án 17 órakor

tartja Karácsonyi fények címû évzáró mûsorát a
Halis István Városi Könyvtár 3. emeleti elõadó-
termében. Fuvolán közremûködik: Baki Andrea
tanár, és tanítványa Michalovics Viktória. A
verseket elmondja: Kocsis Edit versmondó, és
Horváth István Radnóti-díjas versmondó.

Készülõben van egy önálló képviselõi in-
dítvány, amely egy alkotóház létrehozására
tesz javaslatot fiatal mûvészek számára.

– Hogyan született az ötlet?
– A fogadóórámon nemrégiben felkere-

sett hölgy, aki elmondta, hogy van egy te-
hetséges gyermeke, aki szívesen dolgozna
egy alkotóházban, a városban, de jelenleg
ilyen nincs. Ennek nyomán született az öt-
let, hogy önálló képviselõi indítványban te-
szek javaslatot arra, hogy az önkormányzat
dolgozza ki egy olyan alkotóház létesítésé-
nek koncepcióját, amely lehetõvé tenné,
hogy a fiatal mûvészek mesterek irányítása
mellett vagy önállóan dolgozhassanak itt
Kanizsán is – mondja Budai István önkor-
mányzati képviselõ. 

– Hogyan mûködhetne ez a létesítmény?
– Valami hasonlóra gondolnék, mint

amilyen Gébárton is mûködik. A késõbbiek
során akár egy civil szervezet, vagy akár
jelenlegi intézmény is mûködtethetné a léte-
sítményt, de ez még nagyon távoli, hiszen
egyelõre még az indítványomról is csak a
késõbbiek során tárgyalhat a közgyûlés.  

FIATAL MÛVÉSZEK
ALKOTÓHÁZA

Megállapodás született, hogy az oktatási tárca 140 millió forinttal támogatja a Veszprémi Egyetem
Kihelyezett nagykanizsai képzési helyén folyó átalakítási munkálatokat, vagyis folytatódhat az egye-
temi képzés helyi körülményeinek korszerûsítése, hangzott el Göndör István sajtótájékoztatóján.  

150 MILLIÓ A VENK-NEK

DECEMBER 10.

DECEMBER 12.

DECEMBER 13.

ELÕZETES
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AZ ÉV UTOLSÓ 
AZ ADÓTERHEKET CSÖKKENTIK A MÓDOSÍTÁSOK
A Pénzügyi Bizottság december 8-i ülésén egyhangú igen szava-

zattal egyetértett a helyi adórendeletek módosítására elõterjesztett
javaslattal. Az országgyûlés az év során három alkalommal módo-
sította az adókról, járulékokról és egyéb költségvetési befizetések-
rõl szóló törvényeket. A törvényváltozásokkal összefüggésben, a
törvényi összhang megteremtése érdekében szükséges módosítani a
helyi adórendeleteket is. A törvényváltozások az építményadóról és
a helyi iparûzési adóról szóló rendeleteket érintik. A hatályos épít-
ményadó rendeletünk egy ponton változik, amely könnyítést jelent
az adózóknak. A helyi iparûzési adónál a jelentõsebb változások az
adóalap kiszámítását érintik, amelyek kivétel nélkül az adóterheket
csökkentik. A gépjármûadó törvényen a parlament a 2006-os évre
nem változtatott, így a bevétel növekedése, illetve csökkenése a
gépjármûvek számától, illetve minõségi változásától függ.

A SZAKBIZOTTSÁGTÓL FÜGG A DÖNTÉSÜK
A Gazdasági és Városüzemeltetési Bizottság december 6-i ülésén

foglalkozott a Balatonmáriafürdõ Ifjúsági Tábor ügyével, amely 80
fõ nyári táborozását biztosítja egy idõben, 7-10 napos turnusbeosztá-
sokban, a táborvezetõk által összeállított programok szerint. A tábor
június 1-tõl augusztus 31-ig tart nyitva, májusban és szeptemberben
az intézmények igényei szerint erdei iskola céljára is mûködik. A fa-
házak nem fûthetõk, hidegebb idõszakban a nyitva tartás szünetel. A
tábor 30 éve szolgálja a kanizsai és a városkörnyéki gyerekek nyara-
lását, épületeinek állaga jelentõsen leromlott, további mûködtetésük
komolyabb felújítást igényel. A bizottság egyetért a Balatonmária
Fürdõ Ifjúsági Tábor legfeljebb 15 millió összegû  feljújításával.
Támogatják a pályázati dokumentáció benyújtását az ICSSZEM
valamint a Magyar Turisztikai Hivatal pályázatára.

Az MTV Fõtér címû mûsora idén mutatta be Nagykanizsát. A szer-
kesztõség játékra hívja a nézõket. Szavazzák meg, hogy a Fõtér adásai-
ban bemutatott települések közül melyik legyen az ÉV TELEPÜLÉ-
SE. A szavazatokat december 21-ig lehet elküldeni a Magyar Tele-
vízió címére levélben (1054 Budapest, Szabadság tér 17.), telefonon
(30-30-30-101, Nagykanizsa kódja: 19) és Interneten (www.mtv.hu)
is lehet szavazni. A legtöbb voksot elnyerõ település értékes nyere-
ménytárgyat és újabb bemutatkozási lehetõséget kap. Szavazzon Ön is
Nagykanizsára, hogy újra felhívja az ország figyelmét városunkra!

A CSALÁDSEGÍTÕ ÉS GYERMEKJÓLÉTI KÖZPONT
INGYENES TANÁCSADÁST BIZTOSÍT 

SZENVEDÉLYBETEGEK RÉSZÉRE
Pszichológiai: Minden kedden du.: 16-17 óra között.

Életvezetési, -jogi: Minden csütörtökön du.: 16-17 óra között.
Várjuk azok jelentkezését akik 

alkohol, drog, játékszenvedéllyel küzdenek.
Tanácsadás helye: Családsegítõ és Gyermekjóléti Központ

Nagykanizsa, Zrínyi M. u. 51. Tel.: 311-207, 311-868

SZAVAZZON NAGYKANIZSÁRA!

Budai István a 7. számú választókerület önkormányzati képviselõje
2005. december 30-án esedékes fogadóórája elmarad.

Polai József a 15. sz. választókerület önkormányzati képviselõje
minden páratlan hónap utolsó péntekén 17.30 órától 19 óráig fogadó-
órát tart a kiskanizsai kirendeltség épületében, minden páros hónap
utolsó péntekén ugyanebben az idõpontban fogadóórát tart a bajcsai
kirendeltség épületében.

TISZTELT NAGYKANIZSAIAK!
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 2005-ben is

jó hangulatú, zenés rendezvénnyel búcsúztatja az óévet, melyre
tisztelettel meghívom a város és térsége lakosságát. Jöjjön el Ön
is december 31-én az Erzsébet térre! 23,30 órától térzenével
várjuk, éjfélkor a tûzijáték megtekintése után koccintsunk
együtt 1 pohár forralt borral az új év tiszteletére!

Ha programjai engedik, látogasson el ismerõseivel, barátaival
a térre és ünnepeljen velünk! Köszöntsük együtt a 2006. évet!

Litter Nándor, polgármester

A Magyar Mûszaki Biztonsági Hivatal Területi Mûszaki Biztonsági
Felügyelõség Pécs a Nagykanizsa Állatmenhely OTRL állomás közcélú
hálózatra 1260/3/2005. számú, 2005. november 15-én kelt határozattal
villamos vezetékjogi engedélyt adott. A vezetékjoggal érintett ingatla-
nok: Nagykanizsa, 0194/6. hrsz., 0196. hrsz., 0195. hrsz. A villamos
vezetékjogi engedély határozat a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Pol-
gármesteri Hivatal Nagykanizsa, Eötvös tér 16. számú épület elõtt  el-
helyezett hirdetõtáblán, a nyomvonalrajz Nagykanizsa MJV Polgármes-
teri Hivatal Építéshatósági Osztály (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.) 305.
számú irodájában ügyfélfogadási idõben megtekinthetõ. Ügyfélfogadási
idõ: hétfõn: 8.00-16.00, szerdán: 8.00-17.00, pénteken: 8.00-12.00. 

VILLAMOS VEZETÉKJOG

A Családsegítõ és Gyermekjóléti Központban családgondozó asz-
szisztensi állás kerül betöltésre. Ifjúsági- és gyermekvédelmi asszisz-
tens végzettséggel rendelkezõ pályakezdõk jelentkezését várjuk. 

Jelentkezés helye: Családsegítõ és Gyermekjóléti Központ Nagyka-
nizsa, Zrínyi M.u.51. Tel.: 93/311-207

Ideje: 2005. december 15. (csütörtök) 8-tól 9-ig.

ÁLLÁSPÁLYÁZAT

KÉPVISELÕI FOGADÓÓRA

Az év utolsó közgyûlésén is
közel 30 napirend várt a képvise-
lõkre, hogy megvitassák, elfogad-
ják õket. A polgármesteri tájé-
koztatóval kapcsolatban elsõként
Zakó László képviselõ kért szót,
aki megkérdezte, miért kell a vá-
rosnak a Klímaszövetséghez csat-
lakozni. Dr. Kolonics Bálint töb-
bek között  arra volt kíváncsi, ki-
nek a hibájából kellett a városi
sportcsarnok beruházásának ter-
vezését módosítani. A Kanizsa
Újság Kft. 2005. I. félévi mérleg-
beszámolójával kapcsolatban pe-
dig azt tudakolta, mit kell azon
érteni, hogy a saját tõke várható-
an eléri a 3 millió forintot, így a
tulajdonost pótbefizetési kötele-
zettség nem terheli. A Pénzügyi
bizottság elnöke, Budai István vi-
lágította meg a tényeket: a 2004-
ben még veszteséges Kanizsa Új-
ság Kft. az idén az  elsõ három-
negyed évi mérlegbeszámoló
alapján saját erõbõl rendezni tud-
ta veszteségét, így várhatóan nem
lesz szükség tulajdonosi tõkepót-

lásra, beavatkozásra. A város te-
rületén szükséges illemhelyek ki-
alakításával kapcsolatban Papp
Nándor megjegyezte, a VKIB
nem támogatja a vállalkozó által
megjelölt, Thúry téren kialakítan-
dó illemhely helyszínét, helyette
a kispiac környékét javasolják.
Röst János alpolgármester arra
kérte a képviselõtársait, tanúsítsa-
nak önmérsékletet a hozzászólá-
saikban, a polgármestert meg arra
kérte, tartassa be az SZMSZ-t,
mely azt rögzíti, hogy rövid, ér-
telmezõ kérdéseket lehet feltenni,
legfeljebb egy percben. Zakó
László megkérdezte dr. Kelemen
Marcell jegyzõtõl (melyhez Ha-
lász Gyula is csatlakozott, egyút-
tal a megüresedett helyre Béres
János építésvezetõ, Platán sor
10/a alatti lakost javasolva), érvé-
nyes-e Solti Károly felügyelõ bi-
zottsági tagságáról való levélben
történt lemondása. 

Ezt követõen Litter Nándor
polgármester felkérte a városun-
kat a Klíma Szövetségben képvi-
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selõ Benedek Miklóst, segítsen a
Zakó László által feltett kérdések
megválaszolására, beszéljen a
szövetség céljairól, magyarorszá-
gi rendezvényeirõl. 

A napirendi pontok tárgyalása
során a testület kiegészítéssel el-
fogadta a 2005. évi költségvetés-
rõl szóló, többször módosított
6/2005. (II.21.) számú rendeleté-
nek módosítását, mely lényegi
változást nem tartalmazott. A
közgyûlés hozzájárult a pszichi-
átriai betegek közösségi ellátása
érdekében, szociális ellátási szer-
zõdés megkötéséhez a Völgy ala-
pítvánnyal. Az ellátás célja, a vá-
ros közigazgatási területén élõ,
pszichiátriai zavarokkal érintett
lakosság szakmai támogatása,
helyben történõ ellátása és szak-
szerû gondozásának segítése. El-
fogadták a közterületek és közte-
rület jellegû területek használatá-
ról szóló rendelet módosítását. A
vitában Cserti Tibor képviselõ
megjegyezte, többen megkérdez-
ték tõle, Nagykanizsán milyen
akadályba ütközik a sült geszte-
nye árusítása? Javasolta, adjanak
ingyenes lehetõséget az árusok-
nak néhány közterületet kijelölve. 

A Vízmû Rt. közgyûlésének
javaslatával egyetértve, a testület
a 2006. évi víz-és csatornadíjak 4
százalékos emelését fogadta el.
Eszerint a lakossági ivóvízért 228
forintot kell fizetni köbméteren-
ként, a lakossági felhasználású
csatornadíjért pedig pedig 133 fo-
rintot. Elfogadták azt a javaslatot
is, hogy 2006-ban minden házas-
ságot kötõ A Város Napján és Új-
év elsõ napján a Nagykanizsán

született, nagykanizsai gyerme-
kek 50 ezer forintos ajándékot
kapnak. Módosításokkal elfogad-
ták az iparosított technológiával
épült lakóépületek energiatakaré-
kos korszerûsítését, felújítását
célzó pályázatok támogatását. Ki-
egészítéssel támogatták a Bala-
tonmáriafürdõ Ifjúsági Tábor fel-
újítása, akadálymentesítése címû
pályázati dokumentáció benyújtá-
sát. Elfogadták a Nagykanizsai
Regionális Szennyvíztársulás
Szervezeti és Mûködési Szabály-
zatát, valamint kiegészítéssel az
együttmûködési megállapodást a
Nagykanizsai Regionális Szenny-

víztárulás és a Nagykanizsa pol-
gármesteri hivatala között. Rábó-
lintottak a Tripammer úti ravata-
lozó bõvítésére és felújítására vo-
natkozó vállalkozói szerzõdésre,
valamint a Kanizsa Fejlesztési
Tervhez kapcsolódó beruházás
elõkészítési, tervezési feladatai-
nak módosítására. Karmazin Jó-
zsef fõépítész osztályvezetõ el-
mondta: az intézmények akadály-
mentesítésére elkészült egy tanul-
mány, ami rangsorolja a feladato-
kat. Elfogadták a 2006. évi köz-
tisztviselõi teljesítményértékelés
kiemelt céljainak meghatározásá-
ra elõterjesztett javaslatot, illetve
a Város Középtávú Ifjúságpoliti-
kai Koncepcióját 2005-2010-ig.
Halász Gyula kérte, hogy készül-
jön terv a drogambulancia létre-
hozására. Polai József azt nehez-
ményezte, hogy nem figyelünk
eléggé gyerekeinkre, hiszen na-
gyon sok iskolás lóg napközben.
Az NTE 1866. MÁV Rt. Labda-
rúgó Szakosztályának 2 millió
500 ezer forintos egyszeri támo-
gatási kérelmét pénzügyi forrás
hiányában nem támogatta a testü-
let. Módosításokkal elfogadták a
2006. évi rendezvénynaptárt. Ha-
lász Gyula képviselõ kérte, a ke-
leti városrészben is legyen lehe-
tõsége a fiataloknak a kulturált
szórakozásra. Zakó László azon
javaslatát, hogy május 1-jét és a
Város Napját együtt rendezzék
meg, elutasították a városatyák.
A város közgyûlésének 2006. évi
munkatervét az elhangzott véle-
mények figyelembe vételével
megszavazták. Sajni József, az
OKISB elnöke javasolta, hogy
fogadja el a közgyûlés az önkor-

mányzat Civil Koncepcióját. Hi-
ánypótló munka, segíteni fogja a
közgyûlés munkáját, és a kontroll
is egyértelmûbb lesz a civil szfé-
ra részérõl. Zakó László felvetet-
te, nincs benne szó a határon túli
civil szervezetekkel való kapcso-
lattartásról. Litter Nándor polgár-
mester kiemelte, a cél az önkor-
mányzat és a város lakosságának
önkéntesen alakított közösségei
közötti harmonikus együttmûkö-
dés elõsegítése, a civil szerveze-
tek társadalmi szerepvállalásának
elõsegítése, mely a tapasztalatok
alapján módosítható. A határozati
javaslatokat végül módosítások-
kal elfogadta testület, és ezzel zá-
rult az idei esztendõ utolsó köz-
gyûlése.

SZEBB RAVATALOZÓ!
A Városfejlesztési, Környezetvédelmi és Idegenforgalmi Bizottság

december 8-ai ülésén többek között egyetértett a Tripammer úti ravata-
lozó bõvítési terveinek és a felújítására vonatkozó vállalkozási szerzõ-
désének módosításával. A ravatalozó ügye azért került a bizottság elé,
mert egy tavalyi ANTSZ jelentés alapján a központi hûtõkamrák és ki-
szolgáló helyiségek korszerûsítését elõírták. Elõször egyszerûbb meg-
oldással, a ravatalozó nyugati oldalát bõvítették volna ki északi irány-
ban, lapos tetõs megoldással. Még idõben, a munkák megkezdésekor
utólagosan bekerült a Tervtanácsba a bõvítés terve, ahol Papp Nándor,
a bizottság elnöke, egyben a Tervtanács tagja kezdeményezte az átter-
vezést. Véleménye szerint a ravatalozóhoz hasonló homlokzatú épüle-
tet kell kialakítani. A Tervtanács a felújítási munkálatokat október 14-
én leállította. A módosított tervek alapján egy szebb, esztétikusabb,
egyben költségesebb épületegyüttes kialakítására nyílik lehetõség.

TÁMOGATTÁK  
A PANNON TÜKRÖT

Az Oktatási, Kulturális, Ifjú-
sági és Sportbizottság decem-
ber 12-i ülésén megvitatta a
Zalai Írók Egyesületének ké-
relmét a Pannon Tükör kiadá-
sának támogatásához. A bi-
zottsági ülésen megjelent Pén-
tek Imre, a folyóirat fõszer-
kesztõje és Lackner László, az
egyesület ügyvezetõ elnöke.
Sajni József bizottsági elnök a
határozati javaslat ismertetése
során elmondta: a bizottság
fontosnak tartja a város kultu-
rális értékeinek megjelenését,
ennek keretében a Kanizsai
Antológia további megjelené-
sét és a Pannon Tükör kulturá-
lis folyóirat támogatását. A tá-
mogatás összegéül 6 igen sza-
vazattal egyhangúan elfogad-
ták a kért egymillió forintot.

KÖZGYÛLÉSE 
ANYAGI SEGÍTSÉGET

KAPHATNAK
Az Ügyrendi, Jogi és Közrendi

Bizottság a december 13-ai ülésén
támogatta a pénzbeli és természet-
ben nyújtott szociális és gyermek-
védelmi ellátásokról szóló rende-
let módosítását. A törvény lehetõ-
vé teszi az önkormányzatoknak,
hogy év vége táján, amikor már
lehet látni, hogy a költségvetésben
mennyi pénz marad szociális cé-
lokra, alkothat olyan rendeletet,
amivel segítséget nyújt azoknak
az embereknek, akik év közben
kiszorultak a szociális ellátásból.
Ezeket újra lehet a rendelet értel-
mében vizsgálni, és nem rendsze-
res szociális támogatás formájá-
ban anyagi segítséget kaphatnak
az önkormányzat pénzforrásaiból.
A bizottság egyhangúlag támogat-
ta, hogy a 2005-évi pénzbõl is le-
hetõség nyíljon erre a szociális tá-
mogatásra.
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GYARAPODÓ VAGYON KINEK AZ ÉRDEKE? A ROMA KISEBBSÉGÉRT

Nagy József György, a Dunántúli Roma
Vezetõk Szövetsége elnöke kisebbségi jelölt-
ként került a képviselõ testületbe. Elsõsorban
arról foglalta össze a gondolatait, milyen lehe-
tõségei voltak az elmúlt esztendõben arra, hogy
a neki bizalmat szavazók érdekeit képviselje:

– A 2002-es helyhatósági választások során
nem kevesebbet vállaltam, mint hogy méltóan
képviseljem a városunkban élõ cigányságot.
Képviselõtársaim közül talán egyedül én tudom
mindennap fogadni a választópolgárokat. Napi
ügyfélforgalmam átlagosan 8-10 fõ. A város-
ban élõ cigányság legnagyobb problémája a
munkanélküliség, a lakhatás kérdése. Minden
erõmmel azon dolgozom, hogy a lehetetlen
helyzetben élõ embereket segítsem. Megköny-
nyíti a munkámat, hogy rendkívül jó csapat se-
gíti tevékenységemet. Éveken keresztül nem
tudtam elérni, hogy képzett cigány szakember
bekerüljön a szociális szférába, ezért pályázati
segítséggel szeretném bebizonyítani, hogy
szükség van a munkájára. Szervezetünk támo-
gatásával felvállaljuk a képzés és foglalkozta-
tás egy részét is. Az elmúlt évben közel l20
hátrányos helyzetû embernek sikerült szakmát
és foglalkoztatást biztosítani. A város Szociá-
lis és Egészségügyi Bizottságának vagyok a
tagja, így hiteles képet tudok alkotni az itt élõ
cigányság helyzetérõl. Eredményesnek mond-
hatom az itt végzett munkámat. Az elmúlt év-
ben kiutalt szociális bérlakások jelentõs részét
az arra rászoruló cigány származású családok
kapták. Tudjuk, az igény sokkal nagyobb, több
olcsó bérû lakásra lenne szükség. A Szociális
Osztállyal minta értékû a kapcsolatom, bátran
fordulhatok hozzájuk segítségért. Véleményem
szerint nagy szükség lenne egy kisebbségi és
civil referensre a hivatal rendszerében. Az õ
feladata lehetne többek között, hogy könnyeb-
bé tegye a kisebbségi önkormányzatok, civil
szervezetek kapcsolatfelvételét a települési ön-
kormányzattal. Közremûködhetne a pályázati
lehetõségek szélesebb körû megismertetésében
is. Kívánom, hogy a 2006-os év hozza meg a
város életében az oly rég várt fellendülést. Az
itt élõknek szüksége van a fejlõdésre, a munká-
ra, a biztonságra. 

– A 2005-ös év lassan véget ér, és megítélésem
szerint sokkal nehezebb volt, mint a 2004-es. Ne-
hezebb, feszítettebb volt a pénzügyi helyzet. Ne-
kem az a legfontosabb, hogy a gazdasági kérdé-
sek rendben legyenek. Azokat a célokat, amelye-
ket kitûztünk, többségében teljesíteni tudtuk. Ne-
héz év van mögöttünk, hiszen az ingatlanértékesí-
tések nehezebben mentek, mint korábban, ugyan-
akkor a beruházások miatt rengeteg kiadás je-
lentkezett. A közbeszerzési eljárások hosszabb
idõt vesznek igénybe, s emiatt maradtak el fel-
adatok, nem valósultak meg tervezett beruházá-
sok az idén. Ezzel együtt azt mondhatom, sok
mindenben sikerrel jártunk, gondolok itt az utak
felújítására. Sajnos az átfogó útfelújítás rengeteg
gonddal, lakossági kifogással jár, de azelõtt az
utak rossz állapotára volt panasz. Azt gondolom,
bár nem kis nehézségek árán, némi csúszással,
de elkezdõdött, és most ki kell várni, hogy befeje-
zõdjön a beruházás – mondja Kereskai Péter. 

– A költségvetés elõkészítési szakaszában
milyennek ítéli meg a jövõ évi büdzsét?

– Ennyire jól elõkészített költségvetés nem
volt még, viszonylag jó pozícióból indul, s ta-
lán nem kell majd annyit faragni sem, mint
korábban. Ennek ellenére ez sem lesz köny-
nyebb, mint a 2005-ös volt. 

– Gyakran éri a mostani testületet (is) az a
vád, hogy elherdálja a város vagyonát. Ön mi-
ként látja ezt?

– Valóban gyakran elhangzik, de én nem így
látom. Csak meg kell nézni a költségvetés vonat-
kozó sorait: mekkora különbségek vannak a beru-
házási kiadások és az eszközértékesítések között a
beruházások javára. Többmilliárdos értékek jön-
nek létre, s nem hiszem, hogy forgalomképtelen
vagyont gyártana a város magának. A város va-
gyona gyarapszik, s ezt számokkal is ki lehet mu-
tatni. A másik a mûködés kérdése. Eddig mindig
az volt a tét, hogy mûködõképes maradjon a vá-
ros intézményhálózata, most annyival nehezebb a
helyzet, hogy ehhez egy kicsit több hitelt kell fel-
venni. Ez a közgyûlés mindenkor azon volt, hogy
ne a mûködést és az egyéb önkormányzati felada-
tok finanszírozását kelljen hitelbõl megoldani. A
beruházásokat kell hitelbõl finanszírozni, s az sem
igaz, hogy ezek nem hoznak hasznot. 

A FIDESZ-MDF-MKDSZ közös listájáról
került a képviselõtestületbe dr. Kolonics Bá-
lint, aki az Ügyrendi, Jogi és Közrendi Bizott-
ságnak is tagja. Az önkormányzati ciklus har-
madik esztendejét így foglalta össze:

– A közgyûlési munkán érezhetõ a választá-
sok közelsége, mert az elõterjesztésekben meg-
jelenõ feladatok idõszerûsége sokszor megkér-
dõjelezhetõ. A közgyûlés összehívásának a
módja és ideje számtalan esetben nem az elvég-
zendõ feladatokhoz igazodott, sokkal inkább
ahhoz, hogy a polgármester mikor tudhatta ma-
ga mellett a biztos szavazótáborát, mikor szá-
míthatott a többséget jelentõ tizenöt kézre. Szo-
morúnak tartom, hogy vannak olyan képviselõk,
akik meggyõzõdésük ellenére – miután a bizott-
ságban vagy a közgyûlésen ezirányú vélemé-
nyüket kifejtették –, a testületi ülésen ezzel el-
lentétesen szavaznak, együtt a frakciójukkal.
Fontosabb számukra a képviselõi szék, mint a
nagykanizsai emberek boldogulása, mindenna-
pi élete? Nem a választópolgárok, hanem a
frakciójuk elvárásainak akarnak megfelelni? A
közgyûlési és a bizottsági munkára is igaz, hogy
egyértelmûen látszik, az MSZP-SZDSZ koalíció
igyekszik a jegyzõt háttérbe szorítani, ezzel en-
gedve utat akár a törvénytelenségnek is. Jó pár
esetben fordult elõ, hogy törvényességi jelzés
ellenére hozták meg határozatukat.

– Milyennek látja az Ügyrendi, Jogi és
Közrendi Bizottság munkáját?

– A bizottsági munka szerepe, jelentõsége az
elmúlt három évben fokozatosan leértékelõdött.
Hogy miért mondom ezt? Mert a szakbizottságok
döntéseit számtalan esetben hagyta figyelmen kí-
vül a közgyûlés. Erre való figyelemfelhívásunk
ellenére, legtöbbször a polgármester úr javasla-
tára hozott a testület az illetékes szakbizottsággal
ellentétes döntést. Sajnos olyan is nemegyszer
megtörtént, hogy egy elõterjesztés úgy került a
közgyûlés elé, hogy az illetékes bizottság azzal
elõzõleg egyáltalán nem foglalkozott. Ami pedig
konkrétan az Ügyrendi, Jogi és Közrendi Bizott-
ságot illeti: nem értem, hogy ügyrendi kérdések-
ben miért nem a bizottságunk foglal állást, ha-
nem – sok esetben a jegyzõt is megelõzve – az al-
polgármester. Mindezeken változtatni kell …
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Papp Nándor a Városfejleszté-
si, Környezetvédelmi és Idegen-
forgalmi Bizottság elnöke, a
Közbeszerzési bizottság tagja.
Ebbõl adódóan, fõként városfej-
lesztéssel kapcsolatos kérdések-
kel fordul hozzá a lakosság. 

– Az építési munkák megnöve-
kedtek, elindultak a befektetések,
ezek nyilvánvalóan érintették a
bizottságot. Jó minõségben elké-
szült a kórház „E” épülete, a
„B” épület folyamatosan épül,
átadásra került a Fogyatékkal
Élõk Otthona. Nem felhõtlen a
helyzet a volt mozi mûemlék épü-
letének felújításával, mert a bon-
tás után sokkal rosszabb állapo-
túnak találtuk, mint azt gondol-
tuk. A határidõt sem lesz könnyû
tartani, hiszen a homlokzat resta-
urálási munkáit május elõtt nem
lehet elkezdeni. Számomra elég
disszonáns volt az ‘56-os emlék-
mû pályázata. Negyven munkát

megnéztünk, de kevés volt közöt-
tük a figuratív alkotás. Azok is
olyan közhelyeket tartalmaztak,
olyan világfájdalmat közvetítet-
tek, hogy végül egy nonfiguratív
tervet fogadtunk el. Öröm, hogy
sok út készül, de a közbeszerzési
elõírások következtében csak ok-
tóberben lehetett nekiállni a mun-
káknak. Rosszul érintett az Arany
János utcai körforgalom ügye,
lassan két hónapja le van zárva a
Magyar utca, és látható munka a
közmûkiváltások kivételével még
nem történt. Szomorúsággal tölt
el, hogy döntésével a közgyûlés a
forgalomcsillapítási tervek közül
a Centrál elõtti terület térburko-

lását helyezte elõtérbe a sokkal
fontosabb körforgalmak létesítése
helyett. Aminek örülök még, hogy
beindult a Panel plusz program,
melyen 34 társasház tudott indul-
ni. Helyi vállalkozó kivitelezés-
ében határidõre, gyorsan és szé-
pen elkészült a Csónakázó-tói sé-
tány gyalogoshídja.

– Milyen problémák megoldá-
sát várja a jövõben?

– Várom a helyi építési sza-
bályzat elfogadását, mert csúszás-
ban vagyunk. Örülök, hogy a 16
községet és Nagykanizsa fennma-
radó részeit érintõ szennyvízháló-
zat elkészül 2007-2010 között.
Örülök, hogy kezdeményezésemre
folytatódik a volt polgármesterek
síremlékeinek felújítása. 

Területileg a legnagyobb, ösz-
szetettségében a legheterogénebb
választókörzet egyéni képviselõje
Papp Péter. Körzetében megta-
lálható a régi kertvárosi lakó-pi-
henõ övezeti rész a Katonaréten,
a falusias terület Bagolán és
Fakoson, valamint a látványosan
épülõ-szépülõ Szabadhegy és a
közéjük beékelõdõ Sánc. Milyen
évet tudhat maga mögött a vá-
lasztókörzete? – tettük fel a kér-
dést a képviselõnek.

– A legnagyobb beruházás a
térségben megvalósuló csatorná-
zás, ami érinti Kisfakost és Bago-
lát. Ez a program 2006. õszére
fejezõdik be. Próbáltam úgy irá-

nyítani a dolgokat, hogy minden
településrész fejlõdjön és mutat-
kozzon meg a felzárkóztatás is.
Így készült el a Tavasz utca fel-
újítása, a kórház körüli parkolók
bõvítése, a Tersánczky utca teljes
felújítása, szélesítése, az Alsó-
Szabadhegyi út csomópontjának
kialakítása a 7-es fõközlekedési
útra. Folyamatban van a sánci
orvosi rendelõ és a közösségi ház
felújítása. Sikerült Bagolán és
Fakoson jól mûködõ közösséget
kialakítani a Városrész Szépítõ
Egyesületek köré. Színvonalas
közösségi munkájukkal forintban
nem mérhetõen teszik értékeseb-
bé a környezetüket. Sajnos hosszú

a sora azoknak a feladatoknak is,
amelyek megoldása várat magá-
ra. Elsõként a szabadhegyi kerék-
párutat kell említenem. Kézzel
fogható közelségbe került a 7-es
és 61-es fõút városon kívüli ösz-
szekötése, ez tehermentesítené
igazából a városrészt. Nem
mondhatunk le arról a tervünk-
rõl, hogy Kis- és Nagyfakos gáz-
ellátását megoldjuk. Ma még
ezek a város legelmaradottabb
részei az autóbusz közlekedés, a
gáz- és csatorna ellátás szem-
pontjából. Remélhetõleg sikerül
elõrelépni a következõ idõszak-
ban a régi bagolai szeméttelep
lezárása, rekultivációja területén

is. E szétszórt településrészen ál-
landó feladat a csapadékvíz elve-
zetése és a hegyi utak javítása,
megépítése. Szeretném megõrizni
a városrész lakó-pihenõ övezeti
jellegét, azt mind fejlettebb inf-
rastruktúrával kiszolgálni.

EREDMÉNYES ÉVET ZÁRHATUNK

– A kiskanizsaiak gondjai, örö-
mei nem ismernek körzethatáro-
kat, a választópolgárok sem asze-
rint keresik a képviselõt, hogy
melyik körzetet képviseli. Ez így
is van rendjén, hiszen a város-
résznek egy temploma, egy isko-
lája, egy temetõje egy óvodája,
egy közmûvelõdési intézménye
van – mondja Polai József. 

– Képviselõi munkáját meny-
nyiben segítette a városrészben
mûködõ részönkormányzat?

– Én magam csak pozitívumo-
kat tudok errõl mondani. Számos
megoldásra váró feladatról sze-
rezhettem segítségükkel tudomást. 

– Milyen problémák oldódtak
meg, s melyek nem?

– Az utak, járdák terén számos
pozitív változás történt, köszönhe-
tõen a VIA Kanizsa Kht-nak, de
sok olyan terület van, ahol nem
történt elõrelépés, annak ellenére
sem, hogy ígéret volt rá. Szerettem
volna elérni, hogy új lakótelkeket
alakítsanak ki a városrészben, hi-
szen egy település megújulásához
fontos, hogy fiatal családok tele-
pülhessenek le. Sajnos ez csak cél-

kitûzés maradt. Nem jártam siker-
rel a rendelõ-felújításáért vívott
„csatában” sem, hiszen a rossz ál-
lapotban lévõ kiskanizsai rendelõ
kikerült az idén felújítandók közül,
jóllehet az eredeti rangsorban még
szerepelt. Pozitívumként említe-
ném a megújult buszvárókat, a
Szent Flórián téri kerítésépítést,
amely összefogással valósult meg,
és a legutóbb nyertes pályázatot is.
A négymilliós peremkerületi kul-
túrházi alapból egymillió forintot
sikerült szerezni a kultúrház
felújítására. Az új játszóteret szin-
tén az idén avattuk fel. Pozitívum-
ként említhetem azt a két, újonnan
kialakított szociális bérlakást,
amelyet javaslatomra az óvoda
használaton kívüli helyiségeibõl

hoztak létre. Az egyik szociális
bérlakás lesz, a másik mûvelõdési
célokat szolgál majd. A település-
részen végigmenõ, úgynevezett he-
gyi utat is sikerült járhatóvá tenni
a VIA Kanizsa Kht. jóvoltából.

– Mi a siker története?
– Palángi Krisztina, a Pályázati

Iroda vezetõje kereste meg a rész-
önkormányzatot a lehetõséggel,
amelyet eredendõen lakótelepeken
mûködõ mûvelõdési intézmények
felújítására írtak ki. A részönkor-
mányzat úgy döntött, megpróbál-
kozik. A pályázatot sikerült befo-
gadtatni, s tízmillió forintot költ-
hetünk a Móricz Mûvelõdési Ház
rendbetételére. Ebbõl kicserélik az
elavult parkettát, felújítják az
elektromos hálózatot, kicserélik a
rossz nyílászárókat, akadály-
mentesítik és lefestik az épületet.

GONDOK, MEGOLDÁSOK

ÖRÖM ÉS SZOMORÚSÁG
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– Két nagyon fontos feladata van egy önkor-
mányzati képviselõnek, az egyik hogy a fejlesz-
tések, az adott körzetben szükséges beruházá-
sok megtörténhessenek, és ezáltal a peremke-
rületi körzetek is a várossal arányosan fejlõd-
hessenek. A másik a helyi közösség fejlesztése,
a közösségformáló erõk támogatása. Progra-
mok, kezdeményezések segítségével az adott

közösség összetartozásának segítése – mondja
Sajni József, Miklósfa-Ligetváros képviselõje.

– Melyik cél valósult meg sikeresebben?
– A közösségformálásban több eredményt

könyvelhetek el, számos olyan program volt
az utóbbi idõben Miklósfán, amely az össze-
tartozást erõsítette. Ezek a programok azok-
nak a civil szervezeteknek, kluboknak a segít-
ségével valósulhattak meg, amelyek már évek
óta jelen vannak a miklósfaiak életében. Sok
mindent vihettünk véghez a közremûködésük-
kel, példaként említhetném a hegykaput, az
útépítést, az idõsek napját, a nótaesteket. 

– Milyen beruházások tették élhetõbbé körzetét?
– Részben megvalósult a kerékpárút. Nem

valósult meg azonban a Miklósfa tér, amely-
nek terveit én magam nem engedtem közgyû-
lés elé, mert nem az eredeti elképzelések sze-

rint készült el. Ez a beruházás áthúzódik a kö-
vetkezõ évre. Szerettem volna, ha nemcsak
egy utcában javították volna ki a járdát és az
útburkolatot, de most csak ennyire futotta. 

– Megújult a városrész iskolája is!
– A beruházás összességében negyvenmillió-

ba került. A fûtésrekonstrukció mellett meg-
újult a világítás, új a vizesblokk is. Az óvodá-
ban is volt néhány kisebb felújítás. A ligetváro-
si részen is sikerült egy gyûjtõutat megépíteni.  

– Mire fordította képviselõi keretét?
– A beruházások kiegészítésére tartalékol-

tam a pénzt, ezek megvalósulását  segítettem.
A Miklósfa út és a Szentendrei utca találkozá-
sánál egy buszöböl-pár kialakítását terveztük,
ám ez az idén nem valósul meg, a tervezése
most folyik, így az erre szánt keretet is intéz-
ményi beruházásokra fordítottam. 

Stróber Gábor önkormányzati képviselõ
választókörzete a Király úti körforgalomtól
egészen a Kögáz telepig terjed.

– Véleményem szerint a képviselõknek az a
feladata, hogy elsõsorban a területén lévõ
ügyes-bajos gondokat vállalják fel. A 2005-ös
év eredményeirõl szólva örömmel tölt el, hogy

jelentõs kisbefektetõi beruházások történtek az
Ipari Park területén. Jelentõs számú  intéz-
mény található a körzetemben, gondolok a fõ-
iskolára, a kollégiumára, a Cserháti és Thúry
SZKI-ra, a MÁV óvodára és a MÁV Kodály
Zoltán Mûvelõdési Házra. Úgy értékelem, a la-
kosság felvetései alapján, képviselõtársaim se-
gítségével, sikeres évet tudhatok magam mö-
gött. Állami támogatással megújulhatott a fõis-
kola. A nyugdíjintézet elköltözésével felszaba-
dult egy régi épület, mely közvetlen csatlakozik
a Thúry iskolához. Szorgalmaztam, hogy ezt az
iskola vehesse birtokába. Javaslatom meghall-
gatásra talált, a város vezetése támogatta, és a
felújítás során az iskolához csatolták az
épületet. A Városi Uszodánál 63 millió forintos
fejlesztés történt, megújult a gépház, a fürdõk,
és kültéri gyermekmedencével gazdagodott a
szolgáltatás. 

– Milyen kérésekkel keresi fel a lakosság?

– Elsõ helyen szerepelnek a közvetlen köz-
érzetet javító kérések, így a parkok, füves te-
rületek, járdák rendben tartása. Nem panasz-
kodhatom, a kátyús utakat helyrehozták, jár-
daépítés történt a Szemere utcában, megkez-
dõdött és jövõre folytatódik az útépítés az Er-
dész utcában. A Sétakertben felújították a vas-
úti hídtól a strand bejáratig a gyalogutat. Ja-
vaslatomban szerepel a temetõi utak kiépíté-
se. Megtörtént a temetõben a kapubejáró kör-
nyékén az aszfaltozás, átkötõ út is épült.  

– Képviselõi keretét mire használta fel?
– Lakossági illetve a körzetben tevékenykedõ

háziorvos felvetésére az orvosi rendelõtõl a vas-
úti átjáróig új aszfaltréteg került a járdára. Nyu-
godt szívvel állíthatom, hogy a körzetben a lakos-
ság a közterületek, parkok karbantartását jónak
tartja, ezt a közelmúltban meg is köszöntem a VIA
Kanizsa Kht. és a Park Kft.-nek. Megtörtént a te-
metõt és környékét érintõ viharkárok helyreállítá-
sa is. A viharkárok eltakarítása nagy feladatot
rótt a városüzemeltetésen kívül a tûzoltóságra is.

FEJLESZTÉSEK ÉS KÖZÖSSÉGFORMÁLÁS

Scháb György a FIDESZ-MDF-
MKDSZ közös listájáról került a
közgyûlési tagok sorába. Az el-
múlt esztendõ képviselõtestületi
munkájára õ így emlékszik vissza:

– Kritikai szemmel venném gór-
csõ alá a közgyûlés és a Pénzügyi
Bizottság – melynek én is tagja va-
gyok – munkáját, természetesen
nem figyelmen kívül hagyva a cik-
lusban elért eredményeket. Emlék-
szem a 2002-es önkormányzati vá-
lasztás idõszakára, amikor a helyi
közéletben szerepvállalásra aspirá-
lók arra hívták fel a figyelmet, hogy
egyéni érdekeket mellõzõ, kizárólag
a város érdekeit szem elõtt tartó,
pártpolitikától mentes önkormány-
zati munkára van szükség. A ciklus
eddigi történései arra utalnak, hogy

ez nem tudott megvalósulni. A köz-
gyûlés ülésezésének rendjében fel-
tétlenül elõre kellene lépni! Sokszor
az utolsó pillanatban értesülünk ar-
ról, hogy közgyûlést kívánnak ösz-
szehívni, sõt, velem az is elõfordult,
hogy a közgyûlés lezajlott már, mi-
re a meghívót megtaláltam a posta-
ládámban. Tipikusnak mondható,
hogy az utolsó pillanatban kapunk
meg többoldalas közgyûlési anya-
gokat. 

– Mi a véleménye a bizottság te-
vékenységérõl?

– Elsõsorban a bizottsági munka
leértékelõdését nehezményezem. A
közgyûléseken meglehetõsen gyak-
ran találkozunk olyan elõterjeszté-

sekkel, amit az illetékes szakbizott-
ság nem is látott, ilyen volt például a
kórház részérõl történt ideiglenes
pénzeszköz átadásának a kérdése,
amirõl sem a Pénzügyi Bizottság,
sem a Közgyûlés elõzetesen nem tu-
dott, csak utólag kiszivárgott plety-
kák alapján derült fény az esetre. A
másik, amikor a Közgyûlés a szakbi-
zottság ajánlásával ellentétes dön-
tést hoz. Kevés olyan helyzetet tudok
elképzelni, amikor egy szakmailag
vegyes összetételû testület jobban át-
lásson szakmai kérdéseket, mint egy
szakemberekbõl álló grémium. Ezek
a jelenségek nem a szakmaiság és a
pártatlanság irányába mutatnak.
Mint ahogy az is egy sor kérdést vet

fel, vajon mi az oka annak, hogy né-
hány héttel ezelõtt különösebb in-
doklás nélkül bizottsági tagokat, el-
nököket váltottak le. Egy dolgot biz-
ton lehet állítani: a leváltott emberek
munkája nem volt kifogásolható. 

KRITIKUSAN

JÓ KÖZÉRZETBEN
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– Eseménydús, mozgalmas évet zárunk, ta-
lán eredményeset is. Városunk jövõjét megha-
tározó beruházásokat indítottunk.Választó-
körzetemben több területen befejezõdtek az
útfelújítások. (Terv utca, Múzeum tér, Csen-
gery út.) A munkák folyását figyelemmel kí-
sértem, ahol hiányosságot láttam azt szóvá
tettem a hivatalban.Remélem, a Felsõ temp-
lomnál folyó útfelújítás elnyeri a városlakók
tetszését, hisz az aszfalt alól elõkerültek a régi
bazalt kockák és azok visszarakása kezdõdött
el – kezdte mondandóját Szányiné Kovács
Mária, amikor év végi zárszámadásra kértük.

– Jó hír lehet az is, hogy elkészült a belvá-
ros forgalomcsillapítási terve. 

– Valóban. A kivitelezés a Centrál sarok átala-
kításával kezdõdik tavasszal. Ha elkészül, folyta-
tása lehet a Fõ utcán és az Erzsébet téren vállal-
kozók által kialakított teraszok rendszerének.

– Mit tapasztalt a fogadóórákon? 
– Így, év végén elmondhatom, hogy érdemes

volt a fogadóórám helyszínét bõvíteni. Az IKI-
nél tartott fogadóórámon többen felkeresnek,
számos jó ötletet és tanácsokat kapok a mun-
kámhoz, így például a képviselõi keret felhasz-
nálásáról. A  közös gondolkodás eredménye
volt a Felsõ templom külsõ megvilágítása ta-
valy karácsonyra. Az utolsó fogadóórámon a
Förhénci hegy útjavítását kérték tõlem, mert a
pincéket nem lehet jármûvel megközelíteni. Ez
a terület ugyan nem tartozik a választókörze-
temhez, de a választókörzetemben lakók problé-
mája. Tehát, segíteni kell. Sajnos nem sikerült
megoldanom a belvárosi kismamák kérését.
Nem találtam helyszint egy szép belvárosi ját-
szótér építéséhez. Nem tettem le róla, tovább
keresem azt a területet, ahol jövõre megvalósít-
hatom. A Pénzügyi Bizottságban is tevékenyke-
dem, elkezdõdött már a költségvetési vita. Cé-
lunk az egyensúly megteremtése, az intézmény-
rendszer hatékony mûködtetése, a Kanizsa Fej-
lesztési Terv  pénzügyi alapjainak megteremté-
se. Mindez csupán néhány fontos szelete az éves
munkámnak. Szeretném megköszönni választó-
im segítségét, bizalmát és kérem, minél többen
jöjjenek el a fogadóórámra, hogy együtt gon-
dolkodjunk szeretett városunk jövõjérõl. 

A MIÉP listájáról került a közgyûlésbe Za-
kó László képviselõ. Így látja az elmúlt hóna-
pok kanizsai történéseit:

– Számomra minden bizottsági és képviselõ-
testületi ülés egyenlõ egy nagy dózisú adrena-
lin bombával, mert egy kezemen meg tudom
számolni azoknak a tárgyalt anyagoknak a
számát, melyeknek a tartalmával maradékta-
lanul egyet tudtam érteni. Mindenhol felfede-
zem a kiskaput vagy a koncepció hiányát. A
kézbe vett elõterjesztéseken az emberfia nem
tud eligazodni. Hemzseg a helyesírási hibától,
az értelemzavaró kifejezésektõl és a szakma-
iatlanságtól. Még ha a bizottsági szakaszban
esetleg meg is tudom gyõzni a Gazdasági Bi-
zottságban velem együtt tevékenykedõ tagtár-
saimat az elõterjesztés visszásságairól, mire
az anyag a közgyûlés elé jut, a pártfegyelem-
nek megfelelõen szavaznak a képviselõk.. Or-
dító érdekellentét feszül a koalíciós partnerek
között és még önmagukon belül is, akkor meg-
érthetjük, hogy azok, akik figyelemmel kísérik
a közgyûlés munkáját, miért annyira pesszi-
misták a város jelenét és jövõjét illetõen. Még
felsorolni is sok lenne a közvéleményben visz-
szatetszést keltõ és közgyûlési határozattal
megpecsételt, néha még törvénybe is ütközõ
döntéseket. Önmagasztalásért, dicshimnuszért
a kormányoldalnak nem kell a szomszédba
mennie, miközben a munkanélküliek száma a
városban folyamatosan nõ, az eladósodottság
pedig az egekbe szökik. Még érzelmi húrokon
sem tud a városvezetés jól játszani, mert min-
den személyében érintett véleményét félrelök-
ve olyan ’56-os emlékmû mellett tette le a vok-
sát, amelyhez – az elfogadott határozat értel-
mében – a szobrásznak külön tájékoztató uta-
lást kell készítenie, hogy világossá váljék a
mûvészi akarat. A döntéseken egyszerûen át-
süt a jövõ évi választások közelsége, minden
képviselõi felszólalásban érezhetõ a szavazat-
gyûjtési szándék, még ha ezeknek a városra
nézve semmilyen jobbító eredménye nincs is.
Ha a szavaimat bárki a képviselõk közül két-
ségbe is vonná, igazamat bizonyítja, hogy ma-
gánbeszélgetéseinkben velem értenek egyet.
Ezért színjáték az, ami a közgyûlésben folyik.

Dr. Szabó Csaba most nem a városi kórház igaz-
gatójaként, hanem a hármas választókörzet képvise-
lõjeként adott számot az elmúlt év munkáiról.

– A nagykanizsai hármas választókörzet a belvá-
rosban található, egész pontosan a belváros észak-
keleti része. Ez nagyjából a Rozgonyi utca az Eöt-
vös tértõl végig az Erzsébet térig, a Kinizsi utca, a
Magyar utca eleje egészen a Rákóczi utcáig, és ide
tartozik még a Korvin és a Berzsenyi lakótelep.
Problémáit tekintve is tipikusan belvárosi választó-
körzet az enyém. Nos, ha engem a képviselõi tevé-
kenységemrõl kérdeznek, mindig hozzá szoktam
tenni: az én egyéni megválasztásom volt az elsõ,
amikor úgymond baloldali képviselõ került a hár-
mas körzet képviseletére. Ezt azért hozom fel, mert
ez is egy tipikus belvárosi helyzet. Egy értékelésnek
nagyon sok nézõpontja lehet, én most azokat a
szempontokat veszem elõ, amik nekem kedvezõek.
Az értékelésem természetesen nem biztos, hogy
egybevág a választópolgárok értékelésével. Amikor
a nagykanizsai képviselõ testületbe bekerültem,
mint az SZDSZ és az MSZP által támogatott párton
kívüli, egyébként a közéletben intézményvezetõként
ismert ember, jól ismertem a város problémáit. El-
várásaim voltak a saját tevékenységemet illetõen,
és ezek az elvárások egy nagyon egyszerû fontossá-
gi sorrendben sorolhatók fel mind a mai napig. A
legnagyobb közérdek a város érdeke. Aztán követ-
kezik egy kisebb csoport érdeke, de még mindig
nem biztos, hogy csak a hármas választókörzet ér-
deke, majd jöhet sorra a hármas választókörzet ál-
talános érdeke, végül ezen belül az egyes utcák ér-
deke. A képviselõi munkámat e szerint végzem
mind a mai napig. Ezzel nem vagyok népszerû, de
azt vallom: ha nincs rendbe téve a város, akkor
nincs értelme egyéni problémákkal foglalkozni. Az
elsõdleges cél a város költségvetésének rendbe té-
tele volt, amit emelt fõvel állíthatok, hogy sikerült.
Majd azokra a közellátásokra, közösségi urbánus
dolgokra lehessen elegendõ pénzt fordítani, amik
irritálóan rosszul mûködnek, például az úttestek és
járdák felújítására. A három év alatt bebizonyoso-
dott, ez a képviselõi testület nagy, sok millió forin-
tos beruházásokat tud elõidézni és véghezvinni. Az
idei évi képviselõi keretemet pedig a Hétszínvirág
Óvodában többek között az óvoda bútorzatának
korszerûsítésére fordítottam. 
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HEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONT HEVESI SÁNDOR MÛVELÕDÉSI KÖZPONT 
Széchenyi tér 5 – 9. Tel.:  311– 468, e-mail: nk.hsmk@chello.hu

Jegyárusítás: 14 – 18 óráig 

DECEMBER 17. 17 ÓRA – ROCK KLUB, 
AZ OLD MIX EGYÜTTES KONCERTJE a rendezvénysorozatot az
NKÖM  a PANKKK program keretén belül támogatja. Belépõdíj: nincs

DECEMBER 19. 19 ÓRA – A FIATALOK 
SZÖVETSÉGE  VÍGJÁTÉK A Hevesi Sándor Színház elõadása

HEVESI – BÉRLET Belépõdíj (pótszék): 1300 Ft

DECEMBER 20. 19 ÓRA A FIATALOK SZÖVETSÉGE –
VÍGJÁTÉK  BRÓDY – BÉRLET Belépõdíj(pótszék): 1300 Ft   

DECEMBER 22. 10 ÓRA  – KARÁCSONYI JÁTSZÓHÁZ
Mézeskalács és karácsonyi ajándékkészítés. Vezeti Millei Márta és

Pulai Lászlóné népi iparmûvész 

JANUÁR 12. 15 ÉS 19 ÓRA – KÉPZELT RIPORT 
EGY AMERIKAI POPFESZTIVÁLRÓL – MUSICAL

A veszprémi  Pannon Várszínház elõadása
Belépõdíj: 1300 és 1700 Ft

Érdeklõdni: 
(30) 3060-597

AZ 
EGÉSZSÉGÜNKÉRT

A városi könyvtárban:

CSANÁDI MÁRIA 
TERMÉSZETGYÓGYÁSZ

A meridián gyógyászat az
öngyógyítás XXI. századi
módszerérõl tart elõadást.

December 17-én 17 óra

FÉRFI 

FODRÁSZAT
Nagykanizsa, F� út 10.

(Húsáruház udvarában)

Nyitvatartás:
H-K-P: 7-13 óra,  
Sz-Cs: 13-19 óra

Kellemes
ünnepeket és
Boldog Újévet
kívánok kedves
Vendégeimnek!

ERZSI

HIRDESSEN 
A KANIZSÁBAN!
21000 HÁZTARTÁSBAN

VAGYUNK OTTHON

Kõnig menü 400 Ft / menü kiszállítva

Vállalati étkeztetést vállalunk
Étkezési jegyet elfogadunk

Havi étlap: www.konigmenu.hu
Érd.: 93/700-137
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Közeleg az év legszebb ünnepe, mely a
kellemes hangulatú családi együttlét mellett
kiadós falatozással jár. Hogy a bejglivel
„megspékelt” karácsonyi lakomázásokra a
fölös kilók ne, csak a szép élmények emlé-
keztessék – keresse fel Európa legnagyobb,
18 éves tapasztalattal rendelkezõ szépség és
fogyasztószalon láncolatát! 

Nem is kell Párizsba utaznia ahhoz,
hogy kipróbálja a forradalmian új és 100%-
ban hatékony alakformáló, fogyasztó, fes-
zesítõ módszert, mi elhoztuk Önnek a leg-
újabb francia karcsúsító receptet! Örömmel
tudatjuk Önnel, hogy a fõvárosban már nagy
érdeklõdés övezte PHYSIOMINS® láncolat
az Erzsébet tér 8. szám alatt megnyitotta
nagykanizsai központját. Szalonunkban
szakképzett munkatársaink várják Önöket, s
a rég vágyott feleslegtõl a kényeztetõ kezelé-
sek alkalmával nemcsak kellemes, bizalmas
légkörben szabadulhat meg, de a teljesen
nyugodt körülmények a relaxációra és a fel-
töltõdésre is lehetõséget nyújtanak. 

Minden bizonnyal ígértek Önnek már szám-

talan csodás fogyást, megerõltetés nélkül for-
málódó topmodell-alakot, de így vagy úgy so-
ha nem jártak sikerrel próbálkozásai. Ha már
Ön is kipróbált minden létezõ módszert, de a
várva-várt eredmény elmaradt, itt az idõ, hogy
felkeresse a nagykanizsai PHYSIOMINS®
szépségszalont, ahol professzionális szakem-
berek és a legmodernebb testkozmetikai keze-
lések garantálják, hogy végre elégedetten néz-
zen a tükörbe és lecserélje a ruhatárát!

S hogy az általunk garantált havi 5 kilo-
gramm súly-  és két ruhaméret csökkenéssel
járó módszer miben különbözik a többitõl? A
diétás-könyvek és a hagyományos fogyókú-
rák általában a beviteli, vagyis az étkezési ol-
dalon kezdik a fölös kilók leadásának had-
mûveletét. A Franciaországban 1985-ben
nemzetközi hódító útjára indult Physiomins®
módszer viszont kívülrõl. A cég kutatói ala-
posan feltérképezték az emberi bõr rétegei-
nek sajátosságait és sejtösszetételét, majd en-
nek megfelelõen fejlesztették ki azokat a
technikákat és készítményeket, amelyek leg-
hatékonyabban veszik fel a harcot a kerekded
formák, a fránya zsírpárnák és a hozzánk oly
makacsul ragaszkodó narancsbõr ellen.

Ha ellátogat a Nagykanizsa, Erzsébet tért
8 szám alatti szalonunkba egy computeres
diagnosztika után ingyenesen és kötelezett-
ségektõl mentesen mutatjuk be Önnek a
Physiomins® fogyasztó-programjaink lénye-
gét, majd célkitûzései alapján bõre minõsége
és egészségügyi állapota ismeretében sze-
mélyre szabott programot állítunk össze, ki-
alakítva az Ön számára legideálisabb kezelé-
si programot. Nyitási akcióink és nyílt napja-
ink alkalmával arra is lehetõsége nyílik,
hogy tegyen egy „felfedezõ kalandtúrát” a
Physiomins® csodálatos világába! 

Az Önre szánt másfél óra kényeztetés, a
megbízható gépek, s a hozzájuk használt lu-
xus termékek biztosan meggyõzi majd, hogy
közösen könnyedén valóra váltjuk álmát! In-
dulhat tehát a közös együttmûködés!

A nagykanizsai Physiomins® Francia Fo-
gyasztó Központot nemcsak azoknak ajánl-
juk, akik karcsúsodni szeretnének, hiszen ná-
lunk a volumen csökkenés, a lokális zsírége-
tés, a narancsbõr eltüntetése és a kötõszövet
feszesítés mellett egy kellemes relaxációval
egybekötött teljes méregtelenítésre is számít-
hat. A karcsúsítás nálunk egy komplex folya-
mat, hiszen a gépi kezelések mellet elismert
szakemberek által összeállított, egészséges és

hatékony, személyre szabott  táplálkozási ta-
nácsokkal is szolgálunk kedves vendégeink-
nek. Szakembereink a kúra során figyelem-
mel kísérik az alakváltozást, a zsírszázalék és
ruhaméret csökkenést is, folyamatos tanács-
adással és motiválással lelkesítik a karcsúsod-
ni vágyókat. S ha közösen elértük a hõn áhí-
tott karcsú alakot, annak megõrzésére stabili-
zációs kezeléssel és speciális étkezési taná-
csokkal szolgálunk elégedett ügyfeleinknek. 

Büszkén mondhatjuk, hogy azok, akik a
Physiomins® módszert választották, a kúra
végén 5 kg-mal lettek könnyebbek és leg-
alább két mérettel kisebb ruhákat vásároltak
maguknak! A hazai sztárvilág pár kiemelke-
dõ egyénisége is a mi módszerünknek kö-
szönheti karcsúságát, így például a színész-
mûsorvezetõ, Szulák Andrea, a kiváló szí-
nész, Kállóy-Molnár Péter, a Crystal front-
embere, Kasza Gábor, a konyhamûvészeti
mûsort vezetõ Kaszás Géza, Zoltán Erika
énekesnõ, a színész-énekes Gergely Róbert,
a tincsétõl megvált „ámokfutós” Kozsó, va-
lamint az Irigy Hónajmirigy vezetõje, Sipos
Tamás is. 

Nekik sikerült, a módszer tehát már bizo-
nyított! Vágjon bele Ön is! De ahogy már
mondtuk, nem csak azokat várjuk, akik
fogyni szeretnének, hiszen tapasztalataink
szerint a hölgyek egy része elégedett a súlyá-
val, csak bõrét szeretné megfiatalítani vagy
simává varázsolni. Nagykanizsai szalonunk-
ban hatékony módszerekkel végzünk testke-
zeléseket, amelyek eredményeként véglege-
sen eltûnik a cellulitisz, a bõr visszanyeri fe-
szességét és rugalmasságát. Stabilizációs ke-
zeléseink pedig garancia arra, hogy az elért
karcsúság hosszútávra megmaradjon!

Mielõtt a Physiomins® módszer mellett dön-
tene, lehetõséget nyújtunk egy teljesen ingyenes
és kötelezettségtõl mentes személyes diagnoszti-
ka elkészítésére, ahol szakembereink bemutatják
a legmodernebb testkozmetikai kezeléseket.
Meglátja, már az elsõ kezelés után is érezni és
látni fogja a különbséget.

Ön elhatározza, közösen valóra váltjuk!
Nálunk megtalálja a hosszantartó kar-

csúság boldogságát!
(x)

Physiomins® Francia Fogyasztó Központ
Nagykanizsa, Erzsébet tér 8.
Tel: (93) 789-990
Nyitva: Hétfõ - Péntek: 9-18, Szombat: 9-13

A HOSSZANTARTÓ KARCSÚSÁG 
BOLDOGSÁGA

HOGY AZ ÜNNEP UTÁN CSAK A SZÉP ÉLMÉNY MARADJON…
Havi 5 kg mínuszt és 2 ruhaméret csökkenést garantálunk!
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INGATLAN
Nk-án a belvárosban 110 m2-es

lakás jó állapotban eladó vagy ki-
adó. Érd.: 30/391-5609 (5663K)

Befektetõk figyelem! Nk bel-
városi 96 m2-es, 3 szoba + hallos
lakás , irodának is alkamas, eladó!
Irányár: 13,5 millió Ft. Érd.:
20/439-7780 (5709K)

Nk-án az Eötvös téren 3 szo-
bás, 85 m2-es, földszinti lakás
(12,5 MFt) és Múzeum téren egy-
szobás, 36 m2-es, I. emeleti lakás
(5,5 MFt) eladó, vagy családi ház-
ra cserélhetõ értékegyeztetéssel.
Érd.: 30/365-1654, hétköznap 16
óra után: 93/320-627 (5746K)

Belvárosi családi házban utcafron-
ti, kétszobás, összkomfortos lakás kü-
lön bejárattal irodának, lakásnak ki-
adó. Érd.: 30/635-1230 (5695K)

Kórház utcában reális áron, két
helyiségbõl álló üzlet (összterület
57 m2) egyben és külön is kiadó.
Érd.: 30/346-8191 (5727K)

Nk-án a Teleki út elején két-
szobás, bútorozott lakás hosszú
távra kiadó. Két havi kaució szük-
séges. Érd.: 20-313-4565 (5755K)

Audi 80-as 1,6-os TD, 89-es
évjáratú, friss mûszakival, korá-
hoz képest jó állapotban, sürgõsen
eladó. Érd.: 20/4296-903 (hétvé-
gén) (5721K)

T4K kistraktor, utánfutó, rotá-
ciós, kétfordítós eke eladó! Tel.:
93-329-302 (5756K)

Telstar 128 MB-os: MP3-
lejátszó + USB drive + digitális
diktafon + FM rádió funkció egy-
ben eladó 7500 Ft-ért. Érd.:
30/9932-534 

Babakocsik: újszerû, márkás,
kétfunkciósak, sokfunkciósak,
babahordozó autósüléssel,
négyévszakos kiegészítõkkel,

együtt 12.000–19.000 Ft-ért el-
adók. Tel.: 30/948-4276 (5738K)

Mindenféle könyvet, hagyatékot
vásárolok! Tel.: 20/555-3014 (5742K)

Hat személyes étkezõ, komód
cseresznyefából és tölgy tálaló el-
adó. Tel.: 20/555-3014 (5743K)

2 db 3,5 méteres ezüstfenyõ el-
adó! Érd.: 93/315-559 (este)
(5744K)

Fenyõgallyat vásárolok, tisztí-
tást is vállalok! Érd.: 30/542-
8757 (5750K)

Rendelésbõl visszamaradt,
bontatlan csomagolású Velform
szaunaöv eladó. Érd.: 18 óra után
a 93/321-734 (5753K)

Del 17”, 050, menüs monitorok
és internetezésre kiválóan alkal-
mas Del PIII Intel számítógépek
eladók 3 hónap teljes garanciával.
Tel.: 30/484-5477 (5757K)

Az Ön számára értéktelen vashul-
ladékot, forgalomból kivont gépjár-
mûvét készpénzért átveszem! Lakó-
kocsik is érdekelnek. Ugyanitt hasz-
nált autóalkatrészek eladók. Tel.:
30/641-7375, 30/592-8463 (5485K)

Építési vállalkozó új lakások
építését, régi házak felújítását, te-
tõszigetelést, ácsmunkákat, tetõ-
fedést vállal alvállalkozóként is!
Érd.: 70/503-9407, 93-322-109,
30/6398-825 (5604K)

Vállaljuk: sírok tisztítását, fel-
újítását, készítését számlára is.
Érd.: Horváth Zoltán, vállalkozó.
Nagykanizsa, Ady Endre u. 65.
Tel.: 06-93-333-449,  06-70-511-
7863 (5641K)

Két kanizsai srác megismerked-
ne hölgyekkel! Hívásotokat várjuk
a 30/517-6801-es számra! (5754K)

Megismerkednék 40-50 év
közötti nem dohányzó úrral. Tel.:
06-20-582-5755 (5758K)

Eladna, venne, cserélne?
Hirdessen a Kanizsa Újságban
jövõre is kedvezõ áron!

APRÓHIRDETÉS

AKCIÓ december 31-ig!
Személyi kölcsön kezes és fedezet nélkül 

1-3 napos elbírálással, 3%-kal alacsonyabb kamattal!
Havi törlesztõrészlet Kölcsön összege Futamidõ (hó)

5 812 200 000 Ft 60
13 247 500 000 Ft 60
24 853 1 000 000 Ft 60

THM: 18,00 % - 21,55 %

Igényeljen hitelkártyát díjmentesen! 
T-Mobile arany-, platinakártyával jövedelemigazolás nélkül 

max. 510 000 Ft-os hitelkerettel!

Tel.: 30/9949–003, 30/8589–760

Néha elcsodálkozom egy-egy
cikk olvasása közben, ho-
gyan lehet valaki vagy vala-
mi olybá tökéletes mint,
amit magáról mond.
A marketing  munka egyik
összetevõje valóban az, hogy
cselekedj és beszélj róla, és
ez így is van rendjén. Ná-

lunk cselekszünk és beszélünk is róla. Még ma is megállapítható,
hogy van, amit jól csinálunk, és van olyan, amit kevésbé jól –
tesszük a dolgunkat – javítjuk, ha kell átalakítjuk, jobbá tesszük.
A fejlõdés alapja a hibák és a problémák  megoldása. 

Ma a felgyorsult világunkban bizony a közlekedés tanítása nem
kis feladat. A mai kor emberének az érzelem világa, a fogékonysá-
ga, az anyagi motivációja, a szociális érzékenysége, a napi gondjai,
a pszichés állapota bizony egy teljesen más hozzáállást követel tõ-
lünk, független attól, melyik nemhez tartozik. Tehát ha jól akarjuk
tenni a dolgunkat, erre kell figyelni. Mibõl lehet ezt megtanulni?   Jó
kérdés! Könyvbõl, brosúrákból, tréningekbõl. Szerintem azoktól,
akik hozzánk fordulnak, számíthatnak ránk és nem utolsó sorban ta-
nácsokkal látnak el bennünket. Adnak tanácsot partnereink jó szán-
dékból, méreggel és néha irigységgel motiválva is. Nos ezt kell elfo-
gadnunk nekünk és ehhez feldolgozni a könyveinkbõl tanultakat. 

Ma nem a tegnapi nap van, holnap más lesz, ezt kell figyelembe
vennünk, hogy változni kell, a dolgát mindenkinek tennie kell és
javítani rajta. 

Ami biztos, valahol helyet foglalunk a piacon, de ezt pontos szá-
mok ismerete nélkül nem tudjuk meghatározni. Egyet tudunk: ha ok-
tatóink tudnak dolgozni, van munkájuk, az talán jelent valamit. Büsz-
kék vagyunk eredményeinkre – TESSZÜK A DOLGUNKAT!

Végezetül megköszönöm tanulóinknak a javító segítséget és azt, hogy
bíztak bennünk, oktatóinknak a pedig hasonló  gondolkodásmódot.

Mindenkinek kellemes ünnepeket és sikeres, balesetmentes,
kultúrált közlekedést az elkövetkezendõ hosszú évek alatt!

Kérem, hogy a velünk kapcsolatban állók és a majdani ügyfele-
ink is forduljanak bizalommal hozzánk, mert velük együtt vagyunk
–  talán nem túlzó a  kijelentés – egy sikeres csapat!

Kovács Tibor (x)

„TECHNIKA” Kft.
Nagykanizsa, Király u. 47. sz.
Telefon: 93/312-394
OKÉV szám: 20-088-05

TESSZÜK A DOLGUNKAT!
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December 3-án rendezte az NTE 1866 MÁV Rt. ha-
gyományos Nemzetközi Mikuláskupa Judoversenyét,
immár nyolcadszor. Az NTE sportcsarnokban közel
150 versenyzõ állt a tatamira. A hazaiak csapata 23 fõ-
vel indult, 45 súlycsoportban. A csapat kis létszáma
miatt volt, aki több súly és korcsoportban is megpró-
bálta magát. Így sikerülhetett, hogy a 23 judoka 26
aranyat, 12 ezüstöt, 5 bronzot és két ötödik helyet szer-
zett. Csapatverseny két kategóriában hirdettek: a D-sek
között II., a Diák korúaknál az I. helyért járó kupát
emelhették a magasba az NTE-sek. Különdíjból ötöt
gyûjtöttek be: Aczél Éva, Kardics Konrád, Lukovits
Balázs, Csonka Richárd és Orsós György érdemelték
ki a szép szobrocskákat. 

A 10 évesek között Orsós György 24 kg-ban II.,
Klepács Milos 26 kg-ban V., Baj Balázs 30 kg-ban III.,
Csöndör Olivér 33 kg-ban III., Kuzma Cintia 36 kg-ban
II. Huszár Martin a 10 éveseknél 27 kg-ban és a 11
éveseknél 28 kg-ban is II. lett. A 10 éves Lukovits Ba-
lázs a saját korcsoportjában +40 kg, a 11 éveseknél +49
kg-ban, valamint barátságos mérkõzéseken egyaránt I.
helyezést ért el. A 11 éves Kele Dávid 49 kg-ban I. lett.
A szintén 11 éves Csonka Richárd saját korcsoportjá-
ban 33 kg-ban és a 12 éveseknél 32 kg-ban egyaránt
aranyérmet szerzett. Kardics Konrád a 11 évesek kö-
zött 36 kg-ban, és a 12 éveseknél 35 kg-ban érdemelte
ki két aranyérmét. A 93-as születésû Kuzma Balázs 55
kg-ban II. lett. Aczél Éva 12 éves korcsoportban 45 kg-

ban I., a 13 éveseknél 41 kg-ban I., barátságos mérkõ-
zéseken pedig három I. és egy II. helyet mondhat ma-
gáénak. Az ugyanilyen korú Horváth Tamara saját kor-
csoportjában 38 kg-ban, a serdülõknél 36 kg-ban ara-
nyat, barátságos mérkõzéseken pedig két ezüstöt ka-
pott. Tar Bence 34 kg-ban I. és barátságos mérkõzésen
II. lett. Szentes Benjamin a 13 évesek között 41 kg-ban
III., a serdülõknél 40 kg-ban I., barátságos mérkõzésen
II. helyezést ért el. Balogh Szabolcs 45 kg-ban II., ser-
dülõ 44 kg-ban III., barátságosban II. lett. Mihovics
Szabina serdülõ 52 kg-ban és Ifi 50 kg-ban egyaránt a
dobogó legfelsõ fokára állhatott, s barátságos mérkõzé-
sen is aranyat szerzett. A serdülõ Korcsmáros Ádám 44
kg-ban V., Visnovics Dániel 70 kg-ban I. lett. Gaál
András az Ifiknél 60 kg-ban és barátságos mérkõzése-
ken 3 aranyat érdemelt ki, míg a szintén Ifi Aczél Lász-
ló 73 kg-ban III. lett. Kisjós Dávid junior kategóriában
66 kg-ban a dobogó második fokára állhatott.

ARANYESÕKÉT GYÕZELEM
A Dunántúli Gyermek I. Ví-

zilabda Bajnokság legutóbbi
fordulóján a CWG Kanizsa
VSE a Szombathely csapatával
18:10, a  Dunaújvárossal pedig
18:14 arányban nyert. Csapat:
Szabó Máté (kapus), Bedõ
Krisztián, Sashalmi András,
Erhetics János, Tóth Richárd,
Virt Mátyás, Kovács Kristóf,
cserék: Berkenyés Kármen,
Gyana Dániel, Molnár Markó,
Havasi Ádám, Herczeg Dániel,
Papp Dávid, Lukács Zsolt,
edzõ: Kaszper Dániel. 

– A forduló tétje a csoportel-
sõség megtartása, és az elõny
növelése volt. A hazai környezet,
a készülés és az akarás a fiúk
kettõs gyõzelmét hozta. Ebben vi-
tathatatlan érdemeket szerzett
Virt Mátyás, aki jószerével a ka-
nizsai gólok felét egyedül vállal-
ta. Ki kell még emelni Erhetics
János védekezésben nyújtott tel-
jesítményét, valamint Bedõ
Krisztián és Sashalmi András tá-
madójátékát – mondta az edzõ.

December 20. kedd

December 21. szerda

December 22. csütörtök

December 19. hétfõ

December 18. vasárnap

December 17. szombat

December 16. péntek

06:30 Krónika 06:53 K'arc - Juhász
Gábor Trió koncertje, Zeljko
Hudek kiállítása, Halottak Napjától
Virágvasárnapig 07:19 Jelkép - re-
formátus 07:30 Krónika 07:42 Jövõ
7 - A bolognai folyamat, úszás
08:08 Adjuk magunkat 08:19 Kró-
nika 17:00 Brill 20  17:30 Nyugati
régió 18:00 Krónika 18:14 Mese
18:18 Jelkép - katolikus 19:00 Kró-
nika 19:14 Dombország 19:40 Ad-
juk magunkat 19:50 Krónika 20:01
K'arc ism. Napjától Virágvasárna-
pig 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00 A Fe-
kete Maszk - hongkongi akciófilm
23:00 Maksavízió 23:30 Különjárat 

06:30 Krónika 06:53 Dombország
07:19 Jelkép - katolikus 07:30 Króni-
ka 07:42 K'arc ism. 08:08 Adjuk ma-
gunkat 08:19 Krónika 08:30 Gyer-
mekmûsor 09:00 Teleshop 09:30

Brill 20 10:00 Infómánia 10:30 Do-
kumentumfilm 11:00 Pénzhalász
17:00 Menü 18:00 Kérdés nélkü:
Portré Andor Józsefról 18.25 Adjuk
magunkat 18.35  Dalolva szép az élet
20.15 Egy nápolyi vulkán, a Solfa-
tara - természetfilm 20:30 HÍRHÁ-
LÓ 21:00 Bencze show 21:30 Li-
dércfény - amerikai romantikus drá-
ma 23:30 Különjárat - rockshow 

06:30 Dalolva szép az élet 08.10 Er-
dély - Ördöngõsfûzes 08:20 Jelkép -
Krisztus Szeretete Egyház 08.30
Gyermekmûsor 09:00 Teleshop
09:30 Egészségmagazin 10:00 Kin-
cses sziget - az élõ zene magazinja
10:30 Menü 11:00 Pénzhalász 17:00
Dokumentumfilm  18:00 A medvék
és én - természetfilm 18:25 Adjuk
magunkat 18:35 Ballagás - film
20:15 Sajt - válogatás 20:30 HÍR-
HÁLÓ 21:00 Maksavízió 21:30 Öld
meg Cupidót! amerikai film 

06:30 Ballagás - magyar film
08.00 Adjuk magunkat 08.15 Sajt -
válogatás 17:00 Kincses sziget 18:00
Krónika 18:10 Mese 18:15 Jelkép -
adventista 19:00 Krónika 19.10 Jövõ
7 19.40 Adjuk magunkat 19.50 Kró-
nika 20.00 Dombország 20:30 HÍR-
HÁLÓ 21:00 Otthon, rémes otthon
(16) amerikai thriller 23:00 Színházi
magazin 23:30 Különjárat 

06:30 Krónika 06:53 Jövõ 7 07:19
Jelkép - adventista 07:30 Krónika
07:42 Dombország 08:09 Adjuk
magunkat 08:19 Krónika 17.00 Sze-
meszter - fõiskolások, egyetemisták
magazinja 18:00 Krónika 18:14 Me-
se 18:19 Jelkép - katolikus 19:00
Krónika 19:13 Házban ház körül 
- Karácsonyi készülõdés: haléltelek,
mézeskalács, Újévi népszokások
19:40 Adjuk magunkat 19:50 Kró-
nika 20:01 Jövõ 7 20:30 HÍRHÁLÓ
21:00 Szabadulás az Édenbõl - ame-
rikai filmdráma 23:00 Egészségma-
gazin 23:30 Bence-show

06:30 Krónika 06:53 Házban ház körül

ism. 07:19 Jelkép - katolikus 07:30 Kró-
nika 07:40 Jövõ 7 08:10 Adjuk magun-
kat 08:19 Krónika 17:00 Akarj élni!
18:00 Krónika 18:14 Mese  18.21 Jel-
kép - evangélikus 19:00 Krónika 19:14
Jövõ 7 - Összevonás,megszünte-
tés,együttmûködés a közoktatásban
19:27 Rendben 19:40 Adjuk magunkat
19:50 Krónika 20:01 Házban ház körül
Karácsonyi készülõdés: halételek, mé-
zeskalács, Újévi népszokások 20:30
HÍRHÁLÓ 21:00 Viharlovasok - hong-
kongi kalandfilm 23:00 Kincses sziget -
az élõ zene magazinja 23:30 Brill 20 

06:30 Krónika 06:53 Jövõ 7 ism.
07.06 Rendben 07:19 Jelkép - ad-
ventista 07:30 Krónika 07:42 Ház-
ban ház körül ism. 08:08 Adjuk ma-
gunkat 08:19 Krónika 17:00 Bizton-
sági zóna 18:00 Krónika 18:14 Mese
18:19 Jelkép - református 19:00
Krónika 19:14 K'arc - Õsze András
emlékkiállítás, Kiskarácsony-
Nagykarácsony, Zalán Barbara és a
vers 19:40 Adjuk magunkat 19:50
Krónika 20:01 Jövõ 7 ism. 20:14
Rendben 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Láthatatlan mama - amerikai vígjá-
ték 23:00 Infómánia 23:30 Menü 

MÛMÛ SS OROR AA
December 16 – December 22



OM reg. szám: 20–0129–04
Akkredit: 0584

8800 Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 
Tel.: 93/326–413, Mobil: 30/400–5253

E–mail: info@dialognk.hu, Honlap: www.dialognk.hu

FIGYELEM!
AA DIALÓG NYELDIALÓG NYELVSTÚDIÓVSTÚDIÓ

AA FEBRUÁRIFEBRUÁRI

ANGOL és NÉMET,
NYELVVIZSGÁRA FELKÉSZÍTÕ, 

40 ÓRÁS INTENZÍV
TANFOLYAMOT SZERVEZ

vizsgáztató tanárok vezetésével,
INGYENES PRÓBAVIZSGÁVAL

30%30% TTANDÍJ- ÉS VIZSGADÍJANDÍJ- ÉS VIZSGADÍJ
VISSZAVISSZATÉRÍTÉS CSAK NÁLUNK!TÉRÍTÉS CSAK NÁLUNK!

Beiratkozás:Beiratkozás: december 30-igdecember 30-ig



A címlapot és az arculatot tervezte Ludvig Dániel, grafikusmûvész
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KARÁCSONYVÁRÁS SALOTÓL-AKKOIG

A Humán Európa Szövetség testvérvárosi
kiállítást rendezett Karácsonyvárás Salotól-
Akkoig címmel a Halis István Városi Könyv-
tárban. A programban közremûködtek: Büki
Pálné moderátor, Kardos Ferenc néprajzkuta-
tó, Gerencsér Tibor a hivatal nemzetközi és
társadalmi kapcsolatok referense és a Bolyai
János iskola tanulói.

10 ÉVES A PANNON TÜKÖR

Az 1995. decemberében próbaszámmal indult
Pannon Tükör Kulturális folyóirat a Halis István
Városi Könyvtárban tartotta 10 éves születés-
napját. Az ünnepségen megjelentek a Zalai Írók
Egyesülete muravidéki, keszthelyi, zalaegersze-
gi, nagykanizsai és városkörnyéki tagjai. Nagy-
kanizsa irodalmi életének történelmi jelentõségû
eseményén az alapító fõszerkesztõ Pék Pál, a fõ-
szerkesztõi székben õt követõ Czupi Gyula, va-
lamint a jelenlegi fõszerkesztõ, Péntek Imre val-
lottak a 10 év  eseményeirõl, eredményeirõl.
Lackner László kiadóvezetõvel összhangban
megállapították, a lap fóruma lehetett a történel-
mi Pannónia térségében szervezõdõ kulturális és
irodalmi életnek, minden olyan eseménynek, tu-
dósításnak, elemzõ értekezésnek, mely kapcso-
latot teremthetett a légiesített, határok mentén
élõ népek és nemzetiségek kultúrájával. A közel

három órás rendezvényen Bali Judit versmondó
és Horváth István Radnóti-díjas versmondó ol-
vasott fel országos hírû költõk és helyi szerzõk
tollából megjelent verseket.

KARÁCSONYVÁRÓ RENDEZVÉNY
A Polgármesteri Hivatal Mûvelõdési és

Sportosztálya, a Szabadidõszervezõk Munka-
közössége és a Városi Diákönkormányzat
idén is megrendezte az Erzsébet téren Luca
napi hagyományos karácsonyváró rendezvé-
nyét. A programon a város iskolásai vettek
részt,  minden érdeklõdõt szívesen fogadva. 

JÓTÉKONYSÁGI VÁSÁR

A Bolyai János Általános Iskola Szülõi
Munkaközössége december 14-20. között jó-
tékonysági vásárt rendezett az iskolában, ahol
ügyes kezû diákok és tanárok által készített
ajándékokat lehetett megvásárolni. Az így
gyûjtött adománnyal az iskola elmúlt évben
végzett,  súlyos leukémiában szenvedõ tanu-
lójának kívántak segíteni. Az adománygyûjtés
ötlete egy, a családot jól ismerõ szülõtõl
eredt, akinek kezdeményezéséhez az SZM
Választmánya is teljes egyetértésben csatla-
kozott. Az állandó budapesti kórházi tartóz-
kodás hatalmas terhet jelent a családnak, az
édesanya a munkahelyét is feladta és már ott-
honuk eladásának gondolata is felmerült. 

VENDÉGEKET IS HÍVTAK
A Kertvárosi Óvoda sánci ovisai szerdán tar-

tották karácsonyi ünnepségüket, melyre meg-
hívták a csapi óvodásokat is. Az ünnepi mûsor-
ban karácsonyi dalok, versek szerepeltek, majd
a vendég-gyerekek kedveskedtek mesejátékkal
kanizsai társaiknak. A közös ünneplés a Kanizsa
Csillagai együttes bemutatójával, majd a kará-
csonyi ajándékok felfedezésével zárult. Mint azt
Horváth Ágnes tagintézmény-vezetõ elmondta,
az idei, az eddigieknél sokkal gazdagabb ünne-
pet a Szociális Osztályhoz a hátrányos helyzetû

gyermekek életkörülményeinek javítása érdeké-
ben benyújtott sikeres pályázat tette lehetõvé.
Az elnyert százezer forintos támogatásból kerül-
hettek a karácsonyfa alá az értékes ajándékok,
és nyílt mód a gyerekek megvendégelésére, va-
lamint a népszerû együttes meghívására is, sõt
színházbérlet vásárlására és keszthelyi valamint
balatongyöröki kirándulásra és múzeum-látoga-
tásra is telik belõle. 

KANIZSAI ANTOLÓGIA NO. 2.
A HSMK Kamaratermében mutatták be az

önkormányzat támogatásában kiadott Kani-
zsai Antológia második kötetét. A megjelen-
teket Sajni József, az Oktatási, Kulturális, If-
júsági és Sportbizottság elnöke köszöntötte. A
kötetet dr. Pintérné Grundmann Frida, a Mû-
velõdési és Sportosztály vezetõje mutatta be.
Közremûködtek a Zsigmondy-Széchenyi
SZKI tanulói. Az est moderátora Deiszinger
Ivett, a szerkesztõbizottság elnöke volt.

TÁMOGATÁSI SZERZÕDÉS 
A Vasemberházban írták alá a Nagykanizsa

és környéke csatornahálózat és szennyvíztisz-
tító telep fejlesztése projekt elõkészítési támo-
gatási szerzõdését. Az ünnepségen Litter
Nándor polgármester a fejlesztések fontossá-
gára hívta fel a figyelmet. Mint mondta, a már
elindított és tervezett beruházások megvalósí-
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tása az európai értelemben is fejlett infrast-
ruktúrával rendelkezõ városok közé emelheti
Nagykanizsát. A most aláírásra kerülõ projekt
a megfelelõ szennyvízelvezetés és tisztítás
biztosításával tizenöt település 65 ezer lakójá-
nak életminõségében hoz jelentõs javulást.
Dr. Persányi Miklós környezetvédelmi és víz-
ügyi miniszter az infrastruktúra-fejlesztések
fontosságát hangsúlyozta, s kiemelte: az el-
múlt években az ország soha nem tapasztalt
gyors fejlõdésnek indult, s csak Zalában mint-
egy 40 milliárd forint értékû beruházás folyik.
Ezt követõen dr. Szaló Péter, a Nemzeti Fej-

lesztési Hivatal vezetõje vette át a szót. A
projektrõl szólva elmondta, hogy a fejlesztés
becsült bruttó összköltsége 9380 millió forint,
és sikeres elõkészítést követõen annak támo-
gatási kérelme a tervek szerint 2007. januárjá-
ban kerül benyújtásra az Európai Bizottság-
hoz. A beruházás megvalósítása 2007. júniu-
sától 2010. decemberéig tart majd. A projekt
elõkészítéséhez 236,4 millió forint szükséges,
melyhez a kormány a nagyprojekt elõkészítési
keretbõl 177,3 millió forint vissza nem térí-
tendõ támogatást nyújt a társult önkormány-
zatok számára. Végül Kereskai Péter, a
Nagykanizsai Regionális Szennyvíztársulás
elnöke tartott tájékoztatást a beruházás részle-
teirõl: a városban és az agglomerációhoz tar-
tozó tizennégy településen (Bocska, Esztereg-
nye, Fityeház, Fûzvölgy, Homokkomárom,
Hosszúvölgy, Magyarszentmiklós, Magyar-
szerdahely, Liszó, Rigyác, Semjénháza, Surd,
Szepetnek és Zalaszentbalázs) összesen közel
120 km gravitációs csatorna valamint 71 km
nyomóvezeték kerül lefektetésre, s elkészül
38 átemelõ is. A házi bekötések száma várha-
tóan 3450 körül lesz. Ezt követõen a projekt
elõkészítési támogatási szerzõdésének aláírá-
sára került sor, mely alapján lehetõvé válik a
vízjogi létesítési és a kivitelezési szintû ten-
dertervek elkészítése és a szükséges engedé-
lyek beszerzése. A szerzõdést az elõadók, va-
lamint Kiss Pál, a KVVM Fejlesztési Igazga-
tóságának igazgatója írta alá.

PÁLYÁZATI SIKEREK 2005-BEN
Az elmúlt év pályázatairól tartott sajtótájé-

koztatót Papp Péter képviselõ a Vasember-
házban. Az Önkormányzat pályázati irodája
összesen 42 pályázatot készített, melybõl 21-et
meg is nyert. Nyolc pályázatot nem fogadtak el,
míg a fennmaradó tizenhármat még nem bírál-

ták el. Ez azt jelenti, hogy Nagykanizsa város
összesen eddig kettõmilliárd-kettõszáznegyven-
hatmillió-kilencszázezer forintnak megfelelõ
összeghez jutott a pályázatok révén, amihez az
Önkormányzatnak 517 millió forintot kellett
hozzáadnia. Az elbírálás alatt levõ pályázatokon
a pályázott összeg 179 millió forint. A pályáza-
tok nagyon szerteágazóak: a mûemlék védelem-
tõl az oktatáson keresztül a közúthálózat felújí-
tásáig, a környezetvédelem és az Ipari park fej-
lesztésével kapcsolatosan, a város életének szin-
te az összes elemét, összes területét felöleli.
Papp Péter képviselõ elmondta: „Amit én az
egyik legnagyobb pályázati eredménynek tar-
tok, az Ipari park fejlesztése. Itt két olyan pro-
jektben is sikerült nyernünk, mely a K1 jelû útra
55 millió forintot, a másik az úgynevezett A jelû
útra 417 millió forintot.” Szó esett még arról,
hogy Nagykanizsán az országos átlagot megha-
ladó mértékû a szelektív hulladékgyûjtés. A vá-
rosban van száz hulladékgyûjtõ-sziget, Buda-
pesten ehhez képest most adták át nemrég az öt-
venedik ilyen szigetet. Negyvenöt és fél millió
forintot nyertünk egy természetvédelmi táborra,
amit a Csónakázó-tónál fognak megvalósítani. 

BETLEHEM KÉSZÍTÕ PÁLYÁZAT

A Hevesi Sándor Mûvelõdési Központban
volt a harmadszorra meghirdetett Betlehem ké-
szítõ pályázat eredményhirdetése és egyben a
kiállítás megnyitója. Papp Ferenc a HSMK
igazgatója köszöntötte a résztvevõket, majd
Kovács Szilvia zalakomári énektanárnõ kará-
csonyi dalai után sor került az eredményhirde-
tésre. Gyermek kategóriában az elsõ helyen a
Pacsai Általános Iskola 7-8. osztályos tanulói
végeztek. Több különdíj kiosztására is sor
került. A kiállítás január 6-ig megtekinthetõ.

EMLÉKEZÕ KOSZORÚZÁS
A Farkas Ferenc Zene- és Aranymetszés

Mûvészeti Iskola emlékezõ koszorúzást tartott
városunk díszpolgára, Farkas Ferenc születé-
sének 100. évfordulója alkalmából szülõházá-
nál a Vörösmarty utcában. A XX. század má-
sodik felét jellemzõ magyar zenei élet egyik
meghatározó alakja zenei tanulmányait a
Nemzeti Zenedében, majd a Zenemûvészeti
Fõiskolán – ösztöndíjjal – a római Santa
Cecilia Akadémián végezte. Tanulmányi céllal
hosszabb idõt töltött külföldön: Párizsban,
Bécsben, Koppenhágában tanult. Hazatérve
elõbb a Fõvárosi Felsõbb Zeneiskola, majd a
kolozsvári Konzervatórium zeneszerzéstanára

volt, utóbbinak igazgatója is. 1948-tól nyug-
díjba vonulásáig a Zenemûvészeti Fõiskola ze-
neszerzés tanszakának vezetõje volt. 

MÛVELÕDÉSTÖRTÉNET

„A mindenséggel mérd magad”– helyünk az
országban és a világban címmel tartott mûve-
lõdéstörténeti elõadássorozatban ezúttal  Fehér
Táltosok – „Szent õseink nyomában marad-
va…” címmel a Pilisi Pálosrend történetérõl
tartott elõadást Szántai Lajos, mûvelõdéskuta-
tó a Halis István Városi Könyvtárban.

FOTÓKIÁLLÍTÁS A KÖNYVTÁRBAN
Az érem másik oldala címmel nyílt fotókiál-

lítás a Halis István Városi Könyvtár teázójá-
ban. A Dunántúli Roma Vezetõk Szövetsége
által meghirdetett fotópályázatra beérkezett al-
kotásokból készült tárlatot Nagy József
György és Czupi Gyula ajánlották a megjelen-
tek figyelmébe. Nagy József György megnyitó
beszédében hangsúlyozta, nagyon fontos,
hogy a közönség olyan alkotásokat is láthas-
son, amelyek pozitív, valósághû képet fes-
tenek a romákról, nemcsak a sajtó által ked-
velt negatív változatot.

A LEGSPORTOSABB ISKOLA
A 2005. december 6-9. között megrendezett

Városi Iskolai Sportfesztivál eredményhirdeté-
sére és díjátadó ünnepségére került sor decem-

Krónika
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ber 15-én délután a Centrál Étteremben. Litter
Nándor polgármester köszöntötte az egybe-
gyûlteket, majd adta át az elismeréseket. A
„Legsportosabb iskola” címet az általános is-
kolák közül a 300 tanuló feletti kategóriában a
Zrínyi Miklós Általános Iskola, míg a 300 ta-
nuló alatti kategóriában a címet megosztva a
Kiskanizsai Általános Iskola és a Batthyány
Lajos Gimnázium és Egészségügyi Szakkö-
zépiskola nyerte el. Középiskolai kategóriában
a Batthyány Lajos Gimnázium és Egészség-
ügyi Szakközépiskola kapta. 

NYUGDÍJAS KÖZTISZTVISELÕK
TALÁLKOZÓJA

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgár-
mesteri Hivatala és az ott mûködõ szakszerve-
zet szervezésében a Honvéd Kaszinó tükörter-
mében találkoztak az egykori kanizsai városi
és járási tanács alkalmazottai, valamint a kö-
zelmúltban nyugállományba vonult hivatali
köztisztviselõk. A meghívásnak több mint fél-
százan tettek eleget. A megjelenteket Bodzai
Tiborné, a hivatal személyzeti és törvényességi
irodájának vezetõje köszöntötte, majd a helyi
Thúry tanintézet tanáraiból álló szabadidõ-
szervezõ munkaközösség ötfõs csoportja ne-
gyedórás hangulatos mûsorral kedveskedett. A
rendezvényen megjelent Litter Nándor polgár-
mester, aki az önkormányzati képviselõk és a
hivatal nevében üdvözölte a várost és a járást
évtizedeken át hûségesen szolgáló egykori
tisztviselõket. „A kimagasló eredményeket az
Önök egykori áldozatos munkája is magában
foglalja, hisz valaha együtt dolgoztak a mosta-
niakkal, akik sokat merítettek az Önök tevé-
kenységébõl” – mondta a város elsõ embere. A
Polgármesteri Hivatal fiatal munkatársai díszes
gyertyacsomagokat adtak át a nyugdíjasoknak,
akik az ízletes vacsora közben és után hossza-
san beszélgettek egymással és utódaikkal.

KARÁCSONYVÁRÓ HÉT
A Péterfy Sándor Általános Iskola ebben a

tanévben is változatos programokkal készült a
karácsonyi ünnepekre a „Karácsonyváró hét”
programjainak keretén belül december 12-16-ig.
Kézmûves foglalkozásokon vehettek részt a ta-
nulók, minden nap valami másban próbálva ki
tehetségüket. Többek között sütöttek mézeska-
lácsot, készítettek cserépangyalkákat, asztali dí-
szeket, valamint gyertyát öntöttek. A Habakukk
Bábszínház „Télapó Eszkimó országban” címû
mûsorával kedveskedett a gyerekeknek. 

KONFERENCIA
A Bogdán János Kisebbségi Közösségi Ház-

ban az Ausztria-Magyarország INTERREG
IIIA „Közösen a foglalkoztatásért” pályázat
nyitókonferenciáját. Európai Unió Roma Ifjúsá-
gáért Egyesület által szervezett programon Te-
leki László, az Ifjúsági, Családügyi, Szociális és
Esélyegyenlõségi Minisztérium politikai állam-
titkára köszöntötte a résztvevõket, majd nyitó-
beszédében a pályázat célkitûzésirõl szólt. Mint

mondta, a pályázattal azt kívánják elõsegíteni,
hogy a romák piacképes szakmákhoz juthassa-
nak, hiszen ezzel válik lehetõvé, hogy ne szoci-
ális segélyekbõl, hanem munkájuk ellenértéké-
bõl, bérbõl tartsák el családjaikat. Az uniós pá-
lyázat lehetõséget ad arra, hogy határon átnyúló
együttmûködés keretében olyan hálózati kap-
csolat jöjjön létre a partnerek között, amely az
osztrák tapasztalatra építve elõsegítheti egy itt
is jól mûködõ munkaerõpiaci szolgáltatói rend-
szer kialakítását. Aztán dr. Stefan Potmesil, az
Osztrák Szövetségi Gazdasági és Munkaügyi
Minisztérium fõcsoport fõnöke, majd dr. Wal-
ter Reiter, az osztrák projektpartner, az L&R
Szociális Kutatóintézet ügyvezetõje tartott elõ-
adást, mindketten az együttmûködés lehetõsé-
geire világítottak rá. Majd dr. Szabó László, a
Zala Megyei Munkaügyi Központ humánfej-
lesztési tanácsadója a térség roma
munkaerõpiaci helyzetét vázolta fel a hallgató-
ság elõtt. Õt Szirmai István követte az országos
roma foglalkoztatási programok ismertetésével,
végül Szolnok Ferenc, az EURIFE alelnöke tar-
tott tájékoztatást a pályázat részleteirõl.

KARESZ VÉGAKARATA
A Batthyány Lajos Gimnázium és Egészség-

ügyi Szakközépiskola Rendezvénytermében
filmvetítésre került sor. A „Karesz végakarata”
címû film egy fiú életét mutatta be, aki a kábí-
tószer rabjává vált. Az iskola ezzel a mozidé-
lutánjával is azt kívánta elérni, hogy a fiatalok
ne próbálják ki a kábítószereket, a plakáton a
film címe alá is az volt feltûntetve: Nézd meg,
mielõtt elszívnál egy füves cigit!

DALEST
A Kiskastélyban szépszámú közönségnek

igazi adventi hangulatot varázsoltak Czupi Ve-
ronika és Kovács Szilvia énekesek. Az est szín-
vonalát emelte Németh Lászlóné zongorajátéka
és a Bojtár Népzenei Együttes közremûködése.
A népdal és a komolyzene fért meg egymás
mellett barátságban ezen az estén. Czupi Vero-
nika autentikus elõadása vitt bennünket
Gyimesbe, a moldvai csángókhoz, aztán Me-
zõföldre – Erdélybe, ahol az ének és a hegedû
hagyományosan szólal meg. Kovács Szilvia
megidézte a barokk kort, Händelt, majd a XIX.
század két romantikusának Brahms és Schu-
mann dallamai keltek szárnyra.  

JÓTÉKONYSÁGI GÁLA
A Slobodo Rom és a Lungo Drom szerveze-

tei jótékonysági gálát szerveztek a HEMO-

ban. A számos helyi és országosan ismert
sztárt felvonultató rendezvény elején Cseres-
nyés Péter országgyûlési képviselõ köszöntöt-
te a megjelenteket, aki beszélt a család fontos-
ságáról, a jótékonyságról, arról, hogy elanya-
giasodott világunkban mennyire fontos az ön-
zetlenség. Mint Dániel Ferenctõl, a a Slobodo
Rom elnökétõl megtudtuk, csak ezen az estén
valamivel több mint 200 ezer forintnyi ado-
mány gyûlt össze, amelyet a rászoruló csalá-
dok megsegítésére kíván a szervezet fordítani,
amelyhez csatlakozott a CKE és a DRVSZ is.
Az akció még nem ér véget, hiszen december
23-án az Erzsébet téren, ahol a mindenki kará-
csonyfája áll, ünnepségre várják a város lakó-
it. Lesz sütemény, forró kakaó, tea, és kará-
csonyi hangulat is. Dalokról az Igricek gon-
doskodnak, ajándékokról a szervezõk. 

65 ÉVES A LOVÁSZI MEZÕ
A Lovászi mezõ termelésbe állítása 65. év-

fordulója alkalmából Szakmai Napot tartott a
MOL Rt. Kutatás Termelési Divízió Közép-
európai Kutatás Termelés Nyugat-magyaror-
szági Termelési Egysége és az OMBKE Kõ-
olaj- Földgáz- és Vízbányászati Szakosztálya
Dunántúli Helyi Szervezete Lovásziban, a
Mûvelõdési Házban. A szakmai nap program-
jában Hangyál János a Lovászi mezõ fényko-
ráról, Palásthy György a MOL Rt. határainkon
átívelõ kapcsolatainak fejlesztésérõl, míg
Ferecskó Zoltán az OILTECH Kft. üzleti pers-
pektívái és az olajipar címmel tartott elõadást.
A program a Magyar Olajipari Múzeum kiállí-
tásának megnyitásával folytatódott, és a lová-
szi olajbányászkodás 65. születésnapja méltó
ünneplésével, szakestéllyel zárult.

ROMA NYUGDÍJAS KARÁCSONY
A Bogdán János Közösségi Ház adott ott-

hont a roma nyugdíjasok karácsonyának,
amelynek házigazdája Teleki László, a CKÖ
elnöke volt. A bensõséges ünnepségen a csapi
általános iskola betlehemes játékában gyö-
nyörködhettek a jelenlévõk, majd dr. Horváth
Ágnes belgyógyász fõorvos idõseknek szóló
hasznos tanácsait hallgathatták meg. Az ün-
nepséget követõen – melyet megtisztelt jelen-
létével Göndör István és Simon Gábor ország-
gyûlési képviselõ is – ajándékcsomagot kaptak
a nyugdíjas romák. 

ÜNNEPI KÖZGYÛLÉS
A XI. Nemzeti Nap alkalmából ünnepi köz-

gyûlést rendezett a Cigány Kisebbségi Önkor-

Krónika
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mányzat a sormási István fogadóban. Az ün-
nepséget Teleki László, az ICsSzEM roma
ügyekért felelõs politikai államtitkára, ország-
gyûlési képviselõ, a CKÖ elnöke nyitotta
meg. A rendezvényen részt vett és köszöntõt
mondott Litter Nándor polgármester, Göndör
István és Simon Gábor országgyûlési képvise-
lõ. Ez alkalommal adták át a CKÖ által alapí-
tott díjakat, amit a képviselõ-testület határo-
zata alapján a kisebbségi önkormányzat mun-
kájának segítéséért, támogatásáért ítéltek oda
Koncz Istvánnénak, Horváth Jenõnek, Orsós
Gyulának, és Horváth Lászlónak. Az ünnep-
ség Bódi Guszti és családja mûsorával, vacso-
rával, és baráti beszélgetéssel zárult.

SIKERES HÁZI BEMUTATÓ

Sikeresen mutatkozott be a HSMK-ban mû-
ködõ Premier Táncklub szeptemberben indult
kezdõ csoportja a házi bemutatón. Nagy tapsot
kaptak a táncosok a közönségtõl a felvételün-
kön látható Csikágó címû mûsorszámukért.

NEMZETISÉGI NAP
A Zala Megyei Közgyûlés Nemzetiségi és

Esélyegyenlõségi Bizottsága Nemzetiségi Na-
pot szervezett Zalaszentgróton, a Városi Mûve-
lõdési Központban. A rendezvényt Császár Jó-
zsef, a város polgármestere nyitotta meg. Kö-
szöntõt mondott Kiss Bódog Zoltán, a Zala me-
gyei Közgyûlés elnöke, valamint Vajda László,
a Zala Megyei Közgyûlés Kisebbségi tanácsno-
ka. A hagyományõrzõ, mûvészeti elõadók sorá-
ban fellépett többek között a Kanizsai Horvát
Kórus, a Kanizsai Horvát Néptánccsoport, és a
Fehér Kígyó Együttes autentikus cigányzenei
elõadásával. A rendezvény ideje alatt a nagyka-
nizsai Ferkovics József, és a zalai származású
Kökény Róbert és Balogh Tibor festõmûvészek
kiállítását tekinthették meg a helyszínen.

MINDEN PILLANAT SZÁMÍT
Hétfõn délelõtt került ünnepélyes átadásra a

Tûzoltóság öt új kijárati ajtaja, melyen keresz-
tül a tûzoltóautók most már a riasztástól szá-
mított egy percen belül elhagyhatják a lakta-
nyát. A régi – fõleg a téli fagyok idején – ne-
hezen mozgatható acél kapukat fotocellás,
könnyûfém szerkezetek váltották fel. A beru-
házást a parancsnokság saját költségvetésébõl
valósította meg, s ezzel egy idõben a laktanya

elõtti parkoló illetve mintegy húsz méteres jár-
daszakasz is elkészült. A fejlesztés összesen
kilencmillió forintba került. Az avatáson Egri
Gyula tûzoltóparancsnok Szent Flórián emlék-
plakett adományozásával köszönte meg Litter
Nándor polgármesternek az önkormányzat ed-
digi fejlesztéseikhez nyújtott támogatását. Ezt
követõen állománygyûlést tartottak, ahol a pa-

rancsnok az idei évi fejlesztésekrõl számolt be,
majd örömteli hírrel szolgált: a nagy nyári esõ-
zések okozta károk enyhítésére, azaz a tönkre-
ment motorfûrészek, szivattyúk, egyéb eszkö-
zök, védõruházat pótlására napokon belül
nyolcmillió forint vissza nem térítendõ támo-
gatást kapnak a Belügyminisztériumtól. Végül
Litter Nándor polgármester és Egri Gyula tûz-
oltóparancsnok vásárlási utalvány ajándékozá-
sával köszönte meg a készenléti állomány tag-
jainak eddigi munkáját.

AZ ESÉLYEGYENLÕSÉG JEGYÉBEN
Hamarosan elkezdõdik a Zsigmondy-

Széchenyi SZKI tornacsarnokának akadály-
mentesítése, errõl írt alá szerzõdést a kivitelezõ
és az intézmény igazgatója. A 36 millió forint-
ból megvalósuló beruházáshoz 27 milliós
pályázati támogatást sikerült szerezni. Az ápri-
lis 15-én befejezõdõ programban a csarnok tel-
jes egészében akadálymentesítésre kerül, nem-
csak a mozgáskorlátozottak számára lesz gond
nélkül megközelíthetõ az intézmény, a siketek
és nagyothallók számára is élvezhetõk lesznek
az ottani programok. A vakok és gyengénlátók
közlekedését megkönnyítendõ különbözõ, álta-
luk értelmezhetõ tájékozódási pontokkal is fel-
szerelik a csarnokot.  

KANIZSARU
A Nagykanizsai Rendõrkapitányság Bûnügyi

Osztályának munkatársai kiterjedt nyomozás
után sikerrel számoltak fel egy, a városban mû-
ködõ illegális CD és DVD másoló mûhelyt. A

hétfõn egyszerre két helyszínen zajló rajtaütés
során elfogták a lemezek másolásával gyanúsít-
ható helybéli 29 éves fiatalembert. Az egyik
helyszínen, egy lakótelepi lakásban egy komp-
lett másolómûhely mûködött. A rendõrök 2
DVD írót, 13 számítógép winchestert, több ezer
írott és nyers lemezt, tokokat, több fióknyi fes-
tékpatront, szitanyomáshoz alkalmas technikát
foglaltak le. A fiatalember ellen üzletszerûen el-
követett szerzõi, vagy szerzõi jogokhoz kapcso-
lódó jogok megsértése bûncselekmény megala-
pozott gyanúja miatt a Nagykanizsai Rendõrka-
pitányságon büntetõeljárást indítottak. 

TISZTASÁGI FÜRDÕ ÁTADÁSA
Befejezõdött a Tisztasági fürdõ és mosoda

kialakítása, az intézmény ünnepélyes átadására
kedden délelõtt került sor. A két önkormányzati
bérlakás területén, összesen 144 négyzetméte-
ren kialakított fürdõben az elõtéren kívül ne-
menkénti öltözõ, zuhanyzó, kádfürdõ és WC,
valamint egy mosóhelyiség található. A tisztál-
kodási lehetõség mellett négy nagyteljesítmé-
nyû mosógép és két szárító várja a szolgáltatást
igénybe vevõket. Az intézményben két tartósan
munkanélküli közhasznú személyt foglalkoztat-
nak. A közgyûlés döntése értelmében az elsõ
három hónapban ingyenesen vehetõ igénybe
valamennyi szolgáltatás. A 22,5 millió forintos
beruházáshoz a Zala Megyei Területfejlesztési
Tanács ötven százalékos támogatást biztosított.

ÉTELOSZTÁS
December 23-26-ig minden délután 17-20

óra között szeretettel várják a nehéz helyzet-
ben lévõket egy tál meleg étellel, forró teával
a Bogdán János Közösségi Házban. 

PETÕFI ÜNNEP
Január 1-jén 17 órakor tartja a Deák-téren

Petõfi Sándor születésnapi megemlékezését a
Nagykanizsai Polgári Egyesület. A szervezõk
kérik, mindenki hozzon gyertyát vagy mé-
csest az ünnepségre.

IDÕSEK FILMKLUBJA
Január 9-én az Idõsek Filmklubja a Hyp-

polit, a lakáj címû magyar filmvígjátékkal
kezdi a vetítést. A Halis István Városi Könyv-
tárban minden érdeklõdõ megtekintheti a
Csortos Gyula, Kabos Gyula és Jávor Pál fõ-
szereplésével készült filmet.

Krónika
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Elõzetes.
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Bicsák Miklós, az I. számú választókerület (Garay, Ûrhajós, Hársfa, If-

júság utca lakói) önkormányzati képviselõje 2006. január 4-én, szerdán
16 órától 17.30 óráig fogadóórát tart a Kinizsi utca 97. szám alatti bélyeg-
zõgyártó irodában. Aznap 18 órától 20 óráig Bicsák Miklós Palin és Kor-
pavár lakossága számára tart fogadóórát a palini  Általános Iskolában.

Csordásné Láng Évának,  a 14. sz. választókerület önkormányzati kép-
viselõjének fogadóórája 2006-ban az alábbiak szerint változik. A képvise-
lõ fogadóórát tart minden páratlan hónap elsõ hétfõjén 18.00-19.00 óra kö-
zött a Nagyrác úti Általános Iskolában és minden páros hónap elsõ hétfõ-
jén 18.00-19.00 óra között a Móricz Zsigmond Mûvelõdési Házban.

Dr. Horváth György, a 2. számú választókerület önkormányzati kép-
viselõje 2006. január 4-én szerdán 18 órától 20 óráig fogadóórát tart a
Pálma étteremben (Magyar u. 80.).

Litter Nándor, Nagykanizsa Megyei Jogú Város polgármestere min-
den hónap elsõ szerdáján, Röst János alpolgármester minden hónap
második szerdáján, Dr. Kelemen Marcell jegyzõ minden hónap harma-
dik szerdáján 9-12 óráig fogadóórát tart a Polgármesteri Hivatal Eöt-
vös téri épületében (Nagykanizsa, Eötvös tér 16. I. em.). A fogadóórán
tisztelettel várják a város lakosságát, észrevételeiket, javaslataikat.

Nagy József György önkormányzati képviselõ fogadóórát tart min-
den nap 08-12 óráig a Dunántúli Roma Vezetõk Szövetségének irodá-
jában Nagykanizsa, Zrínyi u. 42. szám alatt.

Polai József a 15. választókörzet önkormányzati képviselõje decem-
ber 30-án fogadóórát tart a bajcsai városrész önkormányzati kirendelt-
ségi irodáján 17.30 órától 18.30 óráig. 

Sajni József a 13. számú választókerület önkormányzati képviselõje
minden hónap elsõ péntekén 16.00-17.00 óráig a miklósfai Általános
Iskolában, 17.00-18.00 óráig a ligetvárosi óvodában tart fogadóórát.

Stróber Gábor a 12. számú választókerület önkormányzati képvise-
lõje január hónap második hétfõjén 16.30 órától a Vécsey Zsigmond
Általános Iskolában, 18 órától 19 óráig a Zárda utcai kollégiumban la-
kossági fórumot tart. A fogadóórán vendégei lesznek Göndör István
országgyûlési képviselõ és Litter Nándor polgármester.

Szányiné Kovács Mária, a 11. választókerület önkormányzati képvi-
selõje fogadóórát tart minden hónap elsõ szerdáján 17-18 óra között az
IKI földszinti helyiségében, minden hónap elsõ csütörtökén 17-18 óra
között a Bolyai János Általános Iskola földszinti helyiségében. E-mail
cím:11vk@nagykanizsa.hu

Tóth László, a 4. sz. választókerület képviselõje 2006. január 4-én,
szerdán 17 órakor fogadóórát tart a Dr. Mezõ Ferenc Gimnáziumban.
Telefon: 30/304-3161, e-mail: toth_laszlo@nagykanizsa.hu

A 6. sz. választókerület (Csokonai u., Hevesi u., Teleki u., Bartók u.,
Rózsa u. stb.) lakosai részére 2006. január 11-én, szerdán 17 órakor
Litter Nándor polgármester fogadóórát tart a Körõsi Cs. S. Általános
Iskolában.

KARÁCSONYI ÜDVÖZLET 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata nevében békés, boldog kará-

csonyi ünnepeket és sikerekben gazdag új
esztendõt kívánunk valamennyi magán-

személynek és szervezetnek, akik együttmû-
ködésükkel, támogatásukkal hozzájárultak a Nagykanizsa Me-
gyei Jogú Városért végzett munkánkhoz.

Litter Nándor polgármester,  Röst János alpolgármester
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala ne-

vében békés, boldog karácsonyi ünnepeket és sikerekben gaz-
dag új esztendõt kívánunk valamennyi nagykanizsai és Nagy-
kanizsa illetékességi körzetébe tartozó ügyfelünknek.

Dr. Kelemen Marcell jegyzõ, Dr. Gyergyák Krisztina aljegyzõ

Ezúton tájékoztatom nagykanizsai és Nagykanizsa illetékességi
körzetébe tartozó ügyfeleinket, hogy 2005. december 30-án az Ok-
mányirodában technikai okok miatt az ügyfélfogadás elmarad.

Megértésüket köszönjük

Elmarad az ügyfélfogadás

Megtekinthetõ a tervezet
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyûlése 2004. áprilisában dön-

tött arról, hogy Nagykanizsa Megyei Jogú Város Szabályozási Tervét
és Helyi Építési Szabályzatát a B & H Régió Bt-vel elkészítteti. A ter-
vezési területet a város azon területei képezik, ahol jelenleg nincs hatá-
lyos rendezési terv, de a meglévõ rendezési tervek a dokumentációba
beépítésre kerültek, így egységes szerkezetben jelenik meg a város
szabályozása. A tervdokumentációt a vonatkozó hatályos jogszabályok
elõírásaira figyelemmel 2006. január 15-ig kifüggesztjük a Polgármes-
teri Hivatal elõcsarnokában, ahol munkanapokon megtekinthetõ.

A tervvel kapcsolatos észrevételeiket, javaslataikat a Polgármesteri
Hivatalba a városi fõépítésznek (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. Fax.:
93/500-735) címzett levélben jelezhetik.

Városi Fõépítész

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata nevében tiszte-
lettel meghívom valamennyi nagykanizsai kis- és középvállalkozás
és nagyvállalat képviselõjét a 2006. január 5-én 17 órakor megren-
dezésre kerülõ új év köszöntõ rendezvényre. 

A rendezvény keretében szeretnék köszönetet mondani a 2005.
évben nyújtott támogatásukért, együttmûködésükért. A rendezvény
helyszíne a Hevesi S. Mûvelõdési Központ Kamaraterme. 

Részvételi szándékukat a 93/500-704-es vagy a 93/500-709-es te-
lefonszámon szíveskedjenek jelezni legkésõbb december 30-ig.

Litter Nándor polgármester

Meghívó vállalkozók részére

Tájékoztatjuk Nagykanizsa város lakosságát, hogy a Sauberma-
cher-Pannónia Hulladékgyûjtõ Kft. 2005. december 26-án (kará-
csony) a hulladékszállítási program szerint végzi tevékenységét,
azaz lesz szemétszállítás. 

Kérjük a lakosságot, hogy az ünnepre való tekintettel reggel 7
óráig helyezzék ki hulladékgyûjtõ edényeiket.

Via Kanizsa Városüzemeltetõ Kht. 

Lesz szemétszállítás

December 12-én megalakult a Nagykanizsai Civil Kerekasztal, amely
alanyi jogon tagjának tekint minden  bejegyzett kanizsai szervezetet. A
kerekasztal  szakmai-ágazati munkacsoportokat alakított, amelyek nyi-
tott formában mûködnek. Úgy gondolják, hogy a civil kerekasztal a
munkacsoportokon keresztül tehetõ mûködõképessé, hatékonnyá. Ezek-
ben nyílik lehetõség az egyeztetések lefolytatására és a civil delegáltak
kiválasztására, a nagykanizsai civil szektor így tud megfelelõ partnere
lenni a képviselõ-testületnek és a szakmai bizottságoknak. 

Civil kerekasztal alakult

Képviselõi fogadóóra

Értesítjük a város idõs lakóit, hogy január 10-én, kedden 10 órától
12 óráig a Családsegítõ Központ irodájában (Zrínyi M. u. 51.)
fogadóórát tartunk. Hívjuk mindazokat, akik információkat kérnek,
tanácsot, segítséget várnak.

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Idõsügyi Tanácsa



7Városháza
Szerkesztõségünket arra kérte Polai József önkormányzati képvise-

lõ, egészítsük ki évi beszámolóját – hogy mi is történt körzetében – né-
hány konkrétummal. 

– A körzetemben felújítottuk a járdát a Zsigárdi közben, a Varasdi
utcában, valamint a Szepetneki utcában. Aszfaltszõnyegeztük a Szent
Flórián tér déli oldalát. Nagy öröm a Homokkomáromi utca végén élõ
embereknek, hogy elkészült az ottani autóbusz forduló és öböl, s ezzel
idei is betérhet már a 6Y autóbusz. Az október végi határidõ helyett
február végére ígéri a feladatot elnyert vállalkozó az Õrtorony utcai
fahíd helyett egy új biztonságos híd megépítését. Egy gázközmû kivál-
tása és a hideg idõ megérkezése akasztotta meg a munkák határidõre
történõ elvégzését. A munkálatok 15 millióba kerülnek. A részönkor-
mányzat a Belügyminisztériumtól lakótelepi részönkormányzatok szá-
mára kiírt pályázaton 10 millió forintot nyert. Ebbõl a Móricz Zsig-
mond Mûvelõdési Ház legfontosabb, régóta megoldásra váró gondjait
fogjuk orvosolni: kicseréljük például az ablakokat, a parkettát, teljesen
felújítjuk a villamosvezetékeket, korszerû színpadi világítás készül.  

– Beszéljünk a bajcsai településrészi eredményekrõl is!
– Ezévben felavattuk az új játszóteret, ami a VIA Kht jóvoltából, a

képviselõi keretembõl és a lakosság társadalmi munkája révén készült
el. Megkezdõdött a kultúrházban a villamos hálózat felújítás. Egybe-
nyitjuk a könyvtárat és a számítógépes szobát a kultúrteremmel. Így
egymillió forintot költünk összesen a házra. Az egykori óvoda kihasz-
nálatlan részén két darab egyszobás szociális alapú illetve szolgálati
lakást alakítottunk ki 10 millió forintért. Hogy ki költözhet be, az pá-
lyázat útján dõl el. Mint képviselõ szeretném, ha helyi rászoruló közül
kerülne ki a lakásigénylõ. Azt viszont sajnálom, hogy a Vöröshegyi ut-
cától északra lévõ területen nem sikerült telkeket kialakítani, hogy fia-
tal családokat csábítsunk a településrészre. 

Mégegyszer Kiskanizsáról

Tájékoztatjuk a szülõket, hogy a családtámogatási rendszer át-
alakításáról szóló 2005. évi CXXVI. törvény értelmében 2006. janu-
ár 1. napjától a rendszeres gyermekvédelmi támogatás beépül a
családi pótlékba.

A nappali oktatás munkarendje szerint tanulmányokat folytató, illetve
felsõfokú iskola nappali tagozatán tanuló nagykorú személy részére a
rendszeres gyermekvédelmi támogatást a települési önkormányzat 2006.
augusztus 31-ig tovább folyósítja, illetve megállapíthatja. A kiskorú sze-
mélyek részére folyósított támogatásokkal kapcsolatban a szülõ kérheti a
rendszeres gyermekvédelmi támogatás 2006. március 31-éig terjedõ to-
vább folyósítását, ebben az esetben azonban erre az idõszakra nem jogo-
sult a megemelt családi pótlékra, azt a 2005. évi öszszegben folyósítják
részére. A családi pótléknak a 2005. december 31-én hatályos szabályo-
zás szerinti tovább folyósítását 2006. január 10-éig lehet kérni a Magyar
Államkincstár kirendeltségénél (Nagykanizsa, Eötvös tér 16., Polgármes-
teri Hivatal szociális ügyfélfogadó). A határidõ elmulasztása jogvesztõ. A
kérelem benyújtását igazoló hatósági bizonyítvány települési önkormány-
zat részére történõ bemutatásával igényelhetõ a rendszeres gyermekvé-
delmi támogatás 2006. március 31-éig terjedõ tovább folyósítása. A ható-
sági bizonyítványokat legkésõbb 2006. január 20-áig nyújthatja be a Pol-
gármesteri Hivatal Szociális Osztályának (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.).

Tájékoztatjuk a szülõket, hogy rendszeres gyermekvédelmi támogatás
megszûnésével a támogatáshoz kapcsolódó járulékos kedvezmények (nor-
matív térítési díj kedvezmény, tankönyvtámogatás) nem szûnnek meg,
azokat 2006. június 30-áig igénybe vehetik. A kedvezmények további
igénybevételének lehetõségérõl az érintetteket a késõbbiekben tájékoztat-
juk. A rendszeres gyermekvédelmi támogatással kapcsolatos változá-
sokról további információt a Szociális Osztály ügyfélfogadójában, va-
lamint az 500-809-es telefonszámon kérhetnek. 

Dr. Kelemen Marcell, jegyzõ

MEGSZÛNIK A RENDSZERES 
GYERMEKVÉDELMI TÁMOGATÁS 

Litter Nándor polgármes-
tert késõ délután hivatali
szobájában sikerül utolérni.
Amikor megtudja, hogy az
év számvetésére kérjük,
hirtelen alig tud választani
a legek közül. 
– Mindenképpen élre kí-
vánkozik, hogy folytattuk az
idén is azt a beruházási
programot, amelyhez saját
tõkét, pályázati forrást és
hitelt  tudtunk felsorakoz-

tatni – kezdi. –  Intenzív fejlesztési politika valósul meg városunkban,
amelynek eredményeként olyan környezet alakulhat ki Nagykanizsán,
amely vonzza a beruházókat. A nagyléptékû fejlesztések közé sorolható
a városunk határában épülõ M7-es út, amely újra visszakapcsolja
Nagykanizsát a kereskedelem, az ipar, a logisztika európai lüktetésébe.
Elindulhatott sok év után a város belsõ útfejlesztése, ezzel szoros ösz-
szefüggésben a belváros forgalomcsillapítás. S bár a közbeszerzési
eljárás hosszadalmassága, a közmûkiváltások, a hideg idõ lelassította
a munkálatokat, hamarosan fontos csomópontjaink újulhatnak meg.
Nagyívû fejlesztéseink közé tartozik a hulladékgazdálkodási és a
szennyvízprogram. Kifejezetten nagy siker, hogy a Nyugat-Dunántúlon
a mi városunk a legeredményesebb a Regionális Operatív Program
pályázatain, amelynek révén 1,2 milliárd forint pályázati forrás érke-
zik hozzánk. 

A sikerek közé tartozik, hogy a város gazdálkodása a tervek szerint
zajlik, egy rövid háromhetes nyári idõszakot leszámítva, mindvégig
egyensúlyban volt a pénzügyi helyzet. Már az is látszik, hogy a terve-
zett mûködési hiány is alacsonyabb lesz, ami ugyancsak a szigorú költ-
séggazdálkodás eredménye. Ugyanakkor az önkormányzati intézmé-
nyek mûködése zökkenõmentes volt, jóllehet több saját intézményt
mûködtet a város, mint például a megyeszékhely. Fejlesztésre, bõvítés-
re is futotta az iskoláknál, az egészségügyi alapellátásban. Lezárult a
fûtéskorszerûsítés. 

– Vegyük a sikerek közé azt is, hogy jelentõs beruházások valósultak
meg az Ipari Parkban, sikerült értékesíteni a területet a bérlõknek, õk
pedig jó gazda módjára fejlesztenek, teremtenek új munkahelyeket. A
vállalkozásokkal rendezõdtek vitáink, jó a kapcsolatunk. Ne felejtsük ki
a sorból a panel-programot sem: az elsõ önkormányzat vagyunk, ame-
lyik ezzel összefüggésben rendeletet alkotott. Több, mint 500 millió fo-
rinttal támogatjuk a felújításokat – sorolja Litter Nándor. – És akkor
következzenek a kultúra, az idegenforgalom, a sport idei legjei: lesz
plakátmúzeumunk, szép kiállítással rukkol elõ a Thury múzeum, a váro-
si programok színvonalasak, megújulhatott az uszodánk, gyermekme-
dence épült a kicsik örömére, elindult a közös gondolkodás a termál-
program megvalósítása kapcsán. Terveink szerint idegenforgalmi köz-
ponttá nõheti ki magát a Csónakázó-tó. Megépült a gyalogos híd, elké-
szül a táj-park, megtörténik a faházak felújítása. Meg kell említenem a
fõiskola dinamikus fejlõdését is. A közösségi programjaink népszerûek:
példaként említhetném a nyitott tornaterem akciót, amellyel az egészsé-
ges életmódra, a testmozgás fontosságára hívjuk fel a figyelmet. Lesz új
sportcsarnokunk, ahol a versenysportok is méltó otthonra lelhetnek
majd. Támogatni tudjuk fiatal családjaink gyermekvállalását is. 

És mi volt az év csalódása? A TISZK, a területi integrált szakképzési
központ pályázatának elvesztése. De nem tett le róla a város: igaz, ala-
csonyabb költségvetéssel, de megvalósul ez is. 

Túl a 6,5 milliárd 
forinton
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Cseresnyés Péter fideszes országgyûlési
képviselõt is arra kértük, beszéljen a parla-
menti munkájáról, és értékelje az elmúlt esz-
tendõt.

– Hogyan tudta képviselni a nagykanizsai-
ak érdekeit?

– Ellenzéki képviselõként az érdekérvénye-
sítés meglehetõsen korlátozott. Sajnos hang-
súlyozottan igaz ez a mostani ciklusra, hiszen
az elmúlt, közel négy év során alig volt olyan
ellenzéki javaslat, amit a kormánypártok elfo-
gadtak volna. A környezetemben élõ és engem
megkeresõ emberek életét – mint minden,
munkáját becsülettel végzõ országgyûlési kép-
viselõ – mindenkor figyelembe vettem a mun-
kám során, minden, a város részérõl érkezõ
kérést támogattam. Több olyan kérdést intéz-
tem az illetékes szakminiszterhez, amelyek az

itt élõ emberek életének javítása érdekében
fogalmazódtak meg, részt vettem több tör-
vénytervezet kialakításában. Néhány fideszes
képviselõtársammal együtt törvénytervezetet
nyújtottunk be a politikai üldözöttek sorsának
javítása érdekében – de sajnos ezt a kormány-
pártok eddig még nem tûzték napirendre.
Önálló képviselõindítványok tucatjait adtam
be, elsõsorban oktatási, sport témákban.
Ezek, bár országos problémák megoldására
adtak volna lehetõséget, de természetesen a
kanizsai embereket is érintette volna a módo-
sítások jótéteménye. 

– Országgyûlési képviselõként hogyan érté-
keli az elmúlt esztendõt? 

– Sajnos azt láthatjuk, hogy a kormány a vir-
tuális politizálás eszközével él, a valóságban
érzéketlen az emberek sorsával szemben. Érzé-
ketlenek, mert miközben milliók élnek a létmini-
mum küszöbén, azt hirdetik, soha nem éltünk
ilyen jól, mint manapság. Csakhogy amikor az
ember az utcán sétál és beszélget az emberek-
kel, nem ezt érzékeli. Egyik-másik politikusuk
még azt is megengedte magának, hogy azt su-
gallja, a magasabb árak jók az embereknek.
Több mint 600 ígéretet tettek, ezek jelentõs ré-
sze egyáltalán nem, a többi sem úgy valósult
meg, ahogy ígérték. Amikor az emberek azt ér-
zik, hogy nem lehet megbízni a kormánypárti

politikusok szavában, akkor nem érzik magukat
biztonságban. Azt is látják, hogy a kormánypár-
ti politikusok ritkán merik felvállalni a tévedé-
seiket, vagy ha felvállalják, akkor is csak azért,
mert kommunikációs szempontból ez jól mutat.
Az elmúlt egy év kormányzati munkája szinte
abban merült ki, hogy naponta találtak ki jól
hangzó ötleteket. Beszéltek róla pár napot a mi-
niszterek, a miniszterelnök elmondta ugyanazt a
médiumokban több tucatszor, majd jött a követ-
kezõ ötlet, és az elõzõek megvalósításával már
senki nem törõdött. Természetesen voltak olyan
ötletek, amelyek szimpatikusak, támogathatóak
voltak. Mindenbe belekaptak, így a jószándékú
intézkedések nem hozták meg a várt hatást. Jó,
ha a családi pótlékot duplájára emelik, de nem
jó, ha ez az intézkedés több százezer embert
hátrányosan érint, mivel más kedvezményeket –
például családi adókedvezmény és bizonyos
szociális juttatások – elvonnak az emberektõl.
Így történhet az, hogy azok közül is sokan ros-
szabbul járnak, akik nem tartoznak a tehetõ-
sebb középosztály körébe. Például olyan szülõk,
akik betegségükbõl adódóan rokkantnyugdíja-
sok, akár 20-30 ezer forintot is elveszíthetnek.
Ezek az átgondolatlan intézkedések születhettek
annak okán is, hogy a jövõ évben választások
lesznek. Így még az emberek jövõjét is feláldoz-
zák a jövõ évi kampány oltárán. 

Kovács Kálmán informatikai és hírközlési
miniszter talán az egyik legsikeresebb minisz-
tere a jelenlegi kormányzatnak. Csapatával
azon munkálkodnak, hogy az évtizedes
lemaradást behozva, minél elõbb, minél több
családhoz, intézményhez juttassák el az infor-
matika legmodernebb eszközeit.

– Milyen, a térségben élõk életét jobbá té-
võ kezdeményezések, projektek megvalósítá-
sát segítette az elmúlt évben?

– Valójában már 2002-tõl kezdõdött az az
összehangolt és egymásra épülõ fejlõdés a tér-
ségben és ezen belül Nagykanizsán, aminek az
eredményeit ma már mindenki megtapasztal-
hatja. Az itt lakók régi vágya kezd teljesülni
azzal, hogy immár Nagykanizsa határában is
épül az autópálya. Európai Uniós tagságunk
sikere, hogy az elõzõ kormány idejével össze-
hasonlítva tízszer annyi állami és uniós forrás
jutott fejlesztésre. Milliárdos értékben valósul-
nak meg alapvetõ környezetvédelmi beruházá-
sok, fejõdik a víz- és a csatorna hálózat. Meg-
újul a kanizsai kórház, a volt mozi és a HSMK
is teljesen megszépült. Nagykanizsa a Nyugat-
Dunántúli Régió informatikai központja lett.
Az informatikai minisztérium a város szívében
hozta létre a regionális irodáját. Száz milliós

értékben hajtottunk végre
informatikai fejlesztéseket
a térségben. Minden isko-
la szélessávú internetet és
korszerû informatikai esz-
közöket kapott. A város-
ban és a környék települé-
sein létrehozott e-Magyar-
ország pontok segítségével
azok is hasznosan alkal-
mazhatják az internet
nyújtotta lehetõségeket,
akiknek otthon még nincs internet kapcsolatuk
vagy megfelelõ eszközük. Esélyt adunk min-
denki számára, hogy sikeresen élje meg azt a
modernizációs folyamatot, ami ma az egész
ország számára kulcsfontosságú kihívás. Vé-
gül, de nem utolsó sorban nagyon jelentõs lé-
pésnek tartom, hogy a fõiskolán megkezdõdött
az informatikus képzés is. Mindezt összefoglal-
va meggyõzõdésem, Nagykanizsának jó esé-
lyei vannak arra, hogy a térség kereskedelmi
és kulturális központja legyen.

– Milyennek értékeli az elmúlt egy évet,
mint országgyûlési képviselõ?

– A törvényhozás egy nagyon feszített évet
tudhat maga mögött. Nehéz röviden, egy-egy

dolgot kiemelni ebbõl a
folyamatból, mégis szemé-
lyes sikernek is könyvelem
el, hogy sikerült elfogadni
az elektronikus informáci-
ók szabadságáról szóló
törvényt. Ez nagyban hoz-
zájárul majd ahhoz, hogy
mindenki számára sokkal
átláthatóbban, sokkal kö-
vethetõbben mûködjenek
a hivatalok, mûködjön az

állam. Másik nagyon fontos történése volt en-
nek az évnek, hogy immár november elseje
óta hatályban van az új Közigazgatási eljá-
rásról szóló törvény. Ez gyakorlatilag az el-
múlt ötven év legátfogóbb államigazgatási re-
formja. Immár nem kell az ügyes bajos dolga-
ink elintézéséhez hivatalok és ügyfélszolgála-
tok sorát felkeresni a kapcsolódó iratok, iga-
zolások beszerzéséért, mert ezt az adott hiva-
tal teszi meg. Jövõ év elejétõl pedig már azt is
mindenki megtapasztalhatja, hogy nem csu-
pán sorszámot kérhet vagy ûrlapokat tölthet
le az internet segítségével, hanem akár a la-
kásáról a nap bármely szakában intézheti a
hivatalos ügyeit. 

Az ellenzék padsorából
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– A végéhez közeledik a 2002- 2006. évi vá-

lasztási ciklus. A számvetésben lehet egy évet ér-
tékelni, de mint az életben, minden mindennel
összefügg, így a korábbi évek elõkészítõ munkája
hatással van a jelenlegi eredményekre – kezdte
évértékelõ gondolatait Göndör István országgyû-
lési képviselõ, frakcióvezetõ-helyettes. – A cik-
lusban összesen 27 törvényjavaslatot nyújtottam
be, az általam benyújtott törvényjavaslat volt az
elsõ elfogadott törvény. Az idén benyújtottak kö-
zül a jelentõsebbek: a végrehajtási tevékenység
szigorítása a lakásmaffia ellen, az önkormány-
zatok bevonásával. A munkavállalók érdekében
csak azok a vállalkozások juthatnak állami tá-
mogatáshoz, ahol rendezettek a munkaügyi kap-
csolatok. Sikerült eredményt elérni a részarány
tulajdon kimérésében, a hegyi kis pincék meg-
mentésében. A vállalkozások a következõ évben
az iparûzési adójuk 100  százalékát leírhatják
adóalapjukból. Frakciónk rekord évet zár, a száz
lépés programhoz kapcsolódóan annyi törvényt
fogadtunk el, mint eddig egy évben sem.

– A ciklusban több, mint négyszázszor szó-
lalt fel. Lobbi tevékenységének is számtalan
eredményével találkozhatunk.

– Az elmúlt 4 év alatt sok mindent sikerült elér-
ni. Épül az autópálya, elkezdõdött a 74-es és a 61-
es út várost elkerülõ szakaszának megvalósítása.
Jelentõs összegekkel fejlesztettük felsõoktatási in-
tézményünket, s a költségvetésben újabb 140 mil-
lió forinttal szerepel a további fejlesztés. Kisfako-

son és Bagolán épül a szomszéd megyébe is át-
nyúló szennyvízvezeték. Sikerült forrást szerezni a
város és városkörnyéki 9 milliárd forintot megha-
ladó szennyvízcsatorna-beruházás tervezéséhez.
Az elõzõ években megszereztük a laktanyákat, eb-
ben az évben megkaptuk az értékesítési jogot, ma
már a vállalkozások meg is vásárolhatják a ko-
rábban bérelt ingatlanokat. Az útépítés több, mint
400 millió forintba került az Ipari Parkban. A
Thúry laktanya rekonstrukcióhoz 800 millió áll
rendelkezésre. Tûzoltóságunk soha nem látott
mértékben fejlõdött. Magasból mentõ, gyors rea-
gálású, nagy teljesítményû darut kaptak, amely az
autópályán is tud segíteni a mentésben. Megújul a
mozi, jövõ évben átadásra kerülhet az új funkciójú
épület. Megvan a forrás a HSMK rekonstrukció-
jához. A kormány benyújtotta a 2006. évi címzett
támogatásokról szóló javaslatát, benne van a
Rozgonyi iskola rekonstrukciója és a tornaterem
építése. A választókörzet települései sikeresen pá-
lyáztak számos esetben, közte a munkahelyet te-
remtõ közmunka programokra. Eredményt értünk
el a határõrség és a vasúti személyszállítás meg-
tartásában. Városunkban találkozott a horvát és a
magyar Köztársasági Elnök, itt írták alá a ma-
gyar-horvát közös foci EB szándéknyilatkozatát..
Az eredmények mutatják, van értelme a közös
munkánknak, nem szabad megállnunk. Sajnálom,
hogy politikai hisztéria tárgya lett a magántõke
bevonásának lehetõsége a kórházba. Ajánlom az
ellenzõk figyelmébe a hévízi milliárdos fejlesztést.

Félek, megint a butaság és a rövid távú politikai
érdekek miatt lemaradunk valamirõl, ami a fejlõ-
dést, az itt élõ emberek biztonságát segíthetné. 

– Milyen célok szerepelnek a jövõre vonat-
kozó tervei között? 

– Örülök, hogy újra képviselõ-jelölt lettem, és
listavezetõnek választottak. Köszönöm ezt  mind-
azoknak, akik biztattak, kitartottak mellettem. Az
év tapasztalatát úgy foglalnám össze: fontosabb
a fejlõdés, mint a politikai cirkusz. Szeretném
megnyerni a választásokat, segíteni a fejlesztése-
ket, hogy felzárkózhassunk a sikeres városokhoz. 

– Magánemberként milyen sikerrõl szólhat?
– A magánéletemben 19 év után megvaló-

sult az álmunk, elkészült a családi házunk. Kí-
vánok a lap munkatársainak és olvasóinak
nagyon boldog karácsonyt és sikeres új évet!

Van értelme a közös munkánknak

Nagy utat járunk be

Teleki László, az Ifjúsági, Családügyi, Szo-
ciális és Esélyegyenlõségi Minisztérium ro-
ma ügyekért felelõs politikai államtitkára, or-
szággyûlési képviselõ, a CKÖ elnöke azt
mondja: ez az év egy újabb fontos állomás
volt azon az úton, amelyen a romák járnak, s
amely a társadalmi felemelkedéshez vezet. 

– Számomra az a legnagyobb öröm az idei
évben, hogy a statisztikák már visszaigazol-
ják erõfeszítéseinket, s egyre több tehetséges
roma diák tanul tovább. Míg 2002-ben tíz-
ezer roma gyerekre mondhattuk azt az or-
szágban, hogy jó tanulók, méltóak az ösztön-

díjra, addig ez a szám az idén már elérte a 26
ezret! Mikor ezekkel a tényekkel szembesül-
tem, akkor azt mondtam: bár nagyon nehéz
ez a munka, amit végzek az államtitkárságon,
mégis megéri! A középiskolákba, a felsõfokú
intézményekbe nemcsak bejutnak a roma fia-
talok, de jól meg is állják a helyüket, egy új
tudást, megbecsülést hozva a kisebbség életé-
be.  A felnövekvõ roma generáció kitermeli
értelmiségi rétegét. 

– Mi volt a legnehezebb döntés, amivel
szembesülnie kellett az idei évben? 

– A kisebbségi önkormányzatok létét sza-
bályozó törvény megszületése volt talán a
legnehezebb. Nehezen éltem meg, hogy az et-
nikai és kisebbségi törvény éppen azt a for-
mulát nélkülözi, amely megalapozza a ki-
sebbségek pozitív diszkriminációját, és ked-
vezményes mandátumhoz juttatja õket. Tu-
dom, hogy milyen ûrt hagyott ennek a lehetõ-
ségnek az elvesztése a kisebbségi önkormány-
zatokban, s most mindegy, hogy roma vagy
horvát, német vagy görög kisebbségrõl be-
szélünk, hiszen ha egy képviselõjük még ha
csak egy szavazattal is, de ott lehet a telepü-
lési önkormányzatban, az már esély az érdek-

érvényesítésre, bekapcsolódásra a döntésho-
zatalba. Ez most hiányzik a törvénybõl. Bízok
abban, hogy rendezzük ezt rövid idõn belül a
négy parlamenti párttal, és visszavisszük a
törvényalkotásba. 

– Mi okozott csalódást az évben? 
– Mint politikusok, állandóan szem elõtt

vagyunk, sokkal több hideget, meleget ka-
punk megnyilvánulásainkért. Nehezen élem
meg az ellenérzéseket, a politikai indíttatású
támadásokat, az irigységet. Közel 14 éves
munka áll mögöttem, a csapatom és a csalá-
dom mögött. Kõkemény munka fekszik abban,
hogy idáig eljutottunk. Nem szoktam én errõl
beszélni, talán most a nyugdíjas roma kará-
csonyon látott és hallott nagyon tehetséges
csapi kisdiákok mûsora váltotta ki belõlem,
hogy a szokottnál jobban elérzékenyültem.
Nyilván a mindennapokban sok-sok csatát ví-
vunk, de mindig azért dolgozunk, hogy a ma-
gyarországi romák számára a legjobb ered-
ményeket érjük el. Úgy fejezzük be ezt a be-
szélgetést: sokat kell szenvednie annak, aki a
roma politikát felvállalja, de mégis megéri,
mert tehet valamit a magyarországi cigány-
ság felemelkedésért. 
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Lukács Norbert a hétköznapjait egy au-
tószalon vezetõjeként a legújabb autócso-
dák között tölti. Szabadidejét azonban
egy másfajta „jármû” meghódítása köti
le. Különösen érdekli a történelem, az
emberiség történetének olyan kézzel fog-
ható tárgyi bizonyítéka, ami mindenkit
érint. Ezek közül egyik Törökországban,
az Ararát hegyen található: Noé bárkája.

– Mikor határozta el a bárka felkutatá-
sát ?

– Kezembe került egy Nemere István
által írott könyv, ami az elmúlt 100 évben
ott járt emberek útleírásait tartalmazta. A
bibliai Ararát szent hegy. Felmértem,
hogy a Nagykanizsa-Isztambul-Dogube-
yazit közötti 3200 kilométeres út autóval
két nap alatt bejárható. Mivel a Himalá-
jába már régóta vágytam, ezért  megke-
restem Böröcz Zsolt pedagógust, akinek
korábban hallottam Nepálról szóló elõ-
adását, és tudtam, õt is érdekli a hegy
maga. Az õ számára az 5100 méter ma-
gasság nem jelentett veszélyt, én pedig
még nem másztam hegyet életemben. Így
indult el az expedíciónk. Nem volt egysze-
rû a hegy környékére jutni, mivel enge-
dély nélkül mentünk oda. A helyszínen si-
került megszereznünk a konzulátusi hoz-
zájárulást az útunkhoz. Csak érdekesség-
ként mondom, hogy utunk során találkoz-
tunk amerikai sátrakat õrzõ török sze-
mélyzettel. Az amerikaiak azt mondták,
hogy a gleccsert fényképezik, ám este,

amikor jobban összehangolódtunk a kur-
dokkal, kiderült, hogy nem a gleccsert
fényképezte az amerikai ûrhajós a felesé-
gével, hanem a bárkához mentek föl, már
nem az elsõ alkalommal. A kurdok közöl-
ték, hogy 5000 dollárért odakísérik az
embereket a hegy másik oldalán található
bárkához. Sajnos hiába voltunk pár száz
méter távolságra, a mi felszereltségünk-
kel és felkészültségünkkel nem lehetett
megvalósítani a tervünket. Három napra
voltunk berendezkedve, ám mégegyszer
ennyi idõ kellett volna a feljutáshoz. Ta-
lán jövõre sikerül.

– Mit tudott addig a bárkáról?
– A mûholdas felvételekrõl látható,

hogy a bárka mérete fele a Titanic mére-
tének. Koordinátái pontosan megfelelnek
azoknak az adatoknak, amit az örmény
útleírások tartalmaznak, azok pedig telje-
sen megegyeznek a bibliai leírásokkal.
Szent hegyként tartották nyilván, beava-
tás jellege volt a helynek. Valamikor hur-
riták éltek ott, a hegy környéke volt a köz-
pontjuk. Az 1950-es években hoztak le
francia hegymászók anyagmintát róla.
Szénizotópos vizsgálattal megállapították,
hogy 5000 éves faanyagból van a hajó.
Azóta volt két nagy földrengés, amitõl
kettétört, és pár száz métert csúszott az
Ararát oldalába. Megváltozott a klíma is,
ezért részben jégben van a bárka. A bár-
kát az oldalán lógó, 23 darab, kifúrt nagy
kõvel fékezték le, azok is ott vannak a
környéken. Sokakat foglalkoztat a kérdés,
hogy az az 5000 éves hajó valóban Noé
bárkája, vagy más régi emlék. Valamiért
nem áll érdekében a török kormányzat-
nak, hogy teljesen egyértelmûvé tegye, mi
van ott, nincs régészeti feltárás, kutatás!
A zóna veszélyes, mert nincs jó viszony a
kurdok és a törökök között. Velünk a törö-
kök és a kurdok is barátságosak voltak,
ám egymás között rendszeresek a fegyve-
res összetûzések. Nagyon puritán módon
élnek, hihetetlen szegénységben. Szinte
ugyanazokat tapasztaltuk, mint egy kelet-
törökországi filmben, kõfalak, fageren-
dák, a közmûvesítésnek nyoma sincs. Ám
a vidék páratlan szépségû. Törökország
az ókori Mezopotámia fölött terül el. Volt
szerencsénk látni a Tigris folyót, az Euf-
ráteszben fürödtünk is.  Nagy energiát ad
egy embernek, ha ilyen helyen ott lehet.
Az Ararátról látni egy kisebb hegyet, ott
van egy másik hajóformátum is, ami
nincs befagyva. Az alakja nem hasonlít
Noé bárkájához,inkább csónak formája
van. Az útunkon veszélyes körülmények
között faluról falura mentünk, a kurdok

egyik településrõl a másikra küldözgettek,
de nem találtuk meg egy nap alatt ezt a
másik hajót. Valami azt súgja, nem is
akarják megmutatni az idegeneknek. Nem
biztonságos az út, bármi megtörténhet az
emberrel. A hegy szeszélyes, izgalmas, de
mégis gyönyörû. Én magam nem tudtam
felmenni a csúcsra, 4300 méteren abba
kellett hagynom a mászást, mert nem volt
energiám. Amikor 4300 méteren magas-
ságban elváltunk egymástól Böröcz Zsolt-
tal, nekem le kellett jönnöm. Az a benyo-
másom így utólag, hogy gyorsan elfogad-
tam a hegy üzenetét. Pár száz méter után
a gleccseren sétálhattam volna, ami ter-
helés szempontjából sokkal könnyebb lett
volna, de az is lehet, túl sokba került vol-
na nekem. Nem hegyi betegség fogott el
egyébként, amitõl tartottunk, hanem az
éjszakai hegymászás fárasztott ki. Hajnali
fél háromkor kellett elindultunk ahhoz,
hogy délelõtt tízre felérjünk a hegyre,
mert utána már nem biztonságos a fenn-
tartózkodás. Az elektromos viharok miatt
a villám bármikor odacsaphat. Jégcsá-
kány nélkül pedig nem lehet feljutni, ezért
kétszeresen is veszélyes az ott tartózko-
dás. Sok iráni turistát láttunk egy másik
útvonalon, õket végig kísérték.  

– Mi a következõ úti cél?
– A következõ cél a bárka maga. Ki kell

dolgozni a legegyszerûbb utat és neki kell
vágni. Terepszemlének nagyon jó volt ez
az út, most már tudjuk milyen nehézség-
gel kell szembenézni, de erre rá kell ké-
szülni.  Amennyiben elérhetõ célokat tû-
zünk ki, és akarjuk is azt, akkor összeren-
dezõdnek úgy a történések, hogy a cél
meg is valósul! Úgy gondolom minden
embernek joga és kötelessége, hogy bíz-
zon  magában. Ha az ember eljut ilyen te-
rületre, érzi az idõ súlyát, nyugodtabb az
emberi lélek is ott. Törökországban mi
csak kaptunk mindenkitõl. Általában ben-
zinkutaknál álltunk meg vacsorázni, min-
denhol segítettek, volt aki levest fõzött ne-
künk, volt olyan benzinkutas, aki átment a
szomszéd étterembe és hozott birkahúst,
friss kenyeret, készített török salátát, és
együtt vacsoráztunk. Csak pozitív érte-
lemben lehet szólni róluk. Amikor leér-
tünk a hegyrõl a Dogubeyazit nevû város-
ba, örültünk, hogy egyáltalán a lábunkon
állunk, bementünk egy boltba sört venni.
A boltos megkérdezte, honnan jöttünk. S
amikor megmondtuk, kapásból rávágta,
hogy „Détári Lajos”. Innen 3200 km-re,
Irán és Örményország határán, egy kis
boltban!

Bakonyi Erzsébet

A bibliai Noé nyomában
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Nem szeret kapni, csak adni. Apróka otthonában kisebb-na-
gyobb ajándékok várják gazdáikat, pirinyó porcelánbabák, figu-
rák, becsomagolt italok. Mind-mind gazdára várnak, mert meg-
ajándékozandó mindig akad. Árpi bácsi minden alkalmat meg-
ragad, hogy valódi és képletes ajándékait szétossza az emberek
között. A beszélgetés végén engem is meglepett egy kis aján-
dékkal, s ahogy adta, tudtam, bár elveim ellen való, mégsem
utasíthatom vissza, mert õ így, ebben a formában köszöni meg,
hogy egy rövidke pillanatot rááldoztam, hogy meghallgattam. 

Sokkal jobban szeret adni, és nem szereti, ha kap, mert az
ajándékot nem tudja elfogadni…gyermekkorában rejlik a titok,
amiért nem, de errõl inkább nem mesélt.

Önkéntes kertész
Nem élt mindig Kanizsán, egy barátja révén szerzett tudo-

mást errõl a városról, arról, hogy itt is van nyugdíjasház. Egy-
kori budapesti otthonából költözött ide, hogy önkéntes kertésze
legyen a Kodály utcai intézménynek. Kanizsát szép kis város-
nak tartja, szeret itt élni. Amikor a nyugdíjasházba került, a ker-
tet sivárnak, gondozatlannak ítélte, hát, ahogy õ mondja, kapir-
gálni kezdett. Volt egy öreg kapa – ennyi volt a szerszámpark –
és vett ötven tõ fenyõcsemetét. Nem kis nehézségek árán elül-
tette a fákat... Aztán azt vette a fejébe, gyümölcsfákat ültet,
hogy a fák kínálta mosolygós gyümölcsökkel édesíthessék meg
életüket a lakók. A fák tavaly már szilvát érleltek. Volt, aki vén
bolondnak tartotta, minek ültet fát, úgysem éri meg annak gyü-
mölcsét. De õ ezeket a hangokat meg sem hallotta. Fiatalabb
korában is kedvelte a kertészetet, bár eredendõen hûtõgépszere-
lõ volt. Most õ a nyugdíjasház önkéntes kertésze.

A benti kert már szépen zöldellt, hát a kinti világot érezte
gondozatlannak.  Árpi bácsi keze nyomán aztán szépen lassan
ott is változni kezdett minden. Elõször csak a ház közvetlen
környezetében, a kerítés mellett dolgozott, aztán egyre távo-
labb merészkedett, és végül a kicsit távolabbi fenyõliget is
megtisztult keze nyomán. Ma már bárki körülnézhet ott, a régi
szemétnek, gondozatlanságnak nyoma sincs. 

Amikor megkérdeztem, miért tette, könnycsepp gördült le
barázdált arcán. Csak intett, hamar rendbejön! Míg alágördülõ
könnyeit törölgette, kibukott belõle  a vallomás is: a gyerekek
miatt dolgozott, azért, hogy a nincstelenek által otthagyott sze-
méttõl nehogy betegek legyenek, legyen hol játszaniuk. Sokan
megköszönték önzetlen jótettét, volt, aki levelet is írt, mások
szerkesztõségünkbe juttatták el a hírt.

Telente, mikor az utak havasak, kapja a lapátot, meg a többi esz-
közt, és letisztítja az utat, mert attól tart, hogy az arra járók megsé-
rülhetnek. Senki sem kéri rá, magától teszi. Néha a környékben la-
kók megszólják, nem néki való már ez a sok munka, vigyázzon az
egészségére. Õ mindig hálásan köszöni ezeket az aggódó megnyil-
vánulásokat, mert míg az õt féltõvel szóba elegyed, addig pár per-
cet mindig pihen. Minél többen megszólítják, annál többet pihen,
így minden érte aggódónak elmondja, hogy ezekkel a szavakkal,
mondatokkal, mind-mind az õ egészségét óvják, aztán folytatja a
munkát. Olykor sötétedésig… Már az is elõfordult, hogy véletlenül
kizárták, mert nem gondolták, hogy még mindig kint dolgozik…

Amikor találkoztunk, a ház elõtti tócsákat tüntette el éppen.
A babakocsikkal érkezõ anyukák a kocsikat felemelve tudtak
csak átjutni a tócsákon, de többnyire így sem úszták meg szá-
raz lábbal. Árpi bácsi nap mint nap látta az arra járók kínjait.
Fogta kedvenc eszközeit, és betemette a lyukakat, feltöltötte a
tócsák helyét. 

Ajándék 
szerszámok
Önzetlen jótettei

nem maradtak vissz-
hangtalanok. Egy dél-
után, amikor a nyug-
díjasok römizéssel
múlatták az idõt, a
parkgondozó vállal-
kozástól érkezett egy
hölgy és új szerszá-
mokat ígért, amelyek
másnap meg is érkez-
tek. Nem ócska, ki-
vénhedt szerszámok
voltak, hanem újak,
szépek, olyanok, ame-
lyekkel még könnyeb-
ben ment a munka –
mesélte felcsillanó
szemekkel az õsz
öreg. Még nagyobb lelkesedéssel vetette bele magát a kertészke-
désbe, hiszen mire való az új, szép szárszám, ha nem erre. A fák
még szebben zöldelltek, a virágok még szebben virítottak a ház
udvarán. Minden erejével azon dolgozik, hogy körülötte a vilá-
got szebbé varázsolja, hogy betöltsön egy ûrt, egy hiányt…. 

Fogadott unokák
Senkije sincs a világban. Felesége ugyan volt kettõ is, de az el-

sõ az italt, a második egy másik férfit választott Árpi bácsi he-
lyett. Egykoron volt egy fia is, de még fiatalon elvesztette. Azt
mondja, mindent megtett azért, hogy letérítse arról az útról, ame-
lyet anyja nyomdokain járva választott, de nem járt sikerrel. Egy
lakótársnõje unokáit „fogadta örökbe”, õket, a családot segíti. 

Szeretet koldulva
Nemrég ünnepelték az otthonban. Pénzt kapott, azzal hogy

vegyen magának belõle ajándékot. Pénzt adtak – dohog az
öreg – néhány szép szó, az igen, az jó, mert ezenkívül minde-
nem megvan... Míg emlékezget, az jut eszembe: az elõttem ülõ
ember adni született. Ám lelke mélyén éppúgy éhezi a mások
szeretetét, mint mi mindannyian. Szívét, lelkét osztja szét, cse-
rébe szeretet, odafigyelést koldul. Elfogadjuk önzetlen ajándé-
kait, s talán meg is köszönjük, nem szívbõl, igazán, csak úgy
megszokásból. Mennyire méltatlan ez mindannyiunkhoz….

Vissza a halálból
Az idõs test, legyen a lélek bármennyire is fiatal, elhasználó-

dik. Megmûtötték. Alig ébredt az altatásból, érezte, valami
nincs rendjén, hívta hát az ápolót. Hamarjában szaladt minden-
ki….Percek vagy órák múltak, nem tudja, csak arra emlékszik,
ahányszor magához tért a kábulatból, kezét mindannyiszor egy
szép szõke kedves arcú asszony fogta…Amikor meggyógyult,
keresni kezdte a nõvérkét, ám hamar megtudta, aki az ágya
mellett virrasztott,  a fõorvosasszony volt maga. Kezét fogva
könyörögte vissza õt a halálból, kezén át sugározta az éltetõ
energiát, mert tudta, Árpi bácsinak dolga van még…Kertek és
elültetendõ virágok sora várja, hogy sokunk életébe hozzon
szépséget, igaz múlandót, de feledhetetlent.   

Dukát Éva

Árpi bácsi ajándékai
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A karácsony sok háziasszony rémálma, an-
nál is inkább, mert ilyenkor sokszor még a
jól bevált receptek sem sikerülnek, nem be-
szélve arról, hogy a konyhában töltött fárasztó
órák eredményeként aztán a legszebb ajándé-
koknak is csak mérsékelten tudunk örülni.
Hogy minderrõl miként vélekedik az ízek
mestere, arról Borda Attilát, a MenDan
mesterszakácsát kérdeztük.

– Mennyi idõt töltsünk karácsonykor a
konyhában?

– A karácsony a család ünnepe, próbál-
junk meg jelen lenni szeretteink számára
is, ne a konyha, a fõzés kösse le minden

idõnket. Az ételek készítését közösen is le-
het végezni, és nem kell feltétlenül a fél na-
pot a konyhában tölteni. Ilyenkor is készít-
hetünk olyan ételeket, amelyek nem igé-
nyelnek túl sok munkát, és mégis nagyon
finomak.

– A mesterszakáccsal is elõfordul, hogy az ün-

nepi étel nem úgy sikerül, ahogy eredetileg el-
képzelte?

– Mi is csak emberek vagyunk, és ránk is
igaz, hogy ha valamit nagyon-nagyon sze-
retnénk, hát az juszt sem úgy sikerül. Elron-
tott étel viszont nincs, ha nem égett oda, ak-
kor még menthetõ, legfeljebb más lesz, mint
aminek szántuk. Azt tanácsolom, ne kará-
csonykor kísérletezzenek a háziasszonyok,
érdemesebb a jól bevált, a család által is
kedvelt recepteket alkalmazni, lehetõleg
olyanokat, amelyek kevéssé munkaigényesek
vagy már elõzõ nap elõkészíthetõk. A nõk, a
családanyák számára is ünnep a karácsony,
nem szabad hagyni, hogy kifárasszák magu-
kat, hogy a karácsonyból csak a végtelen sü-
tés-fõzés emlékével kelljen visszatérniük a
hétköznapokba. 

– A mesterszakácsoknál ki fõz otthon?
– Nem tudom, másutt hogy van, de nálunk a

feleségem készíti a karácsonyi vacsorát. Én a
lányommal a fát díszítem.

– Véleménye szerint miért terjed mind job-
ban a szállodában ünneplés szokása?

– Évekig éltem Ausztriában, és ott már
abban az idõben hagyományos volt sok csa-
ládnál, hogy szállodában ünnepeljenek, ott
bontsák ki az ajándékokat. A családok egy
része kényelembõl választja ezt, a másik ré-
sze – fõként az egyedülálló, idõs emberek –
a magány elõl menekülnek ilyen módon. Õk
sem akarnak egyedül lenni karácsonykor, s
ez érthetõ. 

– Miért annyira mások a karácsonyi és a
szilveszteri ételek a szállodákban, mint otthon?

– Az emberek ezeken a helyeken tapasztala-
taim szerint a különlegességeket, a szokatlan,
extrém dolgokat keresik. Így van ez az ételek-
kel is. Elvárják tõlünk, hogy a hétköznapoktól
gyökeresen eltérõvel lepjük meg õket, legyen
szó akár látványról, akár ízekrõl. A szállodai
ünnepi ételek egyfajta látvány-orgiák és íz-or-
gazmusok, fogalmazott nemrégiben az egyik
vendég. 

-dé-

FÜSTÖLT LAZAC-CARPACCIO 
UBORKÁS, PRITAMINPAPRIKÁS 
DRESSZINGGEL 
Hozzávalók:16 szelet vékony füstölt la-

zac, 0,2 dl fehérborecet, 1 db nagy prita-
minpaprika, 1 db uborka, bors, 1 dl olíva-
olaj, só, petrezselyem, citrom

A paprikát és az uborkát apróra vájjuk,
sóval, borssal, olajjal, ecettel ízesítjük. A
lazacszeleteket ráhelyezzük a tányér köze-
pére, majd az elkészített dresszinggel
meglocsoljuk. Dekorálhatjuk póréhagy-
mával, rozmaring levéllel és citrom szelet-
kékkel. 

BALZSAMECETES TENGERGYÜMÖLCSEI KOKTÉL KEHELYBEN
Hozzávalók: 0.5 kg tenger gyümölcsei mix, 2 db alma, ananász, 0,2 dl balzsamecet, só,

bors, citrom, kapor.
A fõtt tenger gyümölcseit lehûtjük, majd a kockára vágott ananászt, almát hozzátesszük

és a citrom levével meglocsoljuk. Fûszerezzük, kevés balzsamecetet öntünk rá. Kehely-
ben tálaljuk, citromkarika és kaporszál a díszítése.

Karácsonyi étkek

ASZALTGYÜMÖLCSÖS  RIZSGOLYÓK 
BARACKZSELÉ TÜKRÖN
Hozzávalók: 1 liter tej, 3 dl tejszín, 30

dkg rizs, só, 10 dkg cukor, vaníliás cukor,
10 dkg vegyes aszalt gyümölcs (barack,
szilva, füge), 10 dkg vaj, pirított mandula,
barack kompót, 10 dkg baracklekvár

A rizst puhára fõzzük a sós, cukrozott
tejben. ha kész, beletesszük az apróra vá-
gott aszalt gyümölcsöket és kihûtjük. Fel-
verjük a tejszínhabot és gyengéden a
riszhez keverjük, tovább hûtjük. A konzerv
barackot lereszeljük és a barack lekvárral
összeforraljuk. Pici likõrt is tehetünk hozzá.
Vízbemártott kanállal kiadagoljuk a tányér-
ra a hideg rizst. A tetejére pirított mandulát
hinthetünk. 

FÉLANGOLOSRA SÜTÖTT BÉLSZÍN 
LIBAMÁJJAL,VAJAS ROZMARINGOS 
BÉBIRÉPÁVAL, BROKKOLIVAL 
ÉS BURGONYARÖSZTIVEL
Hozzávalók: 1 kg bélszín, 30 dkg liba-

máj, bébirépa, brokkolirózsa, 25 dkg bur-
gonya, 1 tojás, só, bors, rozmaring, liszt, 2
dkg vaj, olaj

A bélszínt felszeleteljük, lapjára fordítjuk,
kézzel gyengéden megnyomkodjuk, só-
val, borssal fûszerezzük és kevés olajban
megsütjük. A párolt bébirépát és a brok-
kolit vajon átforgatjuk és a hús mellé tálal-
juk. A reszelt burgonyához lisztet, tojást te-
szünk, ízesítjük és olajban kisütjük. A vaj-
ban átsütjük a vékony szelet libamájakat.
Ráhelyezzük a húsra. Egy igazi királyi, ün-
nepi fõétel. 
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Bedõ Zsolt borász, a jú-
liusban Gyõrben,12 or-
szág részvételével meg-
rendezett III. Nemzetkö-
zi Borversenyen Nagy-
díjat ért el a Nagykani-
zsa névvel ellátott
Chardonnay borával. Si-
keres szereplését Litter
Nándor polgármester a
Dödöllefesztiválon kö-
szönte meg, s egy kupát
nyújtott át a fiatalember-
nek.

– Mi a díjnyertes bor titka? – kérdeztük Bedõ Zsolttól, aki egy 180
hektáros borászat borásza és Homokkomáromban is van szõlõje..

– A homokkomáromi szõlõbirtokon hagyományos módon istállótrá-
gyát használunk, valamint réz és kén tartalmú permetszereket. Kémiai
anyagokat nem teszünk bele, ezáltal könnyûek lesznek a borok. Ezt is
díjazták Gyõrben. A jellege, a természetes ízvilága így jött ki, a telepí-
téstõl számítva 8 év alatt lehetett elérni ezt az eredményt.

– Kitõl örökölte a borász-vénát?
– Gyerekkorom óta mindig volt jó bor az asztalon. Szakképzett borász

nem volt a családunkban, de nagyszüleimnek és édesapámnak is volt szõlõ-
je. Belenõttem a borászatba. A több, mint 10 évvel ezelõtt jött új világ óta a
borászat rengeteg új elméletre épül. Reduktív technológiákkal lehet ered-
ményt elérni, ahol saválló tartályban történik a bor erjedése, kezelése. Van
aki a hagyományos fahordós technológiára esküszik, én azt mondom, hogy
a reduktív és a fahordó kombinálásával lehet nagy borokat elérni. A
homokkomáromi szõlõbirtok mûködtetésének dandármunkáját édesapám
végzi. Tudja, hogyan kell megmetszeni egy tövet ahhoz, hogy másfél liternél
több must ne jöjjön le róla, mert csak akkor tudok olyan eredményt elérni,
amivel nemzetközi versenyeken lehet indulni. Akkor tudok a pincészetnek
segíteni, ha van tétje a borversenynek. A nemzetközi borversenyeken hasz-
nos kapcsolatokat lehet kiépíteni, piacot lehet teremteni. Például egy híres
pesti étteremnek el tudtam adni a gyõztes boromat. 

– Véleménye szerint mikor eredményes egy borvidék hosszú távon?
– Akkor, ha együtt fejlõdnek. Egy új telepítés öt-hat éves korában mutat-

ja meg elõször magát. De változik a közönség, változik a divat. Vannak
olyan pincészetek, akik reflektorfénybe kerülnek, vannak akik kudarcba ful-

ladnak, vagy mint a miénk, csendesen dolgozunk a háttérben. A nemzetközi
porondon fõleg a francia és a portugál borbírálók mondanak véleményt.

– A környékünkön lévõ, hegyközséghez tartozó kis területtel rendel-
kezõ gazdák benevezhetnek ilyen versenyre?

– Próbálkozhatnak, bárki indulhat, ha megfelel a feltételeknek: szûrt
legyen a bor, minimum 5 hektoliter legyen belõle, amit meg is tud mutat-
ni. Ez a terület akkor tudna kilépni a nemzetközi porondra, ha nagyon jó
minõségû borokat tudnának készíteni. A hegyközségnek, és a borász szin-
tû tudással rendelkezõ hegybíróknak kellene ebben segíteni. Gyakran já-
rok Kanizsa környéki borversenyekre bort bírálni, én annak örülnék, ha
tiszta ízûek lennének a borok. Mondok egy konkrét példát: a nagykanizsai
borversenyre eljöttek az ország nagy borászai, és az csapódott le a szak-
mában, hogy Kanizsán kétféle bor van, a kénes, meg a kéntelen. A terme-
lõk fogékonyak az új technológiára, csak nincs aki elmondja nekik. Így
Kanizsa nem fog elõrelépni semmilyen szinten! A gazdáknak nem tudom
fogni a kezét. Azoknak a pincészeteknek – amelyeknek nincsenek olyan
referenciaboraik, amelyek bárhol megállnák a helyüket –, nincs jövõje.
Arra kell törekedni, hogy hat-hét borválasztékból egy vacsora sort föl
tudjanak állítani. Olyan hegybírók kellenének, akik járják a hegyet, kós-
tolják a bort, és megmondják a gazdának, hogy most kénezze, derítse a
bort, vagy tartsa feltöltve a hordót. 

– Mi kell a környezetünkben gyakran hangoztatott borturizmushoz?
– Meg kell felelni az uniós elõírásoknak és tiszta ízû borok kellenek.

A Kanizsa környéki birtokok kicsik ehhez, és a piac tekintetében sem lá-
tom a rációt. Ahhoz például, hogy a német vendégeket Zalakarosról el-
hozzuk Förhéncre, Homokkomáromba, vagy a szentgyörgyvári hegy-
re,10 millió forintos beruházás kellene, és akkor a vendég még nem is
biztos, hogy eljön.

– Milyen eredményt szeretne még elérni?
– A cél a nagy bort létrehozni. A homokkomáromi terület alkalmas

rá, a referenciaboraim megvannak, csak finomítani, csiszolni kell a
technológiát. A nagy bor hibátlan, tökéletes, olyan mint egy kis csoda.
Ha a szakma valamire azt mondja, hogy nagy bor, az igen! Ehhez idõ,
és jó idõjárás kell. Minden borász vágya a nagy bor elõállítása.

– A karácsonyi asztalra mit tegyünk a fehér húsokhoz, csirkéhez,
pulykából készült ételekhez?

– Chardonnay bort ajánlanék. A piros húsokhoz pedig villányi Por-
tugiesert, desszert borként a kései szüretelésû furmintot, esetleg a
hárslevelût, de inkább az aszút javasolnám. 

Bakonyi Erzsébet

A nagy bor hibátlan, tökéletes

Mint kézmûves népi iparmûvésznek vannak hagyományaim, amihez ragaszkodom. Létezik egy
örök divat, ami mindig is volt, a hagyomány. Amikor a karácsonyfa alá búzát tettek, mely a bõséget
jelképezte, a zöld ágak az élet tovább vitelét, az új életet, aztán volt a piros alma, a bor, a gyertya.
Ezeket édesanyám is odatette mindig a fa alá, én is mindig odateszem.  Még egy fonott kalács is ke-
rül a fa alá. Ezek hagyományok, melyeket tisztelek és folytatok. Amit még hozzáteszek, az, hogy csu-
héból nagyon szép díszeket tudok készíteni. Például az ajtókopogtatómat  és az adventi koszorút bo-
rostyánból készítem. Szülõházamnál rengeteg van a kerítésen, csinálok belõle koszorút, meghajtom
körbe, összekötöm a végén rafiával, csuhéból készült masnit teszek a tetejére, alá teszek egy csuhé-
angyalkát, tobozokkal díszítem. Nem hullik le, újévig is megmarad, és szép arany színû lesz a boros-
tyánlevél.  Én mindig fehér gyertyát teszek, összekötöm egy kis szalaggal, körberakom borostyánnal,
fenyõtoboz, egy-két csuhélevél, és gyönyörû lesz a koszorú. Szeretem a pirosat is, az az öröm színe, nagyon szép. Nagyon jó hagyomány a mézes-
kalács sütés. Öt unokám van, szívesen jönnek hozzám és egy csomó mézeskalácsot sütünk mindig együtt. Õk díszítik, tojásfehérjével hagyományo-
san, nagyon szépen. Isteni illata van, errõl az illatról mindig a gyermekkorom jut eszembe, a fenyõillat, a mézeskalácsillat, fantasztikus, olyan
melegséget érez tõle az ember! Képeslapot is szoktam készíteni, rengeteg fajta van. A két lapot összehajtom, tuja ágakat ragasztok rá szép fenyõ
formában. Gyönggyel, flitterrel ki lehet díszíteni, nagyon kedves, mutatós lesz az így készített képeslap. És ami elengedhetetlen, kalácsot sütök az
unokáknak. Így készülök a karácsonyra. 

(Pulai Lászlóné népi iparmûvész mesélt nekünk a karácsonyi hagyományokról, szokásairól, vendég és családváró süteményeirõl.)

Búza, bor és mézeskalács
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De vajon mindenhol így készülnek a
Karácsonyra? És ha nem, akkor miben kü-
lönböznek a mienktõl más népek ünnepi
szokásai, hagyományai? Dr. Varnava
Charalambost, a kórház gyerekosztályá-
nak orvosát a ciprusi karácsony-ünneprõl
kérdeztük:

– Miben hasonlít egymásra a karácsony
megünneplése Magyarországon és az Ön
szülõföldjén? 

– Bár nálunk a húsvét számít a legna-
gyobb ünnepnek, a karácsony is fontos
szerepet tölt be az ünnepek sorában. Sok a
hasonlóság a szokások között, hiszen
nálunk is családi ünnepnek számít a kará-

csony, nagy a készülõdés, díszítünk kará-
csonyfát, és ajándékozásra is sor kerül, de
nem egészen akkor és úgy, mint Magyar-
országon. December 24-én ugyanis még
nincs ünneplés, csak 25-én, sõt a legtöbb
családnál a karácsonyfa sem ekkor, ha-
nem majd csak január elsején kerül felállí-
tásra. A fa általában mûfenyõ, hiszen ar-
rafelé nincsenek fenyõerdõk. Az ajándéko-
zás is az újév elsõ napján történik, és eb-
ben a keresztszülõknek nagyon nagy szere-
pük van. Az ajándékozás elmaradhatatlan
része a pénz adása is. Egyébként a gyere-
kek a mindennapokban is sokkal szoro-
sabb kapcsolatban vannak a keresztszü-

lõkkel, mint itt Magyar-
országon.
– Mi történik 25-én? Ho-
gyan zajlanak az ünne-
pek?
– Az elõkészületek, azaz a
takarítás, bevásárlás, sü-
tés-fõzés éppen ugyan-
úgy, mint itt. Ami pedig
az ünnepet illeti: 25-én
délelõtt mindenkinek, aki
nem túl beteg hozzá, kivé-
tel nélkül ünnepi misére
kell mennie. Ez azt jelen-
ti, hogy a falvakban a
pap – aki egytõl egyig is-
meri a lakosokat, így tud-
ja, kire kell még várni –
addig el sem kezdi a mi-
sét, amíg valaki hiányzik.
Aki nem ér oda idõben,
azért elmennek. A gyere-
kek csak teljesen új ruhá-
ban, cipõben mutatkoz-
hatnak aznap a templom-
ban. Régi hagyomány,
hogy a szeretet napján a
haragosoknak is kezet
kell fogniuk, ki kell békül-
niük egymással. Azon a

napon nincs veszekedés, csak megértés,
nyugalom és szeretet. Az istentisztelet után
a szülõi házban összegyûlik a nagy család,
és együtt fogyasztják el az ünnepi ebédet.
Talán az utóbbi idõben ott is gyakoribbá
vált – mint néhány nyugat-európai ország-
ban –, hogy a fõ fogás a töltött pulyka, de
egyébként nincsenek különleges szokások
az ételekkel kapcsolatban. A napot aztán
együtt tölti a család, éppen úgy, mint Ma-
gyarországon. Még elég sok helyen jellem-
zõ, hogy estefelé az asszonyok az általuk
készített fánkokból a háztetõre dobálnak
néhány darabot, úgy tartják ugyanis,
hogyha ott megetetik a rossz szellemeket,
akkor azok nem jönnek le a földre, és nem
bántanak senkit.

– Beszéljünk egy kicsit szilveszter illet-
ve újév napjáról, hiszen – mint azt említet-
te – akkor díszítenek fát, és az ajándéko-
zásra is akkor kerül sor, nem karácsony
napján.

– Igen, ez így van. Ami a szilvesztert ille-
ti, közel sincs akkora ünneplés Cipruson,
mint Magyarországon. Éjfélkor persze van
pezsgõs koccintás, de sem elõtte, sem utána
nincs trombitálás, petárdázás, nincsenek
külön szilveszteri programok, bálok. A leg-
több helyen az új esztendõ elsõ napján állí-
tanak fenyõfát, amit hasonlóképpen díszíte-
nek fel, mint ahogy itt Magyarországon
szokás. Aznap délelõtt is illik elmenni misé-
re, de ekkor már nem vár a pap senkire. Vi-
szont arrafelé úgy tartják, hogy az egész
évre rányomja bélyegét a legelsõ nap, így
aztán a misérõl való távolmaradást, mint
rossz cselekedetet nem sokan vállalják fel,
inkább elmennek a templomba. Aztán újra
összegyûlik a család, hogy az újév elsõ
ebédjét közösen fogyasszák el. A sokszáz
éves hagyományokból, babonákból mára
kevés maradt fenn, egyiket közülük most
szeretném megemlíteni, mert ez még szinte
minden családnál megtalálható. Január el-
sején az ünnepi ebéd elengedhetetlen tarto-
zéka a „vaszilopitta”. Ez tulajdonképpen
egy kör alakú, házi készítésû kenyér, amibe
– ki tudja, hová, de - belesütnek az asszo-
nyok egy pénzérmét. A babona szerint
egész évben arra fog a szerencse rámoso-
lyogni, akihez ez az érme kerül a kenyér fel-
szeletelése után. S hogy mikor kezdõdik az
új esztendõ? A ciprusi emberek szerint ép-
pen abban a pillanatban, amikor abban a
folyócskában, amely a Marathasa nevû falu
határában folyik, újra útjára indul a víz.
Merthogy a hiedelmek szerint éjfélkor egy
másodpercre megáll a mederben a víz fo-
lyása, így búcsúztatva el az óévet.

Szõlõsi Márta

Fánkok a háztetõn
Már csak néhány nap, és itt a Karácsony. Javában folynak az ünnepi elõkészületek: a lakásaj-

tókon, ablakokon színes karácsonyi díszek, az ajtókon túl, az otthonokban is egyre több minden
jelzi, közeleg a szeretet ünnepe. Túl vagyunk a nagytakarításon, az adventi koszorúk mellett pol-
cainkon, asztalainkon is megjelennek az ünnep közeledtét jelzõ díszecskék. Lassan mindannyian
sort kerítünk az utolsó ajándék megvásárlására, s azok ünnepi köntösbe öltöztetésére. A szentes-
te napjának délutánján feldíszítésre kerülõ fenyõ is beszerzésre kerül. Az üzletekbõl a „menny-
bõl az angyal” lágy dallama szûrõdik ki, a lakásokból édes, vaníliás illat tör utat magának az ajtó
résein és a kulcslyukon át, így adva hírül a világnak: készülnek a karácsonyi sütemények. Aztán
elérkezik a várva várt nap. A gyerekek izgatottan várják az estét, amikor a csillogó pompába öl-
töztetett karácsonyfa alól elõkerülnek a gondosan becsomagolt meglepetések. Az ajándékozást
az ünnepi vacsora követi, hol kisebb, hol nagyobb családi körben. Hal, mákos guba, töltött ká-
poszta, mákos és diós bejgli, és sorolhatnánk, mi minden tartozik a hagyományos szentestei me-
nü-választékhoz…
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Augusztus 20. alkalmából rendezett díjátadó ünnepségén Sólyom
László köztársasági elnök felkérésére Göncz Kinga miniszter kitün-
tetéseket adott át. Az elismertek között ott volt László György fafa-
ragó mûvész, aki a roma kultúra és a mûvészetek terjesztése, az õsi
mesterség, a hagyományok ápolása, a fiatalok szemléletformálásá-
ban kifejtett példaértékû munkásságáért kapta az elismerést. Né-
hány napja a megyei Nemzetiségi Napon ismét elismerésben része-
sült az idõs fafaragó, a megyegyûlés oklevelét és ajándékát kapta. A
kitüntetésekrõl, életérõl, a romák sorsáról beszélgettünk vele. 

– Dolgoztam a költségvetési üzemnél, a gépgyárban, a régi  Város-
gazdálkodásnál. 45 évet dolgoztam, nem volt hiába. 65 ezer forint köl-
csönt vettem fel, mert önerõbõl nem tudtam házat építeni. Kalákában
szerettem volna felépíteni a házat, de barát, segítség csak akkor van, ha
inni, enni kell, így nem segített senki. Akkoriban volt a Mózes Pál a ta-
nácselnök, azelõtt meg a kefegyár igazgatója. Ismertük egymást, kértem
tõle, hogy segítsen: négy gyerek mellett nincs erõm egyedül felépíteni a
házat, nyár közepén vagyunk, és télre nem lesz hajlékunk. Segített, a
kölcsönbõl egy cég felépítette a házat. Azóta, negyven éve itt élek.

– Milyen gyerekkora volt?
– Valamikor ott laktunk, ahol az új út megy Egerszeg felé, Korpavár

Kámáncs között. A kanális elõtt volt egy nagy köralakú bokros rész.
Ott telt a gyermekkorunk.

– Milyen volt romagyerekként növekedni?
– Tudja, mit mondok kedvesem, rossz volt. Borzasztó volt a szegény-

ség. A háború után semmink nem volt. A mûvészek lejöttek Budapest-
rõl, hogy ruháikért, festményeikért cserébe ennivalóhoz jussanak. Ne-
künk még ennél is kevesebb volt. Sárgunyhóban laktunk, négyen vol-
tunk testvérek. Az apám a fronton meghalt, így anyám összeállt egy
másik férfival, akinek szintén voltak gyerekei, és így lett tizenegy gye-
rek, meg az öregek. Sokszor nem volt mit ennünk, még takaró sem volt. 

– Mibõl éltek?
– Az öregek nagyritkán kaptak egy-egy nyárfát. Szóltak a faluban:

„Jöjjön Miska bácsi, aztán vágja ki ezt vagy azt a fát. Dolgozza fel fe-
lébõl”. Ez azt jelentette, hogy a fából faragott tárgyak fele a fa egykori
gazdáját illette a másik felébõl faragott kanalat, teknyõt meg a cigá-
nyok adhatták el a vásárba, vagy élelmiszerre cserélték a faluban.

– Nem volt ellentét a romák meg a nem romák között?
– Százszorta jobban együtt tudtunk élni a háborúk környékén, mint

most. Nem tudtuk, mi az a diszkrimináció. Én itt ebben az utcában ma sem
érzem, hogy volna ellentét a magyarok és a romák között, itt senki nem
mondana rám rosszat. Nem bántjuk egymást. De ha valaki bejön az utcá-
ba, és azt kérdezi, hol lakik ez a László Gyuri, a válasz mindjárt az: „az a
cigán itt lakik”. Ezt mindjárt hozzáteszik, de nem ez számít. Régen a falu-
ban együtt játszottunk a kulákok, a parasztok gyerekeivel, az emberek so-
sem bántottak minket, legfeljebb a gyerekek között volt némi ellentét.

– Mi hát a diszkrimináció oka?
– A rendszerváltással mindannyiunk élete megváltozott. Az emberek

kezébõl kivették a kenyeret, sokan elveszítették a megélhetésüket, az
analfabéta cigányoknak esélye sem maradt a normális életre. Hiába a
számítógépes munka meg a többi, ha nem értünk hozzá. A mezõgazda-
ságból is kiszorultunk…Ledolgoztam 45 évet, a mamával együtt van 90
nyugdíjunk, s azt mondom, mi boldogok vagyunk, vagy azok lehetnénk,
ha nem látnánk a gyerekeink sorsát. A lányaim az egyik elmúlt ötven, a
másik is hamarosan annyi lesz, nem kapnak munkát, mert öregek. Nem
kellenek a maszekoknak, mert öregek. A gyerekeink, az unokáink már
mind tanult emberek, van közülük egy, amelyik fõiskolára jár. A többi-
ek is mind érettségiznek, szakmát tanulnak.

– Hogyan kezdõdött a faragás?
– Évtizedeken keresztül figyeltem a szüleimet, a rokonaimat, akik farag-

tak, ebbõl éltek. Egy cigánytanyán laktunk, s a három család mind ebbõl

élt, még a jövendõ-
belim apja is. Min-
dig figyeltem, mit
hogyan csináltak.
A negyvenes-ötve-
nes évekig adott ez
kenyeret nekünk,
addig, amíg a mû-
anyaggyártás el
nem kezdõdött.
Amikor megjelen-
tek a mûanyag ház-
tartási eszközök és
elvették a kenye-
rünket. Addig a vá-
sárokon százával
árulták a faragott
kanalat, melencét. Ha most erõm, egészségem volna, csak faragnék, fa-
ragnék, mert minden darabot el tudnék adni. Az emberek ma is szeretik a
fából faragott, kézzel készített kanalat, mert abból lehet kóstolni csak iga-
zán. A gyári kanál sekély, kicsorog a szaft, a leves. Az én kanalaim mé-
lyek…A kanalaimmal nem kell piacra mennem, már itt az utcában elfogy
mind. Évszázadokon át a cigányok készítették a hússózó teknõt, a dagasz-
tóteknõt, a mosóteknõt és a melencét is. Különbözõ használati tárgyakat
készítettünk, amit a parasztság megvett, és volt mibõl élnünk. Én azt mon-
dom, mióta a világ a világ, sõt elõtte és utána is így lesz: a fa százszor
jobb anyag, mint a mûanyag. A fának lelke van, élõ anyag, amely az életet
segíti, míg a mûanyag elpusztít mindent. 

– Mennyi idõ alatt készül egy kanál?
– Fél óra, aztán kicsit kicsiszolgatom, mert ha enni kell belõle, ak-

kor azért legyen rendes.
– Mibõl készülnek a kanalak?
– Nyárfából. A fát többnyire ajándékba kapom. Mindig szólnak, ha

van valahol fa. Ma már öreg vagyok, nem tudom magam elhozni. Ami-
kor a nyáron volt az a nagy vihardúlás, itt a laktanyában is kidöntött
néhányat a szél. Gondoltam, elhozom egyedül. A szomszédok úgy lepi-
rongattak, hogy miért kellett nekem egyedül a hátamon hazacipelni!.

– Mivel dolgozik?
– Szarukapával, amibõl egyet a fiam készített, a másik kettõ még

gyári, s ketten sem vagyunk annyi idõsek, ahány évesek ezek. El szok-
tam menni a régi barátaimhoz, s ott a régi szerszámok között váloga-
tok. Az ott talált régi, kivénhedt szerszámokból készítek eszközöket, ré-
gi kaszákból például. Hidegkovácsként magam formálom a szerszámok
egy részét, s olyan élük van, mint a borotva. Van egy kis pecóm ott há-
tul, ott mindent meg lehet találni, ami nekem kell a faragáshoz.  

– Többször is elismerték már.
– Elérzékenyültem, amikor átvettem Göncz Kingától az elismerést.

Megbecsültnek, elismertnek éreztem magam a munkámért. Boldog voltam,
de azt el kell mondanom, hogy Teleki László és Váradi Istvánné nélkül
nem sikerülhetett volna. Másfél évtizeden át sokat dolgoztunk együtt, sok-
sok kanalat faragtam, tanítgattam a gyerekeket. A szívem azért fáj, ha
meghalok, nem lesz, aki kanalat farag majd. Minden unokám tanult em-
ber, és ezt az örökségét egyik sem akarja. Az egyik azt mondta, azért nem
farag kanalat, mert akkor azt hiszik róla, hogy cigány…Inkább hinnék ró-
la, hogy cigány, inkább higgyék róla, és tudja, hogy az, mert ettõl nem ke-
vesebb, mint a többi ember…Cigányul nem tudnak beszélni velem, mert
nem értik a nyelvet, szégyellik. Én sosem szégyelltem, hogy cigány vagyok,
nincs is mit szégyellnem. Világ életemben becsületes, tisztességes munká-
val kerestem a kenyerem, a gyerekeimet is erre neveltem. 

-dukát-

Csak faragnék, faragnék...
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Gáspár András:

Ima 

adj mosolyt arcomra borúsan ébredõ hajnalon, 
és tedd, hogy fertõzzön a tõled kapott mosolyom 

adj ételt mindig csak annyit mi éhségem elveszi, 
és tedd, hogy étvágyam ne vehesse el senki 

adj nyugalmat elviselni mit tesz a sok arctalan, 
és tedd, hogy aljasságuk mégse tûrjem harctalan 

adj örömöt más örömébõl, ha õ nem adna is, 
és tedd, hogy szívem ne legyen sem irigy, se hamis 

adj békés csöndet este, ha tudatom álomba hull, 
és tedd, hogy ébren se legyek soha álomtalanul 

adj és kérlek ne kérj cserébe semmit, 
én kérés nélkül adni akarom 
amivel tartozom, és egyben, semmint 
elaprózni, én magamat adom 

Eszperantóból fordította: SZABADI TIBOR 

THEODOR STORM (Németország)
(1817 - 1888)

Karácsonyi ének 

Az égrõl a földre
egy szelíd csillag nevet;
levegõben fenyõillat árad
átfújván az étert
és éjszaka ragyogó fény támad.

Félelem öröme tölt el.
Mert most itt a szent óra!
Megszólal a távolban
egy templomi harang. - Határtalan
boldogság van szívemben.

Újra fogva tart a kegyes varázslat.
Imádattal, csodálkozva állok,
megjelenik lelkemben
az idilli gyermek-álom.
Csoda az, mi itt történik.

Csere Andrea:

Karácsonyi üzenet

Karácsonyi gyertyafényben
A szikrázó csillagok,
Szíved mélyén érezned kell.
Ez a csillag én vagyok!
Lehetsz messze, távol tõlem
Szívünk mégis összeér,
S beragyogja lelkünk fénnyel
Szent karácsony ünnepén.

Fa Ede:

CSILLAGÚT

Most 
az akarat és jókedv 
hét mérföldet lépõ
mesecsizmáját húzod fel!

A kisváros 
ködös kõkagylója
moroghat önmagának.

Téli erdõk 
csikorgó jégzenéje
messzi marad,
nem érhet 
utol.

Túl a Csonthegyeken,
túl az ok-okozat
jégikrás, 
vaksi 
mocsártavain
vár rád a gyerekkori,
s egy sosem volt Karácsony.

Nézd, 
a Tejút. minden csillagával,
a távolságtól
csengettyûvé 
törpült.
Hallod, hogy csilingelnek
az Újjászületés 
jászola 
körül?

Mért lenne kurtább 
a hited, 
mint az út?
Még nincs vége 
a “végtelen regének”!

Görcsös válladon
bolygónyi gondok 
vad terhével is
végleg 
odaérhetsz!…

Erdõs Attila:

Gondolatok karácsony éjjelén

Az 
utcák
már

kihaltak,
és

csendes a város
karácsony éjjelén.

Utcai
lámpák körül is

elûlt a fény:
csintalan hópelyhek

játszadoznak könnyedén.
Igaz

szeretetrõl
álmodik az éj

szent-karácsony ünnepén.
Benn

a jó meleg szobában
fenyõfa illata mámorít.

Gyermekeink
vidám örömzsongása

a 
pompázó

fenyõ közelébe szólít.
Csodás fényében fürdik drága,

fáradt arcod.
Hosszan elgondolkodom;

mert 
ismét Néked köszönhetem

a 
BOLDOG KARÁCSONYT.

Czene Csaba:

Gyermekkori telek

Hova tûntek a gyermekkori telek,
a répaorrú, szénszemû hóemberek,
a régi jászlas ünnepek?
A karácsonyi kalács illatok,
a szántalpakon szálló vidám sikolyok?
Ma kemény tél faggatja vacogó napjaim,
korbácsos szelek kínozzák csontjaim.
Messze topogott a hóban a fenyõvel az angyal,
pislákoló gyertyát gyújtott, szikrázó jégcsappal.
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Sabján Ferenc:

Csillagkarácsonyon

Pásztortüzek fényén
Pihentetem lelkem.
Szenteste éjjelén,
Angyal állt elõttem
Csillagköntösében.
Összerezzent testem,
Épphogy észrevettem,
Így szólított: Ember!
Csillagkarácsonyon
Miért vagy hitetlen?
Megváltód született,
Láttam Betlehemben.
Kövess, ha tudsz engem,
Miként a Pásztorok
Betlehem csillagát,
Állhatatos hittel!
Legyen e perc örök,
S erõd, tiszta hited,
Csillagkarácsonyon
Fogadjon be Isten!

Erdei László:

Gyémántom

Fényed elvakít
Magadhoz hív
Melengetõ fényözön

Virágzó öröm

Veled tündököl

Csillog a szív.

Hegyi Attila:

Gyertyák

Halvány arcok tánca jár cikázó fényben,
Szemekben derû csillan
andalító lágy zenével –
lángol, vibrál, színpompás karácsonfán
ünnepet kínál,
Gyertyafénykeringõ dallama meghitté
lesz angyalok énekével.

Bakonyi Erzsébet

Karácsonykor

Elfog a borzongás, ilyentájt karácsonykor.
Fázósan, szél-suhogásban visz a vágy vissza,
Fel a dombra, hol gyermekkorom háza állt:

Nyikordul a láthatatlan ajtó,
Rám omlik a melegítõ fény,

Hol volt, hol nem volt emlékek
Hópiheként szállnak,

Ilyentájt, karácsony havában.

Kacagó tollpihék fûzértánca,
Megannyi édes sütemény.
Gyermekzsivajt olt anyám

Halkuló szava, még tovább álmodnék...

Bimm-bamm, kopogtat, csilingel,
Világra mosolyog a várandós égi fény...

A pásztorok útra kelnek,
Kis Jézushoz igyekeznek...

Dezsõ Ferenc:

Betakarjon a szeretet

Csendes télben
hideg fagy vagyok,
szívemet a semmi

érinti meg,
s jégcsapok lógnak
dermedt ablakából, 

kiégett szívtelen
fagy közé

bújnak egyszerû
holnapok.

Csak várnak, csak várnak,
kopognak ajtómon,

hogy csitítsam el a telet.
Kérek fészek-meleget

a csillagok között,
s szóródjon ránk

a fény,
s találkozzunk a télben,

s várjuk,
hogy betakarjon

a szeretet.

Tulok Teréz:

Szeretet

Szeretem a csendet, mert megnyugtató,
Mint eget tükrözõ mélykék, tiszta tó.
Szeretem a napfényt, mert felmelegít,
Szeretem a nótát, mert jó kedvre derít.
Szeretem a gyermekszáj édes mosolyát,
Ártatlan, kék szemek tiszta sugarát.
Meghallom benne az égi zenét,
Melyet az angyalok kürtölnek szerte szét.
Szeretem az ágak közt játszadozó napfényt,
A hitet, a szeretetet, és a reményt.
Szeretem az erdõk üde illatát,
Fészkén pihenõ kismadár dalát.
Szeretem a  hegyet, virágos mezõt,
Mert meglátom bennük a nagy teremtõt.
Szeretem a rétet, füttyös ligetet,
Ahol éjjel-nappal nyugalmat lelek.
Szeretem a szépet, melyre szívem vágyik,
Szeretem a jót, mit szomjas lelkem áhít.
Az Istent, a Mindenhatót, az Atyát,
Ki meghallgatja kérésünk minden szavát.
Szeretek én mindent, miben csak meglelem
A te kezed nyomát édes Istenem!

Péntek Zsófia

Karácsony

Csillagporos úton,
hólepte domboldalakon
halad csendben, némán,
lemondón Karácsony napján
a Magány.

A tájra hó szitál,
s köd, pára lesz a társa,
zengõ fenyvesek közt
nem talál barátra.

Az arcokon öröm lángja gyúl, 
a szívekben megpendül egy húr,
s angyalok zendítenek a dalra:
Szállj fel, fel gyere velünk a magasba!

Riersch Zoltán:

Egyedül… karácsonykor

Rántott húst rég nem ettem,
csak az Isten tudja, mikor volt
terített asztalom.
A gyertyafényt is elfeledtem,
nem tudtam, hogy’ kell gyújtani,
az üres, magányos asztalon.

Részem, a fokhagymás rántott - leves,
van miért, elgondolkodom:
Van – e még ezen a földön
szükség rám, van – e feladatom?

Ki mondja meg? 
Én tudom, mivé lettem,
de ki szólít meg, hogy kellek,
ki ébreszti fel öntudatom?

Egyedül fõzöm az üres ebédet:
Üres ebéd lesz, üres asztalon!
Istenem, te tudod (?), bár üresnek tûnik, 
de nihiltõl mentes, - ép, tudatom!
De nem szólít meg senki,
nincs ki, felébressze 
karácsonyi gondolatom.
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Bergengócia lakópark épülhet Kanizsán! A szenzációs hírt Kámán
László IKI vezetõ jelentette be az Erzsébet téren megtartott sajtótájé-
koztatóján. Az archaikus vonalvezetésû házak gyorsított technológiá-
val készülnek, véleménye szerint népszerûségük vetekedni fog a panel
házakéval. A befektetõ kikötötte: az elsõ 50 garzont csak az Erzsébet
téren hajlandó felépíteni. A luxuslakásokat azoknak utalja ki, akik meg
tudják fizetni a jó kilátást és a rálátást a hivatalra. A sajtótájékoztatón
felemelte hangját Gáspár András, a VIA kormányosa. Egyszerûen ki-
jelentette: az Erzsébet teret nem adják, a térre szüksége van a város
népének! Hol rendezhetnék meg másutt, a Város Napja fergeteges for-
gatagát! Csak zárójelben jegyezzük meg: Kámán László ötletével nem
értett egyet sem a Városvédõ Egyesület, sem a Bölcs Tervtanács. A fe-
szült helyzet oldása érdekében Papp Péter képviselõ közbeszólt: a la-
kóparkot építsék fel Sáncban! Van ott szabad zöld terület bõven. De
nem hagyta magát a másik peremkerületi képviselõ sem. Sajni József
felajánlotta: építsék fel Bergengóciát Miklósfán. Zöldövezet ott is van,
igaz, 3 méterrel szûkebb, mint Sáncban! A vita során döntetlen helyzet
alakult ki. A sajtótájékoztatón feltálalt zsíros szendvicset és kemény
vizet megkóstolták a jelenlévõk, és hazamentek. A két képviselõ la-
kossági fórumot hív össze ez ügyben, így a végsõ, igazságos döntést a
lakosság hozza majd meg. 

Betelt a pohár!

Elege lett Szányi Gábornak, az Ipari Park, valamint Hiesz Mik-
lósnak, a Gazdaságfejlesztõ Kht. ügyvezetõjének az Ipari Parkot
ért sorozatos kritikákból. December 6-án, Miklós napján, együtt-
mûködési szerzõdést kötöttek. Hagyják békén a laktanyák környé-
két, mert....! (A mondatot nem is kell folytatnunk, a kép magáért
beszél. Jó tudni, a két ügyvezetõ készül valamire!)

És akkor Piroska megkérdezte a farkastól: 
– Farkas-barkas, miért van olyan nagy szád?
– Azért Piroska, hogy ezt a szép nagy vajas szendvicset bekapjam! 
– Farkas-barkas, gondolj az egészséges táplálkozásra is!
– Igazad van Piroska, egy kis friss pipihús amúgy is a kedvemre

való volna! (Vásároljon garantáltan madárinfluenza-mentes
szárnyast a Vetési Varjú Kft-tõl! )

Közgyûlési mesék

Kísértet járja be Nagykanizsát, a liberalizmus kísértete (nem
mese, ez gyermek...)

Csaba király elhatározta: annak adja fele kórházát és mûvese
állomását, aki a legjobb tanácsot adja arra a kérdésre: mikor fial
legjobban a 100 milliócska a ládafiában. Kölcsönbe adva, tisztes
kamatra, vagy tõzsdézzünk belõle egy kicsit, persze csak szolíd
állampapír alapon? Azok a válaszok, amelyek azt tanácsolják,
hogy adjunk belõle béremelést, fizessük ki a számláinkat a lejárat
elõtt, vagy kössük párnacihába, nem versenghetnek.

Bergengócia lakópark épül Kanizsán

Összeült a Mûvészeti Tanács. Nagy gondban voltak, mert a pályázati fel-
hívásra beérkezett félszáz pályamû közül nem tudták kiválasztani a Tervta-
náccsal közösen, hogy melyik a  legértelmezhetõbb kompozíció. Most mit
tegyünk, tanakodtak hosszasan. A döntést elnapolták egy héttel, dûlõre még
sem jutottak. Erõsítés kellene, súgta Papp Nándor, a városfejlesztési bizott-
ság elnöke. Kotnyek István festõmûvész felskiccelte az elképzelését, amit
Ludvig Zoltán mûvész úr sem vélt megtalálni egyik mûvön sem. Szeren-
csére, Halász Gyula önkormányzati képviselõnek mentõ ötlete támadt.
Hölgy erõsítés kellene!– mondta. Azt javaslom, hívjunk meg egy határozott
hölgyet a bizottságunkba! Ki sem kellett ejteni a hölgy nevét, Stamler La-
jos bizottsági tag máris tárcsázta Gyertyánági Endrét, a Civil Fórum fõem-
berét, nézze meg a listáját, van-e még szabad kapacitása Büki Erzsébetnek,
a Hölgyklub vezetõjének! De hiába igyekeztek, a határidõbõl kifutottak, és
lesz, ami lesz alapon az egyik pályamûre rámutattak.

LESZ, AMI LESZ!
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Hogyan lesz valakibõl képviselõ? A dolog egyszerû: elindul a választásokon mint ember, mint egy homo
sapiens és megválasztják politikusnak, ami már nem ugyanaz. Fontos az önbizalom, azt képzeli, hogy van
hozzá képessége. Képernyõre kerül, ahol kiderül, hogy ez képtelenség, de van hozzá képe és viseli, ezért hív-
ják képviselõnek. Ez maga a képzavar, de hamar képlékennyé válik. 

Van, aki a képviseletet összekeveri a népviselettel és a képességet a népességgel, amelyre felváltva hivat-
kozik. A hím képviselõt képviselõ úrnak, a nem hímet képviselõ asszonynak szólítják. A képviselõ csak ko-
moly ember lehet, mert a képviselõség komoly dolog. Aki viszont humoralizál az kiváltja az emberek szere-
tetét.

A liberális képviselõnél fontos az urbánus jelleg erõsítése, az idegen szavak használata, a „summa sum-
marum”, vagy az „önkormányzat univerzumának, a fõtábla sarokszámainak strukturális homológiái, a tár-
sadalmi csoportok szociológiai vulgarizálódást tükrözõ egzisztencialista interpretációiban”. A többi képvi-
selõ ugyan nem érti, de tiszteletet parancsol.

Az álkonzervatív képviselõk szavalják el a: „hej láttál-e már vízen buborékot, haj!” címû népi regölõst.
Egy kiélezett vitában ez minden jó magyar ember szívének kedves. 

Az álszocialista képviselõknél elég, ha önmagukat adják, és osztódással szaporítják a frakciók számát.
A képviselõi mosolynak nemes célja van. Azért mosolyog, hogy lássák a foga fehérjét.
A képviselõ a székében a választásokig mindig üljön kényelmesen, a fejét kissé hajtsa elõre, hogy a nyelve

szabad legyen. Legyen napszemüvege, mert az olyan képviselõs; ha lányos arca van, viseljen szakállt, vagy
hasogasson szõrszálat az ügyrendi bizottságban. 

Meg kell tanulnia nyitott szemmel aludni és okosan nézni. A homlok többszöri ráncolása és a fej csóválá-
sa nagy munkától menti meg a képviselõt. Helyettesíti a beterjesztés elolvasását. Ha mégis elalszik a képvi-
selõ, akkor a felébredést nagyon lassan kell végezni, kerülni kell a hirtelen mozdulatokat, és a „hol va-
gyok?, hol vagyok?” felkiáltást.A fejet alá kell támasztani a kézfejjel. Ez nagyon célszerû, mert így nem esik
le az álla és a gondolkodás látszatát kelti. Amennyiben rémálmok gyötrik a nagy felelõsség viselésétõl, azt
kell álmodnia, hogy már a költség vetésnél – arat, avagy irodalmi mûveltségét kell fitogtatnia: zúg az éji bo-
gár, nekimegy a falnak… 

Az önismeret nagyon fontos. Ha meg akarja magát ismerni, hogy milyen is valójában, akkor utazzon
busszal. Az öltözködésnél csak a derék feletti ruházat számít, mert az látszik a képernyõn. A választék na-
gyon fontos, fõleg a hajban.Bocskai-ruhát nem ajánlott viselni, mert hátha teremõrnek nézik. 

Ha a természet a szépségjegyeknél nem volt túl bõkezû, akkor az egyéni körzetben való indulás nem cél-
szerû. A képviselõ szereti a sót, amely kacérságra ingerli, attól olyan bájonc.

A képviselõnek száraz, napos idõben éles szeme van, ajka csókra termett, pajkos a tekintete, és csoporto-
san szavaz. Ha nem ért valamit, akkor szünetet kér. Cserét még egyszer sem kért.

A képviselõk többsége haladó, a másik fele meg a múltba réved és a Pató Pál utcában lakik.
A képviselõ 3 fõ részbõl áll: A VIP lista, a reprezentáció és a tiszteletdíj. Ha ezek közül bármelyiket el-

vesszük, akkor a képviselõ elromlik, és elveszíti a garanciát. A közgyûlés közvetítésekor a szülõk velük
ijesztgetik a gyerekeket, hogy ha nem lesztek jók, akkor elvisz a „képviselõ bácsi”, és politikust nevel belõ-
letek. Gyerekek! Érdemes jónak lenni!

röstpublica

Képviselõk képtelen természetrajza

Új üzem alapkövét teszik le az
Ipari Parkban – jelentette be az
örömhírt vasárnap, délután két
órakor tartott sajtótájékoztatóján
Litter Nándor polgármester. Örül-
nünk kell annak, hogy újabb, és a
helyi viszonyokat ismerõ vállal-
kozó bontogatja szárnyait szép
városunkban. A sajtó képviselõi
találgattak egymás között: vajon
ki lehet az a bátor vállalkozó, aki
üzemet épít, még ha EU-s támo-
gatást is kap hozzá! A gyanú csak
akkor ébredt fel bennük, amikor
gólyalábakon megjelent Czupi
Gyula könyvtárigazgató, mögötte
helyettese, Kardos Ferenc. –
Hogy mi erre nem gondoltunk! –
kaptak a fejükhöz az újságírók,
aztán meghallgatták Röst János
alpolgármestert, aki felolvasta Kí-
nától a horvát tengerpartig terjedõ
megrendelõk listáját, ahová gó-
lyalábakat gyárt a vállalkozó
Czupa-Czupi Láb Kft. 

Sajtótájékoztatót tartott a mi-
nap a kórház privatizációjáról
Cseresnyés Péter, dr. Fodor Csa-
ba és Marton István. Egyöntetûen
megállapították: a kórház mûköd-
tetése megfelel az elvárásoknak.
A betegek száma évrõl-évre egy-
re több. Mûködtetésének vállal-
kozásba adása 2007. január 1-tõl
megoldható. A sajtótájékoztató
híre élénk visszhangot keltett a
Pénzügyi Bizottság berkeiben.
Budai István bizottsági elnök, im-
már sokadszorra tette fel a kér-
dést Marton Istvánnak: mondd
Pista! Tulajdonképpen ki a bizott-
ság elnöke? Te, vagy én?

Sok kritika lángol fel mostaná-
ban a közgyûlésben az SZMSZ be-
tartása, vagy be nem tartása körül.
Dr. Kelemen Marcell jegyzõ meg-
elégelte a helyzetet, és jegyzetfü-
zetével felkereste dolgozószobájá-
ban Litter Nándor polgármestert.
Kiterítette a lapokat (a betlijét ké-
sõbb elfogták), és azt javasolta a
város elsõ emberének, hogy Mérk-
sz Andor beléptetõ módszerét átvé-
ve, rendeletben szabályozzák a fe-
gyelmet a közgyûlésben. Ennek ér-
telmében, január 1-tõl, a közgyûlés
ideje alatt egy lélek sem jöhessen
be a terembe. Így  sok idõt megta-
karíthatnak a fölösleges interpellá-
lásoktól, képviselõi kérdésektõl.
Nem kell alkotmányossági állás-
foglalást sem kérniük a tegezõdés-
magázódás körében sem, az „ipi-
apacs, te vagy a  bizottsági elnök”
társasjáték is szabadon játsztható
lenne.

A jegyzõ javaslatára a polgár-
mester rábólintott, és meleg kéz-
fogás közepette csak ennyit kért
tõle: Marcellkám, a Janival
együtt jobban figyeljetek a dátu-
mokra. 

Beléptetõrendszer?

Új üzem 
az Ipari Parkban

A kórház 
privatizálható

Szilveszteri jókívánságok
Litter Nándor polgármesternek: Megyeszékhelyt!
Dr. Fodor Csaba önkormányzati képviselõnek: Osztódással szapo-

rodó frakciót!
Czupi Gyula könyvtárigazgatónak: Könyvtárat!
Halász Gyula önkormányzati képviselõnek: Madárfészkeket a bel-

városi patak parti fáira!
Polai József önkormányzati képviselõnek: Lakóparkot Bajcsa és

Kiskanizsa közé!
Az 56-os szövetségnek: 56-os emlékmûvet!
A Zala Volánnak: Menetrendet!
Bicsák Miklósnak: Gázt Korpavárra!
Budai Istvánnak: Kanizsa Hetilapot a postaládába!
Tegzes Zsoltnak: Keleti kereskedõmentes övezetet!
dr. Molnár Józsefnek: Új szolgálati gépkocsikat!
Mádé Károlynak: Befektetõket nyugatról is!
Papp Ferencnek: Telis-tele házat!
Zala Rádiónak: Frekvenciát!
A város minden lakójának: áldásos, boldog ünnepet!



20 Hirdetés

Fizetett politikai hirdetés

KELLEMES KARÁCSONYI ÜNNEPEKET, ÉS

BOLDOG ÚJ ÉVET KÍVÁNUNK ÖNNEK!
DR. BAUMGARTNER 

ÉS BENCZE 
ÜGYVÉDI IRODA

Értesítem Tisztelt
Ügyfeleimet, hogy

2006. január 2-tõl
irodám az 

Erzsébet tér 11. 
(régi Múzeum épülete) 

I. emeletére költözött!

Várom régi és új
Ügyfeleimet!

Dr. Baumgartner Imre

TELEFONSZÁMUNK 
VÁLTOZATLAN: 

93-314-240



December 28. szerda

December  27. kedd

December 26. hétfõ

December 25. vasárnap

December 24. szombat

December 23. péntek
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06:30 Krónika 06:53 K'arc 07:19
Jelkép - református 07:30 Krónika
07:42 Jövõ 7 07:55 Rendben 08:08
Adjuk magunkat 08:19 Krónika
17:00 Irányjelzõ - autós magazin
17:30 Dombország 18:00 Krónika
18:14 Mese: Király aki jászolba
született 18:18 Jelkép - katolikus
19:00 Krónika 19:14 Nyugati régió
19:40 Adjuk magunkat 19:50 Kró-
nika 20:01 K'arc 20:30 HÍRHÁLÓ
21:00 A szeretet ajándéka (Daniel
Huffman igaz története) -  amerikai
filmdráma 23:00 Maksavízió 23:30
Különjárat 

06:30 Krónika 06:53 Nyugati régió
07:19 Jelkép - katolikus 07:30 Kró-
nika 07:42 K'arc - kuturális maga-
zin 08:08 Adjuk magunkat 08:19
Krónika 08:30 Gyermekmûsor
09:00 Teleshop 09:30 Irányjelzõ -
autós magazin 10:00 Infománia -
multimédia magazin 10:30 Épi-
Tech. Építkezõk magazinja 11:00
Pénzhalász - telefonos nyeremény-
játék 17:00 Stílus életmódmagazin
18:00 Szenteste 18.30 Adjuk ma-
gunkat 18.40 TV mozi: Kétszer
kettõ néha öt - magyar filmvígjáték
20.10 A Jeli arborétum - természet-
film 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Bencze show 21:30 Szelek szár-
nyán - amerikai kalandfilm 23:30
A tatai Kapucinus templom törté-
nete,  a Tatai Városi Televízió
filmje 

06:30 TV mozi: Kétszer kettõ néha
öt - magyar filmvígjáték 08.00 A
Jeli arborétum - természetfilm
08:20 Jelkép - Krisztus Szeretete
Egyház 08.30 Gyermekmûsor
09:00 Teleshop 09:30 Akarj élni!
A környezet és a természet világa
10:00 Trendline - a divatmagazin
10:30 Stílus életmódmagazin 11:00
Pénzhalász - telefonos nyeremény-
játék 17:00 Épi-Tech. Építkezõk
magazinja 18:00 Egy út a hegye-
ken keresztül - természetfilm 18:25
Adjuk magunkat 18:35 Tv mozi :
Déryné - magyar film 20:15 Sajt -
válogatás 20:30 HÍRHÁLÓ  21:00
Maksavízió 21:30 Mentõosztag
(16) - amerikai krimi 23:30 Bencze
show. Beszélgetések hírességekkel 

06:30 Tv mozi : Déryné - magyar
film 08.00 Adjuk magunkat 08.15

Sajt - válogatás 17:00 Trendline - a
divatmagazin 18:00 Krónika 18:07
Mese: Hóangyal 1. rész 18:12 Jel-
kép - adventista 19:00 Krónika
19.08 Megjöttünk: Ják 19.20 Meg-
jöttünk: Amazónia 19.51 Adjuk
magunkat 20.0 Dombország 20:30
HÍRHÁLÓ 21:00 Mámor - ameri-
kai filmdráma 23:00 Szemeszter -
fõiskolások, egyetemisták maga-
zinja 23:30 Különjárat - rockshow 

06:30 Krónika 06:49 Megjöttünk:
Ják 07:00 Megjöttünk: Amazónia
07:33 Adjuk magunkat 07:44 Jel-
kép - adventista 07:30 Krónika
07:54 Nyugati régió 08:21 Krónika
17.00 A Világ szeme rajtad! Mo-
dellfesztivál 18:00 Krónika 18:07
Mese: Hóangyal 2. rész 18:12 Jel-
kép - katolikus 19:00 Krónika
19:09 Megjöttünk: Párizsban jár-
tunk I. rész 19:34 Krónika 19:40
Megjöttünk: Párizsban jártunk I.
rész 20.10 Adjuk magunkat 20:21
Krónika 20:30 HÍRHÁLÓ 21:00
Az utolsó golyó -  amerikai hábo-
rús filmdráma 23:00 Akarj élni! A
környezet és a természet világa
23:30 Bence-show: beszélgetések
hírességekrõl 

06:30 Krónika 06:48 Megjöt-
tünk: Párizsban jártunk 07:44
Krónika 07:50 Jelkép - katolikus
08:00 Adjuk magunkat 08:10
Krónika 08:20 Gólyalábas feszti-
vál 17:00 Egészségmagazin
18:00 Krónika 18:08 Mese:
Pongrác medve karácsonya 18.14
Jelkép - evangélikus 19:00 Kró-
nika 19:09 Megjöttünk: London
19:37 Adjuk magunkat 19:47
Megjöttünk: Laosz 20:15 Króni-
ka 20:21 Dödölle fesztivál 20:30
HÍRHÁLÓ 21:00 Menekülés -
amerikai-francia filmdráma
23:00 Trendline - a divatmagazin
23:30 Irányjelzõ - autós magazin 

MÛMÛ SS OROR AA
December 23 – December 28

Pénteken a Bolyai
János Általános Is-
kola, a Kiskanizsai
és a Miklósfai iskola
rászoruló diákjai
örülhettek az alapít-
ványtól nyert élelmi-
szercsomagoknak,
másnap pedig a ne-
héz anyagi körülmé-
nyek között élõ Zsig-
mondy-Széchenyi
SZKI diákjai része-
sültek az adomá-
nyokból. Az élelmi-
szercsomagok átadá-
sa  hétfõn a Rózsa úti
Általános Iskolában
folytatódott.

A szeretet csomagjai
A Gyermekétkeztetési Alapítványhoz benyújtott 2005. évi Kará-

csonyi Élelmiszercsomag Pályázaton városunk több iskolája nyert.
A „jótett-et” az szja-ból felajánlott 1 százalékokból finanszírozták.

KARÁCSONYVÁRÁS
Kiskanizsán, a Nagyrác úti óvodában már reggel 8 óra után, a szülõk-

kel együtt megkezdõdött a fenyõünnepség. Ez alkalomból, harmadik
éve, hagyományosan meghívják a leendõ kiscsoportos óvodásokat is. 

A Thúry György Kereskedelmi, Vendéglátó és Idegenforgalmi Szak-
képzõ Iskola az Alsóvárosi Templomban tartotta 12.30 órakor, a hagyo-
mányos karácsonyi koncertjét. Ugyanebben az idõpontban az iskola 10.
évfolyamos hallgatói színházi elõadáson vettek részt a Honvéd Kaszinó-
ban, ahol Petõfi Sándor, A helység kalapácsa címû mûvét tekintették
meg a Kassai Magyar Színház elõadásában. 

Délután 14 órakor a Családsegítõ és Gyermekjóléti Központ rendezett
karácsonyi ünnepséget a HSMK kamaratermében, ahová a város iskolái-
ból 100 kisgyermeket hívtak meg. Dr. Kaszás Gizella igazgató megnyitó
szavait követõen Litter Nándor polgármester és dr. Csákai Iván, a „Segíts,
hogy segíthessünk” Alapítvány elnöke köszöntötte a tanulókat, majd a Pi-
arista Általános Iskola, Gimnázium és Diákotthon tanulói, valamint Far-
kas Tibor, az Igricek együttes tagja mûsorral köszöntötték a gyerekeket. 

Délután 16.30 órakor a Hevesi Sándor Általános Iskola, a Farkas Fe-
renc Zeneiskola és Aranymetszés Mûvészeti Iskola Pedagógus- és gyer-
mekkórusa, valamint Nagykanizsa Ifjúsági Vonószenekara adott kará-
csonyi hangversenyt a Felsõtemplomban. Vezényelt: Dóróné Kónya
Zsuzsanna, Kissné Máté Éva és Jakobovics Árpád. Közremûködtek az
iskola tanulói, Wilheim Erzsébet vezetésével. Ugyanebben az idõpont-
ban tartott közös, verses-zenés karácsonyi ünnepséget a MÁV Kodály
Zoltán Mûvelõdési Ház Vasutas Nyugdíjas Klubja és a Kertbarát Klub.

KARÁCSONY ÉS ÉVBÚCSÚZTATÓ
A palini templomban került sor a Palini Általános Iskola tanulóinak

karácsonyi koncertjére, ahol az ünnepi hangulatot megelõlegezõ dalok,
versek mellett hangszeres mûsorszámokat is láthattak-hallhattak az egy-
begyûltek. A diákokat vidám évbúcsúztató mûsor várta a az iskolában. 

ÜNNEPVÁRÓ A BLG-BEN
A Batthyány Gimnázium aulájában is karácsonyi ünnepséget tartot-

tak kedden délután. A ismert és kevésbé ismert dalokból, karácsonyi
mûvekbõl álló program igazi ünnepváró hangulatot teremtett. 

ÚJÉVI ORGONAKONCERT
Kollonay Zoltán régi zeneszerzõk mestermûveibõl improvizál közel

egy órán át a Felsõvárosi Templomban január 1-jén  16.30-kor.  Jegyek
a HSMK-ban válthatók, elõvételben 1000 Ft, a helyszínen: 1300 Ft-ért. 
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Nk-án a belvárosban 110 m2-
es lakás jó állapotban eladó vagy
kiadó.Érd.: 30/391-5609 (5663K)

Befektetõk figyelem! Nk bel-
városi 96 m2-es, 3 szoba + hallos
lakás , irodának is alkamas, el-
adó! Irányár: 13,5 millió Ft. Érd.:
20/439-7780 (5709K)

Nk-án a belvárosban közel 700
négyzetméter telek, rajta bontha-
tó családi házzal eladó! Társas-
ház építésére is alkalmas, 40 %-a
beépíthetõ! Érd.: 30/227-3294,
30/448-6072 (5759K)

Semjénházán 120 m2-es csalá-
di ház (sarokház) eladó. Irányár:
7,2 millió Ft. Érd.: 70-6180-750
(5760K)

Belvárosi családi házban utca-
fronti, kétszobás, összkomfortos la-
kás külön bejárattal irodának, lakás-
nak kiadó. Érd.: 30/635-1230
(5695K)

Kórház utcában reális áron,
két helyiségbõl álló üzlet (összte-
rület 57 m2) egyben és külön is
kiadó. Érd.: 30/346-8191
(5727K)

Nk-án a Teleki út elején két-
szobás, bútorozott lakás hosszú
távra kiadó. Két havi kaució
szükséges. Érd.: 20-313-4565
(5755K)

Audi 80-as 1,6-os TD, 89-es
évjáratú, friss mûszakival, korá-
hoz képest jó állapotban, sürgõ-
sen eladó. Érd.: 20/4296-903
(hétvégén) (5721K)

T4K kistraktor, utánfutó, rotá-
ciós, kétfordítós eke eladó! Tel.:
93-329-302 (5756K)

Telstar 128 MB-os: MP3-
lejátszó + USB drive + digitális
diktafon + FM rádió funkció
egyben eladó 7500 Ft-ért. Érd.:
30/9932-534 

Babakocsik: újszerû, márkás,
kétfunkciósak, sokfunkciósak,
babahordozó autósüléssel,
négyévszakos kiegészítõkkel,
együtt 12.000–19.000 Ft-ért el-
adók. Tel.: 30/948-4276
(5738K)

Mindenféle könyvet, hagyatékot
vásárolok! Tel.: 20/555-3014
(5742K)

Hat személyes étkezõ, komód
cseresznyefából és tölgy tálaló
eladó. Tel.: 20/555-3014
(5743K)

2 db 3,5 méteres ezüstfenyõ
eladó! Érd.: 93/315-559 (este)
(5744K)

Fenyõgallyat vásárolok, tisz-
títást is vállalok! Érd.: 30/542-
8757 (5750K)

Rendelésbõl visszamaradt,
bontatlan csomagolású Velform
szaunaöv eladó. Érd.: 18 óra
után a 93/321-734 (5753K)

Del 17”, 050, menüs monito-
rok és internetezésre kiválóan al-
kalmas Del PIII Intel számítógé-
pek eladók 3 hónap teljes garan-
ciával. Tel.: 30/484-5477
(5757K)

Az Ön számára értéktelen
vashulladékot, forgalomból ki-
vont gépjármûvét készpénzért
átveszem! Lakókocsik is érde-
kelnek. Ugyanitt használt autó-
alkatrészek eladók. Tel.:
30/641-7375, 30/592-8463
(5485K)

Építési vállalkozó új lakások

építését, régi házak felújítását,
tetõszigetelést, ácsmunkákat, te-
tõfedést vállal alvállalkozóként
is! Érd.: 70/503-9407, 93-322-
109, 30/6398-825 (5604K)

Vállaljuk: sírok tisztítását,
felújítását, készítését számlára
is. Érd.: Horváth Zoltán, vál-
lalkozó. Nagykanizsa, Ady
Endre u. 65. Tel.: 06-93-333-
449,  06-70-511-7863
(5641K)

Számítástechnikai szaktanác-
sadás, hardver-szoftver karban-
tartás azonnali kiszálással. Érd.:
30/650-0494 (5761K)

Megismerkednék 40-50 év
közötti nem dohányzó úrral.
Tel.: 06-20-582-5755 (5758K)

APRÓHIRDETÉS

Kõnig menü 400 Ft / menü kiszállítva

Vállalati étkeztetést vállalunk
Étkezési jegyet elfogadunk

Havi étlap: www.konigmenu.hu
Érd.: 93/700-137

Hirdetés

Fizetett politikai hirdetés

A DR. MEZÕ FERENC GIMNÁZIUM
ÉS KÖZGAZDASÁGI SZAKKÖZÉPISKOLA

vezetõsége, tantestülete és kuratóriuma tisztelettel
meghívja Önt 

ALAPÍTVÁNYI BÁLJÁRA, 
amelyet 2006. JANUÁR 14-ÉN 19 ÓRAKOR

tart az iskola tornacsarnokában.
A belépõjegy ára: 4000 Ft, 

mely a vacsora költségeit is tartalmazza.

AZ EST PROGRAMJA:
gimnáziuim tanulók mûsora

vacsora
élõzene, tánc

tombola
meglepetés mûsor

Tel./fax: 93-310-282, 93-312-138, 93-537-411
E-mail: admin@mail.mfg.hu

Alapítványi Bál 2006
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A küzdõsportoknak manapság nem nagy di-
vatja van. Pedig a kanizsai birkózás már a régi
NTE keretein belül is komoly eredményeket ért
el, s azóta sem hoztak szégyent „õseikre”. A
2002-ben újraalakult Kanizsai Birkózó Sport-
egyesület ma már két intézmény keretein belül
dolgozik összesen 60-70 fõvel, széles intervallu-
mot felölelõ korcsoportokkal. A klub sikereirõl, a
versenyzésrõl, és távlati terveirõl kérdeztük Szat-
mári Zsolt vezetõedzõt:

– A klub 2002-ben, a Piarista Iskolában ala-
kult meg. A mai menedzser-szemléletû hozzáál-
lás azonban megkívánta egy másik mûködési
forma bevonását is. Ekkor kerültünk kapcsolat-
ba a Zsigmondy Winkler SZKI-val, s közösen
megalakítottuk a Zsigmondy Winkler DSE Bir-
kózó Szakosztályát. Mindkét intézmény rengeteg
segítséget nyújt azzal, hogy edzõtermet biztosít
számunkra. A középiskola ezen kívül birkózó-
ponyvát vásárolt, valamint támogatást nyújt a
edzõtáborozáshoz és a versenyeztetéshez is. 

– Hogyan folynak az edzések?
– Mindkét helyen tartunk edzéseket szinte

minden nap, 1-1,5 órás idõtartamban, egy nap

többet is. Természetesen mindenki minden nap
nem kell, hogy jelen legyen, korcsoportonként,
fejlõdési szintenként vannak beosztva. A hat
évestõl a 19 évesig vannak versenyzõink, sõt kö-
zépkorú „újrakezdõnk” is. Magam is verseny-
zem. Fontos a folyamatos gyakorlás, képzés,
nem lehet fél, egy év alatt komoly eredményeket
elérni, hosszú évek munkájának eredménye az
idei év. Az edzéseken próbálom a tûrõ- és telje-
sítõképességük határait kitolni, a tapasztalat azt
mutatja, hogy ezt a gyerekek jól bírják, hisz 70-
80 %-uk velünk marad.

– Beszéljünk akkor az eredményekrõl!
– A versenyek között próbálunk fontossági

sorrendet tartani, hiszen mindegyiken nem
lehetünk ott. Legfontosabbak talán az Országos
Diák Sportszövetség és a Magyar Birkózó Szö-
vetség versenyei és a Magyar Bajnokságok.
Szinte minden korcsoportban vannak indulóink.
Az elsõ fontosabb versenyünk nyáron a Serdülõ
Szabadfogású Magyar Bajnokság volt, ahol
Tóth Árpád 4 nyertes és 1 vesztes körrel a 2.
lett. Szintén a nyáron Béli Attila 42 éves tagunk
20 év kihagyás után a Belgrádi Veterán Világ-
bajnokságon V. helyezést ért el. Én is elindultam
4 év kihagyás után a Felnõtt Magyar Bajnoksá-
gon, ahol egy mérkõzést veszítve lettem 3. Saj-
nos itt sikerült egy térdsérülést is összeszednem,
de ez ma már nem gátol a munkában. Verseny-
zõim a Diákolimpián is szépen szerepeltek. +85
kg-ban Tóth Árpád minden mérkõzését tussal
nyerve bajnok lett. Sajnos a Diák II-ben induló
Farkas Andrásnak sérülés miatt fel kellett adnia

a nyertes helyzetet, és így a 2. helyet sikerült el-
érnie. Ugyanebben a korcsoportban Ceglédi
Zsolt 3., Steinhardt Márk pedig 7. lett. A Diák I
korcsoportú Tern Krisztián szintén a 7. helyen
végzett. Diák I. Magyar Bajnokságon szülõi és
orvosi engedéllyel magasabb korcsoportban in-
dult Steinhardt Márk 29 kg-ban V. lett, Ceglédi
Zsolt 35 kg-ban III. A ceglédi Serdülõ Kötöttfo-
gású Magyar Bajnokságon Tóth Árpád és
Volkovics Máté 66 kg-ban bronzérmet hoztak.
Lehetõségünk volt arra is, hogy Frankfurtba az
V. Német Nagydíjra a válogatott csapattal me-
hettünk, ahol Ceglédi Zsolt IV., Farkas András
V. helyezést ért el. Novemberben Kassán, ahol
26 ország legjobbjai vettek részt, a két évvel idõ-
sebbektõl kikapva lett Tóth Árpád a IV.

– Te is versenyzel, hogyan tudod össze-
egyeztetni ezt az edzésekkel?

– Van egy segédedzõm, de ritkán fordul elõ hogy
hiányzom, mert saját elfoglaltságaimat mindig a ver-
senynaptárhoz igazítom. Plusz elfoglaltságot jelent,
hogy a Birkózó Szövetség felkérésére az utánpótlás
birkózók edzõje lettem., ez azonban nemcsak nekem,
hanem a csapatnak is jó, hiszen így részt vehetünk
olyan magas színvonalú edzõtáborokban, ahol a leg-
jobbakkal mérkõzhetnek. Benn voltam a felnõtt válo-
gatottban is, ahonnan edzõként tapasztalatot, ver-
senyzõként pontokat hoztam. Most egy német csapat-
tal van szerzõdésem, és a jövõ évi pekingi világbaj-
nokságon indulóként szintén esélyes vagyok. Ezek
csak elõnyünkre válnak, hiszen ezekbõl a pozíciókból
jobban tudom népszerûsíteni a kanizsai klubot.

H.T.

Feszegetem a határokat

December 10-13 között Kína déli kapujában, a 2200 éves
Gunagzhouban (Kanton) került megrendezésre a IV. Lábtoll-labda Vi-
lágbajnokság 13 ország képviselõi részvételével. A magyar válogatott
gerincét az 5 nagykanizsai játékos Budavölgyi Veronika, Gozdán Ágo-
ta, Végh Dóra, Barócsi Andor, és Hartai Attila alkotta, akik a hét ver-
senyszámból hatban szerezték meg a jogot az indulásra. A válogatott
szövetségi kapitánya, a ZDSE szakvezetõje Budavölgyi Kálmánnal
volt. Kína a rendezõ jogán két egységgel indulhatott. A Zemplén DSE
férfi párosa: Barócsi Andor-Hartai Attila, valamint a vegyes páros
Budavölgyi Veronika-Hartai Attila nyakába is bronzérem került. A
magyar válogatott emellett három negyedik, egy ötödik és egy hetedik
helyet szerezett, így az összesített rangsorban legjobb Európaiként Vi-
etnam, Kína A, és Kína B mögött a negyedik helyen végzett.

A Barócsi-Hartai kettõs Kína B párosával került szembe. Az elsõ szett-
ben kiismerték az ellenfelük tudását, de 12:21 arányban alulmaradtak. A
folytatásban mindig ellenfelük elõtt jártak 2-3 ponttal és nyerték a máso-
dik, majd a harmadik szettet is. Ez tekinthetõ az elsõ igazi áttörésnek,
amikor a világbajnokságon egy európai játékos maga mögé tudta utasíta-
ni kínai ellenfelét. A folytatásban a vietnami kettõstõl kikaptak, majd
nyertek a hongkongiak ellen és megvolt az áhított bronzérem. A vegyes
párosban Budavölgyi Veronika és Hartai Attila sorban gyõzte le ellenfe-
leiket, kikaptak ugyan a Kína A duójától, de két vállra fektették a néme-
teket, így végül a dobogó harmadik fokára állhattak. A vezetõ lábtollas
hatalmak Kína és Vietnam elõnye egyre fogy, az európai, de leginkább a
magyar játékosok kezdik behozni a több mint 3000 éves hátrányukat. 

Nõi párosban Gozdán Ági és Budavölgyi Veronika ugyan megszorí-
totta a vietnámi duót, de végül 2:0 arányban nyertek a magyar lányok
ellen, így a negyedik helyen végeztek. Nõi csapatban csoportgyõztes-
ként jutottak tovább a Gozdán Ági irányított lányok, majd Vietnam, és
Kína B-tõl elszenvedett vereség után a negyedik helyen zárták a VB-t.
Budavölgyi Veronikának egyéniben Kína B játékosa ellen az elsõ
szettben 12 pontig vezetett, és amire még nem volt példa a kínai edzõ
idõt kért, hogy változtasson a taktikán, végül 2:0 arányban nyerte a já-
tékot a távol-keleti játékos. Nagy bánatunkra az eddig ismeretlennek
tûnõ játéktudású makaóiak sorra okozták a meglepetés gyõzelmeket.
Veronika és Hartai Attila is tõlük szenvedett el vereséget egyéniben,
így Veronika a hetedik, míg Attila a negyedik helyen végzett. Férfi
csapatban Barócsi Andor és Hartai Attila cserejátékosként szerepeltek
a kisnánai hármast kiegészítve. Közel jártak a meglepetéshez, de saj-
nos csak a negyedik helyet tudták megszerezni a távol-keleti ellenfelek
mögött. A világbajnokság összesített pontversenyét immár negyedik
alkalommal Vietnám csapata nyerte a kínaiak elõtt.

Két világbajnoki bronzérem Kantonból 

Világbajnokság Nagykanizsán

A Nemzetközi Lábtoll-labda Szövetség december 12-i közgyûlé-
sén,  Fehér János az ISF magyar alelnöke elõterjesztésére meg-
szavazták, hogy a 2007-es lábtoll-labda Világbajnokság helyszí-
ne Nagykanizsa lesz. 
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FIGYELEM!
AA DIALÓG NYELDIALÓG NYELVSTÚDIÓVSTÚDIÓ

AA FEBRUÁRIFEBRUÁRI

ANGOL és NÉMET,
NYELVVIZSGÁRA FELKÉSZÍTÕ, 

40 ÓRÁS INTENZÍV
TANFOLYAMOT SZERVEZ

vizsgáztató tanárok vezetésével,
INGYENES PRÓBAVIZSGÁVAL

30%30% TANDÍJ- ÉS VIZSGADÍJTANDÍJ- ÉS VIZSGADÍJ
VISSZATÉRÍTÉS CSAK NÁLUNK!VISSZATÉRÍTÉS CSAK NÁLUNK!

Beiratkozás:Beiratkozás: december 30-igdecember 30-ig

Kellemes Karácsonyi Ünnepeket, 
és sikerekben gazdag, 

boldog Új Évet kívánunk 
jelenlegi és leendõ tanulóinknak!

HEVESI SÁNDORHEVESI SÁNDOR
MÛVELÕDÉSI KÖZPONTMÛVELÕDÉSI KÖZPONT

Széchenyi tér 5 – 9. Tel.:  311– 468, e-mail: nk.hsmk@chello.hu
Jegyárusítás: 14 – 18 óráig

Január 7. 18 óra
NEMZETKÖZI ÚJÉVI GÁLA

A Nagykanizsai Szimfonikus Zenekar újévi koncertje
Közremûködnek: horvát, szlovén és magyar mûvészek

Belépõdíj: 1500 Ft

Január 9. 17 óra
KÉPESLAPKIÁLLÍTÁS W. A. MOZART 

SZÜLETÉSÉNEK 250. ÉVFORDULÓJA ALKALMÁBÓL
Sasvári Tiborné, nagyatádi gyûjtõ anyagából

Megnyitja: Baráth Zoltán, a Farkas Ferenc Városi Zeneiskola
igazgatója. Közremûködik: Németh Ferenc - hegedû

Megtekinthetõ: január 24-ig.

Január 10. 14.30 óra
A PÉTERFY SÁNDOR ÁLTALÁNOS ISKOLA 

TANULÓINAK KIÁLLÍTÁSA AZ IFJÚSÁGI GALÉRIÁBAN
Megnyitja: Bagarus Ágnes igazgató

Megtekinthetõ: február 2-áig.

Január 12. 15 és 19 óra
KÉPZELT RIPORT EGY AMERIKAI POPFESZTIVÁLRÓL

- musical
A veszprémi Pannon Várszínház elõadása

Rendezõ: Vándorfi László
Belépõdíj: a 15 órai elõadásra: 1300 Ft,

a 19 órai elõadásra: 1700 Ft

A Dél-Zalai Vízmû Rt. értesíti a Tisztelt Fogyasztóit,
hogy 2006. 2006. JANUÁRJANUÁR 2-2-TÕLTÕL JANUÁRJANUÁR 9-9-IGIG KERÜLKERÜL SORSOR

AA VÍZMÉRÕKVÍZMÉRÕK LEOLVASÁSÁRALEOLVASÁSÁRA. . A munka folyamatossága 
érdekében, kérjük, hogy vízmérõjük leolvasását dolgo-

zóink számára tegyék lehetõvé.

Szíveskedjenek a lezárt vízmérõaknákat a fenti
idõszakban nyitva tartani, megközelítését biztosítani, 

elvégezni az aknák víztelenítését.

A A ZÁRTKERTIZÁRTKERTI INGATLANOKINGATLANOK VÍZMÉRÕÁLLÁSAITVÍZMÉRÕÁLLÁSAIT, , 
2006. 2006. JANUÁRJANUÁR 5-5-IGIG a Nagykanizsa, Csányi L. u. 1/a.a Nagykanizsa, Csányi L. u. 1/a.

szám alatti ügyfélszolgálati irodánkban szám alatti ügyfélszolgálati irodánkban 
személyesen, vagy írásban bejelenteni személyesen, vagy írásban bejelenteni 

szíveskedjenek.szíveskedjenek.

A leolvasást és az ellenõrzést követõen a vízmérõk 
fagyelleni védelmérõl, a vízmérõhelyek téliesítésérõl

gondoskodni szíveskedjenek.

Segítõkész együttmûködésüket köszönjük!

Dél-Zalai Víz- és Csatornamû Részvénytársaság

Dél-Zalai Víz- és Csatornamû 
Részvénytársaság

Nagykanizsa, Kisfaludy u. 15/A. Pf.: 8801 
Telefon: (93) 509-540, Fax: (93) 314-279

http:\\www.dzviz.hu
e-mail: dzviz@axelero.hu




